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ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ο’

Τρίτη 7 Φεβρουαρίου 2017



Αθήνα, σήµερα στις 7 Φεβρουαρίου 2017, ηµέρα Τρίτη και
ώρα 16.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΒΑΡΕΜΕ-
ΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν, όµως, εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη, έχω να κάνω
δύο ανακοινώσεις προς το Σώµα.

Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύ-
ρωση της Σύµβασης για τον κεντρικό τελωνισµό, όσον αφορά

την κατανοµή των εθνικών εξόδων είσπραξης που παρακρατούν-
ται κατά τη διάθεση των παραδοσιακών Ιδίων Πόρων στον προ-
ϋπολογισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης».

Επίσης, θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα µια σηµερινή απο-
χώρηση. Αναφέρει η επιστολή στον Πρόεδρο της Βουλής τα
εξής:

«Κύριε Πρόεδρε, διά της παρούσης θα ήθελα να σας γνωστο-
ποιήσω εγγράφως ότι δεν ανήκω πλέον στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα του Ποταµιού και παραµένω Ανεξάρτητος Βουλευτής. 

Με εκτίµηση,
Κωνσταντίνος Μπαργιώτας, Βουλευτής Λάρισας».
(Η προαναφερθείσα επιστολή έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ο’

Τρίτη 7 Φεβρουάριου 2017
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εισερχόµαστε στην
ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Τρο-
ποποίηση του Κώδικα του Οργανισµού του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών και λοιπές διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
της 3ης Φεβρουαρίου 2017, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-
γιών.

Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Δηµήτρης Μάρδας
για δεκαπέντε λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, έχουµε µια νοµοτεχνική βελτίωση να ανακοινώσουµε.
Να την πούµε τώρα, πριν µιλήσει ο κ. Μάρδας, για να την έχουν
υπ’ όψιν τους οι εισηγητές ή πιο µετά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μετά, αν θέλετε, διό-
τι έχω δώσει τον λόγο τώρα στον κ. Μάρδα.

Κύριε Μάρδα, µπορείτε να αρχίσετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, έρ-

χεται στη Βουλή προς συζήτηση και προς ψήφιση η τροποποίηση
του Κώδικα του Οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών, που
συνοδεύεται και από διάφορες λοιπές διατάξεις.

Σύµφωνα µε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, έχουµε δεκαεπτά
άρθρα τα οποία εισάγουν κάποιες αλλαγές και δύο άρθρα, τα
οποία καταργούν κάποιες και θέτουν σε ισχύ το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο. 

Ως προς το άρθρο 1, έχουµε την επανασυγκρότηση του Κέν-
τρου Ανάλυσης και Σχεδιασµού. Το Κέντρο Ανάλυσης και Σχε-
διασµού εκπονεί µελέτες και εισηγήσεις σχεδιασµού και στρατη-
γικής και αναφέρεται σε όλες τις ειδικότητες. Εδώ ορίζεται ένας
επιστηµονικός διευθυντής άµισθος και διοικεί το κέντρο µε τον
προϊστάµενο του κέντρου. Υπάρχουν και αποσπασµένοι που κα-
λύπτουν τις ανάγκες του συγκεκριµένου κέντρου για τρία έτη.

Επίσης, στο άρθρο 2 έχουµε την ανασύσταση του Επιστηµο-
νικού Συµβουλίου, το οποίο απαρτίζεται µε όχι περισσότερα από
επτά µέλη και µε διάρκεια ζωής τρία χρόνια και γνωµοδοτεί για
ιδιαίτερα νοµικά θέµατα διεθνούς δικαίου και ευρώ.

Στο άρθρο 3 έχουµε τη σύσταση του Γραφείου Νοµοθετικής
Πρωτοβουλίας, το οποίο υπάγεται απευθείας στο Υπουργείο
Εξωτερικών, µε τέσσερα άτοµα. 

Στο άρθρο 4 έχουµε µια διάταξη που αναφέρεται στα απόρ-
ρητα κονδύλια. Προβλέπεται µια συγκεκριµένη διαδικασία γνω-
στοποίησης των απορρήτων κονδυλίων, που είναι πάνω από
25.000 ευρώ. 

Στο άρθρο 5 ορίζεται το εβδοµηκοστό έτος ως ανώτατο όριο
ηλικίας για την αποχώρηση από την υπηρεσία των προϊσταµένων
των άµισθων προξενικών αρχών. Για τα άτοµα που είναι πάνω
από εξήντα επτά ετών προβλέπεται ένα πιστοποιητικό υγείας
κάθε έτος.

Στο άρθρο 6 έχουµε την κάλυψη του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους για ποινικές και αστικές υποθέσεις των υπαλλήλων του
ΥΠΕΞ. Οι υπάλληλοι του ΥΠΕΞ δεν διώκονται και δεν ενάγονται
για γνώµη που διατύπωσαν κατά την άσκηση των καθηκόντων
τους. 

Στο άρθρο 7 προβλέπεται η διατήρηση του βαθµού του Εµπει-
ρογνώµονος Πρεσβευτή Συµβούλου Α’ επί τιµή, ακόµα και αν δεν
έχει εξαντλήσει τα τριάντα χρόνια υπηρεσίας. 

Στο άρθρο 8 έχουµε κάποιες βελτιώσεις που αφορούν στον
ν.4336/2015 περί οδοιπορικών, όπου εκεί προβλέπεται µια µετα-
φορά της οικοσκευής, ανεξάρτητα από τον χρόνο µετάθεσης του
υπαλλήλου, για λόγους έκτακτους.

Στο άρθρο 9 γίνεται µια προσαρµογή της ελληνικής νοµοθε-
σίας στην ευρωπαϊκή νοµοθεσία, αναφερόµενη στα ανώτατα
όρια εισόδου και εξόδου των υπαλλήλων.

Στο άρθρο 10 προβλέπεται το επίδοµα της αλλοδαπής και τα
οδοιπορικά των αστυνοµικών που υπηρετούν στις πρεσβείες να
βαρύνουν το Υπουργείο Εξωτερικών. Εδώ, βέβαια, δεν έχουµε
αναδροµική ισχύ.

Στο άρθρο 11 εκτός από τα γαλλικά ως δεύτερη γλώσσα προ-
βλέπονται και άλλες γλώσσες, όπως είναι η γερµανική, η αρα-
βική, η κινεζική και η ρωσική.

Στο άρθρο 12 ιδρύεται το Γραφείο Στατιστικής ως αυτοτελής
µονάδα στο ΥΠΕΞ κατ’ εφαρµογή του ν.3832/2010. 

Στο άρθρο 13 προβλέπεται η συνεργασία του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους και της ΕΝΥ σε διάφορα ζητήµατα, τα
οποία έρχονται στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. 

Στο άρθρο 14 προβλέπεται το τέλος του ΕΚΕΜ και στη θέση
του ΕΚΕΜ έχουµε το ΚΑΣ. 

Στο άρθρο 15 έχουµε την πρόβλεψη για µέλη ΔΕΠ πλήρους
απασχόλησης στο ΚΑΣ. 

Στο άρθρο 16 το 30% των εσόδων των αρχών του εξωτερικού
περιέρχονται στο ΥΠΕΞ. Είναι έσοδα, τα οποία προέρχονται από
τις γνωστές θεωρήσεις και οτιδήποτε άλλο πληρώνουν οι ξένοι
επισκέπτες στη χώρα ή οτιδήποτε άλλο εισπράττει το ΥΠΕΞ. 

Στο άρθρο 17 γίνεται µία προσαρµογή που αναφέρεται στις
µέρες µετακινήσεων εκτός έδρας και προσαυξάνονται µε από-
φαση του Υπουργείου Εξωτερικών. Όπως γνωρίζετε, το ανώτατο
όριο είναι ογδόντα ηµέρες, αλλά λόγω αναγκών του Υπουργείου
αυτός ο αριθµός ηµερών µπορεί να ξεπεραστεί, οπότε αυτό προ-
βλέπεται να γίνεται τόσο για το πολιτικό προσωπικό όσο και για
τα µέλη των πολιτικών γραφείων των Υπουργών. 

Αυτές είναι οι διατάξεις τις οποίες καλείσθε να ψηφίσετε.
Όπως βλέπετε, ισχυροποιείται αρκετά ο χώρος εκείνος, ο οποίος
αναφέρεται στη νοµική υποστήριξη του Υπουργείου Εξωτερικών.
Σύµφωνα µε την εµπειρία την οποία έχουµε εδώ και αρκετό χρο-
νικό διάστηµα, διαπιστώνεται ότι ένα πολύ µεγάλο µέρος της δι-
πλωµατίας στηρίζεται σε ένα σύνολο νοµικών επιχειρηµάτων τα
οποία οικοδοµούνται από ένα αρκετά µεγάλο σύνολο νοµικών
γραφείων χωρών του εξωτερικού. Ως εκ τούτου καλούµαστε να
αντιµετωπίσουµε πολλά προβλήµατα που έχουν σχέση µε την
εξωτερική πολιτική, µέσω νοµικών επιχειρηµάτων, ένα στοιχείο
το οποίο ερµηνεύει τόσο την ανάπτυξη ενός ερευνητικού κέν-
τρου όσο και ενός χώρου µιας νοµικής στήριξης. Άλλες χώρες
διαθέτουν πολλές περισσότερες µονάδες νοµικής στήριξης και
έρευνας που συνδέονται µε το Υπουργείο Εξωτερικών. 

Εµείς µε τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις, απλά και µόνο αναπτύσ-
σουµε  έναν χώρο, ο οποίος στο παρελθόν ήταν υποβαθµισµέ-
νος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, εί-

πατε ότι έχετε κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις; Θα τις παρου-
σιάσετε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Θα τις κατα-
θέσω τώρα. Όταν θα µιλήσω µετά τους εισηγητές, θα αναφερθώ
στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

(Στο σηµείο αυτό o Υπουργός κ. Νικόλαος Κοτζιάς καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:  
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο ειση-
γητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος Κουµουτσάκος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα σχέδιο

νόµου µε τίτλο: «Τροποποίηση του Κώδικα του Οργανισµού του
Υπουργείου Εξωτερικών και λοιπές διατάξεις», ένα σχέδιο νόµου
χωρίς φιλοσοφία, χωρίς αρχή, ένα σχέδιο νόµου συνονθύλευµα,
σκόπιµα επιλεκτικό -θα έλεγα ρουσφετολογικά επιλεκτικό- ένα
σχέδιο νόµου αποσπασµατικό. 

Όλοι γνωρίζετε ότι ο Οργανισµός του Υπουργείου Εξωτερικών
είναι κώδικας. Άλλωστε, αυτό ακριβώς αναφέρει και ο τίτλος του
εν λόγω σχεδίου νόµου. Το ερώτηµα είναι γιατί δεν αντιµετωπί-
ζεται ως κώδικας. Γιατί δεν περίµενε η ηγεσία του Υπουργείου
να φέρει τις αλλαγές που επιθυµεί στον Οργανισµό του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών µε έναν ολοκληρωµένο τρόπο, µε ένα ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο νόµου; Ουσιαστικά, σήµερα η Κυβέρνηση µάς
φέρνει µία προκαταβολή του οργανισµού. Όµως ο Οργανισµός
του Υπουργείου Εξωτερικών και µάλιστα, σε τέτοιες ώρες, είναι
αδιανόητο να νοµοθετείται σε δόσεις, χωρίς σχέδιο, χωρίς συ-
νοχή, χωρίς ενιαία φιλοσοφία. 

Μας λέτε ότι επιλέγετε να φέρετε τα συγκεκριµένα άρθρα, µε
την αιτιολογία ότι αυτά ρυθµίζουν θέµατα επείγουσας φύσης για
το Υπουργείο Εξωτερικών. Και ερωτώ: Είναι το Γραφείο Νοµο-
θετικής Πρωτοβουλίας επείγον; Είναι το Γραφείο Στατιστικής
επείγον; Και αν είναι αυτά επείγοντα, το ζήτηµα των οικοσκευών,
που το πήρατε πίσω, δεν είναι επείγον; Το βαθµολόγιο -το το-
νίζω- το βαθµολογικό θέµα, το οποίο αγνοείται επιδεικτικά από
το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, δεν είναι επείγον; 

Το Υπουργείο Εξωτερικών αυτή τη στιγµή είναι ο µόνος φο-
ρέας του δηµοσίου που δεν έχει προβεί σε βαθµολογική κατά-
ταξη των υπαλλήλων του µετά την ψήφιση του ν.4369/2016. Και
αυτό, παρά τη γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους, η οποία αναφέρει ότι πρέπει να εφαρµοστεί ό,τι ισχύει και
για τους υπολοίπους δηµοσίους υπαλλήλους, ειδάλλως να υπάρ-
ξει άµεσα νοµοθετική ρύθµιση που να εφαρµόζει και για τους
υπαλλήλους του Υπουργείου Εξωτερικών το καθεστώς βαθµο-
λογικής κατάταξης που περιγράφεται στον Οργανισµό του Υ-
πουργείου Εξωτερικών. Πρόκειται για εξόφθαλµη παράλειψη
υποχρέωσης αναγνώρισης των στοιχειωδών υπαλληλικών δι-
καιωµάτων, της αυτοδίκαιης βαθµολογικής κατάταξης των υπαλ-
λήλων, όπως έχει εφαρµοστεί στο σύνολο του δηµόσιου τοµέα. 

Γνωρίζω καλά το Υπουργείο Εξωτερικών και σας λέω, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ότι είναι πολλά τα ανοιχτά ζητήµατα που
έχουν πράγµατι ανάγκη άµεσης ρύθµισης. Όµως, δεν είναι αυτά
που συζητάµε σήµερα εδώ. Το µόνο που αντιλαµβάνοµαι ότι είναι
το επείγον για την Κυβέρνηση, διαβάζοντας αυτό το νοµοσχέδιο,
είναι η εξασφάλιση «ηµετέρων».

Μας είπατε στην αρµόδια επιτροπή ότι το παρόν σχέδιο νόµου
βάζει τάξη στο Υπουργείο των Εξωτερικών. Όχι µόνο τάξη δεν
βάζει, αλλά δηµιουργείται αναστάτωση, αταξία και -το χειρότερο,
για τη δική µου αντίληψη- δηµιουργούνται τριβές και έριδες µε-
ταξύ των εργαζοµένων στο Υπουργείο.

Κύριε Υπουργέ, λυπάµαι που το λέω, αλλά αντί να φέρετε µια
τάξη µε ένα καθεστώς το οποίο θα εµπνεόταν από τις αρχές της
ισονοµίας και της ίσης µεταχείρισης, προωθούνται διατάξεις που
διχάζουν τελικά τους κλάδους του Υπουργείου. Γιατί τα λέω
αυτά; Για να δούµε:

Άρθρο 1, Κέντρο Ανάλυσης και Σχεδιασµού. Πρόκειται για εµ-
φανή απόπειρα υποβάθµισης του Διπλωµατικού Κλάδου, προς
όφελος διαφόρων πανεπιστηµιακών και εµπειρογνωµόνων. Προ-
σοχή, µη βιαστείτε να διαστρεβλώσετε αυτή τη θέση µας. Εµείς
λέµε «ναι» σε ένα Υπουργείο Εξωτερικών µε εµπειρογνώµονες,
όµως λέµε «όχι» σε ένα Υπουργείο εµπειρογνωµόνων µε περιθω-
ριοποιηµένους τους διπλωµάτες.

Στο σχέδιο νόµου προβλέπεται η επιλογή ακαδηµαϊκών σε καί-
ριες θέσεις, όπως στη θέση του επιστηµονικού διευθυντή του
ΚΑΣ µαζί µε τέσσερις επιστηµονικούς συνεργάτες. Και πέρα από
τη θέση του επιστηµονικού διευθυντή που είναι άµισθη, δεν γνω-
ρίζουµε το ύψος αµοιβών των υπολοίπων, καθώς αυτό τελικά θα
ρυθµιστεί µε κοινή υπουργική απόφαση Υπουργού Εξωτερικών
και Υπουργού Οικονοµικών.

Επίσης, επιτρέπεται η απόσπαση προσωπικού από φορείς του
Δηµοσίου, µε προφανή δυσκολία αποδοτικής ένταξής τους στην
ιδιαίτερη αποστολή και στον τρόπο λειτουργίας του Υπουργείου
Εξωτερικών.

Άρθρο 2, Επιστηµονικό Συµβούλιο. Εάν µίλησα για εµφανή
προσπάθεια κάλυψης θέσεων από «ηµετέρους» για το ΚΑΣ, εδώ
θα µιλήσω για µια εξόφθαλµη επιχείρηση υποβάθµισης της Ειδι-
κής Νοµικής Υπηρεσίας. Και όχι µόνον υποβάθµισης, αλλά και
περιθωριοποίησης και απαξίωσης µιας Υπηρεσίας που έχει ιστο-
ρικά συµβάλει τα µέγιστα στην προάσπιση των εθνικών µας συµ-
φερόντων και στη νοµική τους θεµελίωση. Στο Επιστηµονικό
Συµβούλιο, ο επιστηµονικός διευθυντής έχει ουσιαστικά µεγαλύ-
τερη δύναµη από τον διπλωµάτη διευθυντή. Ούτε στην προκει-
µένη περίπτωση γνωρίζουµε το ύψος των αµοιβών των επτά
µελών και των δύο εισηγητών.

Υπάρχουν, όµως, και άλλα ζητήµατα. Οι πανεπιστηµιακοί που
θα απαρτίζουν το Επιστηµονικό Συµβούλιο θα διατηρούν παράλ-
ληλα και την επιστηµονική τους έδρα, διασφαλίζοντας, όπως φαί-
νεται, δύο µισθούς.

Άρθρο 3, Γραφείο Νοµοθετικής Πρωτοβουλίας. Τα Γραφεία
Νοµοθετικής Πρωτοβουλίας για όλα τα υπουργεία προβλέπονται
από τον ν.4048/2012. Ωστόσο, αν δεν κάνω λάθος, το µόνο
Υπουργείο που το έχει υιοθετήσει είναι το Υπουργείο Άµυνας.
Μάλιστα, το Υπουργείο Άµυνας δεν έχει προσλάβει κανέναν, έχει
χρησιµοποιήσει τους ήδη υπάρχοντες.  

Γιατί, λοιπόν, σε ένα Υπουργείο που οι νοµοθετικές του πρω-
τοβουλίες περιορίζονται και εξαντλούνται, θα έλεγα, σε κυρώ-
σεις διεθνών συµφωνιών και συνθηκών, χρειάζεται ένα Γραφείο
Νοµοθετικής Πρωτοβουλίας και είναι µάλιστα µείζον και επείγον
προς ρύθµιση ζήτηµα; Και γιατί δεν το στελεχώνετε εκ των ενόν-
των; Επίσης, γιατί προβλέπεται η στελέχωση µόνο µε νοµικούς
συµβούλους; Εφόσον αφορά τις συνέπειες, όπως αναφέρετε,
που θα έχει µια νοµοθέτηση, θα πρέπει να συµπεριλαµβάνει εν-
δεχοµένως και άλλες δυνατότητες, όπως οικονοµολόγους.

Όµως η ουσία παραµένει στο ερώτηµα: Γιατί σε ένα Υπουρ-
γείο, που δεν νοµοθετεί, κρίνεται απαραίτητη η πρόσληψη επι-
πλέον νοµικών και µάλιστα, σε ένα Υπουργείο, που έχει ήδη Νο-
µική Υπηρεσία;

Το άρθρο 4 αφορά τη ρύθµιση ειδικών θεµάτων, τη διαχείριση
των απορρήτων κονδυλίων. Συµφωνώ, προσυπογράφω, συµφω-
νούµε και προσυπογράφουµε ότι η διασφάλιση της διαφάνειας
είναι µείζον ζήτηµα για µια δηµοκρατική χώρα. Κανείς δεν µπορεί
να διαφωνήσει σε αυτό.

Εξίσου, όµως, µείζον είναι, πιστεύω, κύριε Υπουργέ –το λέω
επειδή προΐσταστε του Υπουργείου Εξωτερικών και γνωρίζετε
τις ιδιαιτερότητες και τις ευαισθησίες του συγκεκριµένου Υπουρ-
γείου- η εξασφάλιση της αποφυγής διαρροών ή δηµοσιοποίησης
απορρήτων δαπανών του Υπουργείου Εξωτερικών, γιατί πρόκει-
ται για θέµατα ή σχετίζονται µε θέµατα που δεν µπορούν και δεν
πρέπει να γίνουν γνωστά και αν αυτά γίνουν, υπάρχει κίνδυνος
σοβαρής ζηµιάς των εθνικών µας συµφερόντων.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι η διατύπωση του παρόντος άρθρου
είναι τόσο ασαφής που δεν αποτελεί εχέγγυο ούτε της διαφά-
νειας ούτε της µη διαρροής. Είναι µια βιαστική ρύθµιση και θα
ήταν καλό, επειδή είναι ακριβώς τόσο λεπτό το θέµα και άπτεται
δύο βασικών αρχών, της διαφάνειας, αλλά και της µη διαρροής
πληροφοριών, που δεν πρέπει να διαρρεύσουν, να έχουµε κάνει
µια εκτενή συζήτηση. Θα έπρεπε ίσως να έχουµε δει τι ισχύει σε
άλλες χώρες ευρωπαϊκές, πώς διαχειρίζονται αυτό το συγκεκρι-
µένο ζήτηµα, που έχει τη λεπτότητα και τη σοβαρότητα, µε την
οποία συµφωνούµε.

Εµείς, θέλοντας να συµβάλουµε στη συζήτηση αυτή, διατυπώ-
σαµε, για παράδειγµα µια ιδέα, να υπάρξει µια επιτροπή, που θα
µπορούσε να διασφαλίσει τη διαφάνεια και ταυτόχρονα να απο-
τρέψει οποιαδήποτε πιθανότητα διαρροής. Θα µπορούσαµε,
λόγου χάρη -και είναι µια ιδέα- να εξετάσουµε τη σύσταση τρι-
µελούς επιτροπής, απαρτιζόµενης από εκπροσώπους των τριών
εξουσιών, για παράδειγµα, τον γενικό γραµµατέα του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών από την εκτελεστική εξουσία, κάποιον ανώ-
τατο δικαστικό λειτουργό από τη δικαστική εξουσία και τον
Πρόεδρο της Βουλής από τη νοµοθετική εξουσία, και αυτή η τρι-
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µελής επιτροπή να έχει τη δυνατότητα να λαµβάνει γνώση των
απορρήτων. Είναι µια σκέψη. Δεν είναι πρόταση, αλλά δείχνει τον
δρόµο, µε τον οποίο και προς τον οποίο θα µπορούσαµε να κι-
νηθούµε, διασφαλίζοντας και τη διαφάνεια αλλά και τη µη διαρ-
ροή και µη δηµοσιοποίηση πληροφοριών, που δεν πρέπει να
δηµοσιοποιηθούν.

Για το όριο ηλικίας συνταξιοδότησης προϊσταµένων αµίσθων
προξενικών αρχών δεν έχω κάτι να πω. Δεν είναι, άλλωστε, µια
ιδιαίτερα σηµαντική ρύθµιση.

Όσον αφορά το άρθρο 6 και την αναλογική εφαρµογή του ν.
3074/2002, δεν έχουµε, επίσης, κάτι ιδιαίτερο να παρατηρήσου-
µε.

Όµως στο άρθρο 7, που αφορά την απονοµή του βαθµού επί
τιµή, έχουµε να πούµε το εξής πολύ απλό: Η διασπορά του βαθ-
µού, αυτού του συγκεκριµένου, του επί τιµή, ουσιαστικά ακυρώ-
νει και τη βαρύτητά του. Καταλαβαίνω ότι και πάλι πρέπει να
τιµηθεί ένας συγκεκριµένος κλάδος. Όµως αν δοθεί εκεί, εύλογο
είναι το ερώτηµα και άλλων κλάδων: «Γιατί όχι και στους οικονο-
µικούς και στους εµπορικούς ακολούθους» κ.λπ.; Ας πάρουν, λοι-
πόν, όλοι από ένα διπλωµατικό διαβατήριο. Αυτό είναι το ζητού-
µενο, όµως;

Όσον αφορά τις δαπάνες µεταφοράς οικοσκευής, αποσύρατε
τις αρχικές διατάξεις και καλά κάνατε, γιατί ήταν προβληµατικές.
Ευελπιστώ ότι αυτές τις διατάξεις και αυτές τις ρυθµίσεις θα τις
φέρετε, όταν επιτέλους θα δούµε το σύνολο των σκέψεων σας,
το σύνολο της φιλοσοφίας σας και της κατεύθυνσής σας για το
πώς πρέπει να λειτουργεί το Υπουργείο Εξωτερικών, ένα σύγ-
χρονο Υπουργείο Εξωτερικών µε έναν καινούργιο οργανισµό, αν
και αυτό το «ράβε - ξήλωνε» των οργανισµών του Υπουργείου
Εξωτερικών δεν νοµίζω ότι τελικά βοηθάει τη λειτουργία του και
δεν έχει άλλωστε καταλήξει σε κάτι πραγµατικά ρηξικέλευθο και
πραγµατικά σύγχρονο.

Όρια ηλικίας: Η αύξηση των ορίων ηλικίας για τις προσλήψεις
είναι πράγµατι κοινοτική υποχρέωση. Με την προτεινόµενη,
όµως, µεταβολή των ορίων ηλικίας αφυπηρέτησης θίγεται καίρια
η εν λόγω συνταγµατική επιταγή της ισότητας. Συγκεκριµένα, ο
ν.4336/2015, το λεγόµενο «τρίτο µνηµόνιο», προβλέπει στο άρ-
θρο 1 τη συµπλήρωση του εξηκοστού εβδόµου έτους της ηλικίας
ως ορίου αφυπηρέτησης και έναρξης της συνταξιοδότησης. 

Το εν λόγω σχέδιο, αυτό που συζητάµε σήµερα, προβλέπει ότι
η αφυπηρέτηση των διπλωµατικών υπαλλήλων, όπως και των εµ-
πειρογνωµόνων και των υπαλλήλων του κλάδου οικονοµικών και
εµπορικών υποθέσεων, θα γίνεται µε τη συµπλήρωση του εξηκο-
στού πέµπτου έτους της ηλικίας τους, εφόσον έχουν συµπληρώ-
σει τριάντα πέντε έτη υπηρεσίας. 

Αυτή η πρόβλεψη είναι αντίθετη προς τη συνταγµατική επιταγή
περί της ισότητας των Ελλήνων, γιατί δεν µπορεί να θεωρείται
ότι οι κλάδοι των υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών υπά-
γονται στα βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα και, συνεπώς,
χρειάζεται µια ρύθµιση για να συνταξιοδοτούνται νωρίτερα. Γιατί
όχι όλοι, λοιπόν, στα εξήντα επτά; Η εν λόγω ρύθµιση αντιτίθεται
στις διατάξεις του Συντάγµατος και δηµιουργεί ανισότητες, αδι-
κίες και πικρίες στους υπηρετούντες στη δηµόσια διοίκηση. 

Επίσης, για τους υπαλλήλους των κλάδων διοικητικού και δι-
οικητικών γραµµατέων, επικοινωνιών και πληροφορικής και επι-
µελητών, θα πρέπει να υπάρξει πρόβλεψη αναδροµικότητας της
διατάξεως 7γ’ του άρθρου 9, ώστε να καλυφθούν και οι υπάλλη-
λοι, οι οποίοι αφυπηρέτησαν µε βάση τις καταργούµενες πλέον
διατάξεις του οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών, ενώ
ίσχυε ήδη το άρθρο 59 του ν.4369/2016, που περιλαµβάνει αντί-
στοιχη ρύθµιση για όλους τους πολιτικούς και διοικητικούς υπαλ-
λήλους. Δηλαδή, όριο αφυπηρετήσεως εξηκοστό έβδοµο και
κατάργηση της τριακονταπενταετίας. Συνεπώς, η παράγραφος
7γ’ του άρθρου 9 οφείλει να έχει αναδροµική ισχύ, τουλάχιστον
από τις 30 Δεκεµβρίου του 2015.

Για τις αποδοχές των αποσπασµένων-µετακινουµένων υπαλ-
λήλων του άρθρου 10, πρόκειται για µια πρόνοια που επιβαρύνει
τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εξωτερικών, καθώς τα εν
λόγω κονδύλια δεν προβλέπονται από τις υπηρεσίες που προέρ-
χονται οι αποσπασµένοι υπάλληλοι, αλλά προέρχονται από τον
προϋπολογισµό του Υπουργείου Εξωτερικών.

Για τη Διπλωµατική Ακαδηµία η ρύθµιση που γίνεται για να
προστεθούν και άλλες γλώσσες επί της αρχής δεν είναι λάθος.
Θα µπορούσαν, όµως, στην ίδια λογική να προστεθούν και άλλες
γλώσσες, σηµαντικές για την άσκηση της εξωτερικής πολιτικής
της χώρας, όπως τα αλβανικά, τα σερβοκροατικά, τα βουλγά-
ρικα, τα τουρκικά. Γιατί είναι σηµαντική η γνώση τέτοιων γλωσ-
σών. Αφού ανοίγουµε το ζήτηµα ότι βασική γλώσσα είναι τα
αγγλικά, αλλά και κάποιες άλλες, ίσως έπρεπε να το δούµε και
αυτό.

Γραφείο Στατιστικής: Εκεί η σύσταση ενός αυτόνοµου Γρα-
φείου Στατιστικής στο Υπουργείο Εξωτερικών δεν βοηθά το ενι-
αίο των στατιστικών υπηρεσιών στη χώρα. Παράλληλα, δυσχε-
ραίνει την πρόσβαση στα στατιστικά στοιχεία. Επιπλέον, ποια
είναι τα κριτήρια της στελέχωσής του; Γιατί, λοιπόν, ένα Γραφείο
Στατιστικής στο Υπουργείο Εξωτερικών και µάλιστα, µε τόσο
πρόχειρο τρόπο;

Για να µη µακρηγορήσω, θα πάω σε ένα άλλο θέµα που είναι
σοβαρό, την κατάργηση του Ελληνικού Κέντρου Ευρωπαϊκών
Μελετών. Πρόκειται για ένα θέµα που, εφόσον λίµναζε, ορθώς
διευθετείται. Ωστόσο, να επαναλάβω το αίτηµα για την εξόφληση
των δεδουλευµένων για τα επτά στελέχη του ΕΚΕΜ, τα οποία πα-
ραµένουν απλήρωτα εδώ και πολλά χρόνια. 

Για τις προξενικές εισπράξεις του άρθρου 16, είναι µια έµµεση,
αλλά και σαφής οµολογία αποτυχίας εφαρµογής του προϋπολο-
γισµού του Υπουργείου. Όσον αφορά τις µετακινήσεις εκτός
έδρας του προσωπικού του Υπουργείου, η αναδροµικότητα που
προβλέπεται επιτρέπει την υπέρβαση του ορίου των ογδόντα
ηµερών. 

Συνολικά και συµπερασµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το παρόν σχέδιο νόµου είναι µια συρραφή διατάξεων, χωρίς µια
κεντρική φιλοσοφία, χωρίς µια εσωτερική συνοχή. Ουσιαστικά,
όπως σας είπα, είναι µια «δόση» του οργανισµού που θα έπρεπε
να συζητηθεί σε βάθος και να ψηφιστεί στο σύνολό του. Και
επειδή, λοιπόν, δεν υπάρχει ουσιαστικά αρχή σε αυτό το νοµο-
θέτηµα, εµείς το καταψηφίζουµε επί της αρχής, αλλά, όπως απο-
δείχθηκε και από όσα ανέφερα επί των άρθρων, το καταψηφί-
ζουµε και στα άρθρα του.

Κύριε Υπουργέ, όσο το συντοµότερο η Εθνική Αντιπροσωπεία,
µετά από σοβαρή και ενδελεχή συζήτηση, καταλήξει στο να ψη-
φίσει έναν οργανισµό του Υπουργείου Εξωτερικών, που θα τον
καθιστά πιο σύγχρονο, πιο αποτελεσµατικό, πιο ευέλικτο, προ-
σαρµοσµένο στις ανάγκες άσκησης εξωτερικής πολιτικής αυτής
της απαιτητικής εποχής, τόσο το καλύτερο. Ας εγκαταλείψετε
τις αποσπασµατικές ρυθµίσεις που έχουν και µία οσµή βιαστικής
δηµιουργίας θέσεων προς κάλυψη, για να συζητήσουµε µε την
απαραίτητη σοβαρότητα πώς πρέπει να διαµορφώνεται η εξω-
τερική πολιτική της χώρας σε δύσκολες εποχές. Αυτή θα ήταν
µια πραγµατική συµβολή σε ώρες δύσκολες και σε ώρες απαι-
τητικές. Όµως, αυτό το οποίο σήµερα φέρνετε δεν υπηρετεί
αυτή την ανάγκη. 

Σας το πρότεινα στην επιτροπή, σας το προτείνω και τώρα:
Εφόσον, όπως λέτε, δεν υπάρχει τίποτα βιαστικό, να αποσύρετε
αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο είναι ένα εµβαλωµατικό συνονθύ-
λευµα διατάξεων και φέρτε το µαζί µε τον οργανισµό να το συ-
ζητήσουµε στο σύνολό του, για να δούµε τη φιλοσοφία του, να
δούµε την αρχή και το τέλος του και να δούµε και τι ακριβώς επι-
διώκετε µ’ αυτό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο ειση-
γητής της Χρυσής Αυγής κ. Χρήστος Παππάς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ αρχικά, όχι µόνο στον ζοφερό αττικό ουρανό

του σήµερα, αλλά και στη ζοφερή πολιτική πραγµατικότητα µε
την υπόθεση του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Εσείς οι του
ΣΥΡΙΖΑ περιµένατε την έκθεση του Διεθνούς Νοµισµατικού Τα-
µείου και κατά κάποιον τρόπο, φτάνατε να σηκώνετε αντάρτικο
σε µια υποτιθέµενη αντιπαράθεση µαζί του. Τελικώς ήλθε η έκ-
θεση και δηµοσιεύτηκε. Είναι ένα χαστούκι προς τους µνηµονια-
κούς συριζαίους, αλλά και προς τους µνηµονιακούς νεοδηµο-
κράτες. Στην έκθεση το Ταµείο συµφωνεί εν ολίγοις µε τις ελλη-
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νικές προτάσεις, µόνο στο ότι το χρέος χαρακτηρίζεται µη βιώ-
σιµο και εκφράζει την αναγκαιότητα να γίνει µία αναδιάρθρωση.

Με τι κόστος, όµως, θα προσφερθεί αυτή η πρόταση του Διε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου, αυτή η αναδιάρθρωση; Η πρόταση
–ακούστε- περιλαµβάνει τη διεύρυνση της φορολογικής βάσης. 

Αυτοί και οι υπόλοιποι, που είναι σε συµµαχία µ’ αυτούς είναι
οι πραγµατικοί φορολογικοί δικτάτορες του ελληνικού λαού,
είναι αυτοί που έχουν επιβάλει την επταετή δυστυχία στον ελλη-
νικό λαό, η Ευρωπαϊκή Ένωση µαζί µε την Τράπεζά της και το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, µε το οποίο εσείς συντάσσεστε.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι η έκθεση αυτή του ταµείου αναφέρεται
και στα κόκκινα δάνεια και µαζί µε τη µείωση όλων των συντά-
ξεων, ζητάει και την άρση όλων των περιορισµών, που υπάρχουν
ήδη για κάποια κόκκινα δάνεια και για κάποιους συµπολίτες µας. 

Όλα αυτά έγιναν χωρίς να έχει στελεχωθεί ακόµα το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών των Ηνωµένων Πολιτειών µε τη νέα πολιτική
πραγµατικότητα στη χώρα, δηλαδή µε ανθρώπους της διακυβέρ-
νησης Τραµπ. Συνεπώς, οι εξελίξεις πάνω στο ζήτηµα αυτό θα
είναι ενδεχοµένως ραγδαίες, αλλά και απρόβλεπτες.

Οφείλετε να καταλάβετε, κυρίες και κύριοι Δεξιάς και Αριστε-
ράς, ότι ο µόνος δρόµος συµµόρφωσης είναι ότι µε τα µνηµόνια
δεν µπορούµε να συµµορφωθούµε. Τα µνηµόνια οδηγούν σε
µέτρα δισεκατοµµυρίων, σε αβάσταχτα µέτρα. Στην πραγµατι-
κότητα, µια νέα τροµοκρατία δηµιουργείται. Είναι αβάσταχτα
µέτρα για τον ελληνικό λαό, δηµιουργούν επιπλέον φτώχεια και
πείνα και µοναδική διέξοδος είναι η διέξοδος που προτείνει η
Χρυσή Αυγή, που είναι η επιστροφή στην παραγωγική διαδικα-
σία, από την οποία σάς αποτρέπουν οι δανειστές και οι εξουσια-
στές του µνηµονίου. Είναι εµφανές, λοιπόν, το αδιέξοδο στο
οποίο βρίσκεται αυτήν τη στιγµή η µεταπολιτευτική πολιτική
πραγµατικότητα του µνηµονίου. 

Εσείς µε τις πολιτικές αυτές που θα έρθουν, συνιστάτε µια βά-
ναυση εσωτερική υποτίµηση η οποία δεν θα έχει κάποιο αντίκρι-
σµα, κάποιο ουσιαστικό νόηµα. Οι µόνοι ωφεληµένοι πάλι θα
είναι οι τράπεζες και η µοναδική διέξοδος, για να υπάρξει πραγ-
µατική ελπίδα στον ελληνικό λαό και όχι οι φρούδες ελπίδες που
εσείς είπατε προεκλογικά και ξεγελάσατε τους ψηφοφόρους
σας, η µοναδική πολιτική που θα φέρει την ελπίδα στον ελληνικό
λαό είναι η πολιτική της Χρυσής Αυγής, που σηµαίνει ρήξη µε
τους διεθνείς τοκογλύφους και χάραξη αναπτυξιακής πολιτικής. 

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών που
συζητάµε σήµερα για την τροποποίηση του Κώδικα του Οργανι-
σµού του Υπουργείου και λοιπές διατάξεις, θα έλεγα ότι αυτό το
ρουσφετολογικού τύπου νοµοσχέδιο, παρ’ όλο που γίνεται στην
άσκηση της εξωτερικής πολιτικής, ελάχιστα θα µπορούσε να
προσφέρει σε τεχνικό επίπεδο, γιατί, πρώτον, δεν υπάρχει πολι-
τική βούληση, δεύτερον, το νοµοσχέδιο είναι άνευρο και δεν έχει
κατεύθυνση. Με λίγα λόγια και απλά, απλώς συνεχίζει την ήδη
υπάρχουσα δοµή µε µηδαµινές παρεµβάσεις. 

Είστε η συνέχεια του κράτους. Όλοι εσείς λέτε ότι το κράτος
έχει συνέχεια. Είστε η συνέχεια του Σαµαρά. Η διαχειριστική λο-
γική, λοιπόν, αυτού του νοµοσχεδίου δείχνει και την πραγµατική
στάση της Κυβέρνησης έναντι της εξωτερικής µας πολιτικής.
Υποτίθεται ότι η Αριστερά θα τροποποιούσε την καθεστωτική λο-
γική των παλαιών κοµµάτων σε όλο το φάσµα της διακυβέρνη-
σης. Εσείς κάθε άλλο παρά αυτό κάνατε. Άλλαξε ο Μανωλιός και
φόρεσε τα ρούχα του αλλιώς. 

Οι παρεµβάσεις του νοµοσχεδίου σε θεσµικό επίπεδο είναι
ανύπαρκτες. Δεν µπορούν να θεωρηθούν ως παρεµβάσεις και
αλλαγές οι αναδιατάξεις που υπάρχουν σε κάποιους εποπτευό-
µενους από το Υπουργείο Εξωτερικών οργανισµούς ή κέντρα. Σε
όλες τις περιπτώσεις, η λογική που επικρατεί είναι ότι δεν προ-
βάλλεται, για ευνόητους λόγους, η περιστολή των δαπανών, αλ-
λά η αύξησή τους µε µεθοδεύσεις και διαδικασίες –το είπα στην
αρχή-, µε διορισµούς νέων υπαλλήλων. Δηλαδή, και εσείς δηµι-
ουργείτε ένα κακέκτυπο κοµµατικού κράτους σε όλο το φάσµα
του δηµόσιου τοµέα και γιατί όχι –το βλέπουµε µε το σηµερινό
νοµοσχέδιο- στο Υπουργείο Εξωτερικών. 

Θα σταθώ σε κάποια άρθρα του νοµοσχεδίου. Στο άρθρο 1,
στην αιτιολογική έκθεση, το Επιστηµονικό Κέντρο Ανάλυσης και
Σχεδιασµού, το ΕΚΑΣ, αναφέρεται ως θεσµός µε µικρή παρέµ-

βαση και µειωµένη χρηστική αξία, παρ’ ότι «συνάγεται ότι το κέν-
τρο δεν µπόρεσε να λειτουργήσει σύµφωνα µε τον αρχικό σκοπό
ως ερευνητικό µελετητικό όργανο». 

Αντί, λοιπόν, να το καταργήσετε, αφού εσείς τα γράφετε, δη-
µιουργείτε στην καλύτερη των περιπτώσεων µια αριστίνδην γνω-
µοδοτική επιτροπή προσωπικοτήτων για τη συνδροµή της
εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εξωτερικών. Αντ’
αυτού, για ευνόητους λόγους, παραµένει εν ενεργεία µε απο-
σπάσεις στελεχών και άλλες υπηρεσίες του δηµόσιου τοµέα το
κέντρο ανάλυσης, το οποίο εσείς θα καταργούσατε. Θέσεις, δι-
ευθυντές, τακτικοί επιστηµονικοί συνεργάτες για µια τριετία,
λεφτά, νέοι διορισµοί του ΣΥΡΙΖΑ, το κοµµατικό κράτος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ! Εννοείται ότι δεν θα σας πω τι θα ψηφίσουµε. Φυσικά και
σε αυτά τα πράγµατα η Χρυσή Αυγή στέκει αντίθετα και ψηφίζει
«όχι».

Όσον αφορά το άρθρο 2, µε την ίδια λογική που επικρατούσε
στο άρθρο 1, το Επιστηµονικό Συµβούλιο συγκροτείται από κα-
θηγητές πανεπιστηµίου µε εξειδίκευση στο διεθνές δίκαιο. Αυτό
θα µπορούσε να είναι ένα γνωµοδοτικό όργανο για νοµικά θέ-
µατα και σε διεθνές επίπεδο και σε επίπεδο ευρωπαϊκού δικαίου,
έχοντας την παροχή γνωµοδότησης για την προετοιµασία στρα-
τηγικής αντιµετώπισης δοµικών προβληµάτων και θεµάτων, δη-
λαδή ενέργειες που θα µπορούσαν χωρίς πρόβληµα να γίνουν
από το προηγούµενο όργανο που εσείς καταργείτε. 

Όπως γίνεται εµφανές και από την αιτιολογική έκθεση, αντί να
περιστέλλονται οι δαπάνες -προκύπτει αυτό από την έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους- συµβαίνει ακριβώς το αντί-
θετο, δηλαδή αναµένεται να φανούν δαπάνες, όταν θα υπάρξει
κοινή υπουργική απόφαση. Φυσικά και όχι.

Στο άρθρο 3, χάριν της συντοµίας του λόγου, λέµε «όχι». Στα
άρθρα θα αναφερθεί και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος
αναλυτικά στον λόγο του.

Έρχοµαι στο σκανδαλώδες άρθρο 4, όπου ξύνετε παλιές
αµαρτίες της µεταπολιτευτικής Ελλάδος, που είναι τα απόρρητα
κονδύλια του Υπουργείου Εξωτερικών. Θεσµοθετείτε σήµερα,
τάχα µου, µια ενίσχυση της διαφάνειας σε ό,τι αφορά την εκτέ-
λεση δαπανών για απορρήτους, δήθεν, εθνικούς σκοπούς. Τα
µυστικά κονδύλια, λοιπόν, ήταν µία διαχρονική πηγή σκανδάλων,
πηγή µαύρου χρήµατος, αδιαφάνειας, από την αρχή της Μετα-
πολίτευσης, από το 1974 µέχρι σήµερα. 

Δεν µπορούµε να ξεχάσουµε τον αλήστου µνήµης -Θεός σχω-
ρέστον- Αντώνη Σαµαρά και την ιστορία που είχε γράψει αυτός,
όταν ως Υπουργός Εξωτερικών είχε µπλεχτεί σε µια υπόθεση µε
οσµή βόθρου, η οποία ξεχάστηκε και από την δικαστική εξουσία
και από Αρείους Πάγους και από δηµοσιογράφους. Πώς να µην
ξεχαστεί, ειδικά από δηµοσιογράφους; Τότε, είχαν κυκλοφορή-
σει οι λίστες δηµοσιογράφων -και όχι µόνο- που επληρώνοντο –
το θυµάστε καλά- από τα µυστικά κονδύλια του Υπουργείου
Εξωτερικών. Εσείς, λοιπόν, τώρα λέτε ότι έχετε ένα όριο και λέτε
ότι όταν είναι πάνω από πενήντα χιλιάδες, θα πρέπει να καταγρά-
φεται, δηλαδή να κρατούνται -φυσικά στα απόρρητα του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών- κάποια στοιχεία, κάποια παραστατικά, πάνω
από πενήντα χιλιάδες. Και ποιος µας εγγυάται ότι εσείς δεν θα
κόψετε τα πενηντάρικα σε εικοσιπεντάρικα ή σαράντα εννιά χι-
λιάδες εννιακόσια, για να κάνετε τη δουλειά που έκαναν όλοι οι
προηγούµενοι µέχρι σήµερα; 

Εµείς, λοιπόν, για να διασφαλιστεί αυτό, γιατί θα συνεχίσετε
να έχετε αυτήν τη µαύρη τρύπα, το µαύρο σκάνδαλο, τα µαύρα
χρήµατα του Υπουργείου Εξωτερικών, η Χρυσή Αυγή προτείνει
όλες οι δαπάνες να φέρουν την προσωπική υπογραφή του Υ-
πουργού. Επιτέλους, ας αναλάβουν οι Υπουργοί τις ευθύνες
τους. Να µην κρύβονται πίσω από το ανεύθυνο, από αυτό το
σκάνδαλο του νόµου περί ευθύνης Υπουργών. Δεν µπορεί και ο
τελευταίος δηµόσιος υπάλληλος να εγκαλείται για παραβάσεις
που έχει κάνει, είτε στην υπηρεσία του είτε στον ποινικό κώδικα,
και οι Υπουργοί να είναι στο απυρόβλητο, που µόνοι σας εσείς
τα ψηφίσατε και τα δηµιουργήσατε!

Να βάλετε την υπογραφή σας. Να έχετε το θάρρος της υπο-
γραφής σας σε όλα τα παραστατικά του Υπουργείου Εξωτερι-
κών, σε όλες τις δαπάνες για τα µυστικά κονδύλια. Να φυλάσ-
σονται αυτά σε αρχείο και όπως είπε ο προλαλήσας για µια επι-
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τροπή του Προέδρου της Βουλής κάποιου προσώπου ανωτάτου
του δικαστικού σώµατος και κάποιου εκπροσώπου –ανέφερε τον
Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Εξωτερικών- της εκτελεστι-
κής εξουσίας, δηλαδή να µετέχουν και οι τρεις εξουσίες στον
κοινοβουλευτισµό, που δήθεν έχουµε στην Ελλάδα, των απορ-
ρήτων στοιχείων του Υπουργείου Εξωτερικών. Έτσι, λοιπόν, και
τα παραστατικά αυτά να φυλάσσονται και να τίθενται εις γνώσιν
και αυτής της επιτροπής, ώστε, αν έχουν γίνει ζαβολιές, αν έχουν
γίνει λαµογιές -γιατί αυτά γίνονται- αυτά τα πράγµατα να µπο-
ρούν να ελεγχθούν και αυτός που έχει βάλει την υπογραφή του
να έχει και την ευθύνη της υπογραφής του. 

Διαφάνεια, λοιπόν. Διαφάνεια που δεν υπάρχει. Και µε αυτό το
άρθρο, µε το άρθρο 4, κάθε άλλο παρά αδιαφάνεια εισάγετε στο
Υπουργείο Εξωτερικών. 

Στα άρθρα 5 µέχρι 11, θα αναφερθεί και ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος µε λεπτοµέρειες. Είναι αδιάφορα άρθρα. 

Στο άρθρο 12, γίνεται η ίδρυση γραφείου στατιστικής ως αυ-
τοτελούς οργανικής µονάδας του Υπουργείου, η οποία µάλιστα
αυτή η υπηρεσία η στατιστική θα υπάγεται απευθείας στον Υ-
πουργό. Έτσι, αφού εµπλέκεται απευθείας ο Υπουργός και η Κυ-
βέρνηση, δηλαδή, όλο αυτό δείχνει και φωτογραφίζει τη στό-
χευση της Κυβέρνησης, δηλαδή την δηµιουργία ενός κοµµατικού
κράτους. Θα έχετε τα στοιχεία και δωρεάν όποια στιγµή θέλετε.

Έχετε δηµιουργήσει και εσείς, λοιπόν, έναν κοµµατικό στρατό
µε διορισµούς ηµετέρων σε κάθε εταιρεία ακόµα και µε µηδαµινά
σε σύγκριση µε άλλες εποχές κονδύλια, χωρίς καµµία πολιτική
αρµοδιότητα, χωρίς κανένα αντικείµενο εργασίας, κάθονται σε
καρέκλες ή είναι εξαφανισµένοι χωρίς κανένα ειδικό λόγο και µε
παράκαµψη όλων των ισχυουσών διατάξεων περί διορισµών.

Στα άρθρα 14 έως 18, θα αναφερθεί ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος.

Από όλα αυτά τα οποία σας επεσήµανα, συνάγεται ότι η Χρυσή
Αυγή λέει «όχι», είναι αντίθετη και πάλι στην νοοτροπία της δήθεν
αριστερής σας Κυβέρνησης και επιφυλάσσεται κατά την ψηφο-
φορία να τοποθετηθεί σε κάθε άρθρο ξεχωριστά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σειρά έχει στο Βήµα
ο κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος, εισηγητής της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εν µέσω διαπραγµάτευσης συ-
ζητάµε σήµερα το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών:
«Τροποποίηση του Κώδικα του Οργανισµού του Υπουργείου
Εξωτερικών και λοιπές διατάξεις».

Τις τελευταίες ηµέρες, αλλά και τον τελευταίο καιρό, το κύριο
επιχείρηµα του ΣΥΡΙΖΑ για τη διαπραγµάτευση, ήταν ότι πρέπει
να κλείσουµε την όλη διαδικασία, γιατί πρέπει να µπούµε άµεσα
στην ποσοτική χαλάρωση. Και σήµερα ο κ. Βερναρδάκης παρά
τω Πρωθυπουργώ, στην λογική Ζουράρι «ποιος ζει το 2019», λέει
ότι δεν χάθηκε ο κόσµος, αν δεν µπούµε στην ποσοτική χαλά-
ρωση.

Αναρωτιέµαι, κύριοι συνάδελφοι: Τελικά, χάνεται ή δεν χάνεται
ο κόσµος; Τελικά, θα τα ψηφίσετε όλα χωρίς ποσοτική χαλάρω-
ση, χωρίς τίποτα, γιατί πρέπει να παραµείνετε στις θέσεις σας.
Και δεν αναφέροµαι σε όλους, θα ήταν άδικο. Θα ήµουν άδικος,
αν το έλεγα για όλους τους Βουλευτές, αλλά είναι για όλη την
ηγετική οµάδα, αφορά τον κ. Τσίπρα και τον κ. Καµµένο και όλη
την ηγετική οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ.

Και σας ρωτώ εσάς: Τι λέτε γι’ αυτό; Δεν υπάρχει κανένα θέµα; 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, θα τα ψηφίσετε όλα

χωρίς καµµία κουβέντα. Προτεραιότητα στη διαπραγµάτευση,
όταν πάει η Κυβέρνηση στο εξωτερικό είναι µία, γι’ αυτό κερδίζει
πάντα στην διαπραγµάτευση: Να γυρίσει η εντολή του κ. Τσίπρα
και του κ. Καµµένου, να γυρίσετε πίσω και να είµαστε στην εξου-
σία. Και πραγµατικά γυρίζουν πίσω, τα υπογράφουν όλα και πα-
ραµένετε στην εξουσία. Γι’ αυτό είστε πάντα κερδισµένοι.

Υπάρχει, όµως, ένα ηθικό ζήτηµα για εσάς. Τελικά η ποσοτική
χαλάρωση έχει αξία ή όχι;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πρώτη µέρα, όταν τέ-

θηκε το νοµοσχέδιο σε διαβούλευση, η Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ µε ανακοινώσεις, µε δελτίο Τύπου είπαν ότι
αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο έρχεται γρήγορα γρήγορα, ενώ ο
ίδιος ο Υπουργός έχει φτιάξει οµάδα εργασίας, για να υλοποι-
ήσει τον νέο οργανισµό του Υπουργείου Εξωτερικών, είναι µόνο
και µόνο για µερικούς ακόµα διορισµούς, συγκεκριµένα, στο
ΚΑΣ, στο άρθρο 1, και στη σύσταση του Επιστηµονικού Συµβου-
λίου. 

Κι έρχεται εδώ, κύριε Υπουργέ, ως προς τη σύσταση του Επι-
στηµονικού Συµβουλίου, η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής
στην Έκθεση επί του νοµοσχεδίου -δεν είναι δική µας, είναι της
Βουλής- και γράφει το εξής: «Υπό το φως των ανωτέρω, προβλη-
µατισµός γεννάται ως προς τη συνταγµατικότητά της, διά του
άρθρου 2, παράγραφος 4 του νοµοσχεδίου, παρεχόµενης σε
άλλο…» -δηλαδή σε εσάς, γιατί εσείς θα ψηφίσετε να πάει µόνο
στον Υπουργό- «…πλην του Προέδρου της Δηµοκρατίας, όργανο
της Διοίκησης εξουσιοδότηση προς ρύθµιση ιδίων θεµάτων εσω-
τερικής οργάνωσης και λειτουργίας του Επιστηµονικού Συµβου-
λίου, τα οποία δεν µπορούν να χαρακτηρισθούν ως λεπτοµε-
ρειακά, ειδικότερα ή τεχνικά, κατά τα ανωτέρω, βλέπε αποφά-
σεις του ΣτΕ κ.λπ.».

Τι λέτε γι’ αυτό; Στο άρθρο 2, παράγραφος 4 σας θυµίζω ξανά
τι γράφει: «Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών µπορεί να
ρυθµίζονται θέµατα εσωτερικής οργάνωσης και λειτουργίας του
Επιστηµονικού Συµβουλίου». Υπάρχει θέµα; Δεν υπάρχει ούτε σε
αυτό!

Πάµε τώρα, όµως, να δούµε τι κάνετε. Είναι σηµαντικό. Το νο-
µοσχέδιο αυτό έχει δεκαπέντε άρθρα, πέντε σελίδες, αλλά διο-
ρισµούς αρκετών, καµµιά δεκαπενταριά θα έλεγα. 

Σύσταση Επιστηµονικού Συµβουλίου για να γνωµοδοτεί σε
ερωτήµατα νοµικής φύσεως. Θα συγκροτηθεί από καθηγητές,
εισηγητές, µπορεί να είναι και κάτοχοι διδακτορικού. Μιλάµε για
καµµιά δεκαριά θέσεις. 

Μετονοµασία του Επιστηµονικού Κέντρου Ανάλυσης και Σχε-
διασµού ΕΚΑΣ σε Κέντρο Ανάλυσης και Σχεδιασµού ΚΑΣ. Ενί-
σχυση του ρόλου µε τον διορισµό -απευθείας πάλι από τον
Υπουργό- τεσσάρων τακτικών επιστηµονικών συνεργατών. Το άλ-
λαξαν µέχρι τη θητεία του. Δίνεται η δυνατότητα, βέβαια, για
συµβάσεις ορισµένου χρόνου, ανάθεση συγκεκριµένων µελετών,
γνωµοδοτήσεων, εκατόν τριάντα χιλιάδες. Μετρήστε: δέκα και
δεκατρείς, µε τις συµβάσεις, είκοσι. 

Ίδρυση Γραφείου Νοµοθετικής Πρωτοβουλίας. Τέσσερις θέ-
σεις νοµικών συµβούλων µε έµµισθη εργασία. Πάλι διορισµένοι
από τον Υπουργό. Και εµείς είπαµε κάτι, κύριε Υπουργέ και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Εµείς κατανοούµε ότι µπορεί να υπάρχουν ελ-
λείψεις στο Υπουργείο Εξωτερικών και σε τρεις-τέσσερις µήνες
θα φέρετε τον νέο οργανισµό. Γιατί δεν γίνονται αυτές οι διαδι-
κασίες µέσω ΑΣΕΠ; Να πούµε όλοι ότι θα γίνουν αυτές οι διαδι-
κασίες µέσω ΑΣΕΠ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Δεν είναι
υπάλληλοι.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν καταλαβαίνω, κύριε
Υπουργέ, γιατί δεν µπορούν να είναι υπάλληλοι οι νοµικοί σύµ-
βουλοι. Εσείς ως Υπουργός, όπως και όλοι οι Υπουργοί, έχετε
επιστηµονικούς συνεργάτες, µετακλητούς, αποσπασµένους και
πολύ καλά κάνετε. Εδώ µιλάµε για επιπλέον άτοµα. Αυτούς, δη-
λαδή, δεν µπορούµε να τους βάλουµε µέσω ΑΣΕΠ και να προκη-
ρυχθούν νοµικοί, οι οποίοι θα στελεχώσουν την Υπηρεσία; Δια-
φωνείτε σε κάποιο από αυτά, συνάδελφοι της Πλειοψηφίας; 

Ήρθαν οι φορείς, οι οποίοι έθεσαν πάρα πολλά θέµατα. Ένα
από τα θέµατα είναι σχετικό µε τη βαθµολογική τους εξέλιξη. Τα
θέµατα αυτά ο Υπουργός είπε ότι θα τα λύσει όταν θα έρθει ο
νέος οργανισµός του Υπουργείου. 

Ας πάµε τώρα λίγο στα θέµατα των άρθρων. Εµείς, κύριε Υ-
πουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ξέρετε, είπαµε «όχι»
επί της αρχής. Θα ψηφίσουµε, όµως, άρθρα τα οποία αφορούν,
για παράδειγµα, τη ρύθµιση θεµάτων ειδικών δαπανών. Κατά την
άποψή µας, παρ’ όλο που αυτός ο τρόπος νοµοθέτησης µπορεί
να δηµιουργήσει κάποια προβλήµατα, νοµίζουµε ότι είναι ένα θε-
τικό βήµα. Γι’ αυτό εµείς θα το ψηφίσουµε και ελπίζουµε στον
χρόνο να αποδειχθεί ότι βοηθάει στη διαφάνεια και στη µη δη-
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µοσιοποίηση των στοιχείων. 
Θα στηρίξουµε αρκετά από τα άρθρα, όπως είναι η ρύθµιση

θεµάτων ειδικών δαπανών, η αναλογική εφαρµογή του ν.3074/
2002, η  απονοµή βαθµού επί τιµή, η Διπλωµατική Ακαδηµία, το
άρθρο που αφορά τους πληρεξούσιους της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας ενώπιον Διεθνών Δικαιοδοτικών Οργανισµών, η κατάργηση
του Ελληνικού Κέντρου Ευρωπαϊκών Μελετών και τις µετακινή-
σεις του Υπουργείου Εξωτερικών.

Θέλουµε να πιστεύουµε, κύριε Υπουργέ, ότι έστω και σήµερα,
θα αποσύρετε τις διατάξεις µε τις οποίες διορίζετε επιπλέον συµ-
βούλους και θα το φέρετε µέσω ΑΣΕΠ, ώστε να µπορέσουµε
όλοι µαζί, µε διαφάνεια, να στηρίξουµε αυτό το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο ειση-

γητής του ΚΚΕ κ. Σταύρος Τάσσος.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως αναφέρεται και στον τίτλο του νοµοσχεδίου, οι βασικό-

τερες διατάξεις του νοµοσχεδίου αυτού αφορούν τροποποίηση
του οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών που είχε ψηφιστεί
το 2007. Εµείς είχαµε καταψηφίσει τον οργανισµό, που υποτίθε-
ται ότι ήθελε να οργανώσει καλύτερα τις υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου για την πιο αποτελεσµατική άσκηση της εξωτερικής
πολιτικής, βάζοντας το ζήτηµα για ποια εξωτερική πολιτική γίνε-
ται λόγος. 

Βάζουµε, λοιπόν, το ίδιο ερώτηµα και τώρα: Για ποια εξωτε-
ρική πολιτική γίνεται λόγος; Η απάντηση για εµάς είναι προφα-
νής: Για την εξωτερική πολιτική που εξυπηρετεί τα συµφέροντα
της ελληνικής αστικής τάξης. Και αυτό εννοούν όλα τα κόµµατα
που πιστεύουν ότι τον πλούτο τον παράγουν οι επιχειρηµατίες
και όχι οι εργαζόµενοι, όταν αναφέρονται στα εθνικά συµφέ-
ροντα. Στην πραγµατικότητα, αναφέρονται στα συµφέροντα της
ελληνικής αστικής τάξης, τα οποία συγχέονται και εξισώνονται
µε τα εθνικά συµφέροντα, δηλαδή σαν και αυτά να είναι τα λαϊκά
συµφέροντα, των εργαζοµένων και των λαϊκών στρωµάτων.

Τα συµφέροντα αυτά υπηρετεί η εξωτερική µας πολιτική, όταν
ο Πρωθυπουργός και ο Υπουργός Εξωτερικών πηγαίνουν και επι-
σκέπτονται ξένες χώρες και παίρνουν µαζί τους τους επιχειρη-
µατίες. Αυτά τα συµφέροντα υπηρετεί η επίσκεψη που έκανε στη
«L’ OREAL» και στη «ROTHSCHILD» ο Πρωθυπουργός. Αυτά τα
συµφέροντα υπηρετεί η Υπηρεσία Οικονοµικών Υποθέσεων που
υπάρχει στο Υπουργείο Εξωτερικών. Και όταν έγινε η σχετική συ-
ζήτηση µε τους φορείς, αναρωτήθηκα πού είναι η Υπηρεσία που
εκπροσωπεί τα συµφέροντα των εργαζοµένων. Δεν υπάρχει βέ-
βαια. Όχι ότι εάν υπήρχε θα άλλαζε τίποτα όσον αφορά την
ουσία, αλλά εν πάση περιπτώσει δεν υπάρχει ούτε καν κατ’
όνοµα. 

Αυτά τα συµφέροντα υπηρετούνται όταν κάνετε διάφορους
άξονες µε χώρους όπως η Κύπρος, το Ισραήλ, και η Αίγυπτος.
Και, βέβαια, οι άξονες αυτοί δεν αφορούν τους λαούς των περιο-
χών αυτών. Αφορούν τις αστικές τάξεις των περιοχών αυτών και
τα δικά τους ιδιαίτερα συµφέροντα. 

Αυτήν η πολιτική υπηρετείται όταν καλείτε τις ΗΠΑ και το
ΝΑΤΟ να κάνουν νέες βάσεις και διευκολύνσεις στο ελληνικό
έδαφος. Αυτήν την πολιτική της ελληνικής αστικής τάξης υπηρε-
τεί η όλο και βαθύτερη εµπλοκή µας στους ιµπεριαλιστικούς σχε-
διασµούς και δράσεις, σε µια περιοχή που βρίσκεται σε µια κα-
τάσταση εκρηκτική όπου τα αλληλοσυγκρουόµενα συµφέροντα
των διαφόρων ιµπεριαλιστών κινδυνεύουν να τα τινάξουν όλα
στον αέρα. 

Αυτήν την πολιτική υπηρετεί η συµµετοχή µας στο ΝΑΤΟ και
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και η άµεση υποστήριξη των δράσεών
τους στην περιοχή, που βέβαια έχουν φέρει εκατοµµύρια ανθρώ-
πους να εγκαταλείπουν τις χώρες τους για να γλιτώσουν από το
θάνατο και έχουν δηµιουργήσει όλο αυτό το προσφυγικό και µε-
ταναστευτικό ρεύµα. 

Αυτήν την πολιτική υπηρετεί η συµµόρφωση προς τις οδηγίες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες συνοδεύτηκαν µε την πρό-
σκληση του ΝΑΤΟ για να -υποτίθεται- αποτρέπει τους πρόσφυ-
γες, που και αυτό είναι παράνοµο µε βάση το διεθνές δίκαιο και

τη Συµφωνία της Γενεύης του 1951. Στην ουσία, όµως, έγινε για
να περικυκλώσει τη Ρωσία, που αυτή τη στιγµή είναι ο βασικός
στρατηγικός αντίπαλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ
στην περιοχή µας.

Αυτήν την πολιτική υπηρετεί ο εγκλωβισµός των προσφύγων
και των µεταναστών στη χώρα µας. Εποµένως αυτή είναι η πολι-
τική την οποία υπηρετείτε. 

Ο Υπουργός την προηγούµενη φορά έθεσε ένα ερώτηµα:
«Έλα, τώρα, η ελληνική αστική τάξη είναι τόσο δυνατή;». Λοιπόν,
η ελληνική αστική τάξη, στο σύνολό της, κατέχει µια ενδιάµεση
θέση στο διεθνές ιµπεριαλιστικό σύστηµα µε ισχυρές, βέβαια,
εξαρτήσεις από τις ΗΠΑ και την Ευρωπαϊκή Ένωση. Όµως τµή-
µατα αυτής της ελληνικής αστικής τάξης, όπως οι εφοπλιστές,
βρίσκονται στην κορυφή της πυραµίδας. Ως εκ τούτου έχουν
αποσπάσει -µεταξύ των άλλων- και πενήντα έξι φοροαπαλλαγές,
που τους αποφέρουν κάθε χρόνο περί τα 10 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Για κέρδη, λοιπόν, 1.640.000 και πλέον ένας εφοπλιστής
πλήρωσε φόρο 12.000 ευρώ. Γιατί; Διότι είναι γνωστό ότι η φο-
ρολογία γίνεται µε το τονάζ. Και έναν τέτοιο φόρο πληρώνει ένας
µέσος εργαζόµενος. 

Αυτά τα συµφέροντα υπηρετεί η ελληνική εξωτερική πολιτική
και αυτή είναι η ελληνική αστική τάξη, που δεν είναι καθόλου
καρπαζοεισπράκτορας - όπως κάποιοι θέλουν να την παρουσιά-
σουν- και φτωχός συγγενής. Είπαµε στο σύνολο της, ενδιάµεση
θέση. Και υπάρχουν τµήµατά της που ρίχνουν καρπαζιές σε άλ-
λους και πάρα πολλές καρπαζιές στον ελληνικό λαό και τους ερ-
γαζόµενους.

Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, έρχεται να τροποποιήσει, για
να µπορέσει να υπηρετήσει καλύτερα αυτήν την προοπτική, ορι-
σµένες διατάξεις, που στην ουσία, όµως, δεν αλλάζουν κάτι το
σηµαντικό. 

Με τα άρθρα 1, 2 και 3 τροποποιούνται διατάξεις που αφορούν
το Επιστηµονικό Κέντρο Ανάλυσης και Σχεδιασµού, το ΕΚΑΣ.
Φαίνεται έχετε µια γενικότερη απέχθεια στο ΕΚΑΣ και όπου µπο-
ρείτε, το καταργείτε, όπου µπορείτε, του αλλάζετε όνοµα. Εδώ
το ΕΚΑΣ το κάνετε ΚΑΣ. Άλλαξε ο Μανωλιός και έβαλε τα ρούχα
του αλλιώς. 

Ουσιαστικά πρόκειται για το ίδιο Σώµα, το οποίο βέβαια, είναι
το βασικό think tank του Υπουργείου Εξωτερικών και το οποίο
έχει σκοπό τη σύνδεση της επενδυτικής υποδοµής µε την οικεία
διπλωµατική υπηρεσία και συνεισφορά στον τοµέα των εισηγή-
σεων σχετικά µε τους προσανατολισµούς της εξωτερικής πολι-
τικής της χώρας και της στρατηγικής υλοποίησής της. Αυτά που
λέγαµε προηγούµενα. 

Εκτιµάται ότι αυτό δεν µπόρεσε να λειτουργήσει ως έναν τέ-
τοιο βαθµό -το προηγούµενο, το ΕΚΑΣ- και γι’ αυτό προωθούνται
οι αναφερόµενες αλλαγές µε την αιτιολογία ότι ο σχεδιασµός
της εξωτερικής πολιτικής αποτελεί υψηλή επιδίωξη της παρού-
σας πολιτικής ηγεσίας και της Κυβέρνησης στο πλαίσιο της απο-
στολής της. Η χώρα χρειάζεται διαρκώς να έχει σαφείς προσα-
νατολισµούς και να είναι ενταγµένη στη µεγάλη εικόνα που συν-
θέτει τη σύγχρονη διεθνή πολιτική, καθώς και να έχει θέσεις στα
µεγάλα διεθνή προβλήµατα πέραν εκείνων που συνεπάγεται η
συµµετοχή της χώρας σε διεθνείς οργανισµούς ή παραδοσιακές
συµµαχίες ή την αντιµετώπιση µόνο διιστάµενων ζητηµάτων µε
γειτονικές χώρες. Αυτά αφορούν τα άρθρα 1,2 και 3 στα οποία
εµείς ψηφίζουµε «παρών».

Στο άρθρο 4, που αφορά τις µυστικές δαπάνες, επειδή διατη-
ρούνται, ψηφίζουµε «κατά».

Στο άρθρο 5, που επαναφέρετε το όριο ηλικίας των εβδοµήντα
ετών, κατ’ εξαίρεση θα ψηφίσουµε «παρών».

Στο άρθρο 6, που αφορά την αναλογική εφαρµογή και στους
υπαλλήλους του ΥΠΕΞ της νοµικής εκπροσώπησής από λειτουρ-
γούς στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, ψηφίζουµε «ναι».

Στο άρθρο 7, που επεκτείνεται και στο κλάδο των εµπειρογνω-
µόνων της διατήρησης επί τιµή του βαθµού, είναι αδιάφορο τώρα
αν θα έχει επί τιµή βαθµό, ψηφίζουµε «παρών».

Για τη µεταφορά της οικοσκευής, ψηφίζουµε «ναι». 
Για την κατάργηση του ανώτατου ορίου πρόσληψης, ψηφί-

ζουµε «παρών». 
Για το επίδοµα υπηρεσίας αλλοδαπής και τα έξοδα κίνησης

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ο’ - 7 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4695



που προκύπτουν από την απόσπαση αστυνοµικού προσωπικού
σε εξωτερικές υπηρεσίες του ΥΠΕΞ, ψηφίζουµε «ναι». 

Στο άρθρο 11, ψηφίζουµε «ναι». 
Στο άρθρο 12, ψηφίζουµε «παρών». 
Στο άρθρο 13, ψηφίζουµε «παρών». 
Στο άρθρο 14, ψηφίζουµε «παρών», που είναι το ΕΚΕΜ, και βέ-

βαια ζητάµε να πληρωθούν οι εργαζόµενοι που δούλευαν εκεί.
Ψηφίζουµε «παρών» στα άρθρα 15, 16, 17 και 18. 
Ψηφίζουµε «κατά» στο άρθρο 19. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Κάτω Αχαΐας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Σαρίδης, εισηγητής της Ένωσης Κεντρώων.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα το πρωί

είχα την ευκαιρία ως µέλος της Επιτροπής Εξωτερικών και Εθνι-
κής Άµυνας να απευθυνθώ στους σπουδαστές της Σχολής Εθνι-
κής Άµυνας. 

Η εισήγησή µου κινήθηκε γύρω από µια βασική διαπίστωση,
την οποία κρίνω απολύτως σκόπιµο να επαναλάβω και εδώ,
καθώς αποτελεί οδηγό µου στον τρόπο αντιµετώπισης των νο-
µοθετικών πρωτοβουλιών της ελληνικής Κυβέρνησης σχετικά µε
τα ζητήµατα εθνικής άµυνας και εξωτερικών υποθέσεων. Πρό-
κειται για την τεκµηριωµένη πεποίθησή µου πως εάν η Τουρκία
µπορούσε να εξαφανίσει την Ελλάδα, θα το έκανε αύριο το πρωί
χωρίς δεύτερη σκέψη. Δεν µπορεί, όµως. Και δεν µπορεί, γιατί
δεν το επιτρέπουν οι Έλληνες διπλωµάτες και οι ελληνικές Ένο-
πλες Δυνάµεις.

Όλοι όσοι φέρουµε την ευθύνη και έχουµε την τιµή να ανησυ-
χούµε για την επιθετική συµπεριφορά των γειτόνων µας, οφεί-
λουµε να αναρωτιόµαστε και να απαντάµε καθηµερινά στο εξής
ερώτηµα: Τι εµποδίζει τους Τούρκους από το να εξαφανίσουν
την Ελλάδα και πώς το ενισχύω αυτό; 

Έχοντας, λοιπόν, αυτές τις σκέψεις µέσα στο µυαλό µου και
έχοντας επιλέξει συνειδητά να αντιµετωπίζω εξ αρχής θετικά
κάθε νοµοθετική πρωτοβουλία που έρχεται στη Βουλή από το
ΥΠΕΘΑ και το Υπουργείο Εξωτερικών, προχώρησα στην εξέταση
και του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου. Κατά τη διάρκεια των ερ-
γασιών της επιτροπής, τοποθετήθηκα θετικά στις περισσότερες
διατάξεις του νοµοσχεδίου, όπως έχει κιόλας καταγραφεί. Εν
τούτοις, κάποια σηµεία, τα οποία µε προβληµάτισαν έντονα,
υπάρχουν σαφώς και θα αναφερθώ κυρίως σ’ αυτά, ελπίζοντας
πως έστω και την τελευταία στιγµή ο Υπουργός Εξωτερικών, ο
κ. Κοτζιάς, θα προχωρήσει σε κάποιες βελτιώσεις, οι οποίες κρί-
νονται απαραίτητες. 

Πρώτα-πρώτα, υπάρχει ένα πολύ σοβαρό θέµα µε το άρθρο
14, που αφορά την τιµή και την αξιοπρέπεια του ίδιου του Υπουρ-
γείου. Οι άνθρωποι του ΕΚΕΜ, του Ελληνικού Κέντρου Ευρωπαϊ-
κών Μελετών, που παραµένουν απλήρωτοι από το 2012 και τώρα
βλέπουν να νοµοθετούµε το τέλος του ΕΚΕΜ, χωρίς να δίνουµε
σηµασία σ’ αυτά που ως κράτος τους χρωστάµε, περιµένουν σή-
µερα µια απάντηση, µια απόδειξη πως δεν τους απαξιώνουµε. 

Δεν είναι σωστό αυτό που συµβαίνει και αυτό το αναγνωρί-
ζουµε όλοι. Καλώ, λοιπόν, τον κύριο Υπουργό να προχωρήσει
στην προσθήκη ειδικής αναφοράς στις σχετικές διατάξεις, ώστε
να δροµολογηθεί η εξόφληση των δεδουλευµένων των ανθρώ-
πων που εργάστηκαν σ’ έναν πολύ ευαίσθητο τοµέα, µε ένα πολύ
σηµαντικό αντικείµενο. Αποτελεί ζήτηµα τιµής και ηθικής τάξης
να λυθεί µε οριστικό και ξεκάθαρο τρόπο το συγκεκριµένο θέµα,
που αδίκως και πέρα από κάθε έννοια δικαίου ταλαιπωρεί αξιο-
πρεπείς και φιλότιµους ανθρώπους. Η απόδοση των δεδουλευ-
µένων στους ανθρώπους του ΕΚΕΜ είναι ένα από τα ζητήµατα
που προσδοκούµε πως ο κύριος Υπουργός θα δείξει την απαραί-
τητη ευαισθησία στο όνοµα του δικαίου και της συνεννόησης,

αλλά και της συναίνεσης. 
Ένα άλλο πολύ σηµαντικό θέµα που προκύπτει από το συγ-

κεκριµένο νοµοθέτηµα και ειδικότερα απ’ όσα προβλέπονται στο
άρθρο 9, είναι το γεγονός πως κάποιοι εργαζόµενοι -λίγοι στον
αριθµό- έχουν δικαίωµα να λένε πως η επιλογή της χρονικής
στιγµής νοµοθέτησης, τους στερεί τα δικαιώµατά τους στην ερ-
γασία. Πρόκειται για ανθρώπους, που έχουν προσφέρει κι έχουν
ακόµη να προσφέρουν λόγω της πολύτιµης εµπειρίας τους και
των αποκτηµένων στο πεδίο γνώσεων τους. 

Οφείλουµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να επανεξετάσουµε αυτές
τις περιπτώσεις -όπως άλλωστε ζήτησα και στις συνεδριάσεις
της επιτροπής- και να προχωρήσουµε στην προσθήκη µεταβατι-
κής διάταξης που να εµποδίζει αυτήν την εξέλιξη, δηλαδή για ένα
ή δύο µήνες άνθρωποι να υποχρεώνονται στη σύνταξη. Θα ήθελα
να ακούσω την τοποθέτησή σας πάνω στο συγκεκριµένο ζήτηµα,
κύριε Υπουργέ. Το θεωρούµε ιδιαίτερα σηµαντικό. 

Επίσης, πολύ σοβαρή σκέψη και εξαιρετική προσοχή χρειάζε-
ται, κατά τη γνώµη µου, και η διάταξη για τα µυστικά κονδύλια
του άρθρου 4. 

Ως κοινοβουλευτική παράταξη έχουµε ταχθεί µε κάθε τρόπο
υπέρ της διαφάνειας. Η δηµόσια λογοδοσία αποτελεί για εµάς
τον ακρογωνιαίο λίθο της δηµοκρατίας. Θα περίµενε κανείς,
όµως, να επιµείνουµε στη διαφάνεια και στη δηµοσιοποίηση
όλων των υπολοίπων πεπραγµένων της Κυβέρνησης εκτός από
αυτά που όλοι οι Έλληνες καταλαβαίνουν πως πρέπει να παρα-
µένουν µυστικά. 

Τα µυστικά κονδύλια ονοµάζονται έτσι για συγκεκριµένο λόγο.
Η ενηµέρωση της Βουλής είναι πάντα σωστό να γίνεται. Θα επι-
µείνουµε, όµως, για περισσότερες εγγυήσεις πως δεν θα τεθούν
σε κίνδυνο ανθρώπινες ζωές. Τα µυστικά κονδύλια είναι µυστικά
και πρέπει να είναι µυστικά, γιατί αλλιώς άνθρωποι κινδυνεύουν
να χάσουν τη ζωή τους. 

Με χαρά πληροφορήθηκα για τις βελτιώσεις τις οποίες έφερε
ο Υπουργός. Συµφωνώ πως είναι σωστό να µην παραµένουν
αυτά τα έγγραφα στη Βουλή και να επιστρέφονται αυθηµερόν
στη φύλαξη των υπηρεσιών του Υπουργείου. Όπως επίσης, είναι
συνετή και λογική η πρόβλεψη να µην αναπαράγονται τα εν λόγω
έγγραφα για κανέναν λόγο. Η ιστορία έχει δείξει πως η ικανότητα
της ορθής διαχείρισης ευαίσθητων πληροφοριών πολλές φορές
κρίνει την τύχη των εθνών και καθορίζει τη µοίρα των λαών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σχολιάζοντας τα επιµέρους
άρθρα, αναγκάζοµαι να τα διακρίνω σε δύο κατηγορίες: σε ε-
κείνα, που καλώς ήρθαν νωρίτερα από την ολοκλήρωση της δια-
βούλευσης και των εργασιών της σχετικής αρµόδιας επιτροπής
για την τροποποίηση του οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερι-
κών, όπως το άρθρο 9, που αποτελεί υποχρέωσή µας, καθώς
πρέπει να εφαρµόσουµε τις σχετικές δικαστικές αποφάσεις, να
εναρµονιστούµε µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία -άρθρο 78/2000-
καταργώντας το ανώτατο ηλικιακό όριο πρόσληψης στο Υπουρ-
γείο Εξωτερικών και σε εκείνα που δηµιουργούν απορίες, καθώς
δεν δικαιολογούν τον χαρακτηρισµό του επείγοντος, όπως το
άρθρο 15, που σύµφωνα µε αυτό δίνεται η δυνατότητα στους κα-
θηγητές πανεπιστηµίων, που θα συµµετάσχουν στο ΚΑΣ, αλλά
και στο Επιστηµονικό Συµβούλιο, να διατηρούν παράλληλα τη
θέση τους στα ακαδηµαϊκά ιδρύµατα. Δίνεται το δικαίωµα σε
κάθε αντικειµενικό παρατηρητή να κάνει λόγο για ευνοιοκρατία
και διπλοθεσίτες. 

Ως Ένωση Κεντρώων δεν έχουµε το δικαίωµα να παρεκκλί-
νουµε από τις αρχές µας, οι οποίες µας οδηγούν στην καταψή-
φιση του συγκεκριµένου άρθρου, του άρθρου 15. 

Εξετάζοντας το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο -κατ’ άρθρον επί-
σης- θέλω να επισηµάνω και τα εξής: 

Στο άρθρο 1, ο Υπουργός παίρνει µια απόφαση, που πράγµατι
είναι δικαίωµα και το αναγνωρίζουµε. Το ΚΑΣ, επιφορτισµένο µε
την εκπόνηση χρήσιµων µελετών, οφείλει να υποστηρίζει το κρί-
σιµο έργο του Υπουργού. 

Από το αποτέλεσµα θα κριθεί η επιλογή αυτή και η ανασύ-
σταση του Επιστηµονικού Συµβουλίου αποτελεί πρωτοβουλία
του κυρίου Υπουργού και είναι και δική του ευθύνη να διασφαλί-
σει πως τα χρήµατα που θα κοστίσει και αυτό το κρίσιµο γνωµο-
δοτικό όργανο δεν θα πάνε χαµένα, αλλά θα ενισχύσουν την
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ελληνική διπλωµατία και την αποτελεσµατική άσκηση εξωτερικής
πολιτικής.

Το Γραφείο Νοµοθετικής Πρωτοβουλίας που ιδρύεται στο
άρθρο 3, µας προβληµάτισε, καθώς το νοµοθετικό έργο του
Υπουργείου Εξωτερικών είναι κυρίως κυρώσεις διεθνών συµφω-
νιών και πρωτοκόλλων συνεργασίας και συνεννόησης. Ίσως µε
τη λειτουργία αυτού του Γραφείου, να µπει ένα τέλος στην κακή
πρακτική της διείσδυσης άσχετων τροπολογιών σε κυρώσεις διε-
θνών συµβάσεων. 

Προχωρώ στο άρθρο 6 και τη σωστή πρόβλεψη για επέκταση
της κάλυψης των υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών από
το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους. Είναι αλήθεια πως πολλές
φορές στο πλαίσιο άσκησης των καθηκόντων τους, οι υπάλληλοι
του Υπουργείου Εξωτερικών υφίστανται νοµικές διώξεις. Είναι,
λοιπόν, θα έλεγα, υποχρέωση του κράτους να τους προστατεύει
και ορθώς προχωράµε στην εν λόγω επέκταση. 

Το άρθρο 7, ανήκει στην κατηγορία εκείνων των άρθρων που
δεν καταλαβαίνουµε γιατί παρουσιάζονται ως επείγοντα, εν τού-
τοις δεν διαφωνούµε στη διατήρηση του βαθµού Εµπειρογνώµο-
νος Πρεσβευτή Συµβούλου Α’ επί τιµή µετά τη συνταξιοδότηση,
παρ’ όλο που δεν συµπληρώνουν τα τριάντα πέντε χρόνια. 

Τα άρθρα 8 και 10, λύνουν προβλήµατα του προσωπικού, που
µόνο ως απαράδεκτα µπορούν να χαρακτηριστούν. Άνθρωποι
που µε αυταπάρνηση και υπό πολύ δύσκολες συνθήκες υπηρε-
τούν σε «καυτές» περιοχές, αν χρειαζόταν να εγκαταλείψουν τη
χώρα που υπηρετούν, υπήρχε σοβαρή πιθανότητα να χάσουν την
οικοσυσκευή τους όχι λόγω των συνθηκών, αλλά κυρίως λόγω
της γραφειοκρατίας. Αυτό σταµατά µε το άρθρο 8. 

Στη σωστή κατεύθυνση είναι και το άρθρο 10, καθώς σύµφωνα
µε αυτό οι απαραίτητοι αστυνοµικοί για τη φύλαξη των διπλωµα-
τικών µας αποστολών θα λαµβάνουν εγκαίρως το επίδοµα αλλο-
δαπής και τα έξοδα κίνησής τους. Δεν χωρά αντίλογος εδώ,
καθώς είναι αυτονόητο πως αυτές τις ανάγκες οφείλει να τις κα-
λύπτει το κράτος. 

Το άρθρο 11, προσθέτει κι άλλες ξένες γλώσσες πέραν των
γαλλικών για την εισαγωγή των υποψηφίων στη Διπλωµατική
Ακαδηµία. Είναι σωστή κι αυτή η απόφαση. Θα τη στηρίξουµε.

Το άρθρο 12, είναι από αυτά που ικανοποιούν αληθινές ανάγ-
κες και πληρούν υπαρκτές υποχρεώσεις της Κυβέρνησης. Η σύ-
σταση και λειτουργία του γραφείου στατιστικής είναι από όλους
παραδεκτό πως είναι αναγκαία. Κρατάµε και την επισήµανση του
κ. Μάρδα πως δεν θα χρειαστούν κι εδώ νέες προσλήψεις.

Και έρχοµαι στο άρθρο 13, µε το οποίο ενδυναµώνεται η απο-
τελεσµατική εκπροσώπηση της Ελλάδας σε όλα τα διεθνή δικα-
στήρια. Αυτό είναι αρκετό για εµάς για να το στηρίξουµε. Είναι
γνωστό πως η ασάφεια που είχε δηµιουργηθεί, συνέπεια του
ν.4110/2013, δηµιούργησε προβλήµατα και έθεσε σε κίνδυνο ελ-
ληνικές διεκδικήσεις. 

Το άρθρο 16, σύµφωνα µε το οποίο το 30% των εσόδων των
πρεσβειών µας θα πηγαίνουν απευθείας στον προϋπολογισµό
του Υπουργείου Εξωτερικών, και το άρθρο 17, µε το οποίο προ-
χωράµε στην αναπροσαρµογή των χρονικών ορίων των εκτός
έδρας µετακινήσεων των υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερι-
κών, κρίνονται απαραίτητα και θα ενισχύσουν µε πρακτικό τρόπο
την αποτελεσµατικότητα της άσκησης του διπλωµατικού λει-
τουργήµατος. Επεκτείνεται και στα µέλη των πολιτικών γραφεί-
ων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω την εισήγησή µου επί
του νοµοσχεδίου υπενθυµίζοντας σε όλους πως η εθνική άµυνα
και η εξωτερική πολιτική δεν χωρούν µικροκοµµατικές πρακτικές.
Πρόκειται για δύο τοµείς που δεν επιτρέπουν άγονες αντιπαρα-
θέσεις. Αυτό δεν σηµαίνει πως θα προσφέρουµε λευκή επιταγή.
Σηµαίνει απλά πως εξετάζουµε τα εν λόγω νοµοθετήµατα και
γνωρίζουµε πως απαιτούν ειδικό χειρισµό. Ελπίζουµε ότι ο κ. Κο-
τζιάς θα αξιοποιήσει την εµπιστοσύνη και τη στήριξη που θα του
δώσουµε στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, γιατί θεωρούµε ότι είναι
υποχρέωσή του.

Θα ήθελα κλείνοντας να κάνω κι ένα σχόλιο, αν µου επιτρέ-
ψετε, για την επικαιρότητα και για το γεγονός πως το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο απεφάνθη ότι το ελληνικό χρέος είναι εξαι-
ρετικά µη βιώσιµο. Λύθηκε, λοιπόν, η απορία του ελληνικού λαού.

Τέρµα η ασάφεια! 
Ξέρετε, αν µας έµαθε κάτι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, αυτό ήταν το

πόσο επικίνδυνη είναι η ασάφεια στους όρους µιας συµφωνίας
και µάλιστα µιας συµφωνίας δανεισµού.

Η δηµιουργική ασάφεια και η κάθε είδους ασάφεια οδηγεί σε
κάθε είδους αδιέξοδα και προβλήµατα. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα και ακλόνητη απόδειξη αποτελεί το γεγονός πως ενώ το
καλοκαίρι του 2015 τα πολιτικά κόµµατα συνυπέγραψαν το τρίτο
µνηµόνιο και είχαν βάλει την υπογραφή τους στο ίδιο χαρτί, συ-
νεχίζουν να προσποιούνται τους αντάρτες και πως υπάρχουν πε-
ριθώρια, όχι για διορθώσεις, όχι για βελτιώσεις, όχι για ελα-
φρύνσεις, αλλά περιθώρια για ανατροπές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση δεν έχει προτά-
σεις. Η Κυβέρνηση στα οικονοµικά δεν έχει σχέδιο. Ακολουθεί
την τακτική «βλέποντας και κάνοντας». Μόνο που αυτή την τα-
κτική τη χρησιµοποιούµε όταν πάµε κάποιο ταξίδι, όχι όταν κυ-
βερνάµε µια χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-
µε. 

Ο κ. Κατσίκης, εισηγητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, έχει τον
λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κύριοι Υπουργοί, θα µείνω στο θέµα για το οποίο προορίστηκε η
συνεδρίαση της Ολοµέλειας, χωρίς να αποπροσανατολίσω από
αυτό, αναφερόµενος στο τι έκανε ο Τσίπρας, ο Καµµένος, ο Ση-
µίτης και ενδεχοµένως και άλλοι πολιτικοί αρχηγοί στο παρελ-
θόν, ξεφεύγοντας από εκείνο από το οποίο σήµερα οφείλω ως
εισηγητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων να καταθέσω την άποψη
και τη θέση µας.

Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου αποτελεί την απαρχή ενός ευ-
ρύτερου σχεδίου θεσµικών µεταρρυθµίσεων του Υπουργείου
Εξωτερικών, το οποίο επιδιώκει να λύσει χρόνια προβλήµατα.
Στόχος του παρόντος νοµοσχεδίου είναι, µεταξύ άλλων, η κά-
λυψη κενών στο θεσµικό οικοδόµηµα του Υπουργείου Εξωτερι-
κών, τα οποία δυσχεραίνουν τη χάραξη, τον σχεδιασµό και την
άσκηση της εξωτερικής πολιτικής. 

Γι’ αυτό προωθείται η επανασύσταση δύο βασικών οργάνων,
του Κέντρου Ανάλυσης και Σχεδιασµού και του Επιστηµονικού
Συµβουλίου, ενώ καταργείται το Ελληνικό Κέντρο Ευρωπαϊκών
Μελετών. 

Το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου αποτελείται από δεκαεπτά άρ-
θρα, τα οποία και ξεκινώ να αναλύω: Το πρώτο άρθρο έχει να
κάνει µε ζητήµατα οργάνωσης και λειτουργίας του Επιστηµονι-
κού Κέντρου Ανάλυσης και Σχεδιασµού, που µε οργανικό νόµο
του Υπουργείου Εξωτερικών έχει τεθεί σε ισχύ από το 1998 ως
Κέντρο Ανάλυσης και Σχεδιασµού.

Το κέντρο αυτό θα κάνει την επιστηµονική προετοιµασία για
την εξωτερική πολιτική και θα ασχολείται µε οτιδήποτε έχει
σχέση µε αυτήν. Η έλλειψη επιστηµονικού προσωπικού στο υφι-
στάµενο Επιστηµονικό Κέντρο Ανάλυσης, ικανού στην εκπόνηση
εισηγήσεων, σχεδιασµού και στρατηγικής υλοποίησης της εξω-
τερικής πολιτικής της χώρας, κατέστησε το κέντρο οριακά λει-
τουργόν, αναθέτον την εκπόνηση µελετών σε άλλα ερευνητικά,
κέντρα. 

Όµως, η µειωµένη χρηστική αξία των µελετών αυτών τις κατέ-
στησε αναξιοποίητες από τη διπλωµατική υπηρεσία. Είναι, λοι-
πόν, κοινά αποδεκτό πως το κέντρο δεν µπόρεσε να λειτουρ-
γήσει σύµφωνα µε τον αρχικό σκοπό της σύστασής του, δηλαδή
ως ερευνητικό µελετητικό κέντρο. 

Με το δεύτερο άρθρο προβλέπεται η ανασύσταση του Επιστη-
µονικού Συµβουλίου, ενός γνωµοδοτικού οργάνου για νοµικά θέ-
µατα διεθνούς και ευρωπαϊκού δικαίου µείζονος σηµασίας. Η
σύστασή του και µόνο από καθηγητές εγνωσµένου πανεπιστη-
µιακού κύρους µε ειδίκευση στο διεθνές, στο ευρωπαϊκό ή στο
δηµόσιο δίκαιο, καθώς και από τον επιστηµονικό διευθυντή του
ΚΑΣ παρέχει εγγυήσεις επιστηµονικής αρτιότητας. Πρόκειται
πράγµατι για ένα καινοτόµο εγχείρηµα, η επιτυχία του οποίου θα
θωρακίσει τη χώρα σε θέµατα στρατηγικής για τη νοµική αντιµε-
τώπιση θεµάτων µεγίστης εθνικής σηµασίας.
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Με το άρθρο 3, συστήνεται γραφείο νοµοθετικής πρωτοβου-
λίας, υπαγόµενο απ’ ευθείας στον Υπουργό Εξωτερικό, η ίδρυση
του οποίου αποτελεί ανειληµµένη υποχρέωση του Υπουργείου,
απορρέουσα από τις διατάξεις του ν.4048/2012. Στο άρθρο αυτό
προβλέπονται τόσο οι αρµοδιότητες όσο και η στελέχωση του
γραφείου µε νοµικούς εξειδικευµένους στο δηµόσιο δίκαιο. 

Με το άρθρο 4 του παρόντος θεσµοθετείται η ενίσχυση της
διαφάνειας στην εκτέλεση δαπανών για απόρρητους εθνικούς
σκοπούς. Ο ρόλος της Βουλής γίνεται για πρώτη φορά ουσια-
στικός ως προς τη διαχείριση των απόρρητων κονδυλίων και κυ-
ρίως ως προς την εξέταση των λόγων και των σκοπών για τους
οποίους αυτά διατίθενται. 

Για τη διασφάλιση της διαφάνειας προτείνεται τα παραστατικά
των απορρήτων δαπανών που ξεπερνούν τις 25.000 ευρώ να δια-
βιβάζονται στη Βουλή µε συνοδευτική έκθεση. 

Στο άρθρο 7, προβλέπεται η διατήρηση του βαθµού εµπειρο-
γνώµονος Πρεσβευτή Συµβούλου Α’ επί τιµή στους αποχωρούν-
τες εµπειρογνώµονες. 

Κύριε Υπουργέ, µε την παρούσα τροποποιητική διάταξη επί
του οργανικού νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών –ν.3566/2007-
και µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες προ ολίγου µας εδό-
θησαν αποκαθίσταται η αναγκαία ισότητα σε σχέση µε τους υπό-
λοιπους κλάδους της διπλωµατικής υπηρεσίας. 

Στο άρθρο 8, δίνεται η δυνατότητα µεταφοράς µέρους ή ολό-
κληρης της οικοσκευής υπαλλήλου που υπηρετεί σε περιοχές
που εκδηλώνονται πολεµικά ή πολιτικά γεγονότα, καθώς επίσης
και θεοµηνίες, ανεξάρτητα από τον χρόνο µετάθεσής του και
κατά την κρίση του Υπουργού Εξωτερικών. 

Με το άρθρο 9, εναρµονίζεται ο Οργανισµός του Υπουργείου
Εξωτερικών µε ευρωπαϊκές οδηγίες, τροποποιώντας τα άρθρα
του, καταργώντας το ανώτατο όριο ηλικίας πρόσληψης, εκτός
εάν αυτά απαιτούνται από τη φύση και τις ιδιαιτερότητες των
προς πλήρωση θέσεων. 

Θα ήθελα να επανέλθω και στην Ολοµέλεια, κύριε Υπουργέ,
στο ζήτηµα που έθεσα και κατά τη διάρκεια των συζητήσεων
στην επιτροπή και για το οποίο δεν έχω λάβει ακόµη απάντηση.
Το ζήτηµα αφορά τη συγκεκριµένη ρύθµιση µε την οποία οι διοι-
κητικοί υπάλληλοι του Υπουργείου Εξωτερικών θα απολύονται
αυτοδικαίως από την υπηρεσία µετά τη συµπλήρωση του εξηκο-
στού εβδόµου έτους της ηλικίας τους. Ωστόσο, µέχρι και την 31η

Δεκεµβρίου του 2016 οι υπάλληλοι αυτοί απολύονταν µε τη συµ-
πλήρωση του εξηκοστού έτους της ηλικίας τους και τριάντα
πέντε ετών πραγµατική υπηρεσία. Αυτό έχει ως συνέπεια να υφί-
στανται άνιση µεταχείριση όσοι µέχρι τότε συνταξιοδοτήθηκαν
σε σχέση µε αυτούς που θα συµπληρώσουν το 2017 το εξηκοστό
έτος, δεδοµένου ότι σε αυτούς δίνεται η δυνατότητα να παρα-
µείνουν έως τα εξήντα επτά, ενώ οι πρώτοι την έχουν χάσει.
Θεωρώ, λοιπόν, πως για λόγους ισονοµίας θα πρέπει στη συγ-
κεκριµένη ρύθµιση να δοθεί δυνατότητα αναδροµικής ισχύος του
νόµου. 

Με το άρθρο 10, καθίσταται δυνατή η καταβολή και η ενταλ-
µατοποίηση των δαπανών µετακίνησης, καθώς και του επιδόµα-
τος υπηρεσίας αλλοδαπής των αποσπασµένων αστυνοµικών που
υπηρετούν στις αρχές εξωτερικής υπηρεσίας του Υπουργείου
Εξωτερικών ως προσωπικό ασφαλείας. 

Με το άρθρο 12, ιδρύεται γραφείο στατιστικής ως αυτοτελής
οργανική µονάδα του Υπουργείου, η οποία υπάγεται απευθείας
στον Υπουργό Εξωτερικών. Να τονίσουµε σε αυτό το σηµείο ότι
η σύσταση της νέας υπηρεσίας δεν συνεπάγεται καµµία πρόσ-
ληψη, δεδοµένου ότι η στελέχωσή της θα γίνει µε υπαλλήλους
των κλάδων του Υπουργείου Εξωτερικών. 

Το άρθρο 13, προβλέπει τη συνεργασία του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους για διάφορα προδικαστικά ερωτήµατα, τα
οποία απευθύνονται στα θεσµικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Με το άρθρο 14, καταργείται το Ελληνικό Κέντρο Ευρωπαϊκών
Μελετών, το οποίο είναι άλλωστε ανενεργό από το 2012. Η κα-
τάργηση του ΕΚΕΜ συνεπάγεται την κατάργηση των είκοσι τριών
θέσεων που προβλέπονται στον νόµο που διέπει τη λειτουργία
του. Πρόκειται για µια απόφαση η οποία κρίνεται σκόπιµη στο
πλαίσιο της εξυγίανσης της δηµόσιας διοίκησης και της περιστο-

λής των δαπανών. 
Στο άρθρο 15, και εν όψει της ανασύστασης µε τον παρόντα

νόµο του επιστηµονικού συµβουλίου, καθώς και του επιστηµονι-
κού διευθυντή και των επιστηµονικών συνεργατών του κέντρου
ανάλυσης και σχεδιασµού, θεσπίζεται ρύθµιση προκειµένου οι
καθηγητές πανεπιστηµίου, οι οποίοι θα ορίζονται στις ανωτέρω
θέσεις και όργανα του Υπουργείου Εξωτερικών, να υπηρετούν
παράλληλα και στα ιδρύµατά τους ως καθηγητές πλήρους απα-
σχόλησης. 

Με το άρθρο 16, προβλέπεται η εγγραφή και η µεταφορά στον
προϋπολογισµό του Υπουργείου Εξωτερικών ποσοστού 30% επί
των εσόδων των αρχών του εξωτερικού. Αυτό το ποσοστό θα µε-
ταφέρεται σε συγκεκριµένους κωδικούς του Υπουργείου για την
κάλυψη εκτάκτων αναγκών, ιδίως για έξοδα µετακινήσεων, αµοι-
βές φυσικών και νοµικών προσώπων, καθώς και την προµήθεια
υλικοτεχνικών υποδοµών. 

Τέλος, µε το άρθρο 17 προβλέπεται µια προσαρµογή των ηµε-
ρών µετακινήσεων εκτός έδρας, επειδή πραγµατοποιούνται
πολλά ταξίδια λόγω αναγκών στο Υπουργείο Εξωτερικών. 

Κλείνοντας, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες υπερψηφίζουµε το παρόν
νοµοσχέδιο, το οποίο αναµένεται να βοηθήσει σηµαντικά στις µε-
ταρρυθµίσεις που επιχειρεί το Υπουργείο Εξωτερικών, στη χά-
ραξη, τον σχεδιασµό και την άσκηση της εξωτερικής πολιτικής.
Υπερψηφίζουµε, λοιπόν, το παρόν νοµοσχέδιο και επί της αρχής
και επί των άρθρων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σπυρίδων Δανέλλης, εισηγητής του

Ποταµιού. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών, ενός Υπουργείου του
οποίου τα νοµοθετήµατα δεν προσφέρονται για ανέξοδους µι-
κροκοµµατικούς τακτικισµούς. Εξάλλου βρισκόµαστε σε µία πε-
ρίοδο που η χώρα βρίσκεται στο µάτι του κυκλώνα, δεδοµένων
των συνθηκών που επικρατούν τόσο στον πλανήτη, όσο και στην
ευρύτερη και στενότερη γειτονιά µας.

Αν και στη σύγχρονη µετανεωτερική εποχή της παγκοσµιοποί-
ησης έχουν δηµιουργηθεί πλείστοι όσοι διεθνείς οργανισµοί,
παρ’ ότι το διεθνές δίκαιο και τα ανθρώπινα δικαιώµατα έχουν
κατοχυρωθεί σε ένα µεγάλο µέρος του πλανήτη και παρά τη σχε-
τική ειρηνική εβδοµηντάχρονη περίοδο από το 1945, η ασφάλεια
των κρατών εξακολουθεί να µην ακολουθεί ασφαλή γραµµική πο-
ρεία.

Μετά την 11η Σεπτεµβρίου µια πληθώρα παραγόντων στο
εσωτερικό, στο διακρατικό και στο διεθνές περιβάλλον κάθε
χώρας δηµιουργούν πολυπλοκότητα και αίσθηµα ανασφάλειας.
Ακριβώς, εξαιτίας αυτού του πολύπλοκου και πολυεπίπεδου διε-
θνούς σκηνικού αναδύεται το χρέος της πολιτείας, κάθε κράτους
να µελετά, να εξετάζει, να θέτει προτεραιότητες, να αξιολογεί,
να αναστοχάζεται και να αναπροσαρµόζει την πολιτική ενόψει
των διεθνών διακρατικών ή εσωτερικών προκλήσεων σε συγκε-
κριµένο χώρο και χρόνο.

Για τη χώρα µας η κατάσταση είναι λίγο πολύ γνωστή.
Στα ανατολικά µας είναι ιδιαίτερης κρισιµότητας ο εµφύλιος

στη Συρία, οι εστίες πολέµου στο Ιράκ και στην Κεντρική Ασία,
αλλά και οι εκτεταµένες προσφυγικές ροές ως απόρροιά τους. 

Γνωστές είναι επίσης οι συνεχείς προκλήσεις µιας σχετικώς
αποδυναµωµένης, εξίσου όµως ή και περισσότερο από ποτέ επι-
κίνδυνης Τουρκίας, που συνεχώς αποσταθεροποιείται και µας
απειλεί τόσο στρατιωτικά, όσο και µε το επαπειλούµενο άνοιγµα
από πλευράς της της στρόφιγγας των προσφυγικών ροών, τα
ανοιχτά και χρόνια ζητήµατα του κυπριακού, αλλά και στα δυτικά
µας οι τριγµοί του ευρωπαϊκού οικοδοµήµατος, ιδίως µετά το
Brexit, αλλά και την άνοδο των ακροδεξιών κοµµάτων, πάντοτε
υπό το πρίσµα των επερχόµενων εκλογικών αναµετρήσεων σε
µεγάλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Τέλος, η µειωµένη µας αξιοπιστία για άλλη µια φορά εκδηλώ-
νεται µε την αδυναµία κλεισίµατος της περίφηµης δεύτερης αξιο-
λόγησης, ανοίγοντας και πάλι τη συζήτηση για ένα πιθανό Grexit. 
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Όλα αυτά είναι λόγοι που µας αναγκάζουν να αναζητήσουµε
τρόπους συνεννόησης αφήνοντας κατά µέρους τις προπέτειες,
τους αφορισµούς και τους άσκοπους διαξιφισµούς. 

Σε αυτό το πλαίσιο θα θυµίσω για µια ακόµη φορά πως το κί-
νηµά µας, το Ποτάµι, έχει προτείνει την αναγκαιότητα δηµιουρ-
γίας ενός εθνικού συµβουλίου ασφαλείας και προς τούτο µά-
λιστα έχει καταθέσει και σχετική ολοκληρωµένη πρόταση νόµου,
της οποίας η συζήτηση δυστυχώς εκκρεµεί. 

Παρουσιάζεται για την Ελλάδα η αδήριτη ανάγκη για µια νέα
προσέγγιση εθνικού συντονισµού, µε έµπρακτο σχεδιασµό εφι-
κτών και εφαρµόσιµων πράξεων, ώστε η χώρα να είναι προετοι-
µασµένη για κάθε σοβαρό βήµα και για κάθε ενδεχόµενο. 

Άλλωστε δεν θα είµαστε οι µόνοι. Πολλές δυτικές χώρες έχουν
υιοθετήσει εδώ και χρόνια υπό διάφορες µορφές τη θέσπιση
ενός συµβουλίου για την εθνική ασφάλειά τους. Σε αυτήν την
ιδέα ανταποκρίνεται η δηµιουργία του συµβουλίου εθνικής
ασφαλείας, που θα εδράζεται σε προϋποθέσεις νηφαλιότητας,
αίσθησης και γνώσης του διεθνούς δικαίου, της στρατηγικής και
της διπλωµατίας, ώστε να γνωµοδοτεί επί των εθνικών θεµάτων
από τη συντριπτική πλειοψηφία των δηµοκρατικών κοµµάτων και
να αποφεύγεται η περιστασιακή αντιµετώπιση των προκλήσεων. 

Πρόκειται για ένα όργανο το οποίο θα εκφράζει µία πολιτική
δοµή που επιτρέπει ένα κοινό τόπο και αδιαίρετο τρόπο σκέψης
και συνεργασίας σε θέµατα εξωτερικής πολιτικής και ασφάλειας,
που βεβαίως θα επικουρεί την υπεύθυνη Κυβέρνηση. Θα υπάγε-
ται σε τακτικό κοινοβουλευτικό έλεγχο και θα ενηµερώνει το
εθνικό κοινοβούλιο, υπό την έννοια της απόδοσης του λόγου
προς τον λαό.

Έρχοµαι τώρα επί του συζητουµένου νοµοσχεδίου, το οποίο
εκφεύγει των καθιερωµένων κυρώσεων µνηµονίων συνεννόησης,
τις οποίες βεβαίως έχουµε συνηθίσει ως προς το νοµοθετικό
έργο του ΥΠΕΞ. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που έρχεται να αντιµετωπίσει
οργανωτικά κυρίως ζητήµατα και να προσπαθήσει να διορθώσει
στρεβλώσεις που απασχολούν δοµές και το προσωπικό τού εν
λόγω Υπουργείου εδώ και χρόνια.  

Ήδη από το στάδιο της συζήτησης στην επιτροπή εκφράσαµε
την άποψη πως θα περιµέναµε µια ολοκληρωµένη πρόταση αλ-
λαγής του κανονισµού λειτουργίας, που βρίσκεται σε τελικό στά-
διο επεξεργασίας απ’ ό,τι γνωρίζουµε και όχι µία αποσπασµατική
τροποποίηση ορισµένων µόνο διατάξεων, οι οποίες βεβαίως -
στις περισσότερες από τις οποίες δεν έχουµε αντίρρηση- θα πρέ-
πει να εκσυγχρονιστούν και να αναδιαρθρωθούν. 

Αν και κατανοούµε αυτή την αναγκαιότητα και το επείγον για
κάποιες από αυτές τις ρυθµίσεις, δεν αντιλαµβανόµαστε γιατί
δεν έγινε εγκαίρως η ολοκλήρωση των απαραίτητων διαδικα-
σιών, έτσι ώστε σήµερα να συζητούσαµε το ολοκληρωµένο νο-
µοσχέδιο της αναδιάρθρωσης του οργανισµού του Υπουργείου.

Ένα από τα κύρια ζητήµατα που θέτει το συζητούµενο νοµο-
σχέδιο, µε τα άρθρα 1 και 2, είναι η ανασύσταση και αναδιοργά-
νωση του Κέντρου Ανάλυσης και Σχεδιασµού και του Επιστηµο-
νικού Συµβουλίου. 

Στόχος της δοµής αυτής, κατά την ίδρυσή της το 1998, ήταν
να αποτελέσει µία αυτοτελή υπηρεσία του ΥΠΕΞ, που θα ήταν
επιφορτισµένη µε την εκπόνηση εισηγήσεων, σχεδιασµού και
στρατηγικής, µε στόχο να βοηθήσουν την άσκηση της εξωτερι-
κής πολιτικής της χώρας. Το 1998 ωστόσο, που αρχικά θεσπί-
στηκε το ΚΑΣ, υποβιβάστηκε εξαιτίας έλλειψης επιστηµονικού
προσωπικού σε µία απλή διοικητική υπηρεσία. 

Κοιτώντας από αυτό το πρίσµα την προσπάθεια αναδιοργάνω-
σης και αναβάθµισης που εισηγείσθε, βεβαίως η διάταξη κινείται
στη σωστή κατεύθυνση. Δεν αντιλαµβανόµαστε, όµως, γιατί µε
το άρθρο 3 συστήνεται ένα αυτοτελές γραφείο νοµοθετικής
πρωτοβουλίας, το οποίο στελεχώνεται µάλιστα µε τέσσερις νο-
µικούς συµβούλους, των οποίων δεν αποσαφηνίζεται το ακριβές
περίγραµµα εργασίας τους. Βεβαίως, περιγράφεται ως υποστή-
ριξη του Υπουργού στο νοµοθετικό έργο του Υπουργείου. 

Δεν γίνεται κατανοητό γιατί απαιτείται αυτός ο αριθµός των
νοµικών συµβούλων, δεδοµένου ότι το ΥΠΕΞ έχει ορισµένο νο-
µοθετικό έργο, το µεγαλύτερο µέρος του οποίου µάλιστα αφορά
τις κυρώσεις των διεθνών συµβάσεων που έχουν ήδη υποστεί τη

βασική επεξεργασία. 
Δεν γίνεται κατανοητό γιατί θα πρέπει να υποστούµε την επι-

πλέον δαπάνη –όσο και αν αυτή η δαπάνη είναι οριοθετηµένη-
για τη µισθοδοσία αυτών των τεσσάρων στελεχών, µιας και το
Υπουργείο έχει ικανή στελέχωση νοµικής υπηρεσίας που θα µπο-
ρεί να ανταπεξέλθει και στις απαιτήσεις του νοµοθετικού του
έργου.

Θεωρούµε βεβαίως ότι το άρθρο 4, που αφορά το όριο ενη-
µέρωσης της Βουλής για τις απόρρητες δαπάνες του ΥΠΕΞ, κι-
νείται σαφώς σε σωστή κατεύθυνση. Είναι αίτηµα δεκαετιών,
διότι ενισχύει τη διαφάνεια σε έναν ευαίσθητο χώρο. 

Είναι γνωστό και απολύτως θεµιτό η χώρα διά του ΥΠΕΞ να
στηρίζει οικονοµικά µε απόλυτο τρόπο κρίσιµους θεσµούς του
ελληνισµού στο εξωτερικό που προωθούν εθνικά συµφέροντα,
θεσµούς που στηρίζουν την επιβίωση ελληνικών πληθυσµών, δη-
µιουργούν κτερίσµατα επικοινωνίας και σχέσεων καλής γειτονίας
µε άλλες χώρες και προβάλλουν τη θετική εικόνα της χώρας, θε-
σµοί οι οποίοι αποβλέπουν στην εξυπηρέτηση, αµέσως ή εµµέ-
σως, της εξωτερικής πολιτικής του κράτους και που προφανώς
δεν µπορούν να γίνουν γνωστοί χωρίς ζηµία των συµφερόντων
της χώρας, γιατί είναι κατανοητό πως η εκτέλεση δαπανών για
απόρρητους εθνικούς σκοπούς ή για διπλωµατικούς, πολιτικούς,
οικονοµικούς και πολιτιστικούς λόγους είναι απαραίτητη σε ένα
δύσκολο και απαιτητικό διεθνές τοπίο.

Δυστυχώς, τα προηγούµενα χρόνια έφτασαν στη δηµοσιότητα
πολλές περιπτώσεις κατασπατάλησης των εν λόγω κονδυλίων σε
δραστηριότητες που ουδόλως εξυπηρετούσαν τα συµφέροντα
της χώρας, αλλά αντιθέτως κάλυπταν µικροκοµµατικές και ρου-
σφετολογικές εξυπηρετήσεις ή έτσι φαίνονταν να είναι. Είναι
ένας δηµόσιος διάλογος που βεβαίως δεν ωφελεί τη χώρα και
τη λειτουργία της δηµοκρατίας.

Άρα, το ζητούµενο είναι να διασφαλιστεί το απόρρητο στη δια-
χείριση αυτών των κονδυλίων, αλλά να υπάρχει και η διαφάνεια
και ο έλεγχος εκ µέρους της Βουλής, µε µία µεθοδολογία όµως
που δεν θα δηµιουργεί προβλήµατα στη διασφάλιση αυτού του
απορρήτου.

Στο άρθρο 7 του σχεδίου νόµου δίνεται η δυνατότητα απονο-
µής επί τιµή βαθµού που ισχύει για το σύνολο των αφυπηρετούν-
των διπλωµατικών υπαλλήλων µε πρεσβευτικό βαθµό, πρέσβεις,
πληρεξούσιοι, Υπουργοί, Α’ και Β’, καθώς και στους αφυπηρε-
τούντες ειδικούς νοµικούς συµβούλους, νοµικούς συµβούλους
Α’ του κλάδου επιστηµονικού προσωπικού και τους αφυπηρε-
τούντες εµπειρογνώµονες πρεσβευτές συµβούλους Α’ του κλά-
δου εµπειρογνωµόνων.

Νοµίζω ότι θα µπορούσαµε για λόγους ισότητας να εξετά-
σουµε τη δυνατότητα αυτό να ισχύει για τους αφυπηρετούντες
υπαλλήλους του κλάδου οικονοµικών και εµπορικών υποθέσεων
µε βαθµό γενικού συµβούλου Α’. 

Συνολικότερα όµως νοµίζω ότι όλοι πλέον, το σύνολο του στε-
λεχιακού δυναµικού του Υπουργείου -αλλά και όλοι εµείς φαντά-
ζοµαι υιοθετούµε αυτή την άποψη- πρέπει να διασφαλιστεί µε
ένα σύστηµα κρίσεων και εξέλιξης που θα χαρακτηρίζεται από
διαφάνεια και αξιοκρατία και θα διέπεται από κοινούς κανόνες
που θα τηρούνται από όλους.

Φαντάζοµαι, επίσης, ότι συµφωνούµε ότι οι υπάλληλοι του κλά-
δου οικονοµικών και εµπορικών υποθέσεων πρέπει να πάψουν
να αντιµετωπίζονται ως φτωχοί συγγενείς του υπολοίπου διπλω-
µατικού σώµατος, µιας και σε ένα παγκοσµιοποιηµένο οικονο-
µικό περιβάλλον τα καθήκοντά τους είναι καθήκοντα αιχµής,
ιδιαίτερα για τη συγκυρία που διέρχεται η χώρα µας.

Και θα πρέπει να κοιτάξουµε την αναδιοργάνωση και την ου-
σιαστική αναβάθµιση του ρόλου και του έργου των γραφείων
αυτών, ακόµη και στις περιπτώσεις χωρών όπου δεν είναι δυνατή
για διάφορους λόγους η σύσταση µιας πρεσβείας, δεδοµένου
ότι η χώρα µας θα µπορούσε να συνάψει τουλάχιστον εµπορικές
και οικονοµικές συµφωνίες, επεκτείνοντας τα συµφέροντά της.
Στην παρούσα φάση της οικονοµίας µας, καµµιά χώρα δεν πε-
ρισσεύει και οι αγκυλώσεις του παρελθόντος καλό θα ήταν να
ξεπεραστούν.

Σχετικά µε το άρθρο 9, θα αναφερθώ ξανά, όπως και στην επι-
τροπή, στο ζήτηµα που αφορά έναν πολύ µικρό αριθµό υπαλλή-
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λων του κλάδου ΔΕ διοικητικών γραµµατέων του ΥΠΕΞ, περίπου
έξι ή επτά τον αριθµό, οι οποίοι αναγκάστηκαν σε αφυπηρέτηση
την άνοιξη του 2016, καθώς είχαν συµπληρώσει το 60o έτος της
ηλικίας τους στις 31-12-2015, µε αποτέλεσµα να εµπίπτουν στις
διατάξεις του ν.4336/2015. 

Η συγκεκριµένη παρατήρηση είναι, βεβαίως, ήσσονος σηµα-
σίας για το σύνολο του νοµοσχεδίου, όπως, επίσης, και για τον
προϋπολογισµό του ΥΠΕΞ, παρ’ όλα αυτά γι’ αυτούς τους αν-
θρώπους αποτελεί ένα ζήτηµα αιχµής, καθώς τους οδηγεί σε δύ-
σκολες επιλογές ζωής, που δεν ήταν στο πλάνο τους. Φαντά-
ζοµαι ότι πρέπει να το ξαναδούµε.

Τέλος, έρχοµαι στην περίπτωση του Ελληνικού Κέντρου Ευ-
ρωπαϊκών Μελετών, το οποίο, επιτέλους, καταργείται µετά από
την πορεία που είχε µε το άρθρο 14. Είναι γνωστό ότι από το
2012 το ΕΚΕΜ ουσιαστικά είναι ένα κενό κέλυφος, καθώς δεν
έχει ούτε έναν υπάλληλο, ενώ συνεχίζει να κατασπαταλά πόρους
του ελληνικού δηµοσίου.

Εµείς, µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου, είχαµε αναδείξει
αυτό το ζήτηµα και τις δαπάνες που θα µπορούσαµε να έχουµε
αποφύγει. Σε κάθε περίπτωση, όµως, είναι θετικό που τα δηµόσια
ταµεία απαλλάσσονται από τη λειτουργία του. Είναι, όµως, απα-
ραίτητο να κλείσει η εκκρεµότητα των οφειλών των δεδουλευµέ-
νων σε κάποια από τα τελευταία στελέχη του, µια εκκρεµότητα
η οποία ακόµη υπάρχει, για λόγους ηθικής τάξης, γιατί το ελλη-
νικό δηµόσιο πρέπει να είναι και να φαίνεται έντιµο απέναντι στις
υποχρεώσεις του.

Θα πρέπει, επίσης, κύριε Υπουργέ –και νοµίζω ότι είναι καιρός-
, καθώς έχετε πια µια συνολικότερη εικόνα µέσα από τις επεξερ-
γασίες που έχετε κάνει και µια πλήρη θεώρηση των νοµικών
προσώπων ιδιωτικού και δηµοσίου δικαίου που εποπτεύει το
Υπουργείο σας, να προβείτε σε ένα καλό ξεκαθάρισµα, πράγµα
το οποίο θα είναι χρήσιµο και οικονοµικά και λειτουργικά και, βε-
βαίως, ηθικά σε σχέση µε το ότι υπάρχουν ακόµα, δυστυχώς,
πληθώρα οργανισµών και υπηρεσιών, οι οποίες ενώ δεν προσφέ-
ρουν καµµιά υπηρεσία, ακόµη εξακολουθούν να αφαιµάσσουν
τα δηµόσια ταµεία.

Εµείς επί της αρχής ψηφίζουµε «ναι» στο νοµοσχέδιο και επί
των άρθρων θα ακολουθήσει σε λίγο η τοποθέτησή σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Νίκος Κοτζιάς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα –και το είπα και σε µια από τις πολύ σπάνιες δηµό-

σιες συνεντεύξεις που δίνω- να ευχαριστήσω όλες και όλους για
όλες τις παρατηρήσεις που ακούγονται. Πιστεύω ότι όλα τα
πράγµατα έχουν τη δυνατότητα να τα εξετάσει κανείς από δια-
φορετική…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τις συνεντεύξεις;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Μια συνέν-

τευξη έδωσα στην ΕΡΤ και ευχαρίστησα όλους όσοι συµµετείχαν
στη συζήτηση για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Και είπα ότι η
πλειονότητα όσων ακούστηκαν, ανεξάρτητα αν τα υιοθετεί κανείς
ή όχι, ήταν θετικά, σε ένα πνεύµα συνεννόησης πάνω στις εθνι-
κές ανάγκες που έχει αυτός ο τόπος.

Έτσι ακούω και τις παρατηρήσεις σήµερα. Βέβαια, µέσα σε
αυτές τις παρατηρήσεις δεν βάζω φαντασιώσεις περί φωτογρα-
φικών διατάξεων. Δεν είναι στο είδος µου. Ακούω, ας πούµε, µια
παρατήρηση ότι θέλουµε στο ΚΑΣ να αποσπώνται άνθρωποι, για
να κάνω ρουσφέτια. Μα, έχω δέκα θέσεις για αποσπασµένους κι
έχω πάρει µόνο δύο. Δύο χρόνια ολόκληρα δεν έχω βάλει τους
άλλους οκτώ. Περίµενα να κάνω νοµοσχέδιο για να πάρω απο-
σπασµένους και να κάνω δεν ξέρω κι εγώ τι; Δεν στέκουν αυτά
και δεν αντιστοιχούν στην πολιτική µου ούτε στο είδος της προ-
σωπικότητάς µου.

Εξάλλου, γι’ αυτό και δεν δέχτηκα και τροπολογίες επί του
νόµου. Είπα ότι στον πρώτο νόµο που φέρνω ως Υπουργείο Εξω-
τερικών δεν θέλω τροπολογίες από άλλα Υπουργεία, για λόγους,

κατά τη γνώµη µου, κοινοβουλευτικής τάξης.
Θα ήθελα, επίσης, να πω αρχικά για τον οργανισµό –και θέλω

να το διευκρινίσω ξανά- ότι αυτός ο νόµος φτιάχτηκε στα τέλη
του 2015 προς αρχές του 2016. Τον Απρίλη του 2016 δόθηκε στη
δηµοσιότητα. Ο οργανισµός άρχισε µετά, ανέβηκε στη «ΔΙΑΥ-
ΓΕΙΑ», το είδατε.

Για διάφορους λόγους, που δεν έχουν σχέση µε το Υπουργείο
Εξωτερικών, αλλά ούτε και µε την Κυβέρνηση –Γενικά Λογιστή-
ρια κλπ.-, έµεινε σε εκκρεµότητα, υπήρξαν διάφορα ζητήµατα,
κάθε φορά κάτι άλλο ανακαλύπταµε, υπήρξαν έξωθεν δυνάµεις
και γι’ αυτό καθυστέρησα. Όµως, αυτό δεν είναι λόγος για να τον
αποσύρω και να περιµένω, δηλαδή αυτή την καθυστέρηση να την
παρατείνω και από την πλευρά του ίδιου του Υπουργείου. Δη-
λαδή, ο οργανισµός ήταν µια συνολική αλλαγή.

Θέλω τώρα να εξηγήσω πώς βλέπω και βλέπουµε στο υπουρ-
γείο αυτές τις αλλαγές. Έχουµε ένα ερώτηµα σαν Υπουργείο
Εξωτερικών, που από την ίδια του την φύση είναι το διεθνοποι-
ηµένο υπουργείο, δηµόσιος θεσµός της χώρας: Σε ποια εποχή
ζούµε;

Νοµίζω ότι οι αλλαγές που ζούµε είναι σε δύο κατευθύνσεις.
Η µια αφορά το διεθνές ή αλλιώς συχνά λεγόµενο παγκόσµιο σύ-
στηµα. Είναι η παγκοσµιοποίηση και ο κατακερµατισµός. Είναι
ένας κόσµος που συνδέεται και αλληλοσυνδέεται όλο και περισ-
σότερο και ταυτόχρονα, τµήµατά του αποσυνδέονται. Είναι ένας
κόσµος που συνδέεται µε την ψηφιακή επανάσταση, αλλά ταυ-
τόχρονα το 95% της ψηφιακής επανάστασης είναι σε εκατό πό-
λεις στον κόσµο.

Είναι, επίσης, µια εποχή που δίπλα στην παγκοσµιοποίηση αλ-
λάζουν οι κοινωνικές συνθήκες της πολιτικής και έχουµε µεγάλα
άλµατα στην τεχνολογία. Είναι η εποχή που άλλοι την ονοµάζουν
δεύτερη εποχή των µηχανών και άλλοι την ονοµάζουν τέταρτη
βιοµηχανική επανάσταση.

Το χαρακτηριστικό αυτής της εποχής, της δεύτερης των µη-
χανών ή της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης, είναι η διά-
χυση της πληροφορίας. Είναι η αναπαραγωγή της ψηφιακής
τεχνολογίας µέσα από την ίδια την τεχνολογία. Ροµπότ κατα-
σκευάζουν ροµπότ. Είναι η σύγχρονη, η τρίτη γενιά της ροµπο-
τικής. Είναι η εποχή δηµιουργίας δικτύων, τα οποία εξελίσσονται
σε όλες τις τεχνολογίες µε έναν τρόπο που σε µεγάλο βαθµό θυ-
µίζει φαινόµενα της βιολογίας και της φυσικής. Ζούµε σε µια
εποχή µεγάλων αλµάτων.

Αν δείτε τη µεν παγκοσµιοποίηση και τον κατακερµατισµό, από
τη µια µεριά, που αφορά τις κοινωνικές επιστήµες, τη δε πολιτική
και την τεχνολογία, από την άλλη, που αφορά και τις κοινωνικές
επιστήµες, αλλά και τις φυσικές επιστήµες και τον τρόπο που θα
διαχυθεί µέσα στην ίδια την πολιτική η φυσική, οι ανακαλύψεις,
οι ανανεώσεις των φυσικών επιστηµών, βγαίνει ένα συµπέρασµα,
ότι ζούµε σε µια εποχή ανόδου της σηµασίας της επιστήµης και
για την κοινωνία ολόκληρη, αλλά και για την πολιτική.

Η ουσία των επειγουσών αλλαγών µε τις οποίες ξεκίνησε ο
νόµος πριν ενάµιση χρόνο ήταν ακριβώς να ενισχύσουµε την επι-
στηµονικότητα του Υπουργείου Εξωτερικών και ακριβώς να δώ-
σουµε τη δυνατότητα στο Υπουργείο Εξωτερικών να ανταποκρι-
θεί σε αυτά τα νέα φαινόµενα, από τις φυσικές επιστήµες µέχρι
την παγκοσµιοποίηση.

Με κατάπληξή µου ακούω ανθρώπους, οι οποίοι σε αυτή την
προσαρµογή σε κοσµοϊστορικές αλλαγές βλέπουν ρουσφέτια.
Αυτό είναι καταπληκτικό φαινόµενο. Διότι σηµαίνει δύο πράγ-
µατα. Πέρα από την πολιτικάντικη κατηγορία σε βάρος των κυ-
βερνητικών κοµµάτων και του Υπουργείου Εξωτερικών, σηµαίνει
ότι έχουµε να κάνουµε µε πολιτικούς, µε δηµόσιους άνδρες, που
κατά κανόνα είναι ικανότατοι, εξαιρετικοί και πολύ θέλω να έχω
φιλικές σχέσεις µαζί τους, αλλά που δεν έχουν αντιληφθεί ότι
υπάρχουν αλλαγές στον κόσµο και ότι το θεσµικό σύστηµα της
χώρας πρέπει να αλλάξει και ότι ένα Υπουργείο Εξωτερικών δεν
µπορεί να ζει χωρίς επιστηµονικό προσωπικό και να αντιστοιχεί
σε ειδικού τύπου προβλήµατα.

Επίσης, σε µια εποχή, όπως αυτή που ζούµε τώρα, ενώ το
Υπουργείο Εξωτερικών πρέπει να είναι σταθερά προσηλωµένο
στις αξίες του, στην υπεράσπιση της χώρας, στην αναβάθµιση
πατριωτικά του ρόλου που παίζει η χώρα στο παγκόσµιο και στο
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ευρωπαϊκό γίγνεσθαι, ταυτόχρονα πρέπει να υπάρχουν σηµεία
στο υπουργείο και όλοι οι άνθρωποι πρέπει να το κάνουν, όλοι
οι υπάλληλοι µας, αλλά να υπάρχουν και θεσµικά σηµεία που να
µπορεί να γίνεται αναστοχασµός, κατά την αριστοτέλεια έννοια,
στοχασµός δηλαδή πάνω στο γίγνεσθαι. Και αυτός ο αναστοχα-
σµός πρέπει να δίνει τη δυνατότητα να διατυπώνονται ελεύθερα
και δηµοκρατικά στο Υπουργείο Εξωτερικών, µε αυτό που λέγε-
ται στην αγγλοφωνία brainstorming κλπ., εναλλακτικές λύσεις.

Πρέπει το Υπουργείο Εξωτερικών να µπορεί να αναπαράγει τη
σκέψη του και να χρησιµοποιεί όσο το δυνατόν τα πιο καλά επι-
στηµονικά όπλα, που διαθέτει η χώρα, προκειµένου να κάνει εξω-
τερική πολιτική στην εποχή της παγκοσµιοποίησης, της τέταρτης
βιοµηχανικής επανάστασης. Και εσείς µε καλείτε, µερικοί, να πα-
ραιτηθούµε από αυτές τις αναγκαιότητες και να κάνουµε ως να
µην υπάρχουν αυτού του τύπου αλλαγές.

Αλλαγή έχουµε και πρέπει να συζητήσουµε σαν κοινωνία –
αυτή είναι η πολιτική µου άποψη, δεν είµαι πολιτικός καριέρας,
είµαι, όµως, πολιτικό ον από τα δώδεκα, δεκατρία µου- πώς βλέ-
πουµε ότι πηγαίνει ο κόσµος. Τι θέση νοµίζουµε ότι πρέπει να
έχει η χώρα σε αυτόν τον κόσµο; Και τι είδους Υπουργείο Εξω-
τερικών θέλουµε; Το ξεκινάµε σήµερα, προοίµιο των µεγάλων
αλλαγών που πρέπει να γίνουν για τον οργανισµό, αλλά που γί-
νονται καθηµερινά εδώ και δύο χρόνια µε τον τρόπο που διατυ-
πώνουµε την εξωτερική πολιτική. 

Τι ΥΠΕΞ θέλουµε; Ετοιµάζουµε σειρά νόµων. Σας το είπα και
στην επιτροπή. Έχουµε τον νόµο για το Ινστιτούτο της Βενετίας,
τον νόµο για τον απόδηµο ελληνισµό, για το µεταφραστικό, για
τον µακρόχρονο οργανισµό. Πρέπει, όµως, να έχουµε κριτήρια.
Και για εµένα τα κριτήρια είναι οι αλλαγές, που γίνονται στον
κόσµο σε αυτούς τους δύο παράλληλους µηχανισµούς που συµ-
πυκνώνονται σε ένα κοινό τοπίο.

Όµως, επίσης, για να είµαστε σαφείς, µε τις αλλαγές προκύ-
πτουν δύο ζητήµατα: Ο µεν κατακερµατισµός στον κόσµο προ-
καλεί πολέµους και εντάσεις, που απαιτούν εξοπλισµούς και
απαιτούν ισχυρή άµυνα για µια χώρα. Η δε παγκοσµιοποίηση
ανοίγει τους ορίζοντες και φέρνει κράτη και σε ένα διεθνές θε-
σµικό σύστηµα, που απαιτεί νοµική γνώση καλή, αλλά και σε µια
διεκδίκηση κρατών, σαν το δικό µας, ότι αυτό που προέχει δεν
είναι οι ένοπλες συγκρούσεις στις σχέσεις των κρατών, αλλά το
διεθνές δίκαιο. Και αν συµφωνούµε σε αυτό, τότε πρέπει να συµ-
φωνήσουµε ότι χρειάζεται και µια βαριά επιστηµονική κατάρτιση
θεσµικών συστηµάτων στην ελληνική επικράτεια και δη στο
Υπουργείο Εξωτερικών.

Τι πρέπει να κάνει το Υπουργείο Εξωτερικών; Να συγκεντρώ-
σει τις καλύτερες δυνάµεις. Ακούω µερικούς που µε βάζουν στο
δίληµµα, λένε ότι υπάρχει και ΕΝΥ ή η ΕΝΥΕΕ η παλιά. Η ΕΝΥΕΕ
η παλιά ασχολείται, όπως ξέρετε, µε τις ευρωπαϊκές κοινότητες
τότε, µε την Ευρωπαϊκή Ένωση σήµερα. Η ΕΝΥ ασχολείται µε τη
συνεχή διαχείριση νοµικών ζητηµάτων.

Όµως, υπάρχουν ζητήµατα πολιτικής, που θέλουν µακρό-
χρονη στρατηγική στο νοµικό ζήτηµα. Παραδείγµατος χάριν,
µπορεί µόνο η ΕΝΥ –εγώ σας λέω και όλοι οι διπλωµάτες µας-
να χαράξει χάρτες για την ΑΟΖ; Δεν χρειαζόµαστε ειδικούς; 

Θέλετε να σας πω το τελευταίο και το πιο διαφορετικό; Πολλές
διαφορές που υπάρχουν σε διεθνή ορίζοντα γύρω από την ΑΟΖ
οφείλονται στο ότι υπάρχουν κράτη, που κάνουν τις µετρήσεις
πάνω στον χάρτη της ΑΟΖ µε κάθετες, ενώ η νέα µέθοδος και οι
µηχανές που υπάρχουν επιλέγουν, συστήνουν, είναι η νοµική δέ-
σµευση, στην υποτείνουσα. Απαιτώ εγώ τώρα από τον κάθε
υπάλληλο ή από εµένα να ξέρουµε όλα τα µαθηµατικά αυτής της
συνάρτησης; Δεν πρέπει να χρησιµοποιούµε επιστήµονες οι
οποίοι να ανταποκρίνονται σε αυτού τους είδους τις ικανότητες
από την Υδατογραφική Υπηρεσία του Ελληνικού Ναυτικού, µέχρι
καθηγητές που έχουν διδάξει σε αυτούς τα υδατογραφικά;

Δεν χρειάζεται, στον βαθµό που µπορούµε, µε τις δυνατότητες
που έχουµε, να συγκεντρώνουµε τις καλύτερες δυνάµεις, σε συ-
νέργεια µε τις υπηρεσίες του Υπουργείου; Διότι ένα τρίτο φαι-
νόµενο της σύγχρονης εποχής είναι ότι τίποτα δεν παράγεται
χωρίς συνέργεια. 

Εγώ σας λέω να διαβάσετε όχι τα βαριά επιστηµονικά, αλλά
το πιο εκλαϊκευµένο βιβλίο περί του πώς έχει στηθεί το πανεπι-

στήµιο του Στάνφορντ και η Σίλικον Βάλεϊ. Πώς έχουν στηθεί; Με
νέα συστήµατα επιστηµονικής έρευνας, δράσης, ακόµα και επι-
χειρηµατικής. Τι είναι αυτά τα νέα συστήµατα; Από διαφορετι-
κούς κλάδους ή διαφορετικής έντασης γνώσεις κοινές οµάδες. 

Και εµένα µου λέτε: «Ω, µην ακουµπάτε!». Να πάω στο Διεθνές
Δικαστήριο της Χάγης χωρίς να έχουµε µαζί ως Υπουργείο Εξω-
τερικών τους καλύτερους καθηγητές, που έχουν και τις καλύτε-
ρες γνώσεις για την ΑΟΖ, για αυτά τα ζητήµατα ή που έχουν τη
µεγαλύτερη εµπειρία ή που είναι οι δάσκαλοι των δικών µας υπη-
ρεσιών;

Αυτό είναι το Επιστηµονικό Συµβούλιο. Και µιλάµε για επτά αν-
θρώπους, οι οποίοι δεν θα είναι διπλοθεσίτες. Σιγά µην χρειάζε-
ται, για να γίνει Πρόεδρος του Επιστηµονικού Συµβουλίου –που
έχει δεχθεί-, ο κ. Ροζάκης να είναι διπλοθεσίτης και να παίρνει
δεν ξέρω εγώ τι λεφτά! Σιγά! Υποτιµάτε τους ανθρώπους και
υποτιµάτε και τον τρόπο που δουλεύει το Υπουργείο Εξωτερι-
κών.

Το Επιστηµονικό Συµβούλιο έχει διαφορετικό ρόλο λοιπόν από
την ΕΝΥ. Καταστρώνει νοµική στρατηγική, συµµετέχει στη νοµική
υπεράσπιση της χώρας, στα διεθνή δικαστήρια και όπου αλλού
είναι απαραίτητο να ληφθούν µακρόχρονα νοµικά ζητήµατα. Δεν
µιλάµε για καθηµερινή δουλειά των ανθρώπων, προσφορά κά-
νουν.

Πήγαµε στις συζητήσεις στην Ελβετία µε έξι νοµικούς καθη-
γητές. Δεν θα το κάνατε και εσείς; Ένας ειδικός για την FIR, ο
άλλος ειδικός για τα οµοσπονδιακά διεθνή συντάγµατα, ο άλλος
ειδικός για το διεθνές δίκαιο της θαλάσσης. Δηλαδή δεν θα τους
παίρνατε; Και κοιτάξτε τους: πλην ενός, κανένας δεν είναι κοντά
στα κυβερνητικά κόµµατα από τους έξι. Αυτοί είναι οι καλύτεροι
που έχει η χώρα, σε αυτό το αντικείµενο και µε αυτούς θέλουµε
να συστήσουµε το Επιστηµονικό Συµβούλιο. 

Η νέα συµφωνία για την Κύπρο δεν έχει ζητήµατα; Οι επιθέσεις
που κάνουν από την Τουρκία, δηλαδή στο εσωτερικό της Τουρ-
κίας και σε σχέση µε τις ελληνοτουρκικές θέσεις, οι απαιτήσεις
περί τεσσάρων ελευθεριών στην Κύπρο, τα ζητήµατα των τουρ-
κικών «διεκδικήσεων» καταπάτησης του διεθνούς δικαίου, που
τις δώδεκα και δεκαοχτώ ξερονησίδες ή νησιά τις έχουν κάνει
εκατόν τριάντα και θα το θυµόσαστε ότι εδώ και δέκα χρόνια
λένε ότι ακόµα και η νήσος Γαύδος, κατοικηµένη, στο πιο δυτικό
σηµείο του πιο νότιου σηµείου της χώρας, είναι στα δικά τους
χωρικά ύδατα, µε αυτούς τους παραλογισµούς δεν θα υπερα-
σπιστούµε την χώρα µε ό,τι καλύτερο νοµικό κεφάλι διαθέτει;

Τώρα, υπάρχει και ένα άλλο επιχείρηµα που λέει: «Τα κάνετε
για τα ρουσφέτια, θα πάρετε κόσµο». Αυτά είναι για να τα παί-
ζουν τα δελτία ειδήσεων, για να παίζουν τα µισά. Διότι εµείς τις
θέσεις που αλλάζουµε είναι εβδοµήντα θέσεις που υπάρχουν, τις
οποίες αντικαθιστούµε µε δώδεκα θέσεις. Και από µισό εκατοµ-
µύριο µέχρι ενάµιση εκατοµµύριο ευρώ τον χρόνο που σπατα-
λιόντουσαν το πάµε στο ποσό –για τις έρευνες λέω, τώρα- των
120.000.

Και ωρύεστε. Παίρνετε τις 120.000 και κάνετε έτσι. Ναι, αλλά
είναι 1,5 εκατοµµύριο που αντικαθίσταται, είναι σπατάλη αυτό;
Και θα ξαναπώ ό,τι είπα στην επιτροπή: Το 1,5 εκατοµµύριο που
γίνεται 120.000, στην Α’ δηµοτικού να ήσασταν, θα ξέρατε ότι
δεν είναι σπατάλη, είναι περιορισµός εξόδων. Είναι περιορισµός
και εξορθολογισµός. 

Και θα σας φέρω και ένα άλλο παράδειγµα. Το ΕΚΑΣ έβγαζε
ένα περιοδικό, το οποίο κόστιζε στο Υπουργείο Εξωτερικών
150.000 ευρώ τον χρόνο και δεν το διάβαζε και κανένας. Και
εµείς αυτό το περιοδικό το κάναµε ηλεκτρονικό. Κόστος; Μηδέν.
Βέβαια, µε αυτά που ακούω, θα πείτε ότι οι 150.000 είναι λιγότε-
ρες του µηδενός και άρα το µηδέν είναι η µέγιστη δυνατή µαθη-
µατική σπατάλη. Κόβουµε, λοιπόν, δαπάνες και τις εξορθολογί-
ζουµε. Περιορίζουµε θέσεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Αν ήθελα να έχω θέσεις, γιατί να κάνω τέσσερις θέσεις στο
ΚΑΣ και να µην πάρω τις είκοσι τρεις θέσεις που είχε το ΕΚΕΜ
και να κάνω είκοσι τρεις προσλήψεις; Κλείνω το ΕΚΕΜ µε τις εί-
κοσι τρεις θέσεις και βάζω τέσσερις θέσεις στο ΚΑΣ. Και µου
λένε κάποιοι ότι είναι σπατάλη, ότι κάνουµε ρουσφέτια. Νοµίζω
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ότι και οι µαθητές, που µας παρακολουθούν ξέρουν ότι το είκοσι
τρία είναι µεγαλύτερο του τέσσερα και άρα το τέσσερα είναι πε-
ριορισµός. 

Καλώς ήρθατε, νεαρές µου κυρίες και κύριοι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μιας και αναφερθή-

κατε, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου είκοσι δευτερόλεπτα µια
διακοπή, για να το πω και εγώ, γιατί µπορεί να πρέπει να φύγουν
τα παιδιά σε λίγο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Κιάτου Κορινθίας.

Μαζί µε τον Υπουργό και η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ, συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Μου λένε

τώρα τι το θέλετε το νοµοθετικό γραφείο, γιατί βιάζεστε; Κοι-
τάξτε καταπληκτική εικόνα: Δεν έχει κανένας άλλος, λέει, πλην
του Υπουργείου Άµυνας, το άκουσα από αυτή εδώ την έδρα. Λοι-
πόν, γραφείο έχει το Υπουργείο Εσωτερικών, το Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας, το Υπουργείο Εργασίας, το Υπουργείο Πολιτισµού,
το Υπουργείο Περιβάλλοντος, το Υπουργείο Υποδοµών, το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξής, το Υπουργείο Τουρισµού, όλα
φτιαγµένα µε νόµο δικό σας, της σηµερινής Αντιπολίτευσης, το
2012. 

Γιατί το χρειάζεται τώρα το Υπουργείο Εξωτερικών; Θα σας
πω. Το Υπουργείο Εξωτερικών στη ΣΤ’ Διεύθυνσή του έχει µια
Υποδιεύθυνση Νοµικών Υποθέσεων. Ξέρετε ότι είχε δύο άτοµα;
Η µία είχε κάνει Εµπορικό Δίκαιο –λες και είµαστε εµείς εµπορικό
µαγαζί στο Υπουργείο Εξωτερικών- και η άλλη ήταν διοικητικός
υπάλληλος και έκρινε νοµοθετήµατα και νοµοθετικές περιπτώ-
σεις και το κυριότερο; Τις συµβάσεις και τις προµήθειες, κυρίες
µου και κύριοι! 

Και αν τους έπιανες να κάνουν κανένα λάθος, όπως έγινε τον
πρώτο χρόνο, σου έλεγαν: «Εγώ, κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω».
Αλλά να βάζετε διοικητικούς για να βλέπουν τις νοµοθετικές
πρωτοβουλίες της χώρας και τις νοµικές υποθέσεις του Υπουρ-
γείου, έχει καλώς. Το να βάλω νοµικούς-νοµικούς είναι ύποπτο.

Και τι άλλο έχει αυτό το γραφείο; Έχει γνωµοδοτικές αρµο-
διότητες, έχει αρµοδιότητες στη διαδικασία δηµοσίων συµβά-
σεων, για τη νοµιµότητα των διοικητικών εγγράφων. Είµαστε στο
Υπουργείο συχνά σε µια κατάσταση, που ουδείς είναι σίγουρος
αν ένα νοµοθέτηµα είναι αρκούντως ορθό.

Θέλω να πω και κάτι εδώ –γιατί µου το λένε πάρα πολλοί και
από άλλα κόµµατα και µε πολύ καλές προτάσεις, όπως η Ένωση
Κεντρώων και το Ποτάµι, και τους ευχαριστώ για άλλη µια φορά,
όπως και το Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής– για εκεί-
νους τους υπαλλήλους, που επειδή ο νόµος θα γίνει το 2017, τον
Δεκέµβρη του 2016 το χάνουν. Και αν πάρουµε τον Δεκέµβρη
του 2016, είπα στην επιτροπή, τι θα γίνει;

Και µε το ΕΚΕΜ να θυµηθώ ότι ο νόµος σε δύο σηµεία λέει ότι
το Υπουργείο Εξωτερικών θα αναλάβουµε όλες τις οικονοµικές
απαιτήσεις που υπάρχουν έναντι του ΕΚΕΜ, στα οποία συµπερι-
λαµβάνονται και τα χρέη. Τα αναλαµβάνει το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών και θα τα εξετάσει µε τη νοµική τους διαδικασία. Σε αυτό
είµαστε σύµφωνοι.

Στο άλλο δεν είµαι σύµφωνος. Αυτή η κακή ελληνική αρχή ότι
λαµβάνουµε τα τέλη του 2016 και µετά σε επόµενο νοµοσχέδιο
έρχεται η τροπολογία που λέει: «µα γιατί πήρατε τον Φλεβάρη
του 2017 και τον Δεκέµβρη του 2016 και δεν παίρνετε και του
Νοέµβρη»; Πείτε µου γιατί θα σταµατήσω να πάρω του Δεκέµβρη
και όχι του Νοέµβρη και γιατί δεν θα πάρω και του Σεπτέµβρη
και του Αυγούστου;

Αυτές οι φωτογραφικές διατάξεις –είναι θέµα προσωπικής µου
αρχής- δεν έχουν τελειωµό, συνάδελφοι και συναδέλφισσες.
Όταν ανοίξεις την πόρτα που λέει ότι ο νόµος εφαρµόζεται ανα-
δροµικά, ποιος κρίνει µέχρι πού πάει το αναδροµικό και είναι δί-
καιο; Και γιατί είναι δίκαιο να πάρω αυτόν που ήταν µέχρι πριν

τρεις µήνες; Και αφού τον πάρω αυτόν, δεν είναι δίκαιο να πάρω
και αυτόν που ήταν έναν µήνα πριν από αυτόν; Έτσι φτιαχνόταν
το ελληνικό κράτος µέχρι σήµερα.

Η δική µου γνώµη είναι ότι όταν έχουµε ειδικούς νόµους –αν
είναι γενικοί νόµοι δεν πιάνουν φωτογραφικά- και αφορούν τέσ-
σερα ή πέντε άτοµα, πάει για φωτογραφία το πράγµα και από
πίσω άλλους πέντε ή δέκα, που θα θέλουν τη δική τους φωτο-
γραφία. Δεν γίνεται. Εγώ είµαι της αρχής ότι ο νόµος πρέπει να
εφαρµόζεται από την στιγµή που ψηφίζεται. Αυτό είναι το ορθό.
Κρίµα που δεν ψηφίστηκε πριν από δύο χρόνια, κρίµα που δεν
ψηφίστηκε πριν από δέκα. Αλλά αυτό είναι το ορθό κατά τη δική
µου γνώµη.

Τώρα, σχετικά µε τα απόρρητα. Είναι µια τολµηρή πράξη.
Άκουσα την πρόταση, που λέει να βάλουµε έναν δικαστικό, τον
γενικό γραµµατέα και τον Πρόεδρο της Βουλής. Προσέξτε να
δείτε, ο γενικός γραµµατέας –ο υπηρεσιακός, δεν µιλάµε για πο-
λιτικό, αυτός είναι ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου- είναι
αυτός που διαχειρίζεται και ελέγχει τις δαπάνες από τα απόρ-
ρητα. Δεν µπορώ να βάλω να είναι και αυτός που αποφασίζει.

Δεύτερον, ο δικαστικός να έρθει και στο Υπουργείο. Έρχονται
οι δικαστικοί. Αλλά το νόηµα του νόµου δεν είναι να βάλω έναν
µπάστακα παραπάνω πάνω στο Υπουργείο. Αν χρειαστεί, να βά-
λουµε και δέκα. Το νόηµα του νόµου είναι ότι δεν µπορεί να
υπάρχει τίποτα, που να είναι µυστικό από τη Βουλή. Δεν υπάρχει
καµµία πολιτική ενέργεια που να µπορεί να αποκλείσει κάποιος
από τα δικαιώµατα της Βουλής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κατά συνέπεια, πρέπει η Βουλή να τα βλέπει. Δεν είναι θέµα

να τα βλέπει ένας πρόεδρος δικαστηρίου. Η Βουλή πρέπει να τα
βλέπει.

Πώς να τα βλέπει; Συνεννοηθήκαµε µε τον Πρόεδρο της Βου-
λής, ένα εξαιρετικό Βουλευτή και κοινοβουλευτικό άντρα, και φέ-
ραµε τη συγκεκριµένη τροποποίηση. Να το βλέπει η επιτροπή,
να µην µοιράζεται, να το διαβάζει εκεί, να αποφασίζει, να πηγαί-
νουν πίσω στο Υπουργείο Εξωτερικών επιτόπου.

Έχει δίκιο ο εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας ότι πρέπει
να διασφαλίζουµε τα ζητήµατα της διαφάνειας, αλλά στους εκ-
προσώπους των κοµµάτων, που είµαι πεπεισµένος ότι µε ευθύνη
τα κόµµατα θα τους διορίσουν ή θα τους προτείνουν για αυτήν
την επιτροπή, γιατί να έχω εγώ λιγότερη εµπιστοσύνη από ό,τι
έχω στους διοικητικούς υπαλλήλους που βλέπουν τις απόρρητες
δαπάνες; Δεν εµπιστεύοµαι την ελληνική Βουλή λιγότερο από το
ελληνικό δηµόσιο. Αυτή είναι η άποψή µας και για αυτήν τη δια-
φάνεια συζητάµε.

Όσον αφορά τις γλώσσες, είναι σωστό ότι πρέπει να έχουµε
και ανθρώπους που ξέρουν αλβανικά, τουρκικά, κινέζικα. Για
αυτό παίρνουµε εµπειρογνώµονες. Για τα κινέζικα δεν πήραµε
δυστυχώς. Η καλύτερη υποψηφιότητα δεν συµπλήρωνε τα τριά-
ντα δύο χρόνια. Είναι µια καθηγήτρια στο πανεπιστήµιο του Πε-
κίνου. Διδάσκει στο πανεπιστήµιο περί εξωτερικής πολιτικής της
Κίνας. Τους τελευταίους που πήραµε, αν είδατε, ήταν για ρω-
σικά, αλλά αυτοί είναι εµπειρογνώµονες. Ο διπλωµάτης, όµως,
πρέπει να έχει ευρύτερο χαρακτήρα και για αυτό οι γλώσσες που
βάλαµε είναι γλώσσες που είναι οι επίσηµες στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, στον ΟΗΕ και σε άλλους διεθνείς οργανισµούς, µε τις
οποίες µπορούν να κινηθούν σε µεγάλες περιφέρειες και σε µε-
γάλες περιοχές.

Θέλω να πω κάτι ακόµα, επειδή το άκουσα και εδώ και στην
επιτροπή. Λέει «είναι υπό τον Υπουργό Εξωτερικών». Στο Υπουρ-
γείο Εξωτερικών -και όποιος έχει παραστάσεις από το Υπουργείο
Εξωτερικών το ξέρει- υπάρχουν ορισµένοι θεσµοί, που είναι
απευθείας στον Υπουργό Εξωτερικών. Παραδείγµατος χάριν, ο
πιο ισχυρός, που είναι και ο τρίτος στην ιεραρχία, ο διπλωµάτης
που προΐσταται, είναι η Γενική Επιθεώρηση. Η Γενική Επιθεώ-
ρηση είναι αυτή, που ελέγχει το νόµιµο και το καλώς έχειν της
λειτουργίας των Διευθύνσεων και των Πρεσβειών. Και ο νοµοθέ-
της σοφά αυτό το διπλωµατικό αρχείο κ.λπ. δεν τα υπέβαλε στον
κόπο, ας το πω έτσι, του ελέγχου από διευθύνσεις. Τα έβαλε χω-
ριστά, στην ευθύνη του Υπουργού. Ακόµα και η ΕΝΥ είναι στην
ευθύνη του Υπουργού. Προΐσταται απευθείας ο Υπουργός, επει-
δή υπάρχει αυτή η αντίφαση. Και δεν είναι µόνο έτσι στην Ελ-
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λάδα. Δεν υπάρχει σοβαρό Υπουργείο Εξωτερικών που να µην
είναι έτσι.

Θέλουν οι µεν να πάρουν παράδειγµα την Κίνα, τη Ρωσία ή δεν
ξέρω ποια άλλη; Θέλουν οι δε να πάρουν παράδειγµα τη Γαλλία
ή τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής; Όλοι αυτοί οι θεσµοί -
και υπάρχουν σε όλα τα σοβαρά Υπουργεία επιστηµονικά συµ-
βούλια και ΚΑΣ- υπάγονται στον Υπουργό, διότι ο Υπουργός θα
τους δώσει τις οδηγίες και υπάγονται σε συνεννόηση µε την υπη-
ρεσία. Όµως η υπηρεσία που πρέπει να εφαρµόζει µια πολιτική
δεν µπορεί να είναι αυτή που θα ελέγχει αν ο θεσµός ΚΑΣ παρά-
γει µε επάρκεια εναλλακτικές πολιτικές από τις οποίες µετά πρέ-
πει να επιλέξει και η ίδια η υπηρεσία.

Έχω κι ένα τελευταίο ζήτηµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και κλείνετε µε αυτό.

Σας έχω αφήσει να µιλήσετε παραπάνω πέντε λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ναι, κύριε

Πρόεδρε. Χίλια ευχαριστώ. Κλείνω µε αυτό.
Κατηγορήθηκα την προηγούµενη φορά στην επιτροπή για δύο

πράγµατα. Πρώτον, για ρουσφετολογικές προτιµήσεις, που απέ-
δειξα µε αριθµούς ότι δεν αληθεύουν και δεύτερον, ότι έστησα
τον νόµο για να διώξω µερικούς. Ακούστηκε από έναν Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο κόµµατος –πήρα τα Πρακτικά- το εξής: «Ο
κ. Καλοµοίρης, ο οποίος δεν είναι στον δικό µας πολιτικό χώρο,
ήρθε σε επαφή µε εµάς για τα θέµατα που αφορούσαν διατάξεις
συνταξιούχων του Υπουργείου Εξωτερικών µε τον κύριο Υπουρ-
γό και είχε τεθεί ένα θέµα. Ο κ. Καλοµοίρης λέει ότι ο Υπουργός
σε συνοµιλία µαζί του είπε ότι έκανε αυτή τη διάταξη για να διώ-
ξει υπαλλήλους».

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ο Κωνσταντινόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Εγώ δεν είπα

όνοµα. Είπα: εκπρόσωπος κόµµατος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Επειδή αναφέρατε τον κ. Καλοµοίρη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ο κ. Καλοµοί-

ρης είναι της ΑΔΕΔΥ. Σωστά λέω, κύριοί µου. Εγώ δεν αναφέρ-
θηκα σε πρόσωπο.

Ο Αντιπρόεδρος της ΑΔΕΔΥ κάνει µια τέτοια βαριά καταγγελία
και ζητήθηκε στο όνοµα αυτής της βαριάς καταγγελίας να κλη-
θεί.

Διαβάζω από το επόµενο Πρακτικό. Έλειπα ταξίδι, ήρθα σή-
µερα το πρωί. «Δεν έχω κάνει», λέει ο κ. Καλοµοίρης, «καµµία κα-
ταγγελία για τον Υπουργό Εξωτερικών µε αυτό το περιεχόµενο».

Είναι σαφές ότι και οι δύο καταγγελίες «πέφτουν» και αυτό που
κάνει ο νόµος είναι να ανοίγει την πόρτα αναβάθµισης και προ-
σανατολισµού του Υπουργείου Εξωτερικών, µε πιο ισχυρούς θε-
σµούς, στις µεγάλες αλλαγές που κάνει ο σηµερινός κόσµος,
στις αλλαγές που συνδέονται µε την παγκοσµιοποίηση, τη νέα
πολιτική, τις νέες τεχνολογίες, τις κοινωνικές ανάγκες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα συνεχίσουµε ως

εξής: Απ’ ό,τι µου είπε ο κ. Βαρεµένος, έχει συµφωνηθεί να µι-
λήσουν δύο οµιλητές, συνάδελφοι. Η πρώτη είναι η κ. Αυλωνίτου
και µετά ο κ. Τσιάρας. Θα ακολουθήσει ο κ. Λοβέρδος. Μετά θα
µιλήσουν δύο συνάδελφοι ακόµη, ο κ. Παναγιώταρος και ο κ.
Καρράς. Θα ακολουθήσει ο κ. Ξυδάκης και µετά άλλοι δύο συ-
νάδελφοι. Θα πηγαίνουµε ανά δύο. Και από ό,τι έχω καταλάβει,
έχουν ζητήσει να µιλήσουν πρώτα οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι και µετά ξανά για µια µικρή δευτερολογία οι εισηγητές.

Ορίστε, κυρία Αυλωνίτου, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο «Τροποποίηση

του Κώδικα του Οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών και
άλλες διατάξεις», που συζητάµε σήµερα, έρχεται να αντιµετωπί-
σει µερικές επείγουσες ανάγκες του Υπουργείου Εξωτερικών,
ενώ θα ακολουθήσουν σύντοµα ευρύτερες θεσµικές µεταρρυθ-
µίσεις στο Υπουργείο. Σήµερα, λοιπόν, µιλάµε εδώ για όσα δεν
µπορούν πραγµατικά να περιµένουν.

Κύρια αιχµή του σηµερινού νοµοσχεδίου είναι η ενίσχυση του
στρατηγικού σχεδιασµού της εξωτερικής µας πολιτικής. Πρόκει-
ται για ένα εξαιρετικά πολύ σοβαρό θέµα, που δεν µπορεί να πε-
ριµένει την ευρύτερη θεσµική µεταρρύθµιση και πρέπει να γίνει

τώρα. Η ευρύτερη περιοχή µας βρίσκεται σε αναβρασµό, ενώ
φαίνεται να µεταβάλλονται ορισµένα γεωπολιτικά δεδοµένα, που
θεωρούσαµε ως χθες αµετακίνητα. 

Σε ένα τέτοιο, λοιπόν, περιβάλλον επιβάλλεται να διαµορφώνει
η χώρα µας µια συνολικότερη στρατηγική εικόνα και να µην αυ-
τοσχεδιάζουµε από µέρα σε µέρα, µε βάση το πώς νιώθουµε, µε
βάση το πώς έχουµε συνηθίσει, µε βάση το τι κάναµε χθες. Το
ανασχεδιασµένο Κέντρο Ανάλυσης και Σχεδιασµού καλείται, λοι-
πόν, να καλύψει αυτήν την ανάγκη.

Αντίστοιχης σοβαρότητας και σηµασίας θέµα είναι, λοιπόν, και
η σύσταση στο Υπουργείο Εξωτερικών Επιστηµονικού Συµβου-
λίου, που θα γνωµοδοτεί για ζητήµατα νοµικής φύσεως, δηλαδή,
ζητήµατα διεθνούς δικαίου. Εφόσον αντιµετωπίζουµε ως εξαιρε-
τικά πιθανή την προσφυγή σε διεθνείς νοµικές διαδικασίες, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να είµαστε έτοιµοι να κρί-
νουµε πότε µας συµφέρει και πότε όχι, καθώς και έτοιµοι να κά-
νουµε πάντα το καλύτερο για τα συµφέροντα της χώρας µας. Σε
τόσο εξειδικευµένα ζητήµατα, όµως, χρειάζεται εξειδικευµένη
αντιµετώπιση. Και αυτό κάνει το σηµερινό νοµοσχέδιο.

Η ίδρυση αυτοτελούς Γραφείου Νοµοθετικής Πρωτοβουλίας
στο Υπουργείο Εξωτερικών προβλέπεται από τα άρθρα 14 και 15
του ν.4048/2012.  Όµως δεν είχε γίνει έως τώρα. Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, το νοµοθετήσατε και το πα-
ρατήσατε. Καιρός, λοιπόν, να γίνει τώρα και µάλιστα να γίνει πριν
από τις ευρύτερες θεσµικές µεταρρυθµίσεις στο Υπουργείο Εξω-
τερικών. 

Υπάρχουν µεταρρυθµίσεις σε εξειδικευµένα τεχνικά θέµατα,
που συναντώνται στη σφαίρα της εξωτερικής πολιτικής και δεν
συναντώνται πουθενά αλλού. Έτσι, το νοµοσχέδιο αναγνωρίζει
ότι δεν βρίσκεις εύκολα άµισθο πρόξενο όπως τον θες, όπου τον
θες και όποτε τον θες, οπότε επιτρέπει αυτόν που έχεις να τον
κρατάς τρία χρόνια παραπάνω από την υποχρεωτική ηλικία συν-
ταξιοδότησης των εξήντα επτά ετών, αν βέβαια η υγεία του του
το επιτρέπει.

Άλλη περίπτωση της ίδιας φύσης είναι η αύξηση των επιτρε-
ποµένων κατ’ έτος ηµερών, εκτός έδρας, ορισµένων στελεχών
του Υπουργείου Εξωτερικών, που εδρεύουν στην Αθήνα και η
δουλειά τους είναι να ταξιδεύουν στο εξωτερικό. Ίσως, όµως,
κύριε Υπουργέ, να χρειάζεται µια ακόµα ρύθµιση, µια τροπολογία
που να λέει ότι όταν ο Πρωθυπουργός ταξιδεύει στο εξωτερικό
για να συναντηθεί µε µεγάλους διεθνείς επιχειρηµατικούς παρά-
γοντες, προκειµένου να φέρει επενδύσεις στη χώρα, επιτρέπεται
να χρησιµοποιεί το πρωθυπουργικό αεροπλάνο µε δηµόσια δα-
πάνη και δεν χρειάζεται να πηγαίνει µε τα πόδια ή έστω, κύριε
Υπουργέ, να φέρετε µια ρύθµιση, ώστε να πάρουµε στον Πρω-
θυπουργό µας ένα πρωθυπουργικό ποδήλατο!

Είχα σκοπό να σχολιάσω την άλλη σοβαρή ρύθµιση του νοµο-
σχεδίου για τον κοινοβουλευτικό έλεγχο των ειδικών δαπανών
του Υπουργείου Εξωτερικών. Είχα σκοπό να πω ότι µε λίγη καλή
διάθεση και µε λίγη συνεννόηση ανάµεσα σε Αρχηγούς δηµο-
κρατικών κοινοβουλευτικών κοµµάτων, που εκπροσωπούν µια
αυξηµένη πλειοψηφία της Βουλής, θα µπορούσε να γίνεται άνετα
έλεγχος των δαπανών αυτών, µε απόλυτη εχεµύθεια. Τι να πεις,
όµως όταν έχουµε καταντήσει κοινοβουλευτικά κόµµατα που
διαρρηγνύουν τα ιµάτιά τους ότι η χώρα χρειάζεται επενδύσεις,
στη συνέχεια να διαρρηγνύουν τα ιµάτιά τους όταν ο Πρωθυ-
πουργός αναζητεί αυτές τις επενδύσεις χωρίς να το κάνει βού-
κινο. Ίσως - λέω ίσως- µερικοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
που έχουν δραστηριοποιηθεί και γνωρίζουν τον ιδιωτικό τοµέα,
να γνωρίζουν επίσης ότι όταν ξεκινούν διαπραγµατεύσεις µεταξύ
επιχειρήσεων για τη σύναψη κάποιας εµπορικής συµφωνίας συ-
νάπτεται πρώτα µια σύµβαση εµπιστευτικότητας.

Εσείς, κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
που έχετε φοιτήσει και στο Χάρβαρντ, το έχετε αυτό στο τσεπάκι
σας. Confidentiality agreement το λένε στο Χάρβαρντ, που λαϊ-
κώς σηµαίνει πως ό,τι λέµε µεταξύ µας µένει µεταξύ µας. Οι ιδιω-
τικές επιχειρήσεις, που τις λατρεύετε στα λόγια, έτσι δουλεύουν,
κύριοι που υπερθεµατίζετε για τον ιδιωτικό τοµέα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Εσείς τι τις κάνετε;
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Αν θέλεις να µιλήσεις µαζί τους, έτσι

πας. Όταν βέβαια κλείσει η δουλειά, κάνε το βούκινο, όχι όµως
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πριν, εκτός και µόνο εκτός αν θες να «κάψεις» τη δουλειά, οπότε
φυσιολογικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και ειδικά εσείς της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, γεννάται το ερώτηµα τι θέλετε επι-
τέλους.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Μαθήµατα καπιταλισµού µάς
κάνετε;

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Θέλετε να «κάψετε» τη δουλειά γιατί φο-
βάστε ότι η ανάκαµψη της οικονοµίας θα σας βλάψει πολιτικά;
Είστε τόσο άσχετοι µε το πώς δουλεύει ο ιδιωτικός τοµέας; Δεν
το πιστεύω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ενώ εσείς είστε σχετικοί!
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ή µήπως κάνετε αντιπερισπασµό για το

«πόθεν έσχες» του Αρχηγού σας;
Να σας πω, όµως, κάτι που θα σας καταπλήξει: Οι άνθρωποι,

ξέρετε, δεν µπαίνουν σε αεροπλάνα µόνο για να πάνε διακοπές
όπως εσείς, γιατί για σας το αεροπλάνο είναι ισοδύναµο µε τις
διακοπές. Μερικές φορές κινούνται οι άνθρωποι µε αεροπλάνο
για να εξυπηρετήσουν τα συµφέροντα της χώρας, όπως οι δι-
πλωµάτες µας, όπως ο Πρωθυπουργός µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπερψηφίζω αυτό το νοµοσχέ-
διο και επί της αρχής και επί των άρθρων.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Μαθήµατα καπιταλισµού από
τον ΣΥΡΙΖΑ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Τσιάρας έχει τον
λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα την ευκαιρία να ακούσω

τόσο τον Υπουργό, ο οποίος αυτή τη στιγµή δεν βρίσκεται στην
Αίθουσα, όσο και την αξιότιµη συνάδελφο που µόλις κατήλθε του
Βήµατος. Νοµίζω ότι λίγο ή πολύ ο καθένας από µας µε πολύ µε-
γάλη ευκολία µπορεί να διαµορφώσει µια άποψη σε σχέση µε το
πώς η Κυβέρνηση φέρνει ένα σχέδιο νόµου και το προτείνει στην
Ολοµέλεια και σε σχέση µε το τι ενδεχοµένως µπορεί να υπάρχει
πίσω απ’ όλη αυτή τη διαδικασία ως δεύτερη σκέψη ή ως δεύ-
τερη επιδίωξη. 

Θα προσπαθήσω να παρουσιάσω κάποιες σκέψεις, τη στιγµή
που για µας στη Νέα Δηµοκρατία είναι κοινή παραδοχή ότι σε
ζητήµατα, που αφορούν στην εξωτερική πολιτική και στην εθνική
άµυνα πρέπει να υπάρχει µια γενικότερη συναίνεση και µια γενι-
κότερη πολιτική συνεννόηση. 

Πραγµατικά θα ήταν ευχής έργον σήµερα να συζητούσαµε για
ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα µας έδινε την ευκαιρία να συνεννοη-
θούµε και να συµφωνήσουµε. Το λέω αυτό µε όλη µου την ειλι-
κρίνεια.

Αυτό το νοµοσχέδιο –το επεσήµανα στην αρµόδια Επιτροπή
Εξωτερικών Υποθέσεων- έχει πολλά θετικά σηµεία στα οποία θα
µπορούσε κανείς να προσβλέπει στη συνεννόηση. Χαρακτηρι-
στικά θα µπορούσα να σας αναφέρω την κατάργηση του ΕΚΕΜ
ή τη συζήτηση, που γίνεται για το πώς πρέπει να διαχειριστούµε
το µεγάλο ζήτηµα των απορρήτων δαπανών ή ακόµα και θέµατα
που έχουν να κάνουν µε την προετοιµασία των νοµοσχεδίων ή
τις γενικότερες διευθετήσεις που επιχειρεί να ολοκληρώσει µέσα
από συγκεκριµένες προτάσεις. 

Την ίδια στιγµή, όµως, το νοµοσχέδιο έρχεται να αποδείξει ότι
µε τον τρόπο που η Κυβέρνηση σκέφτεται ζητήµατα, που αφο-
ρούν κυρίως στη λειτουργία του Υπουργείου Εξωτερικών, είναι
σχεδόν αδύνατο να συνεννοηθούµε και αυτό γιατί είναι πασιφα-
νές –και ειδικά µετά την τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού- ότι
τελικά αυτό το νοµοσχέδιο ήλθε µόνο και µόνο για να ικανοποι-
ήσει τα δύο πρώτα του άρθρα. Δεν υπάρχει αµφιβολία πλέον
περί αυτού, όταν ο κύριος Υπουργός για είκοσι λεπτά µιλάει για
την αναγκαιότητα της, αν θέλετε, µετάλλαξης του ΕΚΑΣ σε ΚΑΣ
και γιατί πρέπει να υπάρχει, και όταν ξέρουµε ότι υπάρχει µια
ανοικτή συζήτηση που αφορά στον Οργανισµό του Υπουργείου
Εξωτερικών -τουλάχιστον οι παριστάµενοι κύριοι Υπουργοί κι
εγώ προσωπικά, έχοντας την εµπειρία της θητείας µου στο
Υπουργείο Εξωτερικών-, νοµίζω ότι κάθε συζήτηση που µπορεί
να γίνεται αυτή τη στιγµή µάλλον εκθέτει το ίδιο το παρόν, το
κρατούν πολιτικό σύστηµα, παρά απαντά σε προβλήµατα ή δίνει

λύσεις προς αυτή την κατεύθυνση.
Το λέω αυτό γιατί παρά το ότι ο κύριος Υπουργός είπε ότι έγινε

πολύ µεγάλη συζήτηση για τον οργανισµό και ότι το πήρε πίσω,
γιατί επενέβησαν κάποιες δυνάµεις κ.λπ., αφ’ ενός αναρωτιέµαι
ποιες µπορεί να είναι αυτές οι δυνάµεις πέραν της όποιας φυσι-
κής πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εξωτερικών και από την
άλλη πλευρά όταν αυτή η συζήτηση πλέον έχει κρατήσει τόσα
χρόνια και ξέρουµε ότι ήταν µια ώριµη ουσιαστικά εξέλιξη η
οποία θα µπορούσε να προσδιοριστεί τους επόµενους δύο ή
τρεις µήνες, νοµίζω ότι η απάντηση πολύ εύκολα θα µπορούσε
να δοθεί και θα µπορούσαµε να περιµένουµε την ολοκλήρωση
ενός τελικού µοντέλου Οργανισµού του Υπουργείου µέσα στο
οποίο θα µπορούσαν ενδεχοµένως να ενταχθούν διευθύνσεις ή
να ενταχθούν συµβούλια όπως αυτά που επιχειρεί µε τη συγκε-
κριµένη νοµοθετική ρύθµιση να φέρει σήµερα ο Υπουργός. Το
λέω αυτό γιατί παρά το ότι ο κύριος Υπουργός είπε ότι έγινε
πολύ µεγάλη συζήτηση για τον ργανισµό και ότι το πήρε πίσω,
γιατί επενέβησαν κάποιες δυνάµεις κ.λπ., αφ’ ενός αναρωτιέµαι
ποιες µπορεί να είναι αυτές οι δυνάµεις πέραν της όποιας φυσι-
κής πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εξωτερικών και από την
άλλη πλευρά όταν αυτή η συζήτηση πλέον έχει κρατήσει τόσα
χρόνια και ξέρουµε ότι ήταν µια ώριµη ουσιαστικά εξέλιξη η
οποία θα µπορούσε να προσδιοριστεί τους επόµενους δύο ή
τρεις µήνες, νοµίζω ότι η απάντηση πολύ εύκολα θα µπορούσε
να δοθεί και θα µπορούσαµε να περιµένουµε την ολοκλήρωση
ενός τελικού µοντέλου Οργανισµού του Υπουργείου µέσα στο
οποίο θα µπορούσαν ενδεχοµένως να ενταχθούν διευθύνσεις ή
να ενταχθούν συµβούλια όπως αυτά που επιχειρεί µε τη συγκε-
κριµένη νοµοθετική ρύθµιση να φέρει σήµερα ο Υπουργός. 

Νοµίζω ότι σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό θα µπορούσαµε να
λέµε ότι αυτή τη στιγµή υπάρχει µια εξέλιξη. Αυτή την εξέλιξη
πώς µπορεί, όµως, να τη δει κανείς όταν φαίνεται καθαρά ότι η
τοποθέτηση των συγκεκριµένων ανθρώπων µέσα από µια λογική
κριτηρίων που περιγράφονται, στην πραγµατικότητα δροµολογεί
µια εξέλιξη εγκατάστασης µε θεσµικό ρόλο εµπειρογνωµόνων
στο Υπουργείο Εξωτερικών; Αυτό νοµίζω ότι σε έναν πολύ µε-
γάλο βαθµό θα µπορούσε ο καθένας από εσάς να το δει, να το
καταλάβει και ενδεχοµένως να το αντικρούσει, για να µην υπάρ-
χει κάποιο ζήτηµα από εκεί και πέρα. 

Υπάρχουν ζητήµατα ανοιχτά. Αναφέρθηκαν νωρίτερα από τον
εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας. Η βαθµολογική κατάταξη των
υπαλλήλων είναι σε εκκρεµότητα. Στο άρθρο 14 η κατάργηση
του ΕΚΕΜ, που επαναλαµβάνω σαν φιλοσοφία θα µπορούσε να
µας βρίσκει σύµφωνους, δυστυχώς δεν περιγράφει την ίδια
στιγµή τι θα γίνει µε το προσωπικό, εάν θα πληρωθεί. Ετέθη ένα
ζήτηµα. Δεν έπρεπε αυτό να απαντηθεί ουσιαστικά, για να υπάρ-
ξει τόπος συµφωνίας κι όχι µια γενική ρύθµιση η οποία δεν προ-
σβλέπει και δεν προβλέπει πολύ περισσότερο το πώς θα αντι-
µετωπιστεί ένα ανθρώπινο δυναµικό, καθώς και εάν υπάρχουν
διαγωνισµοί ή έργα αυτή τη στιγµή στο ΕΚΕΜ, τα οποία είναι σε
εξέλιξη, εάν θα αποζηµιωθούν ή όχι; Κανένας λόγος για όλα αυτά
στη συγκεκριµένη ρύθµιση; Πιθανόν θα απαντήσετε, κύριε
Υπουργέ, αλλά αυτό πρέπει να περιγράφεται από τον ίδιο τον
νόµο. 

Πώς µπορεί κανείς να θεωρεί ότι εξελίσσεται µέσα από αυτήν
τη νοµοθετική πρωτοβουλία το Υπουργείο Εξωτερικών, όταν
υπάρχει στο άρθρο 18 η κατάργηση του περιορισµού της εξαε-
τίας για τις αποσπάσεις συνυπηρέτησης; Πόσο καιρό µπορεί να
αποσπάται ένας υπάλληλος, για να καταλάβουµε, από το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών, όταν ξεπερνάµε χρόνους που σε έναν πολύ µε-
γάλο βαθµό από µόνοι τους αποτελούν πρόκληση για το σύνολο
των υπολοίπων υπαλλήλων της χώρας; Και βεβαίως, πώς µπορεί
να λέµε ότι τα προσόντα που θέλουµε προκειµένου να διοριστεί
ένας υπάλληλος, διπλωµατικός ή όχι, µέσα από έναν διαγωνισµό
του Υπουργείου, θα πρέπει να πληρούνται στον χρόνο του διο-
ρισµού του και όχι στον χρόνο κατάθεσης της αίτησης; Αυτά δεν
προσιδιάζουν σε σοβαρή πολιτεία, αξιότιµοι και αγαπητοί κύριοι
Υπουργοί. 

Υπάρχουν ζητήµατα τα οποία πρέπει κανείς να τα βλέπει προ-
φανώς αναλύοντας µια πραγµατικότητα και προσπαθώντας να
αντιµετωπίσει προβλήµατα, αλλά και από την άλλη πλευρά συ-
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νεκτιµώντας ότι η οποιαδήποτε επιλογή πρέπει να κινείται µέσα
στην απόλυτη νοµιµότητα και σε αυτό το παράδειγµα που πρέπει
το πολιτικό σύστηµα να εκπέµπει ειδικά αυτήν τη δύσκολη πε-
ρίοδο προς την ελληνική κοινωνία. 

Νοµίζω ότι η τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού επιβεβαίωσε
ότι εάν δεν µπορούµε κάποια πράγµατα να τα καλύψουµε µε
έναν πολύ συγκεκριµένο τρόπο, είναι πολύ εύκολο να προστρέ-
ξουµε και να προσφύγουµε ίσως σε αυτό που ακούγεται ευχάρι-
στα. Και αναφέροµαι προφανώς στο άρθρο 4 που αφορά τις
απόρρητες δαπάνες. Εµείς είχαµε επισηµάνει στην Επιτροπή
Εξωτερικών Υποθέσεων ότι ναι, πρέπει να γίνει επιτέλους µια σο-
βαρή συζήτηση και πρέπει να απαντηθεί το συγκεκριµένο ζή-
τηµα, µιας και προκαλεί την ελληνική κοινωνία σε έναν πολύ
µεγάλο βαθµό. Δεν µπορεί, όµως, να γίνει µε έναν τέτοιο τρόπο
που να εκθέτει τα εθνικά µας συµφέροντα. Και αυτό είναι µια
πάγια και σταθερή θέση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Τέλος, θέλω να καταθέσω µια σκέψη που αφορά τα σχόλια
που άκουσα νωρίτερα από την κυρία συνάδελφο που µόλις κα-
τέβηκε. Προφανώς είναι δικαίωµα του Πρωθυπουργού να χρη-
σιµοποιεί το πρωθυπουργικό αεροσκάφος και να πάει όπου
θέλει. Είναι, όµως, ταυτόχρονα και υποχρέωσή του απόλυτη να
πληροφορεί την ελληνική κοινωνία, τους Έλληνες πολίτες γιατί
χρησιµοποιεί το αεροπλάνο, πού πηγαίνει και ποιον συναντάει. 

Η δυνατότητα να προσπαθούµε κάθε φορά να ετεροπροσδιο-
ρίσουµε τη συζήτηση, χωρίς στην πραγµατικότητα να αναδει-
κνύουµε την ευθύνη του πολιτικού συστήµατος, προφανώς προ-
σιδιάζει σε µια γνωστή πρακτική και τακτική –λυπάµαι που το
λέω- πολλών πολιτικών κοµµάτων και ενός πολύ µεγάλου µέρους
του πολιτικού µας συστήµατος, που στην πραγµατικότητα έχει
να κάνει µε τον ίδιο τον λαϊκισµό. 

Πολύ θα θέλαµε εµείς στη Νέα Δηµοκρατία, σήµερα, να συµ-
φωνούµε σε ένα νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης. Με τον τρόπο,
όµως, αγαπητοί κύριοι Υπουργοί, που φέρνετε τις συγκεκριµένες
προτάσεις, αντιλαµβάνεστε ότι τέτοια συµφωνία και τέτοια συ-
ναίνεση δεν µπορεί να υπάρξει. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αµανατίδη,
κρατάτε σηµειώσεις και θα πάρετε τον λόγο να απαντήσετε. Γιατί
δεν γίνεται να ζητάτε να απαντάτε σε κάθε οµιλητή. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Είναι
µία ερώτηση που έκανε ο Βουλευτής κ. Τσιάρας και νοµίζω ότι
διευκολύνει να απαντήσω τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά, επειδή ζητήσατε τον λόγο. Αλλά θα κρατάτε
σηµειώσεις από δω και πέρα και όταν τελειώσει ο κύκλος, θα σας
δώσω τον λόγο να απαντήσετε συνολικά. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Βε-

βαίως. 
Απλώς επιτρέψτε µου, κύριε Βουλευτά, να πω κάτι για το

ΕΚΕΜ και για τις υποχρεώσεις τις οποίες έχει. Σύµφωνα µε τη
διάταξη του νόµου και όπως µε πληροφορούν και οι  Υπηρεσίες,
εφόσον στο άρθρο 14 στο β’ γράφει ότι το ελληνικό δηµόσιο κα-
θίσταται καθολικός διάδοχος που υπεισέρχεται σε όλα τα δικαιώ-
µατα, υποχρεώσεις και έννοµες σχέσεις του καταργούµενου
ΕΚΕΜ, όπως και στο Λογιστήριο του Κράτους -που βάζει και τις
280.000 χιλιάδες, που είναι αυτά που οφείλει το ΕΚΕΜ-, τα ανα-
λαµβάνει το Υπουργείο Εξωτερικών και θα πληρωθούν. Για να εί-
µαστε ξεκάθαροι.  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Χωρίς αυτό να διευκρινίζεται,
όµως.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Μα,
από τη στιγµή που είναι ο καθολικός ανάδοχος και γράφεται
µέσα στο Λογιστήριο, θέλω να το ξεκαθαρίσω ότι τα χρήµατα
αυτά θα πληρωθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καταγράφεται ως δή-
λωση-δέσµευση του Υπουργείου ως προς το συγκεκριµένο θέµα.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, κ. Ανδρέας Λοβέρδος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε βέβαια σχέδιο νόµου

του Υπουργείου Εξωτερικών, αλλά θα ήταν λάθος να µην επιχει-
ρούσαµε µια ανασκόπηση των όσων έχουν πει κορυφαία κυβερ-
νητικά και πολιτικά στελέχη της Πλειοψηφίας τις τελευταίες µέ-
ρες. Δεν µιλάµε για την τελευταία περίοδο, γιατί δεν θα µε έφτα-
νε όλη η οµιλία µου να αναφέρω τα «µαργαριτάρια» ή τα επικίν-
δυνα που έχουν λεχθεί τον τελευταίο µήνα ή τους τελευταίους
δύο µήνες. Θα µείνω στις τελευταίες επτά µέρες. Με την εβδο-
µάδα πρέπει να το πηγαίνουµε µε το «ανθολόγιο» του ΣΥΡΙΖΑ.

Φροντίζετε, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, µε δηλώσεις
αλλά και µε ενέργειες να προκαλείτε έναν εφιάλτη στην οικονο-
µία της χώρας, έναν εφιάλτη που έχει γίνει πια καθεστώς. Έχετε
συναίσθηση, άραγε, τι σηµαίνει για έναν επενδυτή να ακούει τον
επί δύο χρόνια Υπουργό –και µάλιστα Εξωτερικών- και νυν Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Πλειοψηφίας να µιλάει για δραχ-
µή; Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει ο Υπουργός Μετανάστευσης να
µιλάει για το µεταναστευτικό, αναφέροντας ότι µετά τους νε-
κρούς έχει γίνει σοφός; Αφού ο Υπουργός ανέφερε τον Αριστο-
τέλη, να πω κι εγώ ότι στους πενήντα νεκρούς θα είναι εντάξει ο
Υπουργός, θα νιώθει Αριστοτέλης! 

Πείτε µου, ποιον κοροϊδεύει ο Πρωθυπουργός της χώρας όταν
διατυµπανίζει επί λέξει «µέσα σε ενάµιση χρόνο στήσαµε την οι-
κονοµία στα πόδια της»; Σε ποιον µιλάει; Οι Υπουργοί του έχουν
κάνει εδώ τους απολογισµούς των οικονοµικών του Δηµοσίου,
του ελληνικού κράτους, του 2014, του 2013 και έχουν βρει ότι το
2014 η οικονοµία έκλεισε µε 0,35% και πήγαινε για ρυθµούς ανά-
πτυξης 3% και 3,7%. 

Σήµερα ο κ. Βερναρδάκης, αντίθετα µε τα όσα λέει ο Αντιπρό-
εδρος της Κυβέρνησής σας, ο κ. Δραγασάκης, µας είπε ότι αν
το QE, η ποσοτική χαλάρωση, δεν γίνει τον Μάρτιο, δεν είναι και
το τέλος του κόσµου. Αυτό είναι ένα µήνυµα στην οικονοµία ότι
η ρευστότητα δεν παίζει και µεγάλο ρόλο, δεν πειράζει. Άλλα
έχουν πει, όµως, άλλοι Υπουργοί της Κυβέρνησης, επικίνδυνοι
ανίκανοι αλλά και θρασείς. Υπουργός, αγανακτισµένος το πάλαι
ποτέ, είπε σε πολίτη, που ευγενικά του µιλούσε: «Άντε πάγαινε».
«Άντε πάγαινε»! Εσείς να πάτε και να σηκωθείτε να φύγετε! Δεν
µπορείτε να µιλάτε στον κόσµο µε το θράσος αυτό. 

Και ακόµη, είναι σήµερα, αυτές τις µέρες, το νέο έτος, σε επι-
καιρότητα το ασφαλιστικό από απλούς εργαζοµένους µε «µπλο-
κάκι», 27% που για δύο µήνες γίνεται 10%.

Και φέρνει αντιφάσεις στην πρακτική που επί επτά µήνες, που
είχατε χρονικό περιθώριο ως Υπουργείο Εργασίας, δεν κάνατε
τις αναγκαίες επεξεργασίες, για να µπορέσετε να είστε εντάξει
στους πολύ βαρείς όρους που έχετε επιβάλει στον κόσµο της
εργασίας, τουλάχιστον να είστε πρακτικά εντάξει. Ούτε και εκεί
επιδείξατε δεξιότητες. Σήµερα χρυσώνετε το χάπι για δύο µήνες,
αλλά το 27% ως γενική ρύθµιση Κατρούγκαλου -τον έχουν
κάπως χαρακτηρίσει οι ασφαλισµένοι- θα ισχύσει και θα βασιλεύ-
σει.

Σήµερα µου έστειλε επιστολή ένας εργαζόµενος που είναι
ασφαλισµένος στο ΙΚΑ, αλλά για να θρέψει τρία παιδιά -µάλιστα
και τα τρία από κακοτυχία είναι ασθενή µε χρόνιες ασθένειες-
αναγκάζεται να κάνει δεύτερη δουλειά ιδιωτική. 

Κύριος Κατρούγκαλος! Το ψηφίζατε! Κύριος Κατρούγκαλος,
ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ! Στα 500 ευρώ εισόδηµα, 150 ευρώ ασφάλι-
στρα στον ΟΑΕΕ χωρίς ανταπόδοση 1 ευρώ, κυρίες και κύριοι.
Μπράβο! Μπράβο, εσείς οι φίλοι του λαού!

Τώρα θα αναφερθώ σε ό,τι αφορά τα θέµατα του Υπουργείου
όχι του σχεδίου νόµου. Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, νο-
µιµοποιούµε και δικαιούµαι από τον Κανονισµό γενικεύσεις. 

Κοιτάξτε. Παιδεία, πολιτισµός, άµυνα, εξωτερική πολιτική για
την Δηµοκρατική Συµπαράταξη δεν είναι πεδία εκτός πολιτικής
προφανώς, αλλά είναι πεδία εκτός πολιτικής αντιπαράθεσης και
συγκρούσεων κατά κανόνα. Όταν καταργεί ο Υπουργός σας,
αυτός της Παιδείας του ’15, τη διδασκαλία του «Επιτάφιου» του
Θουκυδίδη είναι άξιος όχι κριτικής, αλλά µοµφών στο Κοινοβού-
λιο.

Γενικά, όµως, το κλίµα το δικό µας δεν είναι το δικό σας. Εµείς
δεν θα λανσάρουµε κλίµα τάχα αγανακτισµένων, όταν συζητάµε
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για θέµατα εξωτερικής πολιτικής. Σας το αποδείξαµε και στο Κυ-
πριακό. 

Το είπα και στην επιτροπή, συνάδελφοι, το λέω και τώρα. Όταν
ένα κόµµα της Αντιπολίτευσης δεν βάζει τον πήχη τόσο ψηλά,
ώστε η Κυβέρνηση να περάσει από κάτω και να είναι λιποβαρής
ή να τον ρίξει και να είναι προδοτική, όταν η Αντιπολίτευση µιλάει
µε σύνεση και δεν δηµιουργεί προβλήµατα στην Κυβέρνηση,
όταν αυτή προσπαθεί να διεκπεραιώσει ένα µεγάλο θέµα, τότε
προσφέρει αυτό που έχει να προσφέρει στα θέµατα που προείπα
και που πρέπει να είναι εκτός της καθηµερινής πολιτικής µας αν-
τιπαράθεσης. Αυτό είναι παρακαταθήκη. Είναι παρακαταθήκη και
για τα επόµενα χρόνια, όταν θα αποσυρθείτε. 

Ελπίζω οι κοινοβουλευτικές δυνάµεις που παίρνουν µάθηµα
από την Αντιπολίτευση και ειδικά από την Δηµοκρατική Συµπα-
ράταξη να το θυµούνται, να µην χαλάσει η µνήµη τους, µε κριτή-
ριο το ότι θα περάσουµε στην Αντιπολίτευση, ότι για τα θέµατα
αυτά χρειάζεται συνεννόηση και άλλη στάση από τη στάση των
αγανακτισµένων.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όµως, αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν
µπορούµε να µην υπογραµµίζουµε τη διαφορετική θέση που έχει
σε θέµατα εξωτερικής πολιτικής ο Υπουργός Εξωτερικών µε τον
Υπουργό Εθνικής Αµύνης. Δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες, αλλά και
µε ανακοίνωση µου το είχα κάνει και τώρα τονίζω ότι αυτοί οι δύο
Υπουργοί σε µία χώρα που ζει τα προβλήµατα που έχει µία χώρα
που γειτνιάζει µε την Τουρκία, ειδικά όταν αυτή είναι η Ελλάδα,
οι δύο αυτοί Υπουργοί είναι καταδικασµένοι στο πλαίσιο µιας Κυ-
βέρνησης να είναι ταυτισµένοι. Ειδάλλως δεν µπορούν να συνυ-
πάρχουν στην ίδια Κυβέρνηση.

Καλές ήταν οι αναφορές του Υπουργού Εξωτερικών πριν από
λίγο για τα προβλήµατα, τις αντιφάσεις της εποχής. Είπε ότι η
παγκοσµιοποίηση θα ήθελε λιγότερους εξοπλισµούς, περισσό-
τερη εξωστρέφεια. Μα, είναι αυτό η πολιτική που ταιριάζει σε
όλες τις χώρες ή για πολλές από αυτές η αύξηση των εξοπλι-
σµών είναι ένας καλός κανόνας; Είναι πραγµατική αντίφαση. 

Η Ελλάδα, όµως, βιώνει µία άλλη και τη βιώνει µε πάρα πολύ
επώδυνους όρους, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Η ελληνική πε-
ρίπτωση περιγράφει το παράδειγµα µιας χώρας που επί διακόσια
χρόνια, όταν πτωχεύει, συµπροσδιοριστικός παράγοντας της
πτώχευσής της είναι οι εξοπλισµοί, από τους «ακραίους» του Δη-
λιγιάννη, που του µοιάζει η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός,
µέχρι τους µετριοπαθέστερους άλλων εποχών. Σήµερα παραµέ-
νουµε µία χώρα πρώτη σε εξοπλιστικές δαπάνες. Μα, έχουµε την
Τουρκία γείτονα.

Μα, αυτό συµπροσδιορίζει τις πολιτικές που πρέπει να σκε-
φθούν. Αυτό σηµαίνει ισορροπίες, ανάγκη ισορροπιών. Αυτή η
ανάγκη ισορροπιών χρειάζεται πολιτική στρατηγική. Δεν χρειάζε-
ται ντε και καλά θέσεις εργασίας στο Υπουργείο Εξωτερικών για
κάποιους ακαδηµαϊκούς. 

Μας είπε: Με ποιους θα κάνουµε πολιτική; Με αυτούς που δεν
έχουν την αναγκαία κατάρτιση για τα µεγάλα θέµατα; 

Το ερώτηµα είναι ρητορικό και απαντηµένο. Εµείς πώς πήραµε
τον κ. Αλιβιζάτο να υπερασπιστεί την ελληνική δηµοκρατία στο
θέµα της βασιλικής περιουσίας και νικήσαµε; Πώς τον πήραµε;
Πώς πήρατε τον κ. Μαντζουράνη και τον κ. Δρόσο, για να ηττη-
θούν στο πεδίο της µάχης για τα θέµατα του νόµου Παππά; Είναι
ανάγκη αυτό να γίνει µόνιµη θέση; 

Είναι ρητορικά τα ερωτήµατα που έθεσε και τα απαντάει η
πρακτική. Δεν καταλαβαίνω γιατί παρουσίασε, µε την ένταση που
τα παρουσίασε, τα θέµατα που τον οδηγούν στις ρυθµίσεις που
ο κ. Κωνσταντινόπουλος -πολύ σωστά- είπε ότι εµείς καταψηφί-
ζουµε. 

Και ακόµα οι συνάδελφοι Βουλευτές της Πλειοψηφίας κατα-
χειροκροτούσαν τον Υπουργό Βαρουφάκη, όταν αυτός έλεγε ότι
θα δουλέψει µε την υπαλληλία του Υπουργείου Οικονοµικών. Τον
καταχειροκροτούσαν. Τους αρκούσε τότε η ελληνική δηµοσιοϋ-
παλληλία. Και βέβαια, πρώτος τους κορόιδεψε, γιατί αγόρασε
πολύ ακριβούς συµβούλους, αλλοδαπούς, για να κάνει αυτά που
έκανε και για τα οποία θα δώσει λόγο, για να µην ξεχνιόµαστε. 

Πάµε τώρα στο σχέδιο νόµου. Ο συνάδελφος Κωνσταντινό-
πουλος έδωσε το νόηµα αυτών που καθορίζουν την αρχή του και
σωστά είπε ότι εµείς δεν θα ψηφίσουµε ούτε επί της αρχής ούτε

για πολλές διατάξεις. Δεν θα ψηφίσουµε τις διατάξεις που ιδ-
ρύουν υπηρεσίες. Δεν µε νοιάζει αν ο Υπουργός πήρε συµβού-
λους όσους του δίνει δικαίωµα ο νόµος ή αν δεν πήρε. Είναι δικό
του θέµα. 

Όµως, στη συγκυρία αυτή που η Ελλάδα έχει δυσκολίες και η
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ απαντάει στις δυσκολίες µε τη δηµι-
ουργία υπηρεσιών, εµείς δεν θα στέρξουµε. 

«Έχω πρόβληµα και φτιάχνω µία γενική γραµµατεία» ήταν συν-
ταγή δεκαετιών. Είναι λάθη που έχουµε κάνει εµείς και η Νέα Δη-
µοκρατία και για τα οποία εµείς τουλάχιστον έχουµε κάνει αυ-
τοκριτική και έχουµε φύγει από τη λογική του κρατισµού. Το «έχω
πρόβληµα και φτιάχνω µία υπηρεσία» ως πρότυπο παραγωγής
πολιτικής έχει αποτύχει. Το ακολουθείτε σε αυτό το σχέδιο νόµου
και το καταψηφίζουµε. 

Και ακόµη δεν µπορεί να περιπαίζεις ανθρώπους που οι ηµε-
ρολογιακές ατυχίες τούς έχουν δηµιουργήσει δυσκολίες. Ναι,
εµείς συµφωνούµε µε το ΠΟΤΑΜΙ, συµφωνούµε την Ένωση Κεν-
τρώων. Εµείς το είπαµε πρώτοι. Το είπα εγώ πρώτος και ο κ. Κων-
σταντινόπουλος στην επιτροπή, ότι αυτοί που είναι στις παρυφές
της ρύθµισής σας, δηλαδή στις 31 Δεκεµβρίου, πρέπει να τύχουν
των ρυθµίσεων που επιφυλάσσει ο νόµος στους υπόλοιπους
υπαλλήλους. Το ζητούν και πρέπει να το ικανοποιήσετε. 

Επίσης, και έξι άνθρωποι που αφυπηρέτησαν βιαίως, όπως µας
περιγράφουν, και αυτοί πρέπει να είναι στο σπέκτρουµ των επι-
λογών σας, γιατί οι επιλογές αυτές είναι δίκαιες. 

Ακόµη, είπε για το ΕΚΕΜ ότι θα καλυφθούν όλες οι παρελθού-
σες προβληµατικές καταστάσεις µε οικονοµικό περιεχόµενο.
Σωστά, αλλά πότε; Υπάρχουν άνθρωποι, επτά υπάλληλοι, που
από το 2012, µε ευθύνη όλων των Υπουργών, έχουν να πάρουν
1 ευρώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Όχι…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, όλων των κοµµάτων. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Στην επιτροπή ειπώθηκε ότι τα έ-

χουν πάρει. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πρέπει αυτοί οι άνθρωποι -όχι υπάλ-

ληλοι- να ικανοποιηθούν κατά προτεραιότητα. Συνεπώς, η επι-
τροπή πρέπει να συγκεντρώσει τα δικαιολογητικά και πρέπει επ’
αυτού να υπάρξει µια προσθήκη στο άρθρο 3β’, που να το ρυθ-
µίζει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω µε αυτό κι ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Τέλος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, περιµένουµε τον Οργανι-

σµό. Μάλιστα δεν ήθελα να διακόψω µία ροή συζήτησης σήµερα,
που δεν έχει προβλήµατα. Μίλησε ο Υπουργός και είπε ότι το Γε-
νικό Λογιστήριο καθυστερεί έναν χρόνο τον νόµο. Τι έχει, επιτέ-
λους, ο Οργανισµός του και προκαλεί τέτοιες καθυστερήσεις;
Θα τον ρωτούσα αν ήταν άλλο το πλαίσιο και αν ήταν άλλο Υ-
πουργείο. Τι έχει, ώστε επί έναν χρόνο να µην µπορεί να φέρει
τον Οργανισµό που σχεδίασε από πέρσι τον Απρίλιο και είναι σε
εκκρεµότητα; Τι εντοπίζει το Γενικό Λογιστήριο και το σταµατάει
το νοµοθέτηµά του; 

Εν πάση περιπτώσει, αφού ολοκληρώσει αυτήν την εκδροµή
του στην ελληνική διοίκηση, να φέρει κάτι συνολικό. Με το πνεύ-
µα που έχουµε δει κάθε προσπάθεια και που ξέρετε εσείς και οι
Υφυπουργοί που είστε µέσα στο ΑΣΕΠ την στάση που κρατάµε
ως Αντιπολίτευση, θα αντιµετωπίσουµε και τον Οργανισµό. 

Από τώρα λέω –και είναι η τελευταία µου φράση- το θέµα των
οικονοµικών εµπορικών ακολούθων, να το δείτε µε πολύ µεγάλο
σεβασµό. Κοιτάξτε, κύριοι –και είναι η τελευταία µου φράση,
πραγµατικά- όταν βγαίνεις από την Ελλάδα και µιλάς για την οι-
κονοµία και τα προβλήµατά της, οι οικονοµικοί ακόλουθοι -δεν
θέλω να πω, δεν θέλω να δείξω υφισταµένους, εργαζοµένους
σας- σου λένε ότι εδώ κάνουµε µία δουλειά, αλλά δεν µπορούµε
να συνδεθούµε µε το Κέντρο. Αυτό ήταν το πάγιο πρόβληµα του
Υπουργείου Εξωτερικών. Σε αυτό πρέπει να δώσετε µία ειδική
σηµασία.

Γιατί όταν λέτε ότι πρέπει να σεβαστείτε τη δυνατότητα της
Ελλάδας να ανοιχθεί οικονοµικά, πρέπει να δείτε και τον δικό
τους κόπο και τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουν σε ό,τι αφορά
τη σύνδεσή τους µε το Κέντρο. Έχω ειδική ευαισθησία γιατί αυτή
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την υπηρεσία την έχω κάνει εγώ στο Υπουργείο σας και παρα-
κολουθώ δυστυχώς να περνούν τα χρόνια, αλλά τα προβλήµατα
να παραµένουν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Πα-

ναγιώταρος από τη Χρυσή Αυγή. Μετά είναι ο κ. Δηµήτριος Καρ-
ράς και θα ακολουθήσει ο κ. Ξυδάκης.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τελικά η Κυβέρνηση δεν µας έχει πει ακόµα µε ποιον από τους

έξι συνιδιοκτήτες της τράπεζας των Rothschild συναντήθηκε, για
να µας λυθεί και αυτή η απορία. Ο έτερος της Κυβέρνησης, οι
Ανεξάρτητοι Έλληνες, τους Rothschild, βέβαια, τους κατηγορού-
σαν, τους στηλίτευαν συνεχώς κατά την προεκλογική περίοδο
φυσικά, γιατί τώρα τα πράγµατα είναι λίγο διαφορετικά.

Σαν σήµερα –πριν προχωρήσουµε στα του νοµοσχεδίου- πριν
από 25 χρόνια υπεγράφη στις 7 Φεβρουαρίου του 1992 αυτή η
άθλια συνθήκη του Μάαστριχτ από τη Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ, θεωρώντας ότι είναι κάτι πολύ καλό για την πατρίδα µας.
Είκοσι πέντε χρόνια µετά, όµως, βλέπουµε τη ζοφερή πραγµατι-
κότητα. Η λεγόµενη τότε ΕΟΚ µεταλλάχθηκε σιγά, σιγά στη ση-
µερινή Ευρωπαϊκή Ένωση των τραπεζιτών, των τοκογλύφων µε
τους περιορισµούς της εθνικής κυριαρχίας των κρατών µελών
της και όλα τα αρνητικά που βιώνουµε εν έτει 2017. 

Έφυγε και ο Υπουργός και ο Υφυπουργός. Ήθελα να τους ρω-
τήσω για τις ερωτήσεις που καταθέτει η Χρυσή Αυγή ειδικότερα
για ζητήµατα που αφορούν τη Θράκη και τη Βόρειο Ήπειρο και
δεν απαντώνται εδώ και µήνες µε διάφορα προσχήµατα. Δεν πει-
ράζει, όµως. 

Διαβάζουµε στο άρθρο 1 στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου ότι
υπάρχει η εξής αλλαγή. Η µετονοµασία του Επιστηµονικού Κέν-
τρου Ανάλυσης και Σχεδιασµού σε Κέντρο Ανάλυσης Σχεδια-
σµού. Αυτή η σηµαντικότατη αλλαγή θα λύσει όλα τα προβλή-
µατα των διαχρονικών αποτυχιών των διαφόρων Υπουργών Εξω-
τερικών εδώ και δεκαετίες στην πατρίδα µας. Βέβαια, αν νοµίζετε
ότι αυτές οι µετονοµασίες θα δώσουν λύση στα προβλήµατα,
µάλλον λάθος κάνετε.

Η τραγική ελληνική πραγµατικότητα ήταν αυτό που είδαµε
προχθές, όταν ο Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτικής κ. Μου-
ζάλας επισκέφτηκε το Ελληνικό για να δει τα έργα και τις ηµέρες
του. Εκεί είδε όλη η Ελλάδα ένα µικρό Αφγανόπουλο να γρονθο-
κοπεί µε µίσος και µανία έναν Έλληνα αστυνοµικό. Αντί αυτή τη
στιγµή να τον έχουµε στείλει πακέτο µαζί µε την οικογένειά του
πίσω, τον είχαµε και δισέλιδο αφιέρωµα στην εφηµερίδα ΕΘΝΟΣ.
Πήγε να µαλακώσει αυτό το σοβαρότατο που συνέβη εις βάρος
ενός Έλληνα πολίτη. Στο background, από πίσω, ένας άλλος
έδειχνε ότι θα σας πάρουµε τα κεφάλια, θα σας κόψουµε τα κε-
φάλια. Αντί να τους κόψουµε εµείς κάτι άλλο, όλα καλά, δεν τρέ-
χει τίποτα απολύτως.

Ο κ. Κοτζιάς πριν εδώ είπε ότι θα γίνουν κοσµοϊστορικά πράγ-
µατα µε αυτό το νοµοσχέδιο στα ζητήµατα της εξωτερικής πολι-
τικής, ότι το Υπουργείο Εξωτερικών θα δουλεύει ρολόι στην
εποχή της τέταρτης ροµποτικής, όπου πλέον ροµπότ φτιάχνουν
ροµπότ και διάφορα άλλα πολύ ωραία και ενδιαφέροντα. Το
καλό όµως ήταν όταν µας είπε ένα όνοµα για το ποιος θα αναλά-
βει. Μας είπε ότι ο κ. Ροζάκης δεν έχει ανάγκη να είναι διπλοθε-
σίτης. Είναι ο κ. Χρήστος Ροζάκης, ο γνωστός Ροζενστάιν, που
ήταν και Υπουργός επί κυβερνήσεων Σηµίτη, που ήταν και αντι-
πρόεδρος στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων
και είχε βγάλει και δύο καταδικαστικές αποφάσεις της πατρίδος
µας, ως αντιπρόεδρος;

Για να θυµίσουµε στον κόσµο τι συµβαίνει σε αυτήν τη χώρα
και ποιους βάζουµε, τους λύκους, να φυλάνε τα πρόβατα, στην
προκειµένη περίπτωση τον κ. Ροζάκη. 

Ο κ. Ροζάκης είχε βγάλει µία σειρά καταδικαστικών αποφά-
σεων –είχε υπογράψει και αυτός- εις βάρος της πατρίδας µας.
Υποτίθεται ότι ως κυβερνητικό στέλεχος προάσπιζε τα εθνικά
µας συµφέροντα, αλλά ως αντιπρόεδρος λειτουργούσε για τα
ακριβώς αντίθετα. 

Η πρώτη ήταν σχετικά µε τη λεγόµενη «Μακεδονική µειονό-
τητα», έτσι είπε ο κ. Ροζάκης. Οκτώβριος του 2005 και η οκταµε-
λής σύνθεση του Τµήµατος του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, του
οποίου προεδρεύει ένας Κύπριος ευρωδικαστής και στο οποίο
συµµετέχει ως µέλος και εισηγητής ο Έλληνας ευρωδικαστής κ.
Ροζάκης, εκδικάζει την υπόθεση του σωµατείου «Ουράνιο Τόξο»,
το οποίο δραστηριοποιείται κυρίως στην περιοχή της Φλώρινας.
Είναι αυτοί που λένε ότι υπάρχει µακεδονική µειονότητα στην πα-
τρίδα µας και µάχεται για την αναγνώριση αυτής µακεδονικής
µειονότητας. 

Το Ουράνιο Τόξο προσέφυγε στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο κα-
τηγορώντας το ελληνικό κράτος, επειδή οι ελληνικές αρχές υπο-
χρέωναν την οργάνωση να κατεβάσει µία επιγραφή που είχε
αναρτηθεί στη λεγόµενη «µακεδονική γλώσσα». Η φράση αυτή,
σύµφωνα µε επίσηµες παρατηρήσεις του Υπουργείου Εξωτερι-
κών που κατατέθηκαν τότε στο δικαστήριο για τη συγκεκριµένη
υπόθεση, χρησιµοποιήθηκε την εποχή του εµφυλίου στη Μακε-
δονία από τους επιδιώκοντες να στραφούν κατά της ελληνικής
επικράτειας και να καταλάβουν τη Φλώρινα, από τους γνωστούς
Κοµιτατζήδες, Έλληνες, αλλά και Βούλγαρους και Σκοπιανούς.
Η έκφραση της πινακίδας, που έλεγε «Vino�ito» παρέπεµπε ευ-
θέως σε αυτές τις αλυτρωτικές, αποσχιστικές τάσεις των Σκο-
πιανών. 

Η απόφαση του κ. Ροζάκη, που θέλετε να τον βάλετε τώρα στο
Υπουργείο Εξωτερικών να κατευθύνει την εξωτερική πολιτική,
ήταν η εξής: Ότι είναι νόµιµο σωµατείο και έχει στόχο την προ-
άσπιση της µακεδονικής µειονότητας που ζει στην Ελλάδα.
Αυτόν θέλετε να βάλετε σε αυτό το ΚΑΣ και να κατευθύνει την
εξωτερική πολιτική. 

Επίσης, ο ίδιος είχε καταδικάσει πάλι την πατρίδα µας σχετικά
µε έναν ψευδοµουφτή στη Θράκη. Είχε πάρει ανοικτά θέση υπέρ
όσων δηλώνουν ότι δεν είναι µουσουλµανική, αλλά είναι τουρκική
µειονότητα ερµηνεύοντας όπως ήθελε αυτός τη Συνθήκη της Λω-
ζάνης, αν σας λέει κάτι αυτό, κύριε Υπουργέ, µε όσα προβλήµατα
παρουσιάστηκαν τον τελευταίο καιρό µε τις απαιτήσεις του κ.
Ερντογάν και άλλων. Θα βάλετε αυτόν και άλλους σαν αυτόν στο
Υπουργείο για να κάνουν εξωτερική πολιτική, όταν οι ίδιοι πι-
στεύουν ότι υπάρχει τουρκική µειονότητα στη Θράκη. Αυτούς
θέλετε να βάλετε και λέτε ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι καλό και
σωστό. Μιλάµε ότι συµβαίνουν σηµεία και τέρατα στο Υπουργείο. 

Αυτό καταδεικνύει ή ότι είσαστε στηµένοι, για να προδώσετε
την πατρίδα µας ή ότι είσαστε άσχετοι. Δεν υπάρχει τρίτη διέξο-
δος σχετικά µε αυτήν την περίπτωση του κ. Ροζάκη. 

Είδαµε, επίσης, τις επιτυχίες του Υπουργείου Εξωτερικών δια-
χρονικά. Να ανατρέξουµε στα Ίµια µε όλα όσα έγιναν, όπου κα-
ταφέρατε τις γκρίζες ζώνες. 

Είδαµε τι συνέβη µε τα του Κοσόβου, όπου επί της ουσίας το
ελληνικό κράτος έχει αναγνωρίσει το Κοσσυφοπέδιο σε βάρος
των συµφερόντων µας µε ό,τι αυτό σηµαίνει. Αυτή η χώρα είναι
το εκκολαπτήριο των τζιχαντιστών από τις αρχές της δεκαετίας
του 1990 και εσείς το αναγνωρίζετε ως επίσηµο κράτος. Αλλά, τι
να κάνουµε; Τους επιτρέπετε και κυκλοφορούν ελεύθερα στην
πατρίδα µας όταν άλλοι δεν µπορούν να πάρουν ούτε τουριστική
βίζα για να αφήσουν τα ωραία τους λεφτά. 

Είδαµε στο κυπριακό όπου συµφωνήσατε όλοι µαζί ότι πρέπει
να στηρίξετε τον Πρόεδρος της Κύπρου, τον κ. Αναστασιάδη,
που δεν είναι πλέον ούτε Πρόεδρος, γιατί εµφανίστηκε απλώς
µε ένα ταµπελάκι «Αναστασιάδης», λες και είναι κάτι ξεχωριστό
αυτό το πράγµα. Αν είναι αυτή να είναι η εξωτερική πολιτική σας,
τύφλα να έχουν και τα ροµπότ που θα κατασκευάζουν ροµπότ
και όλοι αυτοί τους οποίους θέλετε να βάλετε και να βελτιώσετε
και καλλωπίσετε το Υπουργείο Εξωτερικών.

Είδαµε, επίσης, ότι όλοι αυτοί θα έπρεπε να σας προειδοποι-
ήσουν κατά τη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου στην Αµε-
ρική, όταν ακόµα ο νυν Πρόεδρος των Ηνωµένων Πολιτειών
Ντόναλντ Τραµπ ανταγωνιζόταν τους συνυποψηφίους στο ρε-
πουµπλικανικό κόµµα, για το ποιος θα πάρει το χρίσµα όπου βγή-
κε ο Πρωθυπουργός και είπε «Πω πω, σιγά µη βγει και αυτός!».
Ε, τελικά βγήκε αυτός, όµως, και αυτός είναι ο Πρόεδρος των
Ηνωµένων Πολιτειών, είναι ο πλανητάρχης και εσείς τώρα προ-
σπαθείτε να µαζέψετε τα ασυµµάζευτα. 
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Ή για τον προστατευτισµό γιατί ανέφερε εδώ ο κ. Κοτζιάς διά-
φορα. Είπε «Πού πηγαίνει ο κόσµος;». Σίγουρα δεν πηγαίνει εκεί
που πηγαίνετε εσείς. Ο κόσµος πηγαίνει σε µία εντελώς διαφο-
ρετική κατεύθυνση πλέον µε όσα συµβαίνουν στη Ρωσία, στην
Αµερική, στη Βρετανία και αλλού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε για την ΑΟΖ, ότι υπάρχουν νέοι τρόποι σχεδιασµού.

Μα, το ζητούµενο δεν είναι το πώς κάποιοι τεχνικοί, κάποιοι ει-
δήµονες, θα σχεδιάσουν την ΑΟΖ, το ζήτηµα είναι επιτέλους να
γίνει ανακήρυξη της ΑΟΖ, που είναι µονοµερής ενέργεια, όπως
λέει το Διεθνές Δίκαιο, και τα υπόλοιπα θα τα βρούµε στην πο-
ρεία. Θέληση χρειάζεται, κύριε Υπουργέ, και όχι όλα όσα µας λέ-
γατε.

Είναι ένα κατάπτυστο νοµοσχέδιο, το οποίο παρουσιάζεται ότι
πάει να βελτιώσει την εικόνα του Υπουργείου Εξωτερικών, αλλά
το µόνο που θα κάνετε, όπως λένε και πολλοί, είναι να βολευτούν
µερικοί ακόµα, όπως πρώτος και καλύτερος ο ανθέλληνας κ.
Χρήστος Ροζάκης-Ροζενστάιν. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-

νάδελφος κ. Γεώργιος-Δηµήτριος Καρράς. 
Θα ακολουθήσουν µετά οι συνάδελφοι κ.κ. Ξυδάκης και Σαρα-

κιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ, Κουκοδήµος και Κεφαλογιάννης από τη
Νέα Δηµοκρατία.

Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Όταν εισάγεται νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών, έχω

την εντύπωση ότι θα µπορέσει να γίνει µία συζήτηση επί της
ασκούµενης εξωτερικής πολιτικής µέσα στην Ολοµέλεια της
Βουλής, διότι περιορίζονται οι συζητήσεις στην Επιτροπή Εξω-
τερικών και Άµυνας και πολλές φορές η Ολοµέλεια δεν έχει ει-
κόνα του τι επιδιώκει ή τι δεν επιδιώκει η Κυβέρνηση.

Πήρα, λοιπόν, στα χέρια µου αυτό το νοµοσχέδιο, ελπίζοντας
ότι θα ανοίξει µια συζήτηση για την εξωτερική πολιτική. Δυστυ-
χώς, όµως, όχι µόνο δεν ανοίγει η συζήτηση µέσω των προτεινο-
µένων διατάξεων, αλλά αντίθετα είναι ένα λειψό νοµοσχέδιο και
θα εξηγήσω γιατί.

Το διαβάζω, κύριε Πρόεδρε. Ξεκινά και λέει: «Αιτιολογική Έκ-
θεση». Καλούµεθα σήµερα, µε απόφαση της Διάσκεψης των
Προέδρων, να ψηφίσουµε επί της αρχής. Ποια είναι η αρχή αυ-
τού του νοµοσχεδίου; Δεν υπάρχει µία λέξη επί της αρχής µέσα
στην αιτιολογική έκθεση, η οποία ξεκινά κατευθείαν και λέει:
«Τροποποιήσεις του ν.3566, Κύρωση ως Κώδικα του Οργανισµού
του Υπουργείου Εξωτερικών. Με το άρθρο 1…» κ.λπ.. Αυτό είναι
αρχή νοµοσχεδίου να βοηθήσει την Βουλή και τους Βουλευτές
να αντιληφθούν τι προτίθεται να κάνει η Κυβέρνηση σε θέµατα
λειτουργίας του Υπουργείου Εξωτερικών, τα οποία αντανακλούν
στην άσκηση της εξωτερικής πολιτικής; 

Ο διεθνής περίγυρος, κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, σή-
µερα είναι ταραγµένος. Η Ελλάδα είναι στη µέση. Είτε το θέ-
λουµε είτε όχι, η Ελλάδα αυτή τη στιγµή έχει περιορισµένη εν
πολλοίς κυριαρχία, διότι δεν άσκησε στο παρελθόν ενδεχόµενα
και την ορθή διεθνή οικονοµική πολιτική. Όχι µόνο την εσωτε-
ρική, αλλά και την ορθή διεθνή οικονοµική πολιτική. Δεν την άσ-
κησε. Συνεπώς, καλούµεθα σήµερα να λύσουµε ένα ζήτηµα.

Είπε ο κύριος Υπουργός ότι οι εξελίξεις της τεχνολογίας, οι
εξελίξεις της παγκοσµιοποίησης επιβάλλουν την τροποποίηση
του Κώδικα του Οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών. 

Ναι, πράγµατι είχε έρθει ως κώδικας αυτό το νοµοσχέδιο το
2007, είχε ψηφιστεί σε µια µόνο συζήτηση, χωρίς να υπάρχει η
δυνατότητα της Βουλής να παρέµβει και σήµερα ίσως έχει κά-
ποιες ανάγκες τροποποίησης.

Ποιες είναι, όµως, οι ανάγκες αυτής της τροποποίησης; Εάν
το βάλω κάτω και δω τι επιδιώκει, ξέρετε τι θα πω, κύριοι Υπουρ-
γοί; Θα πω ότι εκφράζει τον ανταγωνισµό των πανεπιστηµιακών
προς τους διπλωµατικούς υπαλλήλους. Και θα το εξηγήσω αυτό,
εάν θέλετε. Διότι βλέπουµε ότι δηµιουργούνται όργανα, επιστη-
µονικά συµβούλια, συµβούλιο σχεδιασµού και ανάλυσης απο-

κλειστικά από καθηγητές πανεπιστηµίου. Δεν έχω τίποτα µε τους
καθηγητές, αντίθετα τους τιµώ και τους εκτιµώ. Όµως, σε ένα
θέµα, το οποίο κατ’ εξοχήν είναι θέµα πράξης, θα ήθελα να είναι
ένα αµάλγαµα καθηγητών και διπλωµατών σ’ αυτά τα συµβούλια.
Διότι οι θεωρίες καλές είναι, αλλά ποιος µπορεί να βεβαιώσει ότι
οι εξαίρετοι καθ’ όλα καθηγητές µπορούν να καθορίσουν και την
εξωτερική πολιτική µιας χώρας; 

Εγώ δεν µπορώ να το αντιληφθώ αυτό για τον εξής λόγο: Έχω
και εγώ σπουδάσει, έχω τελειώσει πανεπιστήµιο, µελετώ στη ζωή
µου, δεν έχω εγκαταλείψει τη µελέτη, αλλά βλέπω εν πολλοίς τη
θεωρία και δη σε θεωρητικό πεδίο, όπως είναι η εξωτερική πολι-
τική. Αντίθετα, κατά τη δική µου άποψη, είναι µάχιµη η εξωτερική
πολιτική. 

Και το Επιστηµονικό Συµβούλιο ενδεχόµενα είναι χρήσιµο,
αλλά και το Κέντρο Ανάλυσης και Σχεδιασµού είναι χρήσιµο, αν
είχε, όµως, µία διαφορετική σύνθεση. Δεν έχει καθόλου ανθρώ-
πους που να έχουν εικόνα µάχιµης εξωτερικής πολιτικής και δεν
έχει και τεχνοκράτες. Διότι καλοί είναι οι συνάδελφοί µου οι νο-
µικοί, καλοί είναι όσοι ξέρουν θέµατα διεθνούς ευρωπαϊκού δι-
καίου, καλοί είναι να αντιµετωπίζουν στα δικαστήρια, στα διεθνή
φόρα τα συµφέροντα της Ελλάδος, αλλά στη χάραξη γραµµών
πολιτικής για εµένα δεν αρκούν. 

Δεν θέλω να αναλώσω περισσότερο χρόνο. Θέλω να σταθώ
σε δύο, τρεις διατάξεις του νοµοσχεδίου και να κλείσω, κύριε
Πρόεδρε. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι έρχονται κι άλλες περιπτώσεις. 
Με το άρθρο 3 δηµιουργείται ένα αυτοτελές Γραφείο Νοµο-

θετικής Πρωτοβουλίας. Πράγµατι, υπάρχει νοµοθετικό πλαίσιο,
το οποίο προβλέπει τέτοια γραφεία στα Υπουργεία. Είναι ανα-
γκαίο, όµως, αυτό, ειδικά σε ένα Υπουργείο το οποίο έχει -επι-
τρέψτε µου την άποψη- µία πολυτελή Ειδική Νοµική Υπηρεσία
που ενισχύεται και παράλληλα υποβαθµίζεται σήµερα µε το Επι-
στηµονικό Συµβούλιο και το Κέντρο Ανάλυσης και Σχεδιασµού;
Χρειαζόταν ή θα µπορούσαµε µε µία απλή τροποποίηση του
νόµου να πούµε ότι τα καθήκοντα του Γραφείου Νοµοθετικής
Πρωτοβουλίας είναι καθήκοντα της Ειδικής Νοµικής Υπηρεσίας
του Υπουργείου; 

Για τις ειδικές δαπάνες δεν θέλω να µιλήσω. Είναι γνωστό το
θέµα των απορρήτων κονδυλίων, είναι γνωστά τα θέµατα της λε-
ηλασίας του δηµοσίου χρήµατος. Το µόνο που µπορώ να πω και
να ευχηθώ είναι να γίνεται ορθολογική και αποδοτική χρήση
τους. Να µην γίνεται για προβολή Υπουργών ή κυβερνήσεων
προς το εξωτερικό, αλλά προς τον σκοπό της εξυπηρέτησης του
δηµοσίου συµφέροντος. Αυτό είναι ένα θέµα, το οποίο δεν αντέ-
χει περισσότερη συζήτηση, διότι εάν ανοιχτεί µία τέτοια συζή-
τηση, ίσως δεν θα είναι ιδιαίτερα ευχάριστη. 

Για τα λοιπά θέµατα, όπως τα όρια ηλικίας και η απονοµή βαθ-
µού επί τιµή, δεν µπορεί να έχει κανείς αντίρρηση. Πράγµατι,
υπάρχουν άνθρωποι, οι οποίοι αναλώνουν στην υπηρεσία -στη
διπλωµατική, στην προξενική- τη ζωή τους. Ας τους δώσει η πο-
λιτεία το δικαίωµα να έχουν µία ικανοποίηση στο τέλος του επαγ-
γελµατικού, υπηρεσιακού τους βίου. 

Σε σχέση, όµως, µε το άρθρο εκείνο που παρέχει νοµική υπο-
στήριξη στο προσωπικό και του Υπουργείου Εξωτερικών από ποι-
νικές ή αστικές διώξεις, θέλω να ζητήσω µια βελτίωση, µια συµπ-
λήρωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ερωτώ: Όταν στρέφεται κατά του ελληνικού δηµοσίου η

πράξη εκείνου, ο οποίος κατηγορείται είτε για παράβαση καθή-
κοντος είτε ακόµη και για απιστία, µου αρκεί ότι θα αιτείται από
τον Υπουργό Εξωτερικών την προστασία; Ας µπουν κριτήρια για
να διευκρινιστεί ότι δεν θα στρέφονται οι πράξεις των οποίων το
δηµόσιο θα αναλαµβάνει την υπεράσπιση κατά του δηµοσίου,
κατά του ελληνικού κράτους, κατά του εθνικού συµφέροντος.
Διότι στο τέλος, δεν θα τολµάει ο Υπουργός να αρνηθεί την πα-
ροχή της νοµικής πληρεξουσιότητος, γιατί θα ελεγχθεί και θα πει
ότι δεν είναι φιλεργατικός, δεν είναι προστατευτικός των υπηρε-
σιών του Υπουργείου.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτή η διάταξη χρήζει βελτίωσης. Ξέρω
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ότι πρέπει να παραµείνει. Δεν είµαι εξ εκείνων που θα πω ότι πρέ-
πει να αποσυρθεί. Αυτό το σηµείο, όµως, χρήζει βελτίωσης. 

Βεβαίως, θέλω να πω ότι χρειαζόταν και στον Οργανισµό του
Υπουργείου Εξωτερικών η κατ’ εξαίρεση χρήση νοµικών, δικηγο-
ρικών υπηρεσιών, είτε από Έλληνες είτε από ξένα γραφεία. Να
το λέµε τόσο πλέον κραυγαλέα; Υπάρχουν άλλες διατάξεις που
το επιτρέπουν. Γίνεται χρήση και πολλές φορές κατάχρηση εξω-
τερικών υπηρεσιών είτε στα διεθνή δικαστήρια είτε όχι. Ας γί-
νουµε λίγο πιο φιλικοί προς τις υπηρεσίες των Υπουργείων, να
µην τις αµφισβητούµε και ιδιαίτερα του Υπουργείου Εξωτερικών.
Οι άνθρωποι αυτοί, οι οποίοι είναι διασκορπισµένοι σε ολόκληρο
τον κόσµο, παρέχουν υπηρεσίες άλλοτε υπό καλύτερες, άλλοτε
υπό χειρότερες συνθήκες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Γράψτε σε ένα σηµεί-

ωµα την πρότασή σας περί βελτίωσης της διάταξης ώστε να
υπάρχει γραπτώς, και δώστε την στον Υπουργό, µήπως στο
τέλος της συζήτησης το δει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Θα του το πω αµέσως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Κιάτου Κορινθίας (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Κεφαλογιάννη, ο κ. Ξυδάκης ως είθισται -έτσι γίνεται
πάντα µε τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους από το κυβερ-
νητικό κόµµα- θέλει να µιλήσει προς το τέλος.

Θέλετε να πάρετε τώρα τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο. 
Μετά είναι ο κ. Σαρακιώτης και ο κ. Κωνσταντίνος Κουκοδή-

µος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχει, νοµίζω, ενδιαφέρον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η

νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Εξωτερικών, η οποία
είναι η πρώτη στην ουσία τα τελευταία δύο χρόνια, συµπίπτει µε
την επέτειο δύο ετών της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρτή-
των Ελλήνων. Κι έχει ενδιαφέρον, γιατί θα περίµενε κανείς ότι
τουλάχιστον µετά από τόσο µεγάλο χρονικό διάστηµα η ηγεσία
του Υπουργείου Εξωτερικών αν µην τι άλλο θα είχε εντοπίσει, κα-
ταγράψει, αξιολογήσει, ιεραρχήσει και τελικά επιχειρήσει να επι-
λύσει ορισµένα από τα πιο σοβαρά ζητήµατα που απασχολούν
αυτή τη στιγµή τους υπηρεσιακούς του Υπουργείου Εξωτερικών.

Θα αναφέρω για παράδειγµα την απουσία άµεσης ασφαλιστι-
κής κάλυψης για τους υπαλλήλους του Υπουργείου Εξωτερικών,
οι οποίοι υπηρετούν σε χώρες εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Και δεν ξέρω αν γνωρίζει το Σώµα ότι οι συγκεκριµένοι υπάλλη-
λοι της χώρας µας στο εξωτερικό υποχρεούνται σήµερα να πλη-
ρώνουν εξ ιδίων τα ιατρικά, φαρµακευτικά και έξοδα νοσηλείας
τους και στη συνέχεια να καταθέτουν τα δικαιολογητικά στον
ΕΟΠΥΥ, µε αποτέλεσµα βεβαίως να υπάρχουν µακρόχρονες κα-
θυστερήσεις. Πολλές, µάλιστα, από αυτές ήδη χρονολογούνται
από το 2010.

Η πρακτική αυτή, βεβαίως, έχει καταστεί χρονοβόρα και κο-
στοβόρα για το ελληνικό δηµόσιο, αλλά και για τους ίδιους τους
υπαλλήλους, οι οποίοι αναγκάζονται να καταβάλουν υπέρογκα
ποσά, ιδίως όταν αναφερόµαστε σε περιπτώσεις έκτακτης νοση-
λείας. Τα έξοδα αυτά θα αποφεύγονταν αν οι συγκεκριµένοι
υπάλληλοι διέθεταν κάποια αναγνωρισµένη ασφάλιση στη χώρα
διαπίστευσης, για παράδειγµα µεσώ µίας κάρτας ασφάλισης, κύ-
ριοι Υπουργοί, ή µέσω µιας διακρατικής συµφωνίας. Και φυσικά
το κόστος για το δηµόσιο θα ήταν πολύ χαµηλότερο.

Θα αναφερθώ, επίσης, στο προβληµατικό καθεστώς των οικο-
σκευών όπου µε βάση τις διατάξεις του ν.4336/2015 -το περίφη-
µο «τρίτο µνηµόνιο»- συνδέεται αυθαίρετα το πραγµατικό κόστος

µεταφοράς µιας οικοσκευής διεθνώς µε το κόστος διαβίωσης σε
µια χώρα. 

Αξίζει, επίσης, να αναφερθούµε στο παράλληλο σύστηµα εκ-
προσώπησης της χώρας µας στο εξωτερικό µέσω της αθρόας
σύστασης δεκάδων γραφείων Τύπου που έχει οδηγήσει σε επι-
κάλυψη των δοµών, υποκαθιστώντας τους ακόλουθους Τύπου
των πρεσβειών. Για την ιστορία να πούµε ότι αυτά τα γραφεία,
τα οποία συστάθηκαν επίσης µε τον περίφηµο ν.4339/2015 για
τις τηλεοπτικές άδειες, λειτουργούν συχνά µε στελέχωση πολυ-
µελή και πολλές φορές µεγαλύτερη, ακόµα και εκείνων των κατά
τόπους ελληνικών πρεσβειών.

Πρέπει, επίσης, να αναφερθούµε στη δοµή της οικονοµικής δι-
πλωµατίας που βρίσκεται κατακερµατισµένη µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών και του Υπουργείου Ανάπτυξης. Για να καταλά-
βετε, αγαπητοί συνάδελφοι, το µέγεθος αυτής της λειτουργίας,
αρκεί να πούµε ότι οι εµπορικοί ακόλουθοι και οι αρµόδιες διευ-
θύνσεις του Υπουργείου Εξωτερικών, έχουν σήµερα πολύ µικρή
εικόνα σχετικά µε το τι ακριβώς συζητείται ή διακυβεύεται µε τις
διεθνείς εµπορικές συµφωνίες, όπως για παράδειγµα τις διατ-
λαντικές. Και βέβαια, οι συγκεκριµένοι υπάλληλοι έχουν δευτε-
ρεύοντα λόγο όσον αφορά την οργάνωση των αποστολών οι-
κονοµικής διπλωµατίας στο εξωτερικό σε σχέση µε το Υπουργείο
Ανάπτυξης, παρά το γεγονός ότι αποτελούν τη διοικητική αιχµή
του δόρατος για την προσέλκυση των επενδύσεων από το εξω-
τερικό.

Κράτησα, βεβαίως, για το τέλος το θέµα της δραµατικής µεί-
ωσης των πιστώσεων του Υπουργείου Εξωτερικών, µια µείωση η
οποία, όχι µόνο είναι υπέρµετρη, αλλά και τελείως άδικη σε σχέ-
ση µε τα υπόλοιπα Υπουργεία. Προσέξτε: Το 2016 υπήρξε µεί-
ωση του προϋπολογισµού του Υπουργείου Εξωτερικών κατά
12,8%, όταν στα περισσότερα Υπουργεία αυτή δεν υπερέβη το
4%.

Βεβαίως, αυτόν τον προϋπολογισµό, τον οποίο σήµερα αυξά-
νετε µε το παρόν σχέδιο νόµου, στην ουσία το κάνετε εις βάρος
των πραγµατικών αναγκών του Υπουργείου. Αρκεί κανείς να δει
την εκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, που συνο-
δεύει το παρόν σχέδιο νόµου, για να καταλάβει. 

Έχουµε 130.000 για τις συµβάσεις έργου, για την εκπόνηση
µελετών και τη διοργάνωση συνεδρίων και εκδηλώσεων, ενώ,
επίσης, είναι άγνωστο το ποσό το οποίο απαιτείται για την κατα-
βολή των αµοιβών των επιστηµονικών συνεργατών του ΚΑΣ,
120.000 ετησίως για τη λειτουργία του Γραφείου Νοµοθετικής
Πρωτοβουλίας, ενός γραφείου, το οποίο, όπως είπε και ο ειση-
γητής µας -το επαναλαµβάνω κι εγώ- ελάχιστα έχει να προφέρει
και 103.000 ευρώ για την αύξηση της δαπάνης για τις µετακινή-
σεις εκτός έδρας συγκεκριµένων υπαλλήλων και συµβούλων του
Υπουργού. 

Και όλα αυτά, δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την
ίδια στιγµή που η πλειοψηφία των αρχών µας στο εξωτερικό δεν
διαθέτει πάνω από 2.000 έως 3.000 ετησίως για τις απαραίτητες
δηµόσιες σχέσεις και όταν πολλές πρεσβείες µας στο εξωτερικό,
δυστυχώς, δεν διαθέτουν τα αναγκαία χρήµατα ακόµα και για τη
διενέργεια ή την εκδήλωση της εθνικής µας εορτής.

Ανέφερε προηγουµένως ο κύριος Υπουργός ότι µε το παρόν
νοµοθέτηµα στην ουσία εξοικονοµούνται 1 µε 1,5 εκατοµµύριο
ευρώ σχετικά µε κάποιες δαπάνες. Νοµίζω ότι ο κύριος Υπουρ-
γός αυτήν τη στιγµή -και κάνω αναφορά, αλλά είναι απών αυτήν
τη στιγµή από την Αίθουσα- αυτοαναιρείται.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Για το
ΕΚΑΣ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Σας λέω ότι αυτήν τη στιγµή ο
κύριος Υπουργός, ο οποίος λείπει, στην ουσία αυτοαναιρείται,
µε την έννοια ότι αν, πράγµατι, εξοικονοµούνταν τέτοιο ποσό, θα
έπρεπε να αναφέρεται στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους. 

Όπως διαβάσατε, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, δεν αναφέρε-
ται το παραµικρό. Άρα, θα ήθελα πραγµατικά να µας πείτε πώς
εξοικονοµείται αυτό το ποσό και, βεβαίως, να το συζητήσουµε
στη συνέχεια.

Τα παραπάνω, βεβαίως, είναι µόνο ορισµένα από τα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει σήµερα το Υπουργείο Εξωτερικών, του-
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λάχιστον από διοικητικής σκοπιάς, προβλήµατα που εντείνονται
ενόσω η χώρα µας βρίσκεται στο µέσο ενός ασταθούς τριγώνου,
το οποίο ξεκινάει από την Ουκρανία και φτάνει µέχρι τη Συρία
και τη βόρεια Αφρική, µε µείζονα προβλήµατα σε εξέλιξη, όπως
είναι το προσφυγικό-µεταναστατευτικό, η αντιµετώπιση της τρο-
µοκρατίας και, βεβαίως, η ευρωπαϊκή ολοκλήρωση.

Ποιες, λοιπόν, από τις παραπάνω δυσλειτουργίες, στις οποίες
αναφέρθηκα, αντιµετώπισε στην ουσία η ηγεσία του Υπουργείου
Εξωτερικών µε το παρόν νοµοσχέδιο; Δυστυχώς καµµία. Αντί-
θετα, προέκρινε παρεµβάσεις στο Κέντρο Ανάλυσης και Σχεδια-
σµού, το Επιστηµονικό Συµβούλιο και στο Γραφείο Νοµοθετικής
Πρωτοβουλίας.

Ανέφερα και στην επιτροπή ότι το σχέδιο νόµου το οποίο
αυτήν τη στιγµή συζητάµε, δεν είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο α-
ναφέρεται στους υπαλλήλους του Υπουργείου Εξωτερικών, αλλά
είναι ένα σχέδιο νόµου το οποίο αναφέρεται στους µη υπαλλή-
λους του Υπουργείου Εξωτερικών. Είναι ένα νοµοθέτηµα το
οποίο δηµιουργεί παράλληλες δοµές εντός της Κεντρικής Υπη-
ρεσίας, οι οποίες υποκαθιστούν σε πάρα πολλές κρίσιµες λει-
τουργίες τον διπλωµατικό κλάδο.

Ειπώθηκε, για παράδειγµα, ως αντίλογος στην επιτροπή ότι
και πολλές άλλες χώρες στο εξωτερικό διαθέτουν κάποιας µορ-
φής think tanks, τα οποία υποστηρίζουν σε στρατηγικό επίπεδο
το Υπουργείο Εξωτερικών.

Κι όµως, αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο
Εξωτερικών της χώρας µας διαθέτει δεξαµενές σκέψης. Για να
µην αναφερθώ στο ΕΚΕΜ -που καλώς καταργείται- το οποίο διε-
τέλεσε αυτόν τον συγκεκριµένο ρόλο.

Υπάρχει το ΔΙΚΕΜΕΠ. Υπάρχουν, επίσης, σαράντα ένα εµπει-
ρογνώµονες πρεσβευτές και άλλοι τριάντα εµπειρογνώµονες
συµβασιούχοι. Διαθέτει, επίσης το Συµβούλιο Πολιτικών Υποθέ-
σεων και, βεβαίως, σε ανώτατο επίπεδο το Εθνικό Συµβούλιο
Εξωτερικής Πολιτικής.

Είναι, βέβαια, προφανές ότι όλοι αυτοί οι θεσµοί και όλοι αυτοί
οι υπάλληλοι είτε δεν σας αρκούν είτε δεν τους εµπιστεύεστε.
Και προφανώς πιστεύετε ότι το ζήτηµα της ανάλυσης και σχε-
διασµού της εξωτερικής πολιτικής θα το λύσουν οι τέσσερις επι-
πλέον επιστηµονικοί συνεργάτες του Κέντρου Ανάλυσης και
Σχεδιασµού. Κι αναρωτιέµαι: Είχατε καθόλου τη σκέψη να ανα-
διαρθρώσετε κάποιες από τις παραπάνω δοµές, ώστε να λει-
τουργήσουν καλύτερα, να αξιολογήστε το υπάρχον δυναµικό
των εµπειρογνωµόνων, να δείτε που υπάρχουν τα κενά και, εν-
δεχοµένως, αργότερα να τα καλύψετε;

Πάω και στο Επιστηµονικό Συµβούλιο. Κληρονοµήσατε µε την
ανάληψη των καθηκόντων σας δύο νοµικές υπηρεσίες στο Υ-
πουργείο Εξωτερικών: την Ειδική Νοµική Υπηρεσία και την
ΕΝΥΕΚ, την Ειδική Νοµική Υπηρεσία Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων.
Ούτε προφανώς αυτές σας φτάνουν. 

Τι κάνετε, λοιπόν; Συστήνετε ένα επιστηµονικό συµβούλιο που
θα γνωµοδοτεί για ερωτήµατα νοµικής φύσεως µείζονος σηµα-
σίας, στο οποίο ο προϊστάµενος της Ειδικής Νοµικής Υπηρεσίας,
που συµµετέχει, στην ουσία δεν θα έχει δικαίωµα ψήφου. Δη-
λαδή, ο άνθρωπος ο οποίος συµπυκνώνει την εµπειρία και τη θε-
σµική µνήµη του Υπουργείου σε κρίσιµα ζητήµατα εξωτερικής
πολιτικής, οι άνθρωποι που µέχρι σήµερα έχουν διαχειριστεί σο-
βαρότατα ζητήµατα διεθνούς δικαίου, δεν θα έχουν αποφασι-
στικό ρόλο.

Και το χειρότερο από αυτά, βεβαίως, είναι ότι το Ειδικό Επι-
στηµονικό Συµβούλιο, δηλαδή εξωυπηρεσιακοί παράγοντες
χωρίς διοικητική ευθύνη, χωρίς υποχρεωτικά την ενσυναίσθηση
του βάρους της αποστολής της υπεράσπισης των εθνικών συµ-
φερόντων, µε το οποίο έχει οσµωθεί ο υπάλληλος του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών κατά τη διάρκεια της θητείας του, θα ενηµε-
ρώνονται για κρίσιµες πτυχές, θα έχουν πρόσβαση σε απόρρητα
έγγραφα και σε µη δηµοσιοποιηµένες πληροφορίες, που άπτον-
ται της προάσπισης των εθνικών συµφερόντων. 

Σχετικά µε το Γραφείο Νοµοθετικής Πρωτοβουλίας, να θυµίσω
ότι µε τη σύσταση αυτής της υπηρεσίας, φθάνουµε αισίως τις
τέσσερις στο Υπουργείο Εξωτερικών µε αρµοδιότητα τη νοµική
επεξεργασία θεµάτων. 

Το πιο προκλητικό, βεβαίως, εδώ είναι ότι στελεχώνεται µια

υπηρεσία µε µόνιµους υπαλλήλους, χωρίς να ακολουθείται µια
αξιολόγηση, µια αξιοκρατική διαδικασία. Δηλαδή, η στελέχωση
δεν γίνεται, για παράδειγµα, µε µια διαδικασία ΑΣΕΠ, αλλά µε
απόφαση του Υπουργού, ύστερα από εισήγηση µιας επιτροπής,
την οποία ορίζει ο ίδιος ο Υπουργός. Δηλαδή, ελέγχων και ελεγ-
χόµενος είναι το ίδιο πρόσωπο! 

Επίσης, ειπώθηκε από πολλούς συναδέλφους -ακόµα και από
συναδέλφους της Συµπολίτευσης,- ότι το γραφείο αυτό στην
ουσία είναι άνευ αντικειµένου. Και πώς θα µπορούσε να µην είναι,
όταν γνωρίζουµε πολύ καλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
στην ουσία, το µόνο νοµοθετικό έργο του Υπουργείου Εξωτερι-
κών είναι το πώς θα τροποποιηθεί ο κανονισµός και τίποτε άλλο,
γιατί τα υπόλοιπα είναι κυρώσεις διεθνών συµβάσεων. 

Το µόνο που θέλω να προσθέσω είναι ότι η διάταξη αυτή είναι
µε διαφορά ο πιο ευρηµατικός τρόπος που θα µπορούσε να βρει
ο κύριος Υπουργός, προκειµένου να αυξήσει το γραφείο του µε
τέσσερις επιστηµονικούς και νοµικούς συµβούλους. 

Θα αναφερθώ, επίσης, για λίγο στο ζήτηµα που για µια ακόµη
φορά αποσπασµατικά και χωρίς καµµία διάθεση ισονοµίας θίγε-
ται στο νοµοσχέδιο. Και αυτό είναι το συνταξιοδοτικό καθεστώς
των υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δείτε πώς αυτό συνδέεται µε τα
προηγούµενα: Από τη µια δεν εµπιστεύεστε τους εκατόν ογδό-
ντα πέντε περίπου πρέσβεις, τους οποίους διοικείτε και έχετε την
εποπτεία, για να κάνουν ανάλυση, σχεδιασµό και στρατηγική
εφόσον προωθείτε εξωυπηρεσιακούς στο Κέντρο Ανάλυσης και
Σχεδιασµού και από την άλλη νοµοθετείτε για να τους κρατήσετε
τέσσερα, πέντε ή και περισσότερα χρόνια στην υπηρεσία. Ενδε-
χοµένως, ο κύριος Υπουργός, η ηγεσία του Υπουργείου να µου
πουν ότι αυτό γίνεται, για να έχουν καλύτερα συνταξιοδοτικά δι-
καιώµατα. Είµαι µαζί σας γι’ αυτό. Προσωπικά, θα σας κάνω µια
πρόταση: Γιατί δεν τοποθετείτε αυτούς τους ανθρώπους, εφό-
σον κλείσουν την τριακονταπενταετία στο ΚΑΣ, δηλαδή να ανα-
λάβουν χωρίς επιπλέον προσλήψεις και µε την εµπειρία τους τον
σχεδιασµό και την ανάλυση; 

Συνεχίζω µε το άρθρο 9, για το οποίο ανέφερε ο κύριος
Υπουργός ότι υπάρχουν διοικητικοί υπάλληλοι που µέσα στο
2016 τους καλέσατε για υπηρεσιακούς λόγους πίσω στην πα-
τρίδα, τους οποίους βεβαίως υποχρεώσατε σε αφυπηρέτηση, µε
βάση το προηγούµενο καθεστώς. Νοµίζω ότι δεν είναι ηθικό να
παραβλέπετε το γεγονός ότι κάποιοι από αυτούς έχουν αφήσει
τις οικοσκευές τους στην άλλη άκρη της γης, χωρίς να γνωρίζουν
πότε και µε ποιο τρόπο θα τις πάρουν πίσω, επειδή ακριβώς ως
Υπουργείο δεν είχατε τη στοιχειώδη πρόνοια να τους πείτε ότι
τους καλείτε πίσω, προκειµένου να αφυπηρετήσουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Βεβαίως, δεν πρέπει να παραγνωρίσουµε και το γεγονός ότι

στην ουσία τους οδηγείτε σε µια δυσµενέστερη µεταχείριση,
όσον αφορά στα συνταξιοδοτικά τους δικαιώµατα. Και, εξ όσων
γνωρίζω, δεν µπορείτε να τους εγγυηθείτε ότι σε περίπτωση που,
για παράδειγµα, αφυπηρέτησαν µε το προηγούµενο καθεστώς,
θα έχουν πλήρη συνταξιοδοτικά δικαιώµατα εάν, για παρά-
δειγµα, έρθει ένας νόµος, ο οποίος τους λέει ότι βγήκαν στη σύν-
ταξη σε µικρότερη ηλικία και δεν µπορεί να τους καλύψει γι’ αυτό
το γεγονός. 

Δεν θα αναφερθώ στις υπόλοιπες διατάξεις, γιατί νοµίζω ότι ο
εισηγητής µας κάλυψε πλήρως και επαρκώς και τις θέσεις και
τις παρατηρήσεις µας. 

Όµως, κλείνοντας την εισήγησή µου, νοµίζω ότι θα πρέπει να
σταθώ λίγο -και πρέπει να καταγραφεί σε αυτή την Αίθουσα- σε
άλλη µια αρνητική εξέλιξη όσον αφορά στα οικονοµικά δεδοµένα
της χώρας µας και στο τραγικό αδιέξοδο στο οποίο η συγκυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρτήτων Ελλήνων έχουν οδηγήσει τη χώ-
ρα. 

Χθες από τα πλέον επίσηµα χείλη, αυτά του Διοικητική της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, κ. Μάριο Ντράγκι, ειπώθηκε ότι
η Ελλάδα δυστυχώς δεν µπορεί να συµµετάσχει στο πρόγραµµα
ποσοτικής χαλάρωσης πριν από την απόφαση και τη συµφωνία
για τα µεσοπρόθεσµα µέτρα για το χρέος. 
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Βεβαίως, γνωρίζετε πολύ καλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πως όταν µιλάµε για µεσοπρόθεσµα µέτρα, αυτά πρόκειται να
αποφασιστούν µετά την άνοιξη του 2018. Αυτό σηµαίνει ότι µέχρι
τότε οι αποδόσεις των οµολόγων του ελληνικού χρέους δεν πρό-
κειται να πέσουν και βεβαίως, σε καµµία περίπτωση δυστυχώς η
χώρα µας δεν θα καταφέρει να βγει στις αγορές για την ολοκλή-
ρωση του τρίτου προγράµµατος στήριξης. Και, βεβαίως, η πο-
σοτική χαλάρωση ήταν η ελπίδα για τη µείωση των αποδόσεων
των συγκεκριµένων οµολόγων, ώστε πράγµατι η χώρα µας να κα-
ταφέρει να βγει στις αγορές και ενδεχοµένως να απεξαρτηθεί
επιτέλους και από το µνηµόνιο. 

Με τη χθεσινή τοποθέτηση του κ. Ντράγκι, ο οποίος και φιλέλ-
ληνας είναι και γνωρίζει πολύ καλά τα ζητήµατα -δεν το λέµε
εµείς ούτε οι δήθεν ακραίοι κύκλοι της Ευρώπης- η έξοδος της
χώρας µας στις αγορές µέχρι την άνοιξη του 2018 καθίσταται
πλέον πρακτικώς αδύνατη. Αρκεί να δει κανείς τις αποδόσεις, για
παράδειγµα, του διετούς οµολόγου, που σκαρφάλωσε προχθές,
αν θυµάµαι καλά, γύρω στο 9,5%. 

Για όσους µπορούν και κατανοούν αυτή την εξέλιξη, αυτό ση-
µαίνει ότι στην πράξη το τρίτο µνηµόνιο της Κυβέρνησης «της
πρώτης φοράς αριστερά» έχει στην ουσία τελειώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Κεφαλογιάννη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Εκ των πραγµάτων, οδηγείτε τη χώρα είτε σε ένα τέταρτο µνη-

µόνιο είτε στην απόλυτη καταστροφή. Και νοµίζω ότι µόνο ως
κροκοδείλια δάκρυα µπορούν να εκληφθούν αυτά της Κυβέρνη-
σης διά του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, ο οποίος σήµερα δή-
λωσε ότι το Μάρτιο ενδεχοµένως θα θέλαµε να µπούµε στην
ποσοτική χαλάρωση, ασχέτως εάν Υπουργός της ίδιας Κυβέρνη-
σης -και συγκεκριµένα ο κ. Βερναρδάκης- είπε ότι ακόµα και
αυτό είναι δευτερεύον ζήτηµα. 

Νοµίζω ότι πολύ αργά το θυµηθήκατε, κυρίες και κύριοι της
Συµπολίτευσης, γιατί αυτό θα έπρεπε να έχει γίνει τουλάχιστον
έναν χρόνο πριν, όταν 1,4 τρισεκατοµµύρια ευρώ διά της ποσο-
τικής χαλάρωσης ήταν στην ουσία διαθέσιµα και θα µπορούσε
να µπει και η χώρα µας σε αυτήν. Αυτή τη στιγµή έχουµε αργήσει
και πολύ φοβούµαι ότι και αυτό τρένο θα το χάσουµε. 

Άρα αυτή τη στιγµή ό,τι και να πείτε για το κοµµάτι της ποσο-
τικής χαλάρωσης -αυτό το σηµαντικό- δυστυχώς, δεν µπορεί κα-
νείς να σας πιστέψει. Για άλλη µια φορά είστε αναξιόπιστοι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απλά υπενθυµίζω ότι
σαν και σήµερα –νοµίζω- το 1992 αποφασίστηκε η Συνθήκη του
Μάαστριχτ. Εντάξει, ξέρω ότι θα πείτε «µιλάει ο ευρωσκεπτικι-
στής», αλλά αν δεν αλλάξει η Συνθήκη του Μάαστριχτ, ακόµα και
δέκα «Ντράγκηδες» να µιλάνε και να λένε ό,τι θέλουν, το µέλλον
της Ευρώπης µαύρο θα είναι. Αυτή είναι η προσωπική µου
άποψη, βέβαια. Απλά το υπενθυµίζω, για να µην ξεχνιόµαστε. 

Ο κ. Ιωάννης Σαρακιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα κα-

λούµαστε να ψηφίσουµε για την τροποποίηση του Κώδικα του
Οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών. 

Επί πολλά χρόνια το Υπουργείο Εξωτερικών αποτελούσε το
τρόπαιο για το νούµερο «2» του εκάστοτε κυβερνώντος κόµµα-
τος. Δελφίνοι διαγκωνίζονταν για το ποιος ή ποια θα καταλάβει
την υπουργική θέση, καθώς το πολιτικό κόστος ήταν σχεδόν µη-
δενικό και θα τους επέτρεπε να ανέβουν στην κοµµατική ιεραρ-
χία αψεγάδιαστοι. Το µηδενικό πολιτικό κόστος ήταν αποτέλεσµα
του γεγονότος ότι απλά δεν γινόταν τίποτα. Καµµία πρωτοβου-
λία, καµµία αγωνία, παρά µόνο δεξιώσεις, αστραφτερά φλας και
ταξίδια αναψυχής ανά τον κόσµο. 

Τα δυο τελευταία χρόνια η Κυβέρνηση προσπαθεί να αλλάξει
όλη αυτή τη νοοτροπία αδιαφορίας και νεποτισµού. Επικεφαλής
του Υπουργείου έχει τοποθετηθεί επιτέλους ένας ειδικός επί των
θεµάτων µε χρόνια επαγγελµατικής και ακαδηµαϊκής εµπειρίας
και όχι ένα ακόµα υψηλόβαθµο κοµµατικό στέλεχος χωρίς άλλες
περγαµηνές. Η θέση του Υπουργού Εξωτερικών έπαψε να είναι
απλά ένα σκαλοπάτι περαιτέρω ανέλιξης και αυτή ακριβώς η νο-

οτροπία µεταφέρεται σε όλα τα επίπεδα του Υπουργείου µε το
προς ψήφιση νοµοσχέδιο. 

Επιχειρείται η δηµιουργία µιας οργανωτικής δοµής, η οποία
θα λειτουργεί για την εξυπηρέτηση των εθνικών συµφερόντων
και όχι για τις προσωπικές φιλοδοξίες του εκάστοτε Υπουργού.

Προτάσσεται, λοιπόν, η επανασύσταση δυο βασικών οργάνων,
του Κέντρου Ανάλυσης και Σχεδιασµού και του Επιστηµονικού
Συµβουλίου, ενώ καταργείται το Ελληνικό Κέντρο Ευρωπαϊκών
Μελετών, γνωστό ως ΕΚΕΜ. Το Κέντρο Ανάλυσης και Σχεδια-
σµού δεν θα εστιάζει σε βραχυπρόθεσµα ζητήµατα ούτε θα δίνει
άµεσες απαντήσεις επιχειρησιακού χαρακτήρα. Ο ρόλος του θα
είναι να ενισχύει τη θεσµική λειτουργία του Υπουργείου, µε τα
µέλη του να καταθέτουν αναλύσεις µακροπρόθεσµου ορίζοντα. 

Η Ελλάδα έδειχνε επί δεκαετίες να αντιδρά απλά στα εξωτε-
ρικά ερεθίσµατα και να κινείται συναισθηµατικά σε µια σειρά από
ζητήµατα τα οποία απαιτούσαν µακρόπνοο σχεδιασµό. Απου-
σίαζε, µε άλλα λόγια, η υψηλή στρατηγική, η αποσαφήνιση ακρο-
τελεύτιων σκοπών µε την ταυτόχρονη διατύπωση των µέσων. Δεν
ξέραµε τι θέλαµε, δεν ξέραµε τι κάναµε, δεν ξέραµε τι είχαµε στη
διάθεσή µας.

Αναγκαία προϋπόθεση για την υλοποίηση συγκροτηµένης εξω-
τερικής πολιτικής µε στόχευση είναι η ύπαρξη ενός πλαισίου ορ-
θολογικής εκτίµησης της διεθνούς κατάστασης και µέριµνας,
ώστε η χώρα να αποκοµίζει το µέγιστο δυνατό όφελος. Τα διεθνή
προβλήµατα έχουν γίνει ιδιαιτέρως πολύπλοκα και έχουν πάψει
να επαφίενται στην αυθεντία ενός και µόνο προσώπου. Υπάρχουν
πολλές διαστάσεις νοµικής, οικονοµικής, πολιτικής, στρατηγικής
φύσης προς διερεύνηση και αυτή την αποστολή καλείται να εκ-
πληρώσει το υπό σύσταση ΚΑΣ. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι µεταξύ του 2003 και του 2015 το τουρ-
κικό Υπουργείο Εξωτερικών προσέλαβε πεντακόσιους ενενήντα
πέντε ειδικούς επί διαφόρων ζητηµάτων, στο πλαίσιο µιας νέας
δοµής, η οποία παρακολουθεί και ελέγχει τα πάντα. Αυτά στη
γειτονική Τουρκία.

Πώς απαντά τώρα η Ελλάδα σε αυτές τις εξελίξεις; Με µια πε-
παλαιωµένη και διαπλεκόµενη δοµή του παρελθόντος; Δεν συνι-
στά υποχρέωσή µας να θεσµοθετήσουµε µια αξιόλογη τεχνοκρα-
τική δοµή στα πρότυπα όχι µόνο των µεγάλων πλανητικών δυνά-
µεων, αλλά και άλλων κρατών, όπως η Λετονία, η Πορτογαλία, η
Τσεχία; Προφανώς ναι. Και προφανώς θα έπρεπε να το είχαµε
πράξει ήδη ως χώρα εδώ και δεκαετίες. Όταν τα υπόλοιπα κράτη
οργάνωναν τα δικά τους υπουργεία, εµείς απλώς βολεύαµε «ηµε-
τέρους».

Ακολούθως το Επιστηµονικό Συµβούλιο ανασυστήνεται µε τη
συµµετοχή καθηγητών εγνωσµένου κύρους από τους σχετικούς
κλάδους του Διεθνούς, Ευρωπαϊκού ή Δηµοσίου Δικαίου και του
επιστηµονικού διευθυντή του ΚΑΣ.

Σε µια περίοδο που τα ανοιχτά ζητήµατα της χώρας µας έχουν
εφαλτήριο νοµικές επικλήσεις, το εν λόγω όργανο αποτελεί ανα-
γκαιότητα. Η διαδικασία διαπραγµατεύσεων στο Κυπριακό και το
θέµα της οριοθέτησης της ΑΟΖ έφεραν στην επιφάνεια την έλ-
λειψη κατάλληλων γνωµοδοτικών οργάνων επί ζητηµάτων νοµι-
κής φύσης. Στην ίδια κατεύθυνση ιδρύεται και το Γραφείο Νο-
µοθετικής Πρωτοβουλίας. 

Σχετικά τώρα µε τα απόρρητα κονδύλια, επιτέλους εποπτεύον-
ται από τη Βουλή. Δηµοκρατία και διαφάνεια παντού. Δεν νοείται
η κατασπατάληση των χρηµάτων των Ελλήνων φορολογουµένων
στο όνοµα µυστικών κονδυλίων τα οποία εν µέρει καταλήγουν σε
µη κυβερνητικές οργανώσεις µε αµφίβολο ρόλο.

Η Κυβέρνηση έχει αποδείξει ότι έχει µηδενική ανοχή απέναντι
σε τέτοιου είδους φαινόµενα, στέλνοντας το περασµένο καλο-
καίρι τρεις τέτοιες ΜΚΟ στον Εισαγγελέα Διαφθοράς. Κάθε ευ-
ρώ οφείλει να ελέγχεται, καθώς το αντίθετο θα συνιστούσε πρό-
κληση προς τους Έλληνες και τις Ελληνίδες, που υποφέρουν κα-
ταβάλλοντας τεράστιες προσπάθειες, ώστε η χώρα να καταφέρει
να βγει από την κρίση. 

Επιστέγασµα της παρελθούσης καθεστηκυίας νοοτροπίας
υπήρξε το Ελληνικό Κέντρο Ευρωπαϊκών Μελετών, το οποίο,
όντας ανενεργό από το 2012, συνέχιζε να παρουσιάζει αλόγιστες
ανελαστικές δαπάνες, όπως ενοίκιο, κοινόχρηστα και µισθούς
υπαλλήλων. Καταργούνται έτσι είκοσι τρεις θέσεις, οι οποίες
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προβλέπονταν από τον νόµο για τη σύσταση και λειτουργία του. 
Όπως προανέφερα, δεν είναι εποχή για τέτοιες δαπάνες. Δεν

είναι επίσης εποχή για χρηµατοδότηση θεσµών βιτρίνας. Χρει-
αζόµαστε όργανα τα οποία θα παράγουν ουσιαστικό έργο και τα
οποία δεν θα αποτελούν καταφύγια κοµµατικά ευνοηµένων κα-
θηγητών και παρατρεχάµενων αµφισβητούµενης επιστηµονικής
επάρκειας. 

Η χώρα οφείλει να αποκτήσει θεσµούς. Από αυτήν την αρχή
δεν εξαιρείται και το Υπουργείο Εξωτερικών. Σκοπός είναι η άσ-
κηση αποτελεσµατικής εξωτερικής πολιτικής, η χρηστή διαχεί-
ριση του συνόλου των κονδυλίων και η αξιοποίηση του επιστη-
µονικού δυναµικού της χώρας, µε άξονα το εθνικό συµφέρον και
την ενίσχυση της θέσης της χώρας µας στα Βαλκάνια, στην Ανα-
τολική Μεσόγειο, στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στον κόσµο.

Ψηφίζω, λοιπόν, το παρόν νοµοσχέδιο, µε την ελπίδα να συνε-
χιστούν παρόµοιες πρωτοβουλίες σε όλο το φάσµα του δηµο-
σίου τοµέα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εµείς.
Τον λόγο έχει τώρα ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος Κουκοδή-

µος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΥΚΟΔΗΜΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο «Τροποποίηση

του Κώδικα του Οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών και λοι-
πές διατάξεις» που εισηγείται η Κυβέρνηση, εµπεριέχει πλήθος
διατάξεων, ένα συνονθύλευµα θα έλεγα αποσπασµατικών ρυθ-
µίσεων. Αυτό βέβαια το αντιλαµβάνεται αµέσως, από την πρώτη
ανάγνωση, όποιος προσπαθήσει να βρει στο κείµενο κάτι ουσια-
στικό. 

Μερικές από αυτές τις ρυθµίσεις είναι: η στελέχωση του Κέν-
τρου Ανάλυσης και Σχεδιασµού του Υπουργείου Εξωτερικών µε
µέλη τριετούς θητείας, πλήρους απασχόλησης, η κατάργηση του
ορίου των τριάντα δύο ετών για πρόσληψη στο ΥΠΕΞ, το όριο
ηλικίας στα εβδοµήντα χρόνια των επί τιµή προξένων, η αύξηση
των ηµερών ταξιδιών στο εξωτερικό, οι οποίες γίνονται πάνω από
ογδόντα εντός του έτους, η αύξηση των αστυνοµικών που υπη-
ρετούν σε πρεσβείες και προξενεία, µε τη µισθοδοσία τους να
καλύπτεται από το Υπουργείο Εξωτερικών, η προσθήκη γλωσ-
σών του ΟΗΕ –κινεζικά, ρωσικά, αραβικά-, εκτός από αγγλικά και
γαλλικά ως προϋπόθεση για να γίνει µία πρόσληψη.

Ζητούµενο, λοιπόν, σήµερα είναι να ρυθµίσουµε αυτά τα επι-
µέρους θέµατα, ενώ οφείλατε να φέρετε ένα νοµοσχέδιο για το
σύνολο του οργανισµού του Υπουργείου. Το είπαµε και στη συ-
ζήτηση στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής. 

Στην κρίσιµη αυτή περίοδο που διανύουµε για τα θέµατα εξω-
τερικής πολιτικής έπρεπε να συζητάµε το θέµα συγκρότησης του
Συµβουλίου Εθνικής Ασφαλείας. Είναι µία πρόταση που διατύ-
πωσε ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας Κυριάκος Μητσοτάκης
εδώ και ένα χρόνο περίπου. Είναι µία πρόταση που κρίνεται απα-
ραίτητη όσο ποτέ. Είναι µία πρόταση που υιοθέτησε και το 10ο

Συνέδριο της Νέας Δηµοκρατίας.
Εξάλλου, η διαδικασία λήψεως αποφάσεων εξωτερικής πολι-

τικής και ασφάλειας της χώρας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν µπορεί να έχει υπουργοκεντρικό χαρακτήρα. Το αντιλαµβά-
νεστε και εσείς, άσχετα αν το παραδέχεστε ή όχι. Την ίδια αντί-
ληψη θεωρώ, µε µικρές ή µεγάλες διαφορές, έχουν εκφράσει και
τα υπόλοιπα κόµµατα. Πρέπει να µπούµε σε αυτήν την αντίληψη
και τη νοοτροπία, γιατί οι παράγοντες που επηρεάζουν τους κρί-
σιµους τοµείς της εξωτερικής πολιτικής και της ασφάλειας της
χώρας είναι πολύ σύνθετοι. 

Στον αντίποδα, εµείς ερχόµαστε, µε ασύνδετες µεταξύ τους
διατάξεις, να συζητήσουµε αποσπασµατικές ρυθµίσεις. Αυτό
είναι το πρώτο σηµείο στο οποίο θα ήθελα να σταθώ. Το δεύτερο
αφορά τη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου, που ειλικρινά αδυνατεί ο
κοινός νους να κατανοήσει. 

Για να ασκήσουµε αυτή την εξωτερική πολιτική και να διασφα-
λίσουµε ζητήµατα που αφορούν την ασφάλεια, οφείλουµε να
έχουµε ένα σύγχρονο επιχειρησιακό µηχανισµό, τον καλύτερο

δυνατό συντονισµό και συνεργασία των επιµέρους εµπλεκοµέ-
νων κρατικών υπηρεσιών και φορέων. Και εδώ έρχεται µία διά-
ταξη που οφείλουµε να δώσουµε λίγη προσοχή και την οποία
εντοπίσαµε στη διαδικασία συζήτησης στην επιτροπή της Βου-
λής.

Κέντρο Ανάλυσης και Σχεδιασµού. Εµείς λέµε, ναι στους εµ-
πειρογνώµονες, όχι όµως σε υποκατάσταση των διπλωµατών.
Υπάρχει µία εµφανής προσπάθεια µείωσης της διπλωµατικής
υπηρεσίας και κάλυψης θέσεων από εµπειρογνώµονες, πανεπι-
στηµιακούς ή ερευνητές προερχόµενους από την πανεπιστη-
µιακή κοινότητα.

Κάνετε αυτοτελή νοµική υπηρεσία, ενώ µπορούν να καλυ-
φθούν οι ανάγκες του Υπουργείου από το υπάρχον προσωπικό.
Προβλέπεται στο νοµοσχέδιο η πρόσληψη τεσσάρων νοµικών.
Να σηµειωθεί ότι ρωτήθηκαν οι εκπρόσωποι της ειδικής νοµικής
υπηρεσίας για το ποιο είναι το νοµοθετικό έργο που παράγει το
Υπουργείο -γιατί εµείς αδυνατούµε να το βρούµε- και απάντησαν
πως ουσιαστικά το νοµοθετικό έργο του συγκεκριµένου Υπουρ-
γείου περιορίζεται στις κυρώσεις συµφωνιών και σε άλλα νοµικά
κείµενα. 

Υπάρχουν βέβαια και άλλες διατάξεις στο νοµοσχέδιο που
έχουν την παραπάνω λογική και δεν µας βρίσκουν σύµφωνους,
δηλαδή γίνεται αντιληπτή και η σαφής προσπάθεια τακτοποίησης
ηµετέρων, διαδικασιών πρόσληψης µε πάρα πολλά ερωτηµατικά,
κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται αντιληπτό ότι το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο δεν αντιµετωπίζει καµµία ουσιαστική ανάγκη
του τοµέα εξωτερικών και ασφάλειας. Δεν προσθέτει τίποτα
στους δύο κρίσιµους αυτούς τοµείς που προανέφερα. Θεωρώ
ότι δεν τους αγγίζει καν. 

Θα ήταν ωφέλιµο πραγµατικά να κάνετε αποδεκτή την πρό-
ταση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και να συζητήσουµε επί
της ουσίας αυτό που καταθέσαµε και αφορά τη συγκρότηση του
Συµβουλίου Εθνικής Ασφάλειας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μεγαλοµύ-
στακα, επειδή είχα ανακοινώσει τους δύο συναδέλφους, θα πά-
ρετε αµέσως µετά τον λόγο σαν Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Επόµενη οµιλήτρια είναι η κ. Βαγιωνάκη, που έχει κάνει αµοι-
βαία µετάθεση µε την κ. Τριανταφύλλου. 

Κυρία Βαγιωνάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέ-

διο που συζητάµε σήµερα και αφορά την τροποποίηση του κώ-
δικα του οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών µπορεί να µη
λύνει ριζικά και οριστικά τα προβλήµατα του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών, σίγουρα όµως θέτει τις βάσεις για λύση προβληµάτων που
άπτονται των απαιτήσεων της σηµερινής συγκυρίας, επιτρέπει
τον εκσυγχρονισµό και την προσαρµογή στις ευρωπαϊκές οδη-
γίες, ενώ ταυτόχρονα απαντά και δίνει λύσεις σε δηµοκρατικά
επίδικα που για χρόνια απασχόλησαν και ταλάνισαν τον τύπο και
την κοινωνία.

Είναι χαρακτηριστικό ότι κατά τη συζήτηση µε φορείς και συλ-
λογικότητες στην αρµόδια επιτροπή, ειπώθηκε ότι η θεσµική και
εκσυγχρονιστική αλλαγή είναι αναγκαία εδώ και χρόνια στο
Υπουργείο Εξωτερικών. Επίσης, κατά την ίδια συζήτηση, οι ρυθ-
µίσεις που προτείνονται µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έτυχαν
της αποδοχής της πλειοψηφίας των φορέων.

Αγαπητοί συνάδελφοι, από την ανάγνωση του νοµοσχεδίου
βγαίνει αβίαστα το συµπέρασµα ότι υπάρχει µία βασική και εξαι-
ρετικά απλή σκέψη στον πυρήνα του, η ανάγκη δηλαδή αναδιορ-
γάνωσης του Οργανισµού του Υπουργείου και ο εµπλουτισµός
και η τεκµηρίωση µε στοιχεία, για προβλέψεις και παραγωγή πο-
λιτικής σκέψης, για τα πολλά και περίπλοκα προβλήµατα που
απασχολούν τον πλανήτη και την ταραγµένη ευρύτερη περιοχή
µας. 

Είναι σηµαντικό η Ελλάδα, µέσα στο διεθνές και περιφερειακό
περιβάλλον στο οποίο βρίσκεται, να έχει µια δεξαµενή ιδεών,
στρατηγικών και επεξεργασιών. Είπε χαρακτηριστικά ο Υπουρ-
γός στην οµιλία του ότι πρέπει να αναπτύξουµε την επιστηµονι-
κότητα του Υπουργείου Εξωτερικών και µε αυτή την παρατήρηση
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εγώ συµφωνώ απόλυτα.
Από την άποψη αυτή, τόσο η δηµιουργία του Κέντρου Ανάλυ-

σης και Σχεδιασµού (ΚΑΣ) όσο και το Επιστηµονικό Συµβούλιο
κρίνονται εντελώς απαραίτητα. Ιδιαίτερα το Επιστηµονικό Συµ-
βούλιο, που αποτελεί γνωµοδοτικό όργανο για νοµικά θέµατα
διεθνούς και ευρωπαϊκού δικαίου µείζονος σηµασίας, θα είναι
ένα θεσµοθετηµένο µόνιµο όργανο, αποτελούµενο από εξειδι-
κευµένους νοµικούς ιδιαίτερου κύρους.

Με βάση τα παραπάνω και σε αντίθεση µε τον εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος στην επιτροπή µάς είπε ότι το
κόµµα του θα καταργήσει το συγκεκριµένο συµβούλιο αν έρθει
στην εξουσία, θεωρώ ότι το Επιστηµονικό Συµβούλιο είναι επι-
βεβληµένο. Και τονίζω ξανά πως οι περισσότεροι φορείς ήταν
θετικοί ως προς αυτό.

Το δεύτερο στοιχείο το οποίο θέλω να χαιρετίσω είναι ο έλεγ-
χος των αµαρτωλών µυστικών κονδυλίων από τη Βουλή, όπως ει-
σάγεται στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και µε βάση τη νοµο-
τεχνική βελτίωση η οποία έχει κατατεθεί από το Υπουργείο.
Θεωρώ ότι υπάρχουν τρόποι διασφάλισης του δηµοκρατικού
ελέγχου των κονδυλίων και της διαφάνειας από τη µια µεριά, και
ταυτόχρονα, η απαραίτητη διαφύλαξη του απορρήτου, από την
άλλη. Το βασικό ωστόσο για εµένα –και νοµίζω ότι αυτό γίνεται
µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις- είναι η ανάγκη ελέγχου των κον-
δυλίων από τη Βουλή. Τα παραπάνω αποτελούν την καλύτερη
ανταπόκριση στο πάγιο αίτηµα της κοινωνίας για έλεγχο αυτών
των κονδυλίων. 

Να σηµειώσω εδώ πως διατυπώθηκαν στην αρµόδια επιτροπή
προβληµατισµοί για το ύψος των κονδυλίων που θα ελέγχει η
Βουλή. Και να θυµίσω ότι ο Υπουργός µάς διαβεβαιώνει ότι το
πλαφόν των 25.000 ευρώ καλύπτει το 90% µε 95% των µυστικών
κονδυλίων. Θεωρώ, λοιπόν, ότι η ρύθµιση η οποία προωθείται
είναι µια καλή αρχή.

Από εκεί και πέρα, η Αντιπολίτευση προβάλλει και το επιχεί-
ρηµα ότι η δηµιουργία των νέων δοµών που προτείνονται µε το
νοµοσχέδιο γίνεται για την πρόσληψη ηµετέρων. Μιλάµε για πε-
ρίπου δέκα ανθρώπους, ίσως και περισσότερους –πάντως, γύρω
εκεί είναι- µε βάση όσα είπε ο Υπουργός. 

Και υπενθυµίζω ότι το Ελληνικό Κέντρο Ευρωπαϊκών Μελετών
(ΕΚΕΜ) που είχε συσταθεί κατά το παρελθόν και καταργείται µε
το παρόν νοµοσχέδιο -κάτι µε το οποίο συµφωνούµε όλοι- πα-
λαιότερα απασχολούσε είκοσι δύο εργαζόµενους και από αυτά
που ακούστηκαν στην επιτροπή, σπατάλησε αρκετούς πόρους.
Μάλιστα σήµερα επτά από αυτούς τους εργαζόµενους ακόµα
δεν έχουν αποπληρωθεί από το 2012. 

Είναι δεδοµένο –και όλοι νοµίζω το υποστηρίζουµε- ότι οι ερ-
γαζόµενοι αυτοί πρέπει να πάρουν τα δεδουλευµένα. Θέλω,
ωστόσο, να υπενθυµίσω ότι, όπως οι ίδιοι είπαν, µόνο την τελευ-
ταία διετία άρχισαν να παίρνουν πίσω ένα µέρος των οφειλοµέ-
νων και µάλιστα, τα περισσότερα. Εύχοµαι δε σύντοµα να απο-
πληρωθούν όλοι.

Με βάση όλα τα παραπάνω, θεωρώ ότι γίνεται µια λελογισµένη
χρήση πόρων για δοµές που µας είναι εντελώς απαραίτητες σή-
µερα, προκειµένου να ασκήσουµε µε τον βέλτιστο και πιο απο-
τελεσµατικό τρόπο την εξωτερική µας πολιτική. Θεωρώ δε ότι
είναι άδικη η κριτική που γίνεται από την πλευρά της Αντιπολί-
τευσης. 

Τελειώνοντας, το νοµοσχέδιο αυτό, το οποίο µπορεί να «κουµ-
πώσει» µε τον οργανισµό τον οποίο επεξεργάζεται συγκεκριµένη
οµάδα του Υπουργείου Εξωτερικών, θα προσφέρει λύσεις στα
προβλήµατα που απασχολούν όχι µόνο τώρα αλλά και διαχρο-
νικά το Υπουργείου Εξωτερικών. 

Πολλοί από τη µεριά της Αντιπολίτευσης έθεσαν το θέµα «γιατί
δεν περιµένουµε τη δηµιουργία του οργανισµού», κατηγορώντας
µας για αποσπασµατικές ρυθµίσεις. Δεδοµένου, όµως, ότι ούτε
το Υπουργείο ούτε και οι αρµόδιοι που ήρθαν στην επιτροπή και
είναι µέλη της δεν είναι σε θέση να απαντήσουν πότε ο οργανι-
σµός θα είναι έτοιµος, την ίδια στιγµή που οι προκλήσεις στο επί-
πεδο της εξωτερικής πολιτικής είναι µεγάλες, η ανάγκη επεί-
γουσας τεκµηρίωσης θέσεων, ο εµπλουτισµός των επιχειρηµά-
των µας και η ανάγκη στρατηγικών και επεξεργασιών είναι απα-
ραίτητη.

Στην ανάγκη αυτή έρχεται να απαντήσει το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο και για τον λόγο αυτό, σας καλώ να το υπερψηφίσετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο συνάδελφος κ.

Σταύρος Καλαφάτης, ο εκ Θεσσαλονίκης, της Νύµφης του Θερ-
µαϊκού -και ό,τι άλλο θέλετε να πούµε- Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας, έχει τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Τίποτα άλλο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, έχετε τον

λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Να είστε καλά, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφορικά µε

το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου, οφείλουµε να απαντήσουµε σε
δύο κύρια και κρίσιµα ζητήµατα. Είναι δύο ερωτήµατα που πρέ-
πει να απασχολήσουν τη σκέψη µας πρώτιστα. Πρώτον, συντρέ-
χει ανάγκη επιτακτικά να αναµορφωθεί ο οργανισµός λειτουρ-
γίας του Υπουργείου Εξωτερικών; Δεύτερον, οι προτεινόµενες
τροποποιητικές ρυθµίσεις ικανοποιούν αυτή την ανάγκη και σε
τι βαθµό;

Η απάντηση στο πρώτο ερώτηµα ανεπιφύλακτα είναι θετική.
Ναι, είναι ζητούµενο ο θεσµικός εκσυγχρονισµός του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών, η αναδιοργάνωση και η αναµόρφωσή του ρι-
ζικά, ώστε να καταστεί πιο αποτελεσµατικό και να µπορεί ταχύ-
τατα και λειτουργικά να ανταποκριθεί στις νέες προκλήσεις και
τις απαιτήσεις ενός ραγδαία µεταβαλλόµενου διεθνούς περιβάλ-
λοντος.

Η απάντηση, όµως, του δεύτερου ερωτήµατος δεν µπορεί να
είναι θετική. Όχι, οι προτεινόµενες αλλαγές δεν ικανοποιούν
αυτόν τον σκοπό. Αδυνατούν να συνεισφέρουν θετικά και εποι-
κοδοµητικά στην προσπάθεια εκσυγχρονισµού του υφιστάµενου
κώδικα λειτουργικής οργάνωσης του Υπουργείου, καθώς οι πε-
ρισσότερες επιχειρούµενες επεµβάσεις είναι αποσπασµατικές,
επιλεκτικές, ελλιπείς, ύποπτα στοχευµένες και εργαλειακά κα-
τευθυνόµενες προς εξυπηρέτηση σκοπών που µόνο η ηγεσία του
Υπουργείου και συνολικά η Κυβέρνηση αντιλαµβάνεται.

Μια ειλικρινής, σοβαρή και ουσιαστική τροποποίηση ενός κώ-
δικα οργανισµού που διέπει τη δοµή των υπηρεσιών της ελληνι-
κής εξωτερικής πολιτικής θα προϋπέθετε την κατάθεση ενός
ολοκληρωµένου, άψογα µελετηµένου και σαφούς σε όλες του
τις διαστάσεις σχεδίου νόµου.

Ακόµα και τώρα που τίθεται ενώπιον της Ολοµέλειας το παρόν
νοµοσχέδιο, παραµένει σε όλες και όλους µας άγνωστος ο κεν-
τρικός στόχος. Τι προσπαθεί, άραγε, να πετύχει η Κυβέρνηση µε
το άθροισµα τόσων αποσπασµατικών ρυθµίσεων, χωρίς ενιαία
κατεύθυνση και λειτουργική συνοχή; Να εκσυγχρονίσει θεσµικά
τον βασικό µηχανισµό της εξωτερικής µας πολιτικής ή να τον
αποσαθρώσει; Να αναµορφώσει και να αναδιοργανώσει τις υπη-
ρεσίες του Υπουργείου ή να τις καταστήσει λειτουργικά αναπο-
τελεσµατικές µε τη σύγχυση που προκαλεί; Να δηµιουργήσει,
όντως, τις συνθήκες εκείνες που συνεκτικά και συνθετικά οι υπη-
ρεσίες του Υπουργείου θα µπορούν να ανταπεξέλθουν αποτελε-
σµατικά στην υψηλή αποστολή τους ή υποβαθµίζοντας συνολικά
πρωταρχικές δοµές, όπως ο διπλωµατικός κλάδος, να απαξιώσει
πλήρως την προσπάθεια εκπόνησης ολοκληρωµένου σχεδια-
σµού άσκησης εξωτερικής πολιτικής;

Πρόκειται ευθέως για απροκάλυπτη και απαράδεκτη ενέργεια
περιθωριοποίησης του διπλωµατικού κλάδου µε τη δηµιουργία
νέων συµβουλευτικών οργάνων. Η προσπάθεια κινείται µεταξύ
πλήρους απαξίωσης και πολιτικής ικανοποίησης ηµετέρων.

Η αναβάθµιση του Κέντρου Ανάλυσης και Σχεδιασµού, όπως
επιχειρείται, µεταφέρει το κέντρο βάρους της διαµόρφωσης των
κρίσιµων αποφάσεων από τον κατ’ εξοχήν διαµορφωτή αυτών -
που δεν είναι άλλο από το άξιο διπλωµατικό προσωπικό της χώ-
ρας- και το µεταθέτει σε συµβούλιο εµπειρογνωµόνων, το οποίο
καλείται να συνδιαµορφώνει τις θέσεις της εξωτερικής µας πο-
λιτικής.

Το υπό σύσταση επιστηµονικό συµβούλιο υποβαθµίζει στην
πράξη την Ειδική Νοµική Υπηρεσία. Ποιος ο λόγος ύπαρξης ενός
νέου οργάνου, όταν υφίσταται η έµπειρη υπηρεσία της ΕΝΥ, η
οποία αποτελεσµατικά καλύπτει τον τοµέα των γνωµοδοτήσεων,
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της υποστήριξης των θέσεων του ελληνικού δηµοσίου και της
παράστασης ενώπιον των διεθνών δικαιοδοτικών οργάνων; Γιατί
ο διπλά αµειβόµενος καθηγητής, ως επιστηµονικός διευθυντής
του συµβουλίου, είναι άκρως απαραίτητος σε σχέση µε έναν δι-
πλωµάτη διευθυντή που υφίσταται και γνωρίζει πλήρως το αντι-
κείµενο της ενασχόλησής του; Ποια σκοπιµότητα κρύβεται πίσω
από αυτή τη µεθόδευση;

Το αυτοτελές Γραφείο Νοµοθετικής Πρωτοβουλίας που προ-
τείνεται, τι αντικείµενο θα έχει επιπρόσθετα, εκτός από τη συ-
νήθη νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου για την κύρωση
διεθνών συµβάσεων, η προπαρασκευή της οποίας ως τώρα επι-
τυγχάνεται χωρίς προβλήµατα, ώστε να δικαιολογεί την ανάγκη
δηµιουργίας νέας υπηρεσίας;

Το νεοπαγές Γραφείο Στατιστικής συνιστά άλλη µία περίπτωση
δυσεξήγητης ενέργειας, καθώς ακόµα η ηγεσία δεν έχει κατα-
φέρει να πείσει για την αναγκαιότητα, για τη χρησιµότητά του,
πλην ίσως για τη σκοπιµότητα που εξυπηρετεί, η οποία δεν είναι
άλλη από µια κατεύθυνση ή διευθέτηση, αν θέλετε, σχετικά πο-
λιτικού χαρακτήρα.

Βαθµολογική κατάταξη. Η παρούσα ηγεσία του Υπουργείου
Εξωτερικών κατά πλάσµα δικαίου δικής της ευφυούς επινόησης,
όπως κάνει παντού και πάντα στη συνολική κυβερνητική διαχεί-
ριση, έχει καταργήσει στην πράξη τα αυτονόητα επαγγελµατικά
δικαιώµατα του προσωπικού που στελεχώνει όλες τις υπηρεσίες
του Υπουργείου. 

Υπεραµύνεται ο κύριος Υπουργός του ειδικού χαρακτήρα του
Υπουργείου Εξωτερικών για να δικαιολογήσει το πάγωµα της
βαθµολογικής εξέλιξης των υπαλλήλων του. Επί της αρχής κάθε
Υπουργείο είναι ειδικό. Είναι ανούσια ταυτολογία το σχήµα. Αν
υπονοεί ο κύριος Υπουργός ότι τελεί ουσιαστικά σε ιδιαίτερο κα-
θεστώς η υπηρεσιακή κατάσταση των υπαλλήλων του, τον πλη-
ροφορούµε πως σε αυτό δεν συνηγορεί ούτε το Σύνταγµα, ούτε
η νοµική κωδικοποίηση που υφίσταται στη χώρα µας, αλλά ούτε
και οι ειδικοί νόµοι που διέπουν το εργασιακό καθεστώς των δη-
µοσίων υπαλλήλων εν γένει.

Αλήθεια, θα µπορούσε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας µε τη δι-
καιολογία της ειδικότητας να δηµιουργήσει ιδιαίτερο καθεστώς
για τους υπαλλήλους του ή το Υπουργείο Οικονοµικών σε πε-
ρίοδο οικονοµικής κρίσης να θέσει σε διαφορετικές ταχύτητες
τη βαθµολογική εξέλιξη των υπαλλήλων του µε πρόσχηµα την
ιδιαιτερότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών από τους υπαλλή-
λους του; Ασφαλώς όχι.

Το Υπουργείο όφειλε µε την ψήφιση του ν.4369/2016 και µετά
ιδίως τη γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
της 12ης Οκτωβρίου του 2016 -η οποία αναφέρει ότι πρέπει να
εφαρµοστεί ό,τι ισχύει και για τους υπόλοιπους δηµόσιους υπαλ-
λήλους ή να υπάρξει άµεση νοµοθετική ρύθµιση που να εφαρ-
µόζει και για τους υπαλλήλους του ΥΠΕΞ το καθεστώς βαθ-
µολογικής κατάταξης που περιγράφεται στον Οργανισµό του
Υπουργείου Εξωτερικών-, να είχε προβεί άµεσα σε βαθµολογική
κατάταξη των υπαλλήλων του. Δεν το έχει πράξει. Και δυστυχώς
ούτε µε το παρόν νοµοσχέδιο φαίνεται να επιθυµεί να αποκατα-
στήσει την άδικη, άνιση και διακριτική µεταχείριση που υφίσταν-
ται οι υπάλληλοί του, η οποία πλήττει την αυτοδίκαιη βαθµολο-
γική κατάταξη τους. Οι οικείες διατάξεις του υπαλληλικού κώδικα
πρέπει να εφαρµοστούν άµεσα και για αυτούς, όπως εφαρµό-
ζονται κανονικά και για τους λοιπούς δηµόσιους υπαλλήλους. 

Η ηγεσία του Υπουργείου κόπτεται για την αµεσότητα των
ρυθµίσεων που προτείνει και καταθέτει, αλλά για αυτό το ζήτηµα
που καθίσταται τροχοπέδη της εύρυθµης λειτουργίας των υπη-
ρεσιών του Υπουργείου, αινιγµατικά και ανεξήγητα κωλυσιεργεί. 

Σας καλούµε να αποκαταστήσετε αυτή την αδικία τώρα. Η
απρόσκοπτη βαθµολογική κατάταξη, η διάρθρωση, η ανέλιξη και
η εν γένει υπηρεσιακή κατάσταση των υπαλλήλων του Υπουρ-
γείου είναι κατοχυρωµένο δικαίωµά τους και είναι δική σας βα-
σική υποχρέωση. 

Έτσι, λοιπόν, µε αυτές τις παρατηρήσεις οφείλουµε να πούµε
ότι η προσπάθεια αυτή που επιχειρείται από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης είναι αναποτελεσµατική, είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο
δεν επιφέρει κάτι καινούργιο, δυσχεραίνει τη λειτουργία άσκη-
σης της εξωτερικής πολιτικής και γι’ αυτό εµείς είµαστε αντίθετοι

στην ψήφισή του.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων, ο κ. Ανα-
στάσιος Μεγαλοµύστακας.

Θα µιλήσετε από τη θέση σας, κύριε συνάδελφε;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Θα είµαι εξαιρετικά σύν-

τοµος, κύριε Πρόεδρε, και πιστεύω ότι δεν χρειάζεται να έρθω
στο Βήµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Εγώ βάζω
τον κανονικό χρόνο και εσείς µιλήστε όσο θέλετε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Νοµίζω ότι έχουµε αποδείξει πως η Ένωση Κεντρώων αποτε-
λεί ένα κόµµα το οποίο, ειδικά σε τόσο σηµαντικά και λεπτά θέ-
µατα όπως είναι τα θέµατα που εξετάζει το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών, αλλά και το Υπουργείο Άµυνας, θέλουµε να έχουµε έναν
λόγο εποικοδοµητικό και συναινετικό, καθώς πιστεύουµε ότι
µόνο έτσι µπορούµε να αποσπάσουµε το καλύτερο αποτέλεσµα
για την πατρίδα µας. Για να συµβεί όµως αυτό, θα πρέπει να
υπάρχει ουσιαστική συζήτηση και να ακούσει ο αρµόδιος Υπουρ-
γός τις απόψεις και τις γνώµες όλων των πλευρών του ελληνικού
Κοινοβουλίου, κάτι που σε κάποιες περιπτώσεις -όχι από το συγ-
κεκριµένο Υπουργείο- έχουµε δει ότι δεν συµβαίνει.

Δεν θέλω να επαναλάβω όσα είπε στην εισήγησή του ο οµιλη-
τής µας, ο κ. Σαρίδης. Όµως θέλω να σταθώ σε ένα ζήτηµα που
προκύπτει από αυτό το σχέδιο νόµου, το οποίο θεωρώ εξαιρετικά
σηµαντικό. Αυτό είναι η δηµιουργία των υπηρεσιών, των γρα-
φείων, των οργανισµών, των κέντρων, των συµβουλίων. Αν πραγ-
µατικά πιστεύετε και θεωρείτε ότι αυτά πρόκειται να βοηθήσουν
την Ελλάδα, τότε είµαστε µαζί σας. 

Ωστόσο, η Κυβέρνηση µέχρι τώρα έχει δείξει, σε πάρα πολλές
περιπτώσεις, ότι όλα αυτά ιδρύονται ή συστήνονται, για να βο-
λέψουν κάποιους ανθρώπους του κόµµατος ή της Κυβέρνησης.
Ελπίζουµε -και πραγµατικά έχουµε καλή θέληση να σας πιστέ-
ψουµε- όµως αυτό να µην ξανασυµβεί και σε αυτήν την περί-
πτωση.

Είπαµε ότι είµαστε θετικοί επί της αρχής, ωστόσο είµαστε εδώ
για να ελέγξουµε το τι συµβαίνει, καθώς δεν θέλουµε και αυτό
το νοµοσχέδιο να συνεχίσει την πολιτική που γινόταν µέχρι τώρα.
Ακούσαµε και εκπρόσωπο παλαιάς κυβέρνησης να παραδέχεται
τα λάθη του, καθώς έχουµε δει κυβερνήσεις να ράβουν και να
ξηλώνουν, να έρχονται καινούργιες κυβερνήσεις να τα αλλάζουν
όλα και στην ουσία να ξεκινάνε από την αρχή, αντί να βελτιώνουν
την υπάρχουσα κατάσταση. Νοµίζουν ότι να αλλάξουν όλη την
εικόνα του Υπουργείου ή του Οργανισµού τον οποίο διαχειρίζον-
ται, αποτελεί ανακάλυψη του τροχού ότι είναι τόσο καινοτόµο
και ρηξικέλευθο που εµείς τέλος πάντων δεν το πιστεύουµε.
Όπως, επίσης, φοβάµαι µην ξαναδηµιουργηθεί κάποιος οργανι-
σµός που θα αλληλοσυγκρούεται µε κάποιον που υπάρχει ήδη. 

Είµαστε εδώ πραγµατικά µε θετικό βλέµµα να εξετάσουµε ό,τι
κάνετε. Γι’ αυτό και είµαστε θετικοί, όπως είπα και επί της αρχής.
Δεν θέλουµε να επαναληφθούν λάθη του παρελθόντος. 

Παράδειγµα της δικής σας Κυβέρνησης, θα δώσω τώρα, µε το
Γραφείο Διεθνών και Κοινοτικών Θεµάτων, που αφορά και εσάς,
της Γενικής Γραµµατείας της Κυβέρνησης, που καταργήθηκε
µέσω συγχώνευσης. Είναι ένα γραφείο το οποίο συστάθηκε το
2010 και µέχρι το 2015 είχε γλιτώσει την ελληνική οικονοµία από
500 δισεκατοµµύρια. Και πώς την γλίτωσε; Ήταν ένα γραφείο το
οποίο ήταν υπεύθυνο να εναρµονίζει τους νόµους µας µε τους
νόµους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι ώστε να µην έχουµε πρό-
στιµα. Μέσα σε µια πενταετία πήρε τη χώρα από την τελευταία
θέση και την έφερε στη δεύτερη θέση, ανάµεσα στις ευρωπαϊκές
χώρες και εσείς ήλθατε και το καταργήσατε, ως Κυβέρνηση
εννοώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είπατε 500 δισεκα-
τοµµύρια ή 500 εκατοµµύρια;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Πεντακόσια εκατοµµύρια,
συγνώµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Γιατί µε 500 δισεκα-
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τοµµύρια θα είχαµε λύσει το πρόβληµα των µνηµονίων.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Με 500 δισεκατοµµύρια

θα γλιτώναµε και το πρόβληµα, ακριβώς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Εξακόσια δισεκατοµµύρια έχει ο

Σώρρας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Όχι, όχι, δεν θέλω να γί-

νω ο νέος Σώρρας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Διορθώστε το στα

Πρακτικά. Καλά, έγινε λάθος εκ παραδροµής. Δεν χάλασε ο κό-
σµος.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Έτσι λοιπόν ήλθατε και
καταργήσατε ένα τέτοιο γραφείο. 

Ελπίζουµε πραγµατικά να µην συµβεί το ίδιο πράγµα. Θα εί-
µαστε εδώ για να το ελέγχουµε. Το επανέλαβα πάρα πολλές
φορές, αλλά αυτό είναι που µπορούµε να κάνουµε. 

Πρέπει επιτέλους να καταλάβουµε ότι το εθνικό συµφέρον
είναι πάνω από το κοµµατικό συµφέρον. Και δεν το λέω προσω-
πικά για σας, κύριε Υπουργέ, αλλά για τον τρόπο που ασκείται η
πολιτική µέχρι τώρα. Έχουµε δει ότι ο κόσµος έχει αγανακτήσει.
Βλέπουµε πολύ σωστά τις τελευταίες µέρες να χειρίζεστε το
θέµα µε τους γείτονες, αλλά δεν πρέπει να επαναλάβουµε λάθη
του παρελθόντος, πραγµατικά.

Δεν θέλω να κουράσω άλλο το Σώµα. Νοµίζω ότι είπα αυτά
που ήθελα να πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θερµές ευχαριστίες,
κύριε Μεγαλοµύστακα, για τη συντόµευση του χρόνου.

Ακούστε, τώρα. Θα µιλήσουν δύο συνάδελφοι, ο κ. Καββαδάς
και η κ. Αραµπατζή. Μετά, επειδή θα έλθει και θα κλείσει ο κύριος
Υπουργός, όπως ενηµερώθηκα από τον κύριο Υφυπουργό, έχει
ζητήσει τον λόγο για δέκα λεπτά ο κύριος Υφυπουργός. Και θα
συνεχίσουµε αµέσως µετά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να µιλήσω
πριν από τον Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να µην είστε δύο κολ-
λητά, κύριε Ξυδάκη. Εννοώ όχι τώρα Υφυπουργός και Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος, αλλά να µεσολαβήσει ένας συνάδελφος.
Όχι ότι απαγορεύεται. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Μετά τον κύριο συνάδελφο, δηλαδή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι.
Ελάτε, κύριε συνάδελφε. 
Ο κ. Καββαδάς, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον

λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµο-

σχέδιο έρχεται µέσα σε συνθήκες αβεβαιότητας για την οικονο-
µία και την πορεία της χώρας. Για άλλη µια φορά βρίσκεται µε
την πλάτη στον τοίχο, τον χρόνο να µετράει αντίστροφα και την
αξιολόγηση που, µε βάση την υπογραφή του κ. Τσίπρα, έπρεπε
να έχει κλείσει πριν ένα χρόνο, να βρίσκεται στον αέρα. Κάθε
µέρα που περνάει, η χώρα βυθίζεται, το επιχειρηµατικό περιβάλ-
λον επιδεινώνεται και οι πολίτες αδυνατούν να αντεπεξέλθουν
στις υποχρεώσεις τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την επανάληψη των καθυστε-
ρήσεων και της αναξιοπιστίας του κ. Τσίπρα δεν αντέχει άλλο να
την σηκώσει στις πλάτες της η ελληνική οικονοµία. Ο µισθωτός,
οι συνταξιούχοι, οι άνεργοι, οι νέοι µας, οι επιχειρήσεις δεν µπο-
ρούν άλλο. Η ελληνική κοινωνία δεν έχει αντοχές να ξαναζήσει
το καλοκαίρι του 2015.

Η Κυβέρνηση µε τη στάση της δείχνει όχι µόνο ότι δεν αντι-
λαµβάνεται τι γίνεται, αλλά ενισχύει και τα πιο σκοτεινά σενάρια
για την Ελλάδα περί Grexit. Και το χειρότερο είναι ότι τα σενάρια
αυτά ξεστοµίζονται και καλλιεργούνται από υπουργικά στόµατα.
Είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα ακολουθεί µια πο-
λιτική τελείως αλλοπρόσαλλη και το κόστος αυτής της πολιτικής
το πληρώνουν ήδη οι πολίτες. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε βαριά ευθύνη και αν µη τι άλλο,
απαιτούµε να την αντιληφθείτε και να σταθείτε στο ύψος των πε-
ριστάσεων. Αν δεν µπορείτε, αποφασίστε το µια ώρα αρχύτερα
να εγκαταλείψετε την καρέκλα για το καλό όλου του τόπου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στο σηµερινό
σχέδιο νόµου που τροποποιεί των κώδικα του Οργανισµού του

Υπουργείου Εξωτερικών. Οι συγκεκριµένες διατάξεις για εµάς
είναι ξεκάθαρο ότι δεν εξυπηρετούν τον στόχο καλύτερης λει-
τουργίας του Οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών. Επι-
τρέψτε µου συνοπτικά να σας εκθέσω τους λόγους:

Πρώτον, στο νοµοσχέδιο δεν υπάρχει ούτε ενότητα ούτε κεν-
τρική ιδέα ούτε βασική φιλοσοφία. Έχουµε να κάνουµε περισσό-
τερο µε µια συρραφή διαφόρων διατάξεων, που δεν βελτιώνουν
εν συνόλω τη σηµερινή λειτουργία του ΥΠΕΞ, αλλά περισσότερο
ρυθµίζουν αποσπασµατικά κάποια θέµατα, ενώ άλλες ουσιαστι-
κές εκκρεµότητες µένουν εντελώς απ’ έξω.

Δεύτερον, υπογραµµίζω ότι τη συγκεκριµένη περίοδο βρίσκε-
ται υπό τελική διαµόρφωση η πρόταση για την αλλαγή του συ-
νόλου του Οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών. Παρά
ταύτα, η Κυβέρνηση έφερε ξαφνικά αυτό το νοµοσχέδιο ρυθµί-
ζοντας µόνο συγκεκριµένα τµήµατα του Οργανισµού του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών.

Τρίτον, το νοµοσχέδιο προτείνει την ίδρυση νέων οργάνων τα
οποία στο παρελθόν έχουν αποδειχθεί αποτυχηµένα. Η θεσµο-
θέτηση νέων οργάνων είναι κάτι που µας βρίσκει κάθετα αντίθε-
τους, γιατί θα αποτελέσουν εµπόδιο στη λειτουργία της υπηρε-
σίας και θα ενισχύσουν τις αντιθέσεις µεταξύ κλάδων εργαζοµέ-
νων του Υπουργείου Εξωτερικών.

Τέταρτον, δεν θίγεται το ζήτηµα της βαθµολογικής εξέλιξης
που είναι σηµαντικό και επείγον για τους κλάδους διοίκησης,
πληροφορικής και των εµπορικών ακολούθων.

Πάµε, όµως, τώρα στις συγκεκριµένες διατάξεις:
Ήδη στο άρθρο 1, που αναφέρεται στο ΚΑΣ, το Κέντρο Ανά-

λυσης και Σχεδιασµού, προβλέπεται η εµπλοκή ακαδηµαϊκών σε
καίριες θέσεις τόσο στη θέση του επιστηµονικού διευθυντή, µαζί
µε τέσσερις επιστηµονικούς συνεργάτες, όσο και στο επιστηµο-
νικό συµβούλιο. Με το άρθρο αυτό ευνοείται, έναντι των διπλω-
µατών, ο κλάδος των εµπειρογνωµόνων καθώς και το ακαδη-
µαϊκό προσωπικό του Υπουργείου Εξωτερικών.

Ακόµη και µε το άρθρο 2 και τις ρυθµίσεις για το επιστηµονικό
συµβούλιο, θα υπάρχει σαφής υποβάθµιση της ειδικής νοµικής
υπηρεσίας του Υπουργείου Εξωτερικών, η οποία ιστορικά έχει
συµβάλλει τα µέγιστα στην προάσπιση των εθνικών µας συµφε-
ρόντων. Δεν είναι ξεκάθαρο τι επιπλέον θα προσφέρει το όργανο
αυτό, πέραν του ότι σας δίνει τη δυνατότητα να προσλάβετε συγ-
κεκριµένους ακαδηµαϊκούς, οι οποίοι µάλιστα θα κρατήσουν ταυ-
τόχρονα και τη θέση τους στο πανεπιστήµιο.

Στο άρθρο 3, ιδρύεται το γραφείο νοµοθετικής πρωτοβουλίας.
Με αυτό προσλαµβάνετε τέσσερις νοµικούς για νοµοθετικές
πρωτοβουλίες του Υπουργείου Εξωτερικών, οι οποίες κυρίως
αφορούν σε κυρώσεις διεθνών συµβάσεων και συνθηκών.

Επιπροσθέτως, αναφορικά µε τις απόρρητες δαπάνες του άρ-
θρου 4, σηµειώνω ότι ο εισηγητής µας κ. Κουµουτσάκος, έχει κα-
ταθέσει πρόταση να ανέβει το συγκεκριµένο όριο που θέτετε,
προκειµένου όντως να διασφαλιστεί η µυστικότητα των δαπανών
για άκρως σηµαντικά εθνικά ζητήµατα.

Ένα άλλο ζήτηµα που προσεγγίζεται µε προχειρότητα στο
σχέδιο νόµου είναι τα όρια ηλικίας. Στις διατάξεις του άρθρου 9
για το όριο ηλικίας, πρέπει να προστεθούν και οι κλάδοι του επι-
στηµονικού προσωπικού της ειδικής νοµικής υπηρεσίας, διοικη-
τικών, εµπειρογνωµόνων, εµπορικών και οικονοµικών υποθέ-
σεων, προκειµένου να αντιµετωπίζονται το ίδιο όλοι οι υπάλληλοι
του Υπουργείου Εξωτερικών.

Τέλος, στο άρθρο 14 και σε ό,τι αφορά τη διάλυση του Ελλη-
νικού Κέντρου Ευρωπαϊκών Μελετών, του ΕΚΕΜ, επιτρέψτε µου
να τονίσω ότι πρέπει να βρεθεί άµεσα λύση για την εξόφληση
των µισθών του προσωπικού του ΕΚΕΜ που παραµένει απλή-
ρωτο. Επίσης, να εξοφληθούν οι οφειλές του Κέντρου προς φυ-
σικά και νοµικά πρόσωπα.

Δεσµευτήκατε, κύριε Υπουργέ, ότι θα πληρωθούν και εµείς το
ευχόµαστε. Να µας πείτε, όµως, πότε θα γίνει αυτό.

Τελειώνοντας και για όλους τους παραπάνω λόγους, η Νέα
Δηµοκρατία δεν µπορεί να στηρίξει το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κύριε Καβ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ο’ - 7 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4715



βαδά, για την απόλυτη τήρηση του χρόνου.
Η κ. Φωτεινή Αραµπατζή, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας,

έχει τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του σηµερινού νο-

µοσχεδίου γίνεται σε µια πολιτική περίοδο εξόχως φορτισµένη,
φορτισµένη από την επιχείρηση λάσπης του ΣΥΡΙΖΑ, που στόχο
έχει να δηλητηριάσει την πολιτική ζωή, αλλά και από το γεγονός,
βεβαίως, ότι η χώρα για ακόµη µια φορά βρίσκεται µε την πλάτη
στον τοίχο, καθώς η αξιολόγηση είναι στον αέρα και η συζήτηση
περί Grexit δυστυχώς αναβιώνει τόσο στο εσωτερικό όσο και στο
εξωτερικό.

Αλλά ακόµη και σήµερα, αυτήν τη χρονική στιγµή, µέσα από
αυτό το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών νοµοθετείτε
αποσπασµατικά και επιλεκτικά, έχοντας βεβαίως πάντοτε στο
πίσω µέρος του µυαλού σας αυτό το οποίο έχετε διδαχτεί πολύ
καλά στα δύο χρόνια της διακυβέρνησής σας, που δεν είναι άλλο
από το να εξυπηρετείτε το κοµµατικό κράτος, από το να χτίζετε
ένα νέο πελατειακό κράτος.

Όπως γίνεται προφανές, ακόµη και από το άρθρο 1, ευνοείται
σαφώς ο κλάδος των εµπειρογνωµόνων του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών έναντι του διπλωµατικού κλάδου. Διαπιστώνεται έτσι µια
ευνοιοκρατική διάθεση πλήρωσης θέσεων στο Κέντρο Ανάλυσης
και Σχεδιασµού, στο ΚΑΣ, από συγκεκριµένους ακαδηµαϊκούς,
οµότεχνους του Υπουργού, εµπειρογνώµονες. Η θέση του Επι-
στηµονικού Διευθυντή του ΚΑΣ µε αρµοδιότητες την εκπόνηση
και κατάρτιση µελετών και επεξεργασία εισηγήσεων προσανα-
τολισµού της εξωτερικής πολιτικής φαίνεται να έχει µεγαλύτερη
ισχύ ακόµη και από εκείνη του Διπλωµατικού Διευθυντή.

Ως προς το Επιστηµονικό Συµβούλιο, όπως αναφέρεται στο
άρθρο 2, επιχειρείται µια υποβάθµιση της Ειδικής Νοµικής Υπη-
ρεσίας του Υπουργείου Εξωτερικών, µιας υπηρεσίας που ιστο-
ρικά έχει συµβάλλει τα µέγιστα στην προάσπιση των εθνικών
συµφερόντων της χώρας.

Αξίζει δε να σηµειωθεί, ότι οι πανεπιστηµιακοί που θα απαρτί-
ζουν το Επιστηµονικό Συµβούλιο θα αµείβονται, ενώ παράλληλα
θα διατηρούν και την πανεπιστηµιακή τους έδρα. Άρα µε απλά
ελληνικά, θα έχουν δύο θέσεις εργασίας. Για αυτό και σας λέµε
καθαρά ότι αυτήν τη διάταξη η Νέα Δηµοκρατία θα την καταρ-
γήσει, γιατί η ευνοιοκρατία και η διπλοθεσίες πρέπει επιτέλους
να εξαλειφθούν.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει το Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Από την άλλη, η ίδρυση οργάνων τα οποία έχουν αποδειχτεί
αποτυχηµένα στο παρελθόν, όπως το Επιστηµονικό Συµβούλιο,
µας βρίσκει κάθετα αντίθετους. Δηµιουργούνται όργανα τροχο-
πέδη στην απρόσκοπτη λειτουργία της υπηρεσίας, φραγµός
στην άµεση επαφή της πολιτικής ηγεσίας µε τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες. Είναι επίσης καταχρηστικά, αντιπαραγωγικά και υποδαυ-
λίζουν έριδες ανάµεσα στους κλάδους του Υπουργείου Εξωτερι-
κών.

Την ίδια στιγµή το σχέδιο νόµου, στο άρθρο 9, προσεγγίζει µε
προχειρότητα και έλλειψη ισονοµίας µε τους λοιπούς δηµοσίους
υπαλλήλους το ζήτηµα των ορίων ηλικίας αφυπηρέτησης των
κλάδων του Υπουργείου Εξωτερικών.

Αυτή είναι η νοµοθέτησή σας ακόµη και σήµερα, που η χώρα
κινδυνεύει να πέσει στα βράχια, µε τη διαπραγµάτευση ατέρµονη
και την αξιολόγηση ανοιχτή, δυστυχώς, έναν χρόνο τώρα.

Γιατί, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ηχούν ακόµη στα αυτιά
µου οι δηλώσεις του Πρωθυπουργού στο πρώτο Υπουργικό Συµ-
βούλιο, µετά τον ανασχηµατισµό, όπου διαβεβαίωνε τόσο τους
Υπουργούς, όσο βεβαίως –και κυρίως αυτό έχει σηµασία- τους
Έλληνες πολίτες πως η αξιολόγηση θα κλείσει στις 6 Δεκεµβρίου
και για αυτό θα έπρεπε οι Υπουργοί να ξενυχτήσουν, ούτως ώστε
να είναι όλα έτοιµα στην ώρα τους.

Γιατί ηχούν ακόµη στα αυτιά µου οι δηλώσεις του Υπουργού
Οικονοµικών, του κ. Τσακαλώτου, εδώ µέσα στο Κοινοβούλιο αρ-
κετές φορές, µε πολύ δραµατικό τόνο, πως η αξιολόγηση πρέπει
να ολοκληρωθεί µέχρι το τέλος του ‘16, γιατί αλλιώς τα πράγ-
µατα θα είναι πολύ σκούρα για τη χώρα.

Γιατί ηχούν ακόµη στα αυτιά µου οι προχθεσινές δηλώσεις του

Πρωθυπουργού, ότι αυτή η Κυβέρνηση και αυτή η Βουλή δεν
πρόκειται να ψηφίσει επιπλέον µέτρα.

Φυσικά, όµως, όπως έχει κατ’ επανάληψη αποδειχτεί στο πα-
ρελθόν, από το 2015 και µετά, όλες αυτές οι δηλώσεις του Πρω-
θυπουργού και του Υπουργού Εξωτερικών χρειάζονται λίγους
µόλις µήνες ή λίγες µόλις εβδοµάδες για να διαψευστούν.

Για αυτό, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι διάχυτη η αγωνία
όλων µας, όχι µόνο η αγωνία των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρα-
τίας και των Βουλευτών της Αντιπολίτευσης, αλλά κυρίως η αγω-
νία στον κάθε Έλληνα πολίτη, η αγωνία για το πού οδηγείτε τη
χώρα, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ.

Και η βολική σας απάντηση «δεν θα αφήσουµε τη χώρα στους
πρόθυµους» είναι πια ξεπερασµένη. Δεν πουλάει. Και όπως έλεγε
παλιά ο κ. Τσίπρας, το παραµύθι σας δεν έχει πλέον δράκο.

Και γι’ αυτό οφείλετε να δώσετε µια καθαρή, µια ειλικρινή
απάντηση για το τι πρόκειται να συµβεί στη χώρα τις επόµενες
µέρες και τους επόµενους µήνες. Γιατί η αβεβαιότητα τσακίζει
την οικονοµία, τσακίζει την αγορά, τσακίζει τους πάντες.

Αρκεί µόνο να ρίξετε µια µατιά στις αποδόσεις των ελληνικών
οµολόγων σήµερα, µετά τη χθεσινή συνεδρίαση του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου, για να καταλάβετε πόσο δύσκολο είναι
να επιτευχθούν οι στόχοι του προϋπολογισµού του 2017 και
πόσο ονειρικό φαντάζει, δυστυχώς, να βγει η χώρα στις αγορές,
έστω και δοκιµαστικά µέσα σε αυτήν την χρονιά. 

Όλη αυτή η γκρίζα, η µουντή πολιτική ατµόσφαιρα, κυρίες και
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι αποτέλεσµα της δικής σας πολιτικής,
είναι αποτέλεσµα των δικών σας αστοχιών, είναι αποτέλεσµα της
δικής σας αναξιοπιστίας, είναι αποτέλεσµα των δικών σας καθυ-
στερήσεων.

Ό,τι εξωφρενικό, ό,τι παράλογο, ό,τι υπερβολικό ζητούν οι δα-
νειστές, έχει τη δική σας σφραγίδα. Είναι µέτρα Τσίπρα. Ο λο-
γαριασµός ανεβαίνει και ανεβαίνει συνεχώς, µόνο εξαιτίας των
δικών σας πολιτικών.

Και έχει καταντήσει ανέκδοτο πια η στρατηγική περί πολιτικής
λύσης των προβληµάτων, η οποία στο τέλος έχει ένα και µόνο
τέλος: το Βατερλό για τη χώρα, το «ναι» σε όλα που επιβαρύνει
τους πολίτες µε επιπρόσθετα µέτρα και φόρους.

Και είναι λυπηρό για όλους εσάς ότι µπροστά σε αυτό το πο-
λιτικό αδιέξοδο, στο οποίο βρίσκεστε, επιστρατεύετε τη λάσπη
στον ανεµιστήρα, προκειµένου να απαντήσετε στους πολιτικούς
σας αντιπάλους, ενώ την ίδια ώρα αρνείστε να δώσετε πειστικές
απαντήσεις για το πού ταξιδεύει και µε ποιους συναντάται, κρυ-
φά, ιδιωτικά και µυστικά ο Πρωθυπουργός.

Την ίδια στιγµή ταλαιπωρείτε τον ελληνικό λαό µε τα χιλιάδες
ραβασάκια της παράνοιας για τον ΕΦΚΑ που λαµβάνουν σήµερα,
µε τα απίστευτα λάθη και τις ανακρίβειες, που θα κληθούν να κα-
ταβάλουν ελεύθεροι επαγγελµατίες, επιστήµονες και αγρότες.
Φθάνουν µάλιστα, στο σηµείο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα
εν λόγω ραβασάκια να υπολογίζουν ως χρόνο ασφάλισης τον
χρόνο που οι ασφαλισµένοι ήταν και µαθητές του δηµοτικού.

Δώστε, λοιπόν, εξηγήσεις. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Δεν είστε στην τηλεόραση. Είστε στη

Βουλή, µιλήστε για το νοµοσχέδιο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Διαβάστε τα δηµοσιεύµατα, κύριε

Ξυδάκη, και να µην βγαίνει η Κυβέρνηση διά του κυβερνητικού
εκπροσώπου να επιχειρεί να εµπλέξει τη Βουλή και να συκοφαν-
τεί για ένα ανύπαρκτο θέµα, που αφορά το πόθεν έσχες του Αρ-
χηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Κυρίες και κύριοι, ο πανικός είναι πάντα κακός σύµβουλος
στην πολιτική, πολύ περισσότερο ο απόλυτος πανικός από τον
οποίο διακατέχεστε. Γι’ αυτό και η Νέα Δηµοκρατία ζητάει εκλο-
γές. Γιατί δεν µας νοιάζει το πολιτικό σας τέλος, αλλά µας ενδια-
φέρει να µην τελειώσει µαζί σας η χώρα.

Προφανώς, εσείς δεν έχετε κανέναν ενδοιασµό στον κατή-
φορο που οδηγήστε, στον γκρεµό που οδηγήστε να πέσετε µαζί
µε τη χώρα. Δεν θα σας αφήσουµε, όµως, εµείς να διαλύσετε τα
πάντα. Ούτε εµείς ούτε ο ελληνικός λαός.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κυρία Αραµπατζή.
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Να υπενθυµίσω προς όλους, ότι σύµφωνα µε το άρθρο 66 του
Κανονισµού της Βουλής ο αγορητής δεν µπορεί να αποµακρύ-
νεται από το υπό συζήτηση θέµα. Είναι κάτι που, δυστυχώς, το
κάνουν όλοι οι συνάδελφοι στη Βουλή. Θα παρακαλούσα, καλό
θα ήταν, να είµαστε συνεπείς µε αυτό το άρθρο. Βοηθά την κοι-
νοβουλευτική διαδικασία.

Προχωρούµε. Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Νίκος Ξυδάκης για δώδεκα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν εκπλήσσοµαι σχεδόν πια από το ύφος και το µονότονο

τροπάρι των συναδέλφων της Μείζονος Αντιπολίτευσης. Εκπλήσ-
σοµαι λίγο από την έλλειψη επιχειρηµάτων και την επανάληψη
στερεοτύπων.

Με φοβίζει, επίσης, µε εκπλήσσει αυτή η τυφλή πεποίθηση, ότι
όλα τα θέµατα θα λυθούν µε τις εκλογές και τον ερχοµό του
Μεσσία. Σαν να µην έχει υπάρξει η χώρα επτά χρόνια σε µια ιστο-
ρική περιπέτεια, σαν να µην έχουν υπάρξει άλλες κυβερνήσεις
που οδήγησαν τη χώρα σε αυτήν την ιστορική περιπέτεια–όχι
µόνο µε δική της ευθύνη, υπάρχουν και οι εξωτερικοί παράγον-
τες.

Αντιθέτως, όλη η προετοιµασία των αδυναµιών και η ιστορική
δίνη στην οποία βρέθηκε η χώρα, οφείλονται στη διετή διακυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ, σε δύο διαδοχικές κυβερνήσεις και σε τρεις εκλο-
γές.

Απορώ πώς µερικοί συνάδελφοι, οι οποίοι έχουν και µια εµπει-
ρία, άρα και µια τεκµαρτή ευθύνη, µπορούν και απευθύνονται
στους συµπολίτες τους µε αυτή τη γλώσσα, µε αυτή την υποκρι-
σία, µε αυτή τη ρηχότητα.

Απορώ, επίσης, µερικές φορές µε συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ,
του άλλου κόµµατος της Αντιπολίτευσης, για τη σφοδρότητα,
τον ανοίκειο τρόπο µε τον οποίο εκφράζονται ακόµη και για τις
αδύνατες στιγµές της Κυβέρνησης, αλλά και γενικά για τον
θεσµό της εκτελεστικής εξουσίας και για το πρόσωπο του Πρω-
θυπουργού.

Σκέφτοµαι, όµως, ότι και αυτοί οι συνάδελφοι, όπως όλοι µας,
έχουν ένα παρελθόν, έχουν µια ιστορία, έχουν δοκιµαστεί και στο
τιµόνι της χώρας και στη διακυβέρνηση και στη διαπαιδαγώγηση
του λαού, που δοκιµάζεται τώρα, και όλοι έχουµε το µέλλον µας,
µε άλλους κοινό, µε άλλους αφιστάµενο, µε άλλους εντελώς συγ-
κρουόµενο.

Μπορεί, επίσης, κάποιοι συνάδελφοι –γιατί το βλέπουµε τις τε-
λευταίες µερικές εβδοµάδες στη Βουλή- να παίζουν το παιχνίδι
µε τις µουσικές καρέκλες, να προετοιµάζονται να µετακοµίσουν
στα έδρανα, να εξασφαλίσουν µια θέση σε µια λίστα, να ανταγω-
νιστούν κάποιον άλλο σε µια εκλογική περιφέρεια. Και όλο αυτό
ονοµάζεται εθνική ευθύνη και ιστορική επίγνωση.

Ας κλείσουµε αυτή την εισαγωγή και ας µπούµε στο νοµοσχέ-
διο για το οποίο κανείς δεν έχει πει κάτι ουσιαστικό. Εκτιµώ την
προσπάθεια που έκανε ο συνάδελφος κ. Κουµουτσάκος να κάνει
µια σύνθεση σε κάποιο θέµα, αλλά θλίβοµαι γιατί την ύστατη
στιγµή στην Ολοµέλεια την αποσύρει και την καταθέτει ως σκέψη
για τον χειρισµό των δαπανών. Θα µπορούσε να βρεθεί µια σύν-
θεση.

Σε ό,τι αφορά τον οργανισµό που έρχεται, θα έλθει. Οι απορίες
για τους οργανισµούς θα έπρεπε να απευθυνθούν, έστω υστε-
ρόπρωτα, στους οργανισµούς Υπουργείων που κατάρτισε η κυ-
βέρνηση Σαµαρά το καλοκαίρι του ’14, όταν µέσα σε δυο-τρεις
µήνες άλλαξαν όλοι οι οργανισµοί Υπουργείων, µε ελάχιστη µε-
λέτη και κυρίως µε µια µάλλον άθλια µεταβατική διάταξη, µε την
οποία γενικοί διευθυντές και διευθυντές ορίζονταν άνθρωποι
εκτός πάσης αξιολογήσεως. Και άνθρωποι από το νούµερο «18»
ή «12» της επετηρίδος αξιολόγησης βρέθηκαν να γίνουν γενικοί
διευθυντές. Δυστυχώς σχεδόν όλοι αυτοί οι γενικοί διευθυντές
είναι ακόµα στη θέση τους. 

Αυτό είναι το κοµµατικό κράτος που εσείς φτιάξατε κι εµείς
δυστυχώς και ευτυχώς –γιατί είναι και ένα δίδαγµα δηµοκρατικού
ήθους- δεν το γκρεµίσαµε µε την ίδια βιαιότητα που το φτιάξατε.
Αυτοί είναι οι οργανισµοί τους οποίους ψηφίσατε και ήταν τότε
Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης ο κ. Μητσοτάκης. Αυτή
ήταν η αξιοκρατία και η αξιολόγηση την οποία επαγγέλλεστε και
για την οποία κόπτεστε τώρα.

Είπατε, επίσης, ότι διαστέλλονται, ότι διογκώνονται οι δαπά-
νες. Ίσως έχω τη µικρότερη υπουργική εµπειρία απ’ όσους Υ-
πουργούς παρίστανται εδώ, όµως έχω να πω κάτι: Και στις απο-
στολές του Πρωθυπουργού που µετείχα και στις αποστολές του
Προέδρου, αυτό που µε εξέπληξε ήταν το πολύ σφιχτό πρό-
γραµµα, το σχεδόν εξαντλητικό πρόγραµµα, οι ελάχιστες δυνα-
τές, οι µηδενικές δαπάνες και το ολιγοπρόσωπο των αποστολών.

Έχω να σας θυµίσω, όµως, ότι επί Υπουργού Νέας Δηµοκρα-
τίας στο Υπουργείο Εξωτερικών συγκροτήθηκε αποστολή στη
Νέα Υόρκη µε εκατόν δέκα πρόσωπα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δεν είναι έτσι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Δεν είναι έτσι. Ωραία, να δώσετε εξή-

γηση. 
Έχω επίσης να πω ότι έχω ακούσει -και διαψεύστε µε- ότι

ακόµα και στις κυβερνήσεις της κρίσεως υπήρχαν Υπουργοί που
ταξίδευαν µε φρουρούς και πήγαιναν οι προποµποί και τους κρε-
µούσαν τα κοστούµια στο ξενοδοχείο. Η δική µου εµπειρία είναι
ότι τα ταξίδια µας στο εξωτερικό, των Υπουργών, εξ όσων γνω-
ρίζω, είναι µε έναν ή δύο ανθρώπους συνοδεία: τους διευθυντές
του πολιτικού γραφείου, τον διευθυντή του διπλωµατικού γρα-
φείου ή κάποιον έκτακτο. Υπάρχουν ταξίδια τα οποία τα κάναµε
και µόνοι µας ως Υπουργοί, χωρίς καµµία συνοδεία. 

Γνωρίζουν ασφαλώς περισσότερα οι Υπουργοί των παρελθου-
σών κυβερνήσεων, οι οποίοι είχαν στρατιές µετακλητών και ειδι-
κών συµβούλων και τεράστιες δαπάνες για έξοδα παραστάσεως.
Ας µην κάνουµε συγκρίσεις. Δεν πρέπει, γιατί δεν πρέπει να
ασχολούµαστε συνεχώς µε το παρελθόν. Το δύσκολο µέλλον
είναι που µας τραβάει µπροστά. 

Μια τελευταία υπόµνηση για την κρισιµότητα των καταστά-
σεων που περνάµε: Το Υπουργείο Εξωτερικών χρειάζεται think
tank. Το ξέρουν όλοι όσοι έχουν περάσει έστω και για λίγο από
εκεί ή έχουν συνοµιλήσει. Η συγκρότηση αυτού του οργάνου,
του Κέντρου Αναλύσεων και Σχεδιασµού, στην ουσία δεν είναι
κάτι το καινοφανές, κάτι εκ του µη όντος, αλλά συγκροτείται µια
υπηρεσία, ένα όργανο το οποίο είχε αποσυνδεθεί και παραλαµ-
βάνει το καθηκοντολόγιο και το αρχείο και τις εργασίες ενός
άλλου εποπτευόµενου κέντρου, του ΕΚΕΜ, που ήρθε το πλή-
ρωµα του χρόνου, εκπλήρωσε την αποστολή του και τελειώνει.

Δεν υπήρξε καµµία ολιγωρία στην περίπτωση του ΕΚΕΜ. Το
ΕΚΕΜ εξέπεσε και παρήκµασε πριν από τη δική µας Κυβέρνηση.
Αντιθέτως, στη δική µας διακυβέρνηση είδαµε τους ανθρώπους
οι οποίοι επένοντο και είχαν να τους καταβληθούν τα δεδουλευ-
µένα τρία χρόνια, φροντίσαµε και έγιναν ενέργειες, εκταµιεύθη-
καν χρήµατα και τώρα γίνεται η πιο σωστή και ανθρώπινη τακτο-
ποίηση. Αυτό θα έπρεπε να το έχουν αντιληφθεί όσοι γνωρίζουν
και να µην λένε πράγµατα τα οποία δεν ισχύουν. Ο τελευταίος
διορισθείς πρόεδρος, ο συνταξιούχος πρέσβης κ. Κουντουµάς
είπε ότι «σε δύο δόσεις πήραµε ένα ικανοποιητικό ποσό για να
τακτοποιηθούν κάποιες οφειλές». Ό,τι εκκρεµεί θα τακτοποιηθεί
σύντοµα. 

Αυτός λοιπόν είναι ο σκοπός της νέας καταστάσεως που προ-
κύπτει στην Ευρώπη, η οποία δεν βλέπω να συζητείται εδώ από
τους κατά τα άλλα λαλίστατους αγορητές της Αντιπολίτευσης
και κυρίως της Μείζονος, που σκέφτονται µε έναν τρόπο, το πώς
θα ικανοποιηθεί αυτό το ασίγαστο πάθος για εξουσία. Η Ευρώπη
µετασχηµατίζεται και το Υπουργείο Εξωτερικών πρέπει να είναι
σε θέση να παράγει σκέψη, έργο, και να παράγει όλος ο πολιτι-
κός κόσµος και η Βουλή και οι πνευµατικές ελίτ και οι ελίτ που
παράγουν δηµοσιότητα και παράγουν ήθος δηµόσιο. 

Την περασµένη εβδοµάδα στη Σύνοδο Κορυφής στη Μάλτα,
στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο, ετέθη από τους ιδρυτές της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για πρώτη φορά επισήµως -δηλαδή και από τη
Γερµανία και από τη Γαλλία και από τις χώρες του Μπενελούξ
και από την Ιταλία, που αυτοί ήταν ο ιδρυτικός πυρήνας της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης πριν από εξήντα χρόνια- ζήτηµα Ευρώπης
πολλών ταχυτήτων. Αυτό είναι, λοιπόν, που θα πρέπει να αντιµε-
τωπίσουµε ως πολιτικός κόσµος και ως πνευµατικές ελίτ: Ποια
είναι η θέση της Ελλάδας σε αυτόν τον µεταβαλλόµενο κόσµο. 

Αναγγέλθηκε, επίσης, ότι στην επόµενη πανηγυρική επετειακή
Σύνοδο της Ευρώπης για τα εξήντα χρόνια από τη Συνθήκη της
Ρώµης, στη Ρώµη τον επόµενο µήνα, θα έχουµε και νεότερα στοι-
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χεία, αναγγελίες και σχέδια.
Τέτοιες διαδικασίες µπορεί να ξεκινήσουν, µπορεί να µην ξε-

κινήσουν. Πάντως, όταν αναγγέλλονται κάτι θα γίνει και ξέρουµε
ότι µπορεί να κρατήσουν χρόνια. Αυτή είναι η εργασία όλων µας
-και όχι οι φωνασκίες- να σκεφτούµε το µέλλον, να σκεφτούµε
ποιοι είµαστε και πού πάµε και όχι η σφοδρότητα των αντιπαρα-
θέσεων, οι κοκοροµαχίες και οι ρηχές επικρίσεις σε θέµατα για
τα οποία καµµιά φορά και οι συνάδελφοι, για να φτιάξουν έναν
αντιπολιτευτικό τόνο, µιλούν χωρίς να έχουν ασχοληθεί, να έχουν
εµβαθύνει, να έχουν µελετήσει. Και αντ’ αυτού, προτιµούν να κά-
νουν έναν γενικό πολιτικό λόγο, ο οποίος είναι στα όρια µιας τη-
λεοπτικής επιπολαιότητας. 

Υπήρξαν παρατηρήσεις και από άλλα κόµµατα και από άλλους
συναδέλφους, που είχαν σχέση µε αυτό το οποίο συζητάµε.
Έχουµε ακόµη την ευκαιρία, είναι και ο Υπουργός εδώ. Και εµείς
από τη Συµπολίτευση κάναµε εκκλήσεις προς τον Υπουργό να
δώσει συνθέσεις. Εδώ είναι και ας µιλήσουµε. Όµως σκεφτείτε
πάντα µε ποια ευθύνη µιλάτε απέναντι σε έναν κόσµο που υπο-
φέρει, απέναντι σε έναν κόσµο που περιµένει, που περιµένει µη-
νύµατα, που περιµένει την ηγεσία να δείξει αρετές υπέρβασης
και σύνθεσης και το τι λέµε σε αυτό το Βήµα.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Και ευχαριστώ και τους
συναδέλφους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Ξυδάκη και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Ιωάννης Αµανατί-

δης. 
Ορίστε, κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, µε

µια ανοχή. Θα παρακαλέσω να είστε σύντοµος και αυτό το λέω
επειδή έχει µιλήσει ήδη ο Υπουργός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Παρακολουθώ την αγωνία ειδικά των εισηγητών και αγορητών,
αλλά και των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων των κοµµάτων, να
βρουν λαβές για να µην ψηφίσουν το συναινετικό νοµοσχέδιο,
αφού σε πολλά από τα άρθρα συµφωνούν και επί της αρχής ου-
σιαστικά συµφωνούν. Γιατί υπάρχει αρχή. Δεν είναι υποχρεωτικό
να κατατεθεί µπροστά επί της αρχής και το γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά το τυπικό. Αν διαβάσετε την αιτιολογική έκθεση, θα κατα-
λάβετε για ποιους λόγους έρχονται οι διατάξεις. Κανείς δεν είπε
ότι είναι το συνολικό νοµοσχέδιο. Ο ίδιος Υπουργός είπε ότι είναι
ένα προοίµιο. Από πού καθίσταται αναγκαίο; 

Κατ’ αρχάς, δεν είναι ξαφνικό, γιατί άκουσα και διάφορα. Εδώ
στην Αίθουσα ακούστηκαν πάρα πολλά πράγµατα, τα οποία δεν
ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα. Ξαφνικό. «Ξαφνικό» δεν
λες κάτι το οποίο είναι αναρτηµένο εδώ και έναν χρόνο, για πα-
ράδειγµα. «Αποσπασµατικό» δεν λες κάποιο το οποίο από την
αρχή σού λέει ότι υπάρχουν ειδικές διατάξεις, οι οποίες πρέπει
να ρυθµιστούν γιατί ακριβώς υπάρχουν οι ανάγκες, οι αναγκαιό-
τητες, η πολυδιάστατη και πολυεπίπεδη εξωτερική πολιτική, η
οποία ασκείται αυτό το διάστηµα και οι ανάγκες σε παγκόσµιο
επίπεδο. 

Δεύτερη ανάγκη, που σας είπαν και οι φορείς: Είναι αναγκαίο
να εναρµονιστούµε µε ευρωπαϊκές οδηγίες, αλλιώς η χώρα θα
έχει πρόστιµα. 

Τρίτη ανάγκη: Αδικίες και ρυθµίσεις οι οποίες έπρεπε να µπουν
µέσα. 

Άρα σε αυτά εδώ τα τρία υπάρχει αποσπασµατικότητα; Έχετε
κάτι άλλο να προτείνετε πέραν αυτών; Για παράδειγµα, θα ήθελα
να ήξερα εάν τα ίδια άρθρα που καταψηφίζετε τώρα µε τη δι-
καιολογία ότι δεν είναι σε ένα γενικότερο, θα τα ψηφίζατε αν ερ-
χόταν ένα γενικότερο. Για µένα αυτό έχει µια σηµασία.

Έχω ακούσει κι άλλα να λέγονται, όπως «ύποπτα», «επικίν-
δυνα», «συνονθύλευµα». Το πιο καλό είναι να πείτε ευθέως «θέ-
λουµε να καταστροφολογούµε», θέλετε εσείς, δηλαδή, να κατα-
στροφολογείτε και ότι όλα εντάσσονται σε µια αντιπολιτευτική
ρητορική, παρ’ όλες τις εκφράσεις τις οποίες λέτε, τις αθώες,
«ότι κι εµείς θέλουµε, κάνουµε, ράνουµε, όµως είναι έτσι, είναι
αποσπασµατικό, είναι ύποπτο, κάνει ρουσφέτια». Ακούστηκαν
πολλά επιχειρήµατα. Στην αρχή ήταν «στρατός διορισµών». Και

όταν ήρθαν τα στοιχεία για το πόσες θέσεις καταργούνται και
πόσες δηµιουργούνται, τα πήρατε πίσω. Τώρα υπάρχει κι ένα και-
νούργιο επιχείρηµα, ότι υπάρχει η διάσταση ανάµεσα στους δι-
πλωµάτες και στους εµπειρογνώµονες. Δεν είναι έτσι. Ούτε οι
ίδιοι οι φορείς το θέσανε κατά την ακρόαση των φορέων.

Θα σας παρακαλούσαµε, λοιπόν, σε τέτοια νοµοσχέδια να
έχετε µια πολύ καλύτερη στάση. 

Επίσης, µπερδεύετε εσκεµµένα το τι κάνει το ΚΑΣ, τι κάνει το
Επιστηµονικό Συµβούλιο και τι κάνει το Γραφείο Νοµοθετικού
Έργου. Επίτηδες γίνεται.

Το ΚΑΣ, λοιπόν, κάνει έρευνα, τεκµηρίωση, έτσι ώστε να κα-
ταρτίζονται οι µελέτες, όπως γίνεται και στα µεγάλα κράτη. 

Το Επιστηµονικό Συµβούλιο δεν θα ασχοληθεί µε τα νοµικά,
που είχε η ΕΝΥ. Και κακώς ακούστηκε. Η ΕΝΥ είπε το δικό της
έργο µέσα στην επιτροπή -διαβάστε το-, όχι έτσι όπως τα µετα-
φέρατε εδώ. Δεν θα ασχοληθεί, λοιπόν, µε τα νοµικά που έχει η
ΕΝΥ για τα ευρωπαϊκά θέµατα και τις διεθνείς συµβάσεις. Το Επι-
στηµονικό Συµβούλιο θα ασχοληθεί περισσότερο µε την κατά-
στρωση της νοµικής στρατηγικής. Έτσι, λοιπόν, φαίνεται ότι είναι
ξεκάθαροι οι ρόλοι του Επιστηµονικού Συµβουλίου, του ΚΑΣ και
της ΕΝΥ.

Ακούστηκε για το Γραφείο Νοµοθετικής Πρωτοβουλίας και
αναρωτήθηκαν τι θα κάνει, ειπώθηκε ότι δεν έχει το ΥΠΕΞ νοµο-
θετικό κ.λπ.. Για όποιον διαβάσει το άρθρο 3, το Γραφείο Νοµο-
θετικής Πρωτοβουλίας έχει δεκατρείς αρµοδιότητες. Θέλετε να
σας τις ξαναδιαβάσω; Και µας ρωτάτε τι θα κάνει αυτό το Γρα-
φείο Νοµοθετικής Πρωτοβουλίας; Αν είναι δυνατόν! Είναι µπρο-
στά σας. Διαβάστε το. Έχει δεκατρείς αρµοδιότητες.

Για το ΕΚΕΜ τα χρήµατα θα δοθούν. Είναι δέσµευση, το έχου-
µε πει. Δεν χρειάζεται κάτι άλλο ιδιαίτερο να πω.

Θα ήθελα, όµως, να πω κάτι ακόµα. Ο κ. Κωνσταντινόπουλος
προσπάθησε να βάλει θέµα αντισυνταγµατικότητας. Κοιτάξτε.
Διαβάζοντας την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βου-
λής, λέει: «Προβληµατισµός γεννάται ως προς τη συνταγµατικό-
τητά της, για το άρθρο, και λοιπά».

Όντως υπάρχει προβληµατισµός και υπάρχει και απόφαση αν-
τίθετη, του Συµβουλίου της Επικρατείας, την οποία επικαλούµαι,
σύµφωνα µε την οποία µπορούν να γίνουν αυτά που λέει, γι’ αυτό
και η Επιστηµονική Επιτροπή µιλάει για προβληµατισµό και όχι
για τίποτε άλλο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την ανοχή. 
Εκείνο, όµως, που µου κάνει µεγάλη εντύπωση, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, είναι ότι και µε τη νοµοτεχνική βελτίωση, µε την
οποία πέρα από τη διαφάνεια διασφαλίζονται επίσης και οι διαρ-
ροές και η µυστικότητα, συνεχίζει να υπάρχει αντίδραση. Καλώ,
λοιπόν, και από αυτό το Βήµα τη Νέα Δηµοκρατία να ψηφίσει το
συγκεκριµένο άρθρο.

Θα ήθελα να δώσω δύο απαντήσεις για τον κ. Καρρά και ολο-
κληρώνω. Η απόφαση για την εκπροσώπηση του υπαλλήλου λαµ-
βάνεται από τον Υπουργό. Προφανώς και ο Υπουργός Εξωτερι-
κών δεν θα λάβει απόφαση ενάντια σε συµφέροντα του Υπουρ-
γείου. Επειδή, όµως, είναι νοµικός ο κ. Καρράς θα ήθελα να του
πω ότι, όπως πληροφορούµαι, το Νοµικό Συµβούλιο του Κρά-
τους δεν µπορεί να εκπροσωπήσει ενάντια του δηµοσίου κάτι το
οποίο θα ήταν απαγορευµένη, ενδοστρεφής προσφυγή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Εξωτερικών έχει
µπροστά του µια µεγάλη νοµοθετική πρωτοβουλία και είναι η αλ-
λαγή του οργανισµού του Υπουργείου. Ταυτόχρονα, όµως, όπως
ειπώθηκε, είναι το νοµοσχέδιο για το Ινστιτούτο της Βενετίας,
είναι το νοµοσχέδιο για το Συµβούλιο του Απόδηµου Ελληνισµού
και είναι το νοµοσχέδιο για τη Μεταφραστική Υπηρεσία.

Θεωρούµε ότι στα σηµεία της εξωτερικής πολιτικής και ειδικά
σε ένα τέτοιο δεν χωράει µικροπολιτική και ούτε είναι καλό για
την Αντιπολίτευση να φαίνεται ότι πολλοί από τους Βουλευτές
της δεν έχουν διαβάσει καν το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Υφυπουργό Εξωτερικών κ. Γιάννη Αµανατίδη.
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Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού
Συνδέσµου- Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαος Κούζηλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω µε αυτά που ανέφερε ο κ. Κοτζιάς και

ο κ. Ξυδάκης. Είπαν ότι ο κόσµος µετασχηµατίζεται, πρέπει να
σκεφτούµε ποιοι είµαστε και πού πάµε. Είναι ένας κόσµος της
παγκοσµιοποίησης και θα πρέπει να είµαστε µέσα. Δηλαδή τώρα
τι µας λέτε; Ότι πρέπει να ζούµε σε ένα παγκοσµιοποιηµένο πε-
ριβάλλον και πρέπει να ακολουθούµε τις τακτικές που εφαρµόζει
ο µεγάλος Σόρος των ΜΚΟ µε το open society;

Αυτό είπατε. Παγκοσµιοποίηση, είπατε. Και αν δούµε λιγάκι
πώς είναι οι εξελίξεις και τι συµβαίνει αυτή τη στιγµή στον κόσµο,
ο πλέον πολέµιος της παγκοσµιοποίησης είναι ο νέος πλανητάρ-
χης, ο Ντόναλντ Τραµπ. Και µη ξεχνάµε τις δηλώσεις της Τερέ-
ζας Μέι, της Βρετανίδας Πρωθυπουργού, που για τι µίλησε; Για
τον έλεγχο των συνόρων, έλεγχο λαθροµετανάστευσης, έλεγχο
του εµπορίου µε το περίφηµο βρετανικό Brexit, για το οποίο πολ-
λοί έλεγαν ότι θα καταρρεύσουν όλα κ.λπ., κ.λπ.. Και στην ουσία
τώρα όποιος δει την κατάσταση, θα διαπιστώσει ότι η λίρα ανε-
βαίνει και βλέπουµε ότι το εµπορικό ισοζύγιο παραµένει σταθερό
και έχει κι αυξητικές τάσεις. 

Επίσης, θα πρέπει να δούµε και ποιοι είναι πλέον οι υποστηρι-
κτές της παγκοσµιοποίησης. Η Κίνα και η Γερµανία, αυτές οι δύο
χώρες έχουν µείνει.

Αυτές οι δύο χώρες είναι που προσπαθούν αυτή τη στιγµή και
να µιλήσουν για την παγκοσµιοποίηση και να την υποστηρίξουν. 

Ο κόσµος αλλάζει και το βλέπουµε. Εξελίξεις θα έχουµε πολύ
σύντοµα. Τον Μάρτιο έχουµε τις εκλογές στην Ολλανδία, µετά
θα έχουµε τις γερµανικές εκλογές, η Γαλλία προετοιµάζεται. Και
θα δούµε σύντοµα στην Ευρώπη πάρα πολλές αλλαγές και εξε-
λίξεις. Πολλοί λένε ότι η Αγγλία ήταν η αρχή. Στην Αγγλία αυτή
τη στιγµή το κλίµα που υπάρχει είναι ότι απαλλαχθήκαµε. Και –
σηµειωτέον- δεν είχαν ευρώ, είχαν το δικό τους νόµισµα. 

Επίσης, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι όλο αυτό το ωραίο πανη-
γύρι της παγκοσµιοποίησης του Σόρος και των υπόλοιπων έχει
στόχο τις ΜΚΟ, που είναι µια πολύ µεγάλη, ωραία και καλή µπίζ-
να -το έχουµε πει και το έχουµε αποδείξει πάρα πολλές φορές-
και τις οποίες υποστηρίζουν όλα τα κόµµατα. Τις ΜΚΟ τις υπο-
στηρίζουν όλοι. Για παράδειγµα, η «PRAKSIS» υποστηρίζεται από
την ΟΝΝΕΔ. Δεν πρέπει να το ξεχνάµε αυτό και το τι προσπά-
θησε να κάνει η ΟΝΝΕΔ µαζί µε την «PRAKSIS» σε σχολεία, για
να φέρνει παιδάκια που έλεγαν και λοιπά. 

Είδαµε στο Ελληνικό πριν από λίγες ηµέρες να απαγορεύουν
στον Έλληνα Υπουργό -όποια κι αν είναι η γνώµη µας για τον κ.
Μουζάλα, δεν µπορούµε να παραβλέψουµε ότι είναι ο Έλληνας
Υπουργός- κάποιοι, που ας πούµε ότι είναι αλληλέγγυοι, να µπει
στο Ελληνικό και να φωνάζουν φυσικά ότι «εδώ κάνουµε κου-
µάντο εµείς».

Κι εδώ έχουµε κάποια ερωτήµατα. Ποιοι είναι αυτοί και τι θα
γίνει µε αυτούς; Από πού χρηµατοδοτούνται και τι θα συµβεί; Θα
συλληφθεί κανείς, να δούµε από πού παίρνουν τα χρήµατα; 

Θα προχωρήσουµε και στο θέµα της διαπραγµάτευσης. Προς
όλα τα µνηµονιακά κόµµατα: Νοµίζετε ότι ενδιαφέρει τον Έλληνα
αυτή τη στιγµή τι γίνεται στη διαπραγµάτευση; Νοµίζετε ότι τον
ενδιαφέρει αν θα πάτε σε τέταρτο µνηµόνιο, αν θα πετύχει η δια-
πραγµάτευση και τι θα γίνει; Αυτή τη στιγµή ο Έλληνας αυτό που
κοιτάζει, αυτό που τον νοιάζει είναι το πώς θα επιβιώσει, πώς θα
περάσει την επόµενη ηµέρα.

Το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής µιλάει για εθνικό νό-
µισµα ή τέταρτο µνηµόνιο. Άρα σχετικά µε όλα αυτά που υπήρ-
χαν και ακούγονταν και λέγονταν όλον αυτόν τον καιρό, τελικά
προς τα εκεί βαδίζουµε, προς ένα τέταρτο µνηµόνιο. Και φυσικά
όλα αυτά θα τα κάνει η Γερµανία για να µπορέσει να ελέγξει τη
χώρα µας. Συνέχιζε, συνεχίζει και θα συνεχίζει, όσο θα υπάρχει
το µνηµόνιο, να µας ελέγχει σε µέγιστο βαθµό. Η «CAPITAL ECO-
NOMICS» προβλέπει την κατάρρευση του ευρώ. Όµως, κανένα
κανάλι, κανένα µέσο µεγάλο απ’ όλα αυτά τα συστηµικά δεν έχει
µιλήσει, δεν έχει πει τίποτα. 

Και έχουµε και τη Νέα Δηµοκρατία, που τι λέει; Δεν θα ψηφί-
σουµε κανένα µέτρο. Θα καταψηφίσουµε και θα τα πολεµήσουµε
όλα. Μα, όλα αυτά τα µέτρα που αυτή τη στιγµή εσείς λέτε ότι

θα τα καταψηφίσετε, δηλαδή το τέταρτο µνηµόνιο -αν θα έρθει-
του ΣΥΡΙΖΑ ή τα µέτρα της διαπραγµάτευσης, τα έχετε ψηφίσει
τον Αύγουστο του 2015. Την εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ που λέτε
ότι θα καταψηφίσετε, θα κάνετε, θα δείξετε, όλα αυτά τα έχετε
ψηφίσει τον Αύγουστο του 2015 και πιο πριν, από το 2013 µε τον
Σαµαρά. Οπότε ας αφήσουµε τα παραµύθια και το δήθεν αντι-
στασιακό.

Ένα άλλο θέµα των ηµερών, βασικό, ήταν η ας πούµε υποτι-
θέµενη κρίση στα Ίµια, κάτι για το οποίο πολύ σωστά ο κ. Αµα-
νατίδης , ο κ. Βίτσας, ο κ. Καµµένος –µερικά ονόµατα αναφέρω-
δήλωσαν ότι δεν υπάρχουν «γκρίζες ζώνες». Και νοµίζω ότι συµ-
φωνούµε όλοι, δεν νοµίζω ότι χρειάζεται κάποιος άλλος να πει
κάτι γι’ αυτό. Εγώ διάβασα την πρώτη δήλωση του κ. Βίτσα γι’
αυτό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ο Κουµουτσάκος το δήλωσε
πρώτος αυτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ας µη µιλάµε τώρα για «γκρίζες
ζώνες» και για το ποιος το δήλωσε πρώτος και τι έκανε. 

Γιατί µας απαγορευόταν επί Νέας Δηµοκρατίας να ανέβουµε
στα Ίµια; 

Στα Ίµια µπορούµε να πάµε αυτή τη στιγµή; Με ελικόπτερο
πήγε ο κ. Καµµένος. Μπορούµε να πάµε να ανέβουµε; Ο Αρχη-
γός µας την προηγούµενη εβδοµάδα, εντός της Αιθούσης, είπε
να πάει Εθνική µας Αντιπροσωπεία να υψώσει σηµαία στα Ίµια.
Μπορούµε να το κάνουµε αυτό; Ή -όπως έλεγε κάποια στιγµή η
Νέα Δηµοκρατία- να µη σηκώνουµε τους τόνους για να µη δί-
νουµε πατήµατα; Δεν µπορούµε να ασκήσουµε τα κυριαρχικά
µας δικαιώµατα; Αυτό µας λέτε; Αυτή είναι εξωτερική πολιτική; 

Γιατί έλεγε ο κ. Καµµένος ότι εδώ είναι το σπίτι µας. Αφού είναι
το σπίτι µας, ας πάµε ρε παιδιά. Πώς πήγαµε στο Καστελόριζο;
Έτσι να πάµε και εκεί. Έχει κάποιος πρόβληµα; Κάποια πτέρυγα
της Βουλής δεν θα έρθει; 

Πρόταση προς το Υπουργείο Εξωτερικών και προς το Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας: Να πάει Εθνική Αντιπροσωπεία στα Ίµια,
για να λύσουµε το θέµα µε τους Τουρκοµογγόλους που µας
έχουν κατσικωθεί τόσα χρόνια και τόσα χρόνια όλες αυτές οι κυ-
βερνήσεις δεν έκαναν τίποτα. Τόσα χρόνια δεν έχει γίνει τίποτα
µε αυτό το πράγµα. Και τους αφήνουµε να παίζουν µπάλα στο
δικό µας γήπεδο αυτή τη στιγµή. 

Βγήκαν κάποιοι πολιτικοί Αρχηγοί και είπαν να πάµε το θέµα
στη Χάγη. Αυτός που το είπε ή –µην το πω- χαζούλης είναι ή προ-
δότης. Δεν υπάρχει άλλη περίπτωση. Δηλαδή για τα δικά µας θέ-
µατα, για το έδαφός µας θα πούµε στο Διεθνές Δικαστήριο της
Χάγης «κάντε τους ντα»; Είµαστε σοβαροί; Ας διαβάζουν λίγο
πριν µιλάνε.

Κύριε Κοτζιά, συµµετείχατε στο Συµβούλιο Εξωτερικών Υπο-
θέσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Θα ήθελα, παρακαλώ, µία
πληροφόρηση για τα θέµατα. Γιατί έπεσαν πάνω όλα τα θέµατα
µε τις προκλήσεις των Τούρκων. Αναφερθήκατε σε αυτό το θέµα;
Και εάν αναφερθήκατε, τι σας είπαν; Δεν βλέπουµε καµµία ανα-
κοίνωση από το ΝΑΤΟ, από τους φίλους µας, το ΝΑΤΟ, που το
φέρατε και µας έκατσε στο Αιγαίο. Ήρθε, και λοιπόν; Σταµάτη-
σαν να υπάρχουν ροές; Σταµάτησαν οι Τούρκοι λαθρέµποροι να
φέρνουν ανθρώπους; Όχι, κανείς, τίποτα. 

Μας λέγατε για τη FRONTEX. Αυτή τη στιγµή η FRONTEX -
άλλη µια ωραία µπίζνα!- ναυλώνει τρία πλοία –είναι µια προκή-
ρυξη που βγήκε πριν από λίγες µέρες από τα κεντρικά γραφεία
της FRONTEX στην Πολωνία- από Χίο, Μυτιλήνη και Σάµο –εάν
θυµάµαι καλά-, για να µεταφέρουν κόσµο προς τα µικρασιατικά
παράλια. Φωτογραφίζει καθαρά τι θα µεταφέρει. Είναι χωρητι-
κότητας εκατό ατόµων και σε αυτά τα άτοµα θα δίνει ένα λίτρο
νερό, έναν χυµό και ένα σάντουιτς χωρίς χοιρινό. Αυτά για να
γνωρίζουµε ότι δεν πέφτει κάτι κάτω, τα µαθαίνουµε όλα και τα
βλέπουµε και όλα. Γιατί όλα αυτά –το ξαναλέω- είναι µια µπίζνα.
Ακόµα και για τη FRONTEX αυτό είναι µια µπίζνα.

Τέλος, θα κλείσω µε το άρθρο 4 και µε µια µικρή παρατήρηση
όσον αφορά τις δαπάνες κάτω από 25.000 ευρώ. Θυµάστε πα-
λιότερα που είχε ανοίξει ένα πολύ µεγάλο σκάνδαλο µε το ΠΑ-
ΣΟΚ επί Γιωργάκη Παπανδρέου, µε τα µαύρα ταµεία, µε το
Υπουργείο Εξωτερικών και όλα τα µυστικά κονδύλια; Τα θυµάστε
αυτά; Νοµίζω ότι τα θυµάται όλος ο κόσµος. Βρέθηκαν τρελά
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ποσά, χωρίς να ξέρει κανείς που έχουν πάει. 
Στο Πολεµικό Ναυτικό και στις Ένοπλες Δυνάµεις, όπως γνω-

ρίζουµε, δίνουν κάποιες απευθείας αναθέσεις. Για µικρά ποσά
πλέον δεν χρειάζεται έγκριση, απλώς γίνεται µια ενηµέρωση για
να µπορέσει να υπάρχει µία κίνηση και να τρέχουν τα προγράµ-
µατα. Αφού, λοιπόν, λέτε ότι θέλετε διαφάνεια, µήπως χρειάζεται
να γίνεται αυτό και σε αυτά, για µικρά ποσά; Και δεν λέµε τώρα
να ενηµερώνονται τα κόµµατα της Βουλής. Ας ενηµερώνονται οι
πολιτικοί Αρχηγοί και ο Πρόεδρος της Βουλής, για να ξέρουµε
όλοι πού πάνε αυτά τα χρήµατα.

Κλείνω µε ένα µεγάλο θέµα το οποίο απασχολεί πάρα πολύ
κόσµο και το οποίο δεν ξέρω εάν έχει φτάσει στα αφτιά σας.
Αφορά την προσπάθεια που έγινε για προσαγωγή του Σεβασµιώ-
τατου Μητροπολίτη Πειραιά Σεραφείµ, αλλά και για τη Μονή
Εσφιγµένου.

Αυτό που βλέπουµε και αυτό που λέει όλη η ελληνική κοινωνία
είναι ότι σκοπός σας δεν είναι αυτά που λένε ή αυτά που γίνονται,
αυτά που θα γίνουν, αλλά θέλετε αυτή τη στιγµή να βρεθεί ένας
µητροπολίτης µε χειροπέδες, να τον ταπεινώσετε, να βρεθούν
ιερωµένοι, ιεροµόναχοι µε χειροπέδες, να τους ταπεινώσετε και
έτσι να περάσουν όλα τα σχέδια της παγκοσµιοποίησης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τώρα, µετά τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, προχωρούµε στον κατάλογο
των οµιλητών.

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Δαβάκης, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Άκουσα µε προσοχή, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, τον αγαπητό Υφυπουργό Εξωτερικών, τον κ.
Αµανατίδη, να µας εγκαλεί για την αυστηρή κριτική που ασκή-
σαµε σε αυτό το νοµοσχέδιο.

Πιστεύω ότι η κριτική της Νέας Δηµοκρατίας, και δια του ει-
σηγητού αλλά και διά του εκλεκτού συναδέλφου κ. Κεφαλο-
γιάννη, ως Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου, ήταν και λελογισµέ-
νη και συγκεκριµένη και, όπως πολύ σωστά είπε και ο εισηγητής
ο κ. Κουµουτσάκος, πάνω σε συγκεκριµένα, απτά στοιχεία και
αποδείξεις. 

Διαβάζοντας, κύριε Υπουργέ, την έκθεση της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας θα δείτε ότι -σχολιάζοντας το άρθρο 2 παράγραφος
4- δίνεται εξουσιοδότηση στον κύριο Υπουργό να ρυθµίσει µε
απόφασή του θέµατα εσωτερικής οργάνωσης και λειτουργίας
του Επιστηµονικού Συµβουλίου –θα το έχετε φυσικά διαβάσει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Απάντησε ο
κ. Αµανατίδης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεν το άκουσα. 
Συνεχίζει και αναφέρει ότι υπό το φως των ανωτέρω, που κάνει

ένα νοµικό σκεπτικό, προβληµατισµός γεννάται ως προς τη συν-
ταγµατικότητα. Δηλαδή, εγείρονται και συνταγµατικά ζητήµατα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Υπάρχει από-
φαση του ΣτΕ επί αυτού. Τι να κάνουµε, να µην την εφαρµό-
σουµε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Εντάξει. Όχι να τις εφαρµόσουµε.
Άλλωστε µε τις αποφάσεις του ΣτΕ έχετε ιδιαίτερη συµπάθεια,
είναι γνωστό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Αγνοείτε την
απόφαση του ΣτΕ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Όταν ακούµε ΣτΕ και ΣΥΡΙΖΑ, αντι-
λαµβάνεστε ότι ένα ρίγος διέρχεται την πλάτη των συναδέλφων
του ΣΥΡΙΖΑ. Ήρθε η ώρα να υποφέρετε και εσείς µε τον ελληνικό
λαό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Έχουν υποφέρει πολλές κυβερνήσεις.
Σεβασµός και δέος στους θεσµούς!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ακριβώς, σεβασµός στους θεσµούς.
Να το πείτε και στον κ. Παππά, που λέει και διάφορα. Τέλος πάν-
των.

Το γενικό συµπέρασµα, που αποκοµίζει κάποιος που καλόπι-
στα προσεγγίζει το νοµοθέτηµα αυτό, είναι ότι η Κυβέρνηση για
µια ακόµη φορά επέλεξε να ακολουθήσει τον δρόµο των ηµίµε-
τρων και των εύκολων λύσεων. Επέλεξε να δώσει µια πλαστή αί-
σθηση µεταρρυθµιστικής δραστηριότητας παρά να προχωρήσει

σε οριστικές ρυθµίσεις και ουσιαστικές τοµές. Αν το είχε αντιµε-
τωπίσει µε τη δέουσα προσοχή, αυτό το σχέδιο νόµου θα ήταν
µία χρυσή ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, για την επίλυση κρίσιµων ζη-
τηµάτων και την ολοκλήρωση του εδώ και πολλά χρόνια ανα-
γκαίου εκσυγχρονισµού των δοµών του Υπουργείου Εξωτερικών. 

Είναι ζητήµατα τα οποία τα είδαµε αυθεντικά από την ακρόαση
φορέων κατά την επιτροπή, που οι άνθρωποι αυτοί, µακράν της
πολιτικής, αν θέλετε, ή έστω κάπως µακράν της πολιτικής, πε-
ριέγραψαν ακριβώς την περιρρέουσα ατµόσφαιρα και τα δοµικά
προβλήµατα, τα οποία αντιµετωπίζει το Υπουργείο Εξωτερικών.

Ενδεικτικά ένα κρίσιµο ζήτηµα το οποίο θα µπορούσε το νο-
µοσχέδιο αυτό να επιλύσει είναι αυτό της βαθµολογικής κατάτα-
ξης των υπαλλήλων των κλάδων διοίκησης, πληροφορικής και
εµπορικών ακολούθων του Υπουργείου. Η απουσία ρύθµισης για
το θέµα έχει δηµιουργήσει σηµαντικά προβλήµατα, µερικά εκ
των οποίων αναφέρονται σε σχετική επιστολή των εκπροσώπων
των υπαλλήλων, την οποία θα καταθέσω στα Πρακτικά. Το θέµα
είναι ώριµο και υφίσταται ξεκάθαρη ανάγκη νοµοθετικής παρέµ-
βασης, όπως φαίνεται και από τη γνωστή απόφαση του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους, την οποία επίσης καταθέτω στα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Δαβάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Την έχετε δια-
βάσει;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Βεβαίως.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Αναιρεί το

επιχείρηµά σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Όχι, κάνετε λάθος. Μπορούµε να το

συζητήσουµε, αλλά δεν έχω χρόνο. 
Το ερώτηµα που ανακύπτει είναι απλό: Γιατί καθυστερεί η πο-

λιτική ηγεσία την ανάληψη νοµοθετικής πρωτοβουλίας για τη
ρύθµιση της βαθµολογικής κατάταξης των υπαλλήλων; Το θέµα
εκκρεµεί εδώ και αρκετούς µήνες, ενώ, όπως ο ίδιος ο κύριος
Υπουργός –και ο κ. Αµανατίδης- ανέφερε κατά τη διάρκεια της
συζήτησης στην επιτροπή, το σηµερινό νοµοσχέδιο βρίσκεται σε
διαβούλευση από τον Μάιο. Η απουσία από το κείµενο σαφών
ρυθµίσεων για το θέµα δηµιουργεί ερωτήµατα για την πολιτική
βούληση και τη διαχειριστική ικανότητα της Κυβερνήσεως όσον
αφορά την εφαρµογή νόµων που η ίδια έχει ψηφίσει.

Εκτός από την απουσία ρύθµισης για αυτό το σηµαντικό θέµα,
ενδεικτικό της ανορθολογικής προσέγγισης και της προχειρότη-
τας µε την οποία σχεδιάστηκε το νοµοσχέδιο που συζητάµε είναι
και το γεγονός ότι πολλές ρυθµίσεις εµπεριέχουν τον κίνδυνο να
δηµιουργήσουν δυσλειτουργίες, επικαλύψεις ή ανταγωνισµούς
µεταξύ των στελεχών και των διαφόρων κλάδων, ενώ σε αρκετά
σηµεία η αιτιολόγηση πίσω από τη δηµιουργία νέων γραφειοκρα-
τικών δοµών είναι εξόφθαλµα ελλιπής.

Όπως αναφέρεται στο άρθρο 1, στο ΚΑΣ, στο Κέντρο Ανάλυ-
σης και Σχεδιασµού, συνίσταται θέση διευθυντή που θα στελε-
χώνεται για µια τριετία από καθηγητή πανεπιστηµίου, ο οποίος
διορίζεται απευθείας από εσάς, κύριε Υπουργέ. Επίσης, προβλέ-
πονται θέσεις τακτικών επιστηµονικών συνεργατών, πάλι καθη-
γητών πανεπιστηµίου ή ερευνητών, οι οποίοι επιλέγονται από
τριµελή επιτροπή µετά από προκήρυξη.

Από το νοµοσχέδιο λείπει, όµως, οποιαδήποτε αναφορά σε ξε-
κάθαρη κατανοµή ευθυνών και αρµοδιοτήτων µεταξύ του κέν-
τρου, µε τη νέα διαµόρφωση, και του σώµατος των εµπειρογνω-
µόνων. Ούτε υπάρχει κάποια αναφορά σε µηχανισµό σύνθεσης
απόψεων µεταξύ αυτών των δύο τµηµάτων. Το είπαµε και στην
επιτροπή, όταν µίλησε ο κ. Ξυδάκης για ένα think tank και λοιπά.
Ποιος θα συνθέτει, ποιος θα δηµιουργεί ορισµένες γραµµές συγ-
κεκριµένες πάνω στα ζητήµατα τα οποία θα εκπονούνται απ’
αυτές τις συγκεκριµένες οµάδες ανθρώπων; Δεν το λέω υποτι-
µητικά, το λέω µε την έννοια της συγκρότησής τους. 

Η έλλειψη αυτή δηµιουργεί τον κίνδυνο είτε το κέντρο, η κεν-
τρική υπηρεσία, να επιστρέψει σε µια κατάσταση γενικής απα-
ξίωσης, στην οποία αναφέρθηκαν και ορισµένοι εκπρόσωποι των
υπαλλήλων του Υπουργείου κατά τη διαδικασία της ακρόασης,
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είτε να ανακύψουν και άλλα προβλήµατα και τριβές µεταξύ των
κλάδων. Θα έχουµε τριβές και θυµηθείτε το. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Πείτε ποιος
είπε για γενική απαξίωση από τους εργαζόµενους στο Υπουρ-
γείο; Ποιο σωµατείο; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Αφήστε, κύριε Υπουργέ, να
ολοκληρώσει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Προσέξτε,
πάει να φτιάξει µια κόντρα... 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ουδεµία κόντρα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Πείτε µου

ποιο σωµατείο;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να ολοκληρώ-

σει ο κ. Δαβάκης και να απαντήσει µετά ο Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, κύ-

ριε Κεφαλογιάννη, µπορεί ο κ. Δαβάκης…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να µου

κρατήσετε τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Βεβαίως.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Πείτε ποιο

σωµατείο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, το

άκουσε. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ, ησυχία!
Κύριε Δαβάκη, σας ακούµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, επειδή ευρίσκοµαι

στην Αίθουσα πολλά χρόνια…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Παράκληση

ήταν, κύριε Δαβάκη. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεν το λέω για κανέναν άλλο λόγο,

αλλά επειδή ευρίσκοµαι στην Αίθουσα πολλά χρόνια, θέλω να
σας πω ότι αυτό που απεκόµισα από την επιτροπή ήταν κάτι το
οποίο σας ανέφερα µε πολύ ορθολογισµό αυτή τη στιγµή και σε-
µνότητα, θα έλεγα. Πού υπήρξε η αντιπαράθεση; Από τα λεγό-
µενα, τις περιφράσεις, τους τρόπους που εξεφράζοντο οι
συγκεκριµένοι φορείς είδαµε ότι υπάρχει ένα πρόβληµα. Θεωρώ
ότι το ξέρετε και εσείς ως στέλεχος της κεντρικής υπηρεσίας.
Ένα πρόβληµα το οποίο θα έπρεπε να το αρµόσει η πολιτική ηγε-
σία, να αρµόσει τα διεστώτα και όχι να τα αµβλύνει. Αυτό λέω µε
αυτό που σας είπα. Τώρα, εάν νοµίζετε ότι πρέπει να είστε πιο
εξειδικευµένος, όταν µιλήσετε, παρακαλώ να εκφράσετε αυτό
που µου είπατε. 

Στα άρθρα 2 και 3 προβλέπεται η δηµιουργία δύο νέων δοµών,
ενός επιστηµονικού συµβουλίου ακαδηµαϊκών µε ειδίκευση στο
Διεθνές Δίκαιο και ενός γραφείου νοµοθετικής πρωτοβουλίας. 

Δεδοµένου ότι το Υπουργείο διαθέτει ήδη Νοµική Υπηρεσία,
όπως είπα και στην οµιλία µου στην επιτροπή, οι λόγοι πίσω από
την ίδρυση του Επιστηµονικού Συµβουλίου δεν είναι ξεκάθαροι
ούτε υπάρχει, όπως και στην περίπτωση του ΚΑΣ, ξεκάθαρη κα-
τανοµή ευθυνών µεταξύ του Συµβουλίου και της Νοµικής Υπη-
ρεσίας ή διακριτός µηχανισµός ουσιαστικής σύνθεσης απόψεων
µεταξύ αυτών των δύο οργάνων. Η µόνη σχετική αναφορά που
έχουµε για το θέµα είναι η απάντηση της πολιτικής ηγεσίας πάλι,
του Υπουργείου, κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή,
ότι καθήκον του Συµβουλίου θα είναι η «χάραξη της νοµικής
στρατηγικής της χώρας στο διεθνές πεδίο», φράση που µάλλον
µπέρδεψε περισσότερο τα πράγµατα, παρά παρείχε ουσιαστική
πληροφόρηση. 

Τι σηµαίνει «χάραξη νοµικής στρατηγικής της χώρας»; Εδώ
φέρνουµε, κύριε Υπουργέ, –και το ξέρετε, γιατί έχετε εµπειρία-
κυρώσεις συµβάσεων. Εγώ έχω υπογράψει, ως Υπουργός Εθνι-
κής Αµύνης, πριν από τέσσερα χρόνια στην Κορέα µια σύµβαση,
για κάποια στρατιωτική συνεργασία και ήρθε η κύρωσή της µετά
από τριάµισι χρόνια. Αντιλαµβάνεστε ότι υπάρχει πεδίο δόξης
λαµπρόν της Νοµικής Υπηρεσίας, ώστε τουλάχιστον να γίνονται
σύντοµα αυτές οι συµβάσεις κυρώσεων, να ψηφίζονται και να κυ-
ρώνονται και από τη Βουλή, που αργεί το Υπουργείο Εξωτερικών
να τις φέρει. 

Κύριε Πρόεδρε, το νοµοσχέδιο που κρατούµε στα χέρια µας
είναι µια χαµένη ευκαιρία, πιστεύω, να ρυθµιστούν καίρια ζητή-

µατα και να γίνουν ουσιαστικές µεταρρυθµιστικές παρεµβάσεις.
Μπορούσε να ήταν άλλου τύπου νοµοσχέδιο, το οποίο πραγµα-
τικά θα είχε και τη συναίνεση στα θετικά του στοιχεία από τη Νέα
Δηµοκρατία.

Ενδείξεις και ψήγµατα του µεταρρυθµιστικού εύρους, που θα
µπορούσε να έχει το παρόν νοµοσχέδιο, είναι µερικές από τις
ρυθµίσεις –τις ανέφερα και στην επιτροπή, ξαναλέω- που εµπε-
ριέχονται σε αυτό, όπως η διεύρυνση, πέραν της γαλλικής, του
συνόλου των γλωσσών που µπορεί κάποιος υποψήφιος διπλω-
µάτης να γνωρίζει ως δεύτερη ξένη γλώσσα ή πρόβλεψη. Βοη-
θάει πολύ κόσµο αυτό και είναι στα θετικά του νοµοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε,
όµως, τη σκέψη σας, σας παρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Όπως και το ζήτηµα των απορρήτων
κονδυλίων, που πραγµατικά θέλει διαφανή προσέγγιση µε πολλά,
βέβαια, ζητούµενα, µε τα οποία είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί
στα περαιτέρω. 

Αντί όµως να προσεγγίσει µε τη δέουσα προσοχή, η Κυβέρ-
νηση επέλεξε να περιορίσει τον αντικειµενικό σκοπό του συγκε-
κριµένου νοµοσχεδίου, µετατρέποντάς το από µία ευκαιρία
ουσιαστικών παρεµβάσεων σε ένα συνονθύλευµα άσχετων µε-
ταξύ τους διατάξεων. 

Είπε προηγουµένως ο κ. Αµανατίδης ότι έχει αρχή το νοµοσχέ-
διο και ότι διέπεται από µία συγκεκριµένη στόχευση. Όταν λέµε
«αρχή» κοινοβουλευτικά του νοµοσχεδίου λέµε: Θέλουµε να
φτιάξουµε αυτό το ποτήρι και φτιάχνουµε τα άρθρα, ούτως ώστε
να κανονίσουµε πώς θα υλοποιηθεί αυτή η συγκεκριµένη πολι-
τική επιλογή. 

Θα ήθελα να αναφερθώ στα νοµοσχέδια, τα οποία φέρνει η
Κυβέρνηση τα τελευταία δύο χρόνια, αλλά και στη διαδικασία µε
την οποία έρχονται. Και µιλάω για τις κατάπτυστες τροπολογίες,
οι οποίες συνεχώς εµφανίζονται. Απορώ πώς δεν έχουν εµφανι-
στεί τροπολογίες. Δεν γνωρίζουν οι Υπουργοί ότι συνεδριάζει σή-
µερα η Ολοµέλεια; Όποτε δούµε άλλον Υπουργό, θα καταλάβου-
µε ότι έρχεται για τροπολογία. Όλα αυτά συνθέτουν ένα αλγεινό
κοινοβουλευτικό τοπίο. Έχω ζητήσει κατ’ επανάληψη από τον
Πρόεδρο της Βουλής αυτό να το θεραπεύσει και να το καταργή-
σει. Είναι απαράδεκτο αυτό που καταγγέλλατε εσείς –θυµάµαι
την κ. Κωνσταντοπούλου- σήµερα να το εφαρµόζετε πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, κύριε συνά-
δελφε. Ολοκληρώστε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σήµερα; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, όταν λέω «σήµερα»,

εννοώ κατά τη θητεία τη δική σας. Αυτό εννοώ. 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τη δική µου
θητεία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δαβάκη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, φέρνετε προς ψήφιση στη Βουλή το σχέδιο

νόµου αναφορικά µε τον Κώδικα του Οργανισµού του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών, που περισσότερο δηµιουργεί παρά επιλύει
προβλήµατα. Είναι εµφανές ότι γίνεται από την πλευρά σας µία
αποσπασµατική, αλλά κι επιλεκτική προσπάθεια επίλυσης θεµά-
των, τα οποία αποτελούν για εσάς άµεση προτεραιότητα. 

Θα µπορούσε να ισχυριστεί κάποιος ότι επικεντρώνεστε µε ιδι-
αίτερη συµπάθεια στο ακαδηµαϊκό προσωπικό, στην πλήρωση
θέσεων στο υπό σύσταση Επιστηµονικό Συµβούλιο, µάλιστα µε
διευρυµένες αρµοδιότητες από καθηγητές πανεπιστηµίων σε τέ-
τοιον βαθµό, που είναι εµφανής σε µερικές περιπτώσεις η προ-
σπάθεια υποβάθµισης, ενδεχοµένως, του διπλωµατικού κλάδου,
αναγνωρίζοντας της υπηρεσίες που έχουν προσφέρει διαχρονικά
οι Έλληνες διπλωµάτες στην προώθηση των ελληνικών θέσεων.
Τους τιµούµε όλοι µας ιδιαίτερα. 

Από την άλλη µεριά, δηµιουργείτε καθεστώς διπλοθεσιτών,
όπως έλεγε σήµερα ένας έγκυρος δηµοσιογράφος, καθώς οι επι-
στήµονες που θα το απαρτίζουν θα διατηρούν και την πανεπι-
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στηµιακή τους έδρα. Θα ήταν πολύ ενδιαφέρον, αν ψηφιστεί, να
µην προβλέπει αποζηµίωση. Προσωπικά, εκτιµώ ότι θα σας
προσδώσει κύρος, αλλά οπωσδήποτε και στο υπό ψήφιση Επι-
στηµονικό Συµβούλιο. 

Αφού έχετε, κύριε Υπουργέ, όπως είπα και στον κύριο Υφυ-
πουργό στην αρµόδια επιτροπή, περίσσευµα επιστηµόνων, δεν
τους στέλνετε και στην Υπηρεσία Πολιτικών Υποθέσεων της Θρά-
κης, που είναι ιδιαίτερα υποστελεχωµένη; Θα ήταν σκόπιµη η
συγκρότηση ενός συµβουλίου µεικτής σύνθεσης στη Θράκη, που
θα εξετάζει τις ευπάθειες, τα προβλήµατά µας και τα λοιπά θέ-
µατα που έχουν σχέση µε τη διπλωµατία. Με αυτόν τον τρόπο
θα δείξετε και έµπρακτα, όπως έχουµε συζητήσει, ότι ενδιαφέ-
ρεστε για τη συγκεκριµένη υπηρεσία, που έχει µείνει µε έναν
πρόξενο και µε ελάχιστους συνεργάτες, την ώρα µάλιστα που ο
πρόξενος της γειτονικής χώρας στην Κοµοτηνή επιδεικνύει κατά
παράβαση του Διεθνούς Δικαίου ιδιαίτερη και ενοχλητική κινητι-
κότητα, ενώ έπρεπε να περιορίζετε στα αµιγώς προξενικά του
καθήκοντα, όπως προβλέπει η Σύµβαση της Βιέννης περί προξε-
νικών σχέσεων. 

Ο Πρόεδρός µας και όλη η Νέα Δηµοκρατία ζητήσαµε και ζη-
τούµε τη σύσταση του Συµβουλίου Εθνικής Ασφάλειας, απαραί-
τητο όργανο για χάραξη πολιτικών και αντιµετώπιση κρίσεων. 

Με αφορµή τη σηµερινή συζήτηση, όµως, θα ήθελα κύριε
Υπουργέ, να αναφερθώ σε σηµαντικά κατά τη γνώµη µου θέµατα
που αφορούν το Υπουργείο σας, αυτά που αφορούν και τις σχέ-
σεις µας µε τη γειτονική χώρα, την Τουρκία. Και νοµίζω ότι θα
ήταν σκόπιµο, όταν έχετε τη συνεργασία σας, να προωθείτε θέ-
µατα, τα οποία προκύπτουν και προβλήµατα λόγω γειτνίασης,
όπως είναι οι ζωονόσοι, όπως είναι τα αλλεπάλληλα πληµµυρικά
φαινόµενα, όπως είναι οι ψεκασµοί που δεν γίνονται από την απέ-
ναντι πλευρά, όπως είναι η διαχείριση των υδάτινων όγκων στα
φράγµατα του Ιβαΐλογκραντ σε ό,τι αφορά τη γειτονική χώρα τη
Βουλγαρία.

Μάλιστα λόγω των καιρικών φαινοµένων που αντιµετώπισε η
περιοχή µας, είχαν αγωνία όλοι τους τι ακριβώς πάλι µπορεί να
συµβεί εξαιτίας των υδάτινων όγκων, που η γειτονική χώρα µε
τις εταιρείες της δεν σέβεται όσο θα έπρεπε, διότι η λεκάνη
απορροής του Έβρου είναι πάντα επικίνδυνη. 

Επίσης, θα ήθελα να σας ζητήσω τη µετεξέλιξη του αστυνοµι-
κού συνδέσµου. Είναι ένας θεσµός που έχει πραγµατικά µέσα
από τον χρόνο εδραιωθεί στη συνείδηση όλων των αρχών του
ελληνικών κράτους και ιδιαίτερα του Υπουργείου Εξωτερικών και
πιστεύω ότι η µετεξέλιξή του σε αστυνοµικό ακόλουθο, σε αντι-
στοίχιση µε αυτούς του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, θα είναι και
µια αναγνώριση, ταυτόχρονα όµως θα τους δώσετε και φτερά
να πετάξουν στο πλαίσιο αυτής της δραστηριότητάς τους.

Πολλές φορές έλεγα και λέω ότι η Κατεχάκη µε τις υπηρεσίες
της είναι ένα µικρό Υφυπουργείο Εξωτερικών, διότι εσείς τώρα
που ηγείστε του Υπουργείου Εξωτερικών αντιλαµβάνεστε ποια
είναι η προσφορά αυτών των υπηρεσιών µέσα από τους διαύ-
λους τους οποίους έχουµε δηµιουργήσει.

Επειδή το δηµοσιονοµικό κόστος είναι ελάχιστο, θα ήταν µια
γενναία πράξη, αφού το ζητήσαµε και µε τον εισηγητή µας τον
κ. Κουµουτσάκο και στην αρµόδια επιτροπή, και πράγµατι είναι
ένα διαχρονικό αίτηµα και της ΠΟΑΞΙΑ αλλά και της ΠΟΑΣΥ. 

Αξίζει να τονιστεί ότι αυτή την περίοδο έχουµε δέκα αξιωµατι-
κούς σε ισάριθµες πρεσβείες του εξωτερικού. Την περίοδο της
αρχηγίας µου είχαµε τριάντα εννέα. Και, πράγµατι, η προίκα την
οποία έφερναν, επιστρέφοντας µετά από µια τριετία στο εξωτε-
ρικό και ασχολούµενοι µε τα θέµατα τα οποία απασχολούν το ελ-
ληνικό κράτος και την ελληνική κοινωνία και µέσα από αυτές τις
γνωριµίες, ήταν ιδιαίτερα χρήσιµη στην άσκηση των καθηκόντων
τους.

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι έχετε την ευκαιρία να το πράξετε
και αν δεν το πράξετε, εφόσον δεν το συµπεριλάβατε στον υπό
ψήφιση νόµο, ελπίζω ότι θα το πράξετε µια άλλη φορά, αρκεί
όµως να δεσµευτείτε σήµερα προς αυτή την κατεύθυνση, γιατί
αρκετοί από το Σώµα της Ελληνικής Αστυνοµίας παρακολουθούν
απόψε τη συζήτηση και γνωρίζουν ότι θα το έθετα πλέον ως πρό-
ταση και στην Ολοµέλεια του ελληνικού Κοινοβουλίου. 

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς, στρατηγέ.
Τον λόγο έχει ο καθηγητής Κώστας Δουζίνας, Βουλευτής του

ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Γύρισα σήµερα τα ξηµερώµατα από το Λονδίνο και δεν αισθά-

νοµαι και πολύ καλά. Δεν θα µιλούσα, λοιπόν, αλλά θεωρώ ότι
είναι απαραίτητο να γραφτεί στα Πρακτικά µια απάντηση σε µια
αήθη επίθεση που έγινε νωρίτερα εναντίον του κ. Χρήστου Ρο-
ζάκη. 

Εγώ τον κ. Ροζάκη δεν τον ξέρω προσωπικά. Έχω διαβάσει το
έργο του, έχω διαβάσει αποφάσεις του Δικαστηρίου των Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων στο οποίο υπήρξε αντιπρόεδρος.

Πρόκειται περί ενός από τους πιο σηµαντικούς Έλληνες νοµι-
κούς και σίγουρα ο ένας εκ των δύο Ελλήνων νοµικών, ο οποίος
έφθασε στα υψηλότατα αξιώµατα, στο Προεδρείο των σηµαντι-
κότερων διεθνών δικαστηρίων.

Πρέπει, λοιπόν, να γραφτεί στα Πρακτικά ότι αυτή εδώ η Ολο-
µέλεια δεν αποδέχεται αυτές τις επιθέσεις. Οι επιθέσεις είχαν
σχέση µε αποφάσεις, στις οποίες είχε συµµετάσχει ο κ. Ροζάκης
και οι οποίες πήγαν εναντίον της Ελλάδος σε θέµατα µειονοτή-
των. Αυτό είναι τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα υπάρχουν για να υποστηρίζουν τις µειονότητες, όχι τις
πλειονότητες. Οι πλειονότητες ψηφίζουν, έχουν τους αντιπρο-
σώπους τους στη Βουλή, τα κόµµατά τους και υποστηρίζουν τα
συµφέροντά τους. Χρειαζόµασταν τα ανθρώπινα δικαιώµατα
ακριβώς για να υπερασπίζουν τις µειονότητες.

Όµως, θα σας πω και κάτι άλλο. Ο µεγαλύτερος Αµερικάνος
δικαστής του 20ου αιώνα, ο Όλιβερ Βέντελ Χολµς, ο οποίος ήταν,
βέβαια, νοµικός φιλόσοφος ρεαλιστής, έλεγε στους φοιτητές
του, όταν έκανε µάθηµα, ότι όταν πηγαίνεις στα δικαστήρια πολ-
λές φορές είναι πιο καλό να µαθαίνετε τι µπρέκφαστ είχε ο δικα-
στής ή αν είχε καµµιά φασαρία µε τη γυναίκα του το προηγού-
µενο βράδυ παρά να διαβάζετε τα προηγούµενα και τους νό-
µους. 

Τι εννοούσε, δηλαδή, ο Όλιβερ Χολµς; Εννοούσε, όπως το ξέ-
ρουµε και όπως το είδαµε και µε τις πρόσφατες αποφάσεις του
Σ.τ.Ε., ότι σε πάρα πολλές δύσκολες υποθέσεις νοµικές, δικαστι-
κές, δεν υπάρχει µια σωστή νοµική απάντηση. Εποµένως οι προ-
σωπικές διαθέσεις, τα συναισθήµατα, η ιδεολογία, οι απόψεις
περί της αισθητικής των δικαστών είναι σηµαντικές.

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, να έχεις κάποιον σ’ ένα όργανο
που σε συµβουλεύει, ο οποίος ξέρει προσωπικά και δικαστές,
αλλά και άλλους σηµαντικούς παράγοντες του Διεθνούς Δικαίου,
της διεθνούς πολιτικής, είναι κάτι το οποίο είναι εξαιρετικά ση-
µαντικό. Θα έλεγα, δηλαδή, µακάρι να είχαµε παραπάνω Ροζά-
κηδες να τους πάρει ο Κοτζιάς να τους βάλει στην επιτροπή του.

Όµως, τώρα να γυρίσω πολύ γρήγορα στα θέµατα, τα οποία
µας απασχολούν σήµερα και να πω ότι ως πρόεδρος της επιτρο-
πής –µεγάλη τιµή µου έχει κάνει η Βουλή να µε έχει εκλέξει πρό-
εδρο της επιτροπής- και σ’ αυτό το θέµα, αλλά και γενικότερα,
έχουµε –νοµίζω- πετύχει να έχουµε µια καλή συζήτηση, µια αρ-
κετά ήπια και δηµιουργική αντιµετώπιση των θεµάτων που έ-
χουµε και πολλές φορές να βρίσκουµε και συνεννοήσεις. Με
αυτή την έννοια νοµίζω ότι είναι κάπως άνευ λόγου τώρα να συ-
ζητάµε τον κανονισµό του Υπουργείου Εξωτερικών και να µπαί-
νουν τα θέµατα µε την αξιολόγηση κ.λπ.. Τέλος πάντων… 

Ακούστηκε, λοιπόν, από πολλές πλευρές της Αντιπολίτευσης
η κατηγορία ότι δεν έχει αρχή, δεν έχει φιλοσοφία αυτό το νο-
µοσχέδιο και, επίσης, ένα δεύτερο περί ευνοιοκρατίας, ρουσφε-
τιών, διορισµών ηµετέρων κ.λπ.. 

Όσον αφορά το δεύτερο, νοµίζω ότι απαντήθηκε. Όπως σας
είπα εξάλλου αν είναι ο κ. Ροζάκης και ανάλογοι καθηγητές Νο-
µικής να µπουν στο Επιστηµονικό Συµβούλιο, µακάρι να είχαµε
και περισσότερους. Και, βέβαια, ούτε ο κ. Ροζάκης ούτε οι πε-
ρισσότεροι καθηγητές του Δηµοσίου Δικαίου και του Διεθνούς
Δικαίου που ξέρω εγώ είναι οπαδοί του ΣΥΡΙΖΑ. Έτσι δεν είναι;
Είναι άνθρωποι, οι οποίοι ανήκουν στον γενικότερο δηµοκρατικό
χώρο. Δεν είναι οπαδοί του ΣΥΡΙΖΑ. Εποµένως δεν είναι ότι εδώ
ο κ. Κοτζιάς ή οποιοσδήποτε άλλος πάει να προωθήσει τα παιδιά
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του ΣΥΡΙΖΑ, ας πούµε.
Υπάρχει, όµως, φιλοσοφία, αγαπητοί συνάδελφοι. Δεν είναι

όπως το είπατε χωρίς αρχή ή χωρίς συνοχή. Θα σας πω τη φιλο-
σοφία όπως τη βλέπω εγώ. Φαντάζοµαι και ο κύριος Υπουργός
έτσι θα τη βλέπει. Είναι κοµµάτι στην υποχρέωση, την οποία έχει
αυτή εδώ η Κυβέρνηση και στο Υπουργείο Εξωτερικών και γενι-
κότερα να προχωρήσει στη δηµιουργία ενός κανονικού κράτους,
ενός κράτους, το οποίο υπακούει στο κράτος δικαίου, το οποίο
είναι αποτελεσµατικό και το οποίο είναι ενηµερωµένο. 

Με µια έννοια αυτή θα είναι και η υστεροφηµία της Κυβέρνη-
σης. Απ’ ό,τι µας λέτε πρόκειται να φύγουµε γρήγορα. Αν φτιά-
ξουµε θεσµούς, εάν κάνουµε µια θεσµική θεµελίωση και στο
Υπουργείο Εξωτερικών, αλλά και σ’ όλον τον κρατικό οργανισµό,
η οποία ακριβώς δηµιουργεί εκείνες τις οµάδες, εκείνα τα think
tanks, όπως λέτε, εκείνους τους θεσµούς, οι οποίοι θα µπορέ-
σουν σε µια διαδικασία πέντε, δέκα χρόνων να µας φτιάξουν ένα
κανονικό κράτος, που δεν έχουµε αυτή τη στιγµή, τότε αυτή είναι
η υστεροφηµία του ΣΥΡΙΖΑ και πολύ καλά το κάνει.

Εποµένως οι τρεις θεσµοί που φτιάχνονται, το ΚΑΣ, το Επιστη-
µονικό Συµβούλιο και ο θεσµός γύρω από τα µυστικά κονδύλια,
όχι µόνο είναι απαραίτητοι, αλλά νοµίζω ότι είναι κεντρική µας
υποχρέωση να φτιάξουµε κάτι τέτοιο.

Όπως σας είπα ήµουν στην Αγγλία, όπου συνάντησα Άγγλους
και Ιρλανδούς και πανεπιστηµιακούς και πολιτικούς. Αυτή τη
στιγµή οι Ιρλανδοί συνάδελφοι µου είπαν ότι η Ιρλανδία εκτός
από δύο think tanks που έχει στο Υπουργείο Εξωτερικών, έχει
αναθέσει σε άλλα τρία think tanks, εξωτερικά, να εξετάσουν τις
επιδράσουν τις επιδράσεις του Brexit στην Ιρλανδία. Βέβαια, η
Ιρλανδία είναι ένα από τα κράτη που έχουν το µεγαλύτερο πρό-
βληµα και είναι λογικό αυτό. Εµείς τι κάνουµε;  

Και άκουσα τον κ. Κοτζιά, που είναι επίσης καθηγητής, ο
οποίος µίλησε για την παγκοσµιοποίηση, τον κατακερµατισµό,
την τρίτη επανάσταση τη βιοµηχανική, την τέταρτη των ροµπότ
κ.λπ.. Αυτή τη στιγµή το πρώτο είναι ότι είµαστε σε κατάσταση
ανάγκης και δεν συζητιέται πολύ στην Ελλάδα. Αυτή τη στιγµή η
Ευρωπαϊκή Ένωση περνάει µια υπαρξιακή κρίση. Αυτή τη στιγµή
η έννοια της Δύσης όπως την ξέραµε, µε την Αµερική στο κεφάλι,
βρίσκεται σε παρακµή. Ο προστατευτισµός και ο αποµονωτισµός
του κ. Τραµπ, έτσι όπως εµφανίζονται αυτή τη στιγµή και δηµο-
σίως, µέσα από δηλώσεις και του ιδίου αλλά και των συνεργατών
του, δίνουν την εντύπωση ότι αυτά τα οποία σταθεροποίησαν τον
κόσµο τα τελευταία σαράντα µε πενήντα χρόνια -σίγουρα τα τε-
λευταία τριάντα χρόνια µετά το 1989- έχουν αρχίσει σιγά-σιγά να
διαλύονται. 

Δεν έχουµε, λοιπόν, εµείς την υποχρέωση να τα συζητάµε αυ-
τά και να βρούµε τους καλύτερους ανθρώπους, Έλληνες και ξέ-
νους, να έρθουν να µας δώσουν συµβουλές; Νοµίζω ότι σε αυτή
τη λογική προχωράει αυτό το µέτρο.

Και πρέπει να πω στους αγαπητούς συναδέλφους -και στον κ.
Κεφαλογιάννη και στον κ. Κουµουτσάκο- µε τους οποίους έχουµε
συνεργασθεί για τη δουλειά της επιτροπής, ότι εάν δεν είχαµε
αυτή τη µεγάλη αντιπαράθεση για άλλα θέµατα -όχι για τα θέ-
µατα του Υπουργείου Εξωτερικών και τα θέµατα της επιτροπής
µας- νοµίζω ότι θα είχαµε συµφωνήσει σε πάρα πολλά, διότι οι
προτάσεις που κάνατε ήταν σοβαρές, σηµαντικές, προτάσεις
που έπρεπε να ληφθούν υπ’ όψιν. Και θα έπρεπε να δούµε εάν
µπορούµε να τα βρούµε. Όµως, όταν ταυτοχρόνως µας λέτε ότι
είστε εναντίον της αρχής και δεν δέχεστε τίποτα, καταλαβαίνετε
ότι δηµιουργείτε και στη δική µας πλευρά µια αµυντική διάθεση.
Έτσι, ενώ µπορούµε να τα βρούµε, ενώ µπορούµε µαζί να απαν-
τήσουµε σε αυτές τις τεράστιες προκλήσεις που η Ελλάδα, η Ευ-
ρώπη και ο κόσµος αντιµετωπίζει αυτή τη στιγµή, βρισκόµαστε
σε µια λογική µικροπολιτικής αντιπαράθεσης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, τον καθηγητή κ. Δουζίνα. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην τελευταία οµιλήτρια του σηµε-
ρινού σχεδίου νόµου, µετά στους εισηγητές για τη δευτερολογία
τους και, τέλος, στον Υπουργό. 

Πριν όµως, από αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την

τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακο-
λουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξε-
ναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, πενήντα µαθητές
και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το
3ο Γενικό Λύκειο Κέρκυρας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακολουθείτε το τέλος της συζήτησης του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Εξωτερικών «Τροποποίηση του Κώδικα του Ορ-
γανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών και λοιπές διατάξεις». Θα
έχετε την ευκαιρία να παρακολουθήσετε τρεις µε τέσσερις οµι-
λητές ακόµη, µετά θα κλείσει ο Υπουργός και θα προχωρήσουµε
στη διαδικασία της ψηφοφορίας, ώστε να γίνει νόµος του κρά-
τους. 

Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Τριανταφύλλου, Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για εννέα λεπτά. 

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όταν είσαι τελευταίος οµιλητής, είναι άχαρος ο ρόλος σου,

καθώς έχουν ειπωθεί σχεδόν όλα. Θα προσπαθήσω να πω κάποια
πράγµατα, που ίσως δεν ακούστηκαν. 

Θα αρχίσω από τα µαργαριτάρια που νοµίζω ότι ανέφερε ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης. Θα αναφερθώ, βέβαια, στα µαργαριτάρια του εισηγητή της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης µέσα στην επιτροπή, ο οποίος θε-
ώρησε ότι θα πρέπει να εµπλέξει µε ψεύδη -και το λέω ξανά, µε
ψεύδη- και τον Υπουργό και τον κ. Καλοµοίρη, ανερυθρίαστα, για
να αποδείξει τι;

Ήταν µέρος της επιχειρηµατολογίας του το ψεύδος. Του είπαν
-όπως µας είπε- ότι ο Υπουργός Εξωτερικών επιθυµεί να διώξει
υπαλλήλους µε συγκεκριµένες θεσπίσεις. Ανερυθρίαστα, ξανα-
λέω, ενέπλεξε δύο ανθρώπους. 

Υπάρχει µια διαρκής προσπάθεια για διαχείριση όχι της κοινής
γνώµης αλλά της κοινής λογικής. Και υπάρχει ένας επαγγελµα-
τικός στρατός που εξελίσσει, διευρύνει ψευδείς πληροφορίες.
Υπάρχει σκληρή, διαρκής πάλη µεταξύ του παλιού και του νέου.
Το παλιό αρνείται να αποσυρθεί και το νέο δεν έχει επικρατήσει
ακόµα. 

Υπάρχουν, ωστόσο, µικρές αλλαγές -πολύ µικρές- µικρές εµ-
πειρίες που τείνουν να επεκταθούν. Είµαστε ακόµα πολύ µακριά
από το να ηττηθεί η λογική του κέρδους από τη λογική της χρή-
σης. Όµως, επιµένουµε να είµαστε εδώ και να προσπαθούµε να
διαχειριστούµε τις τύχες αυτής της χώρας. 

Το νοµοσχέδιο αποτελεί το πρώτο βήµα αναδιοργάνωσης του
ΥΠΕΞ, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις γεωστρατηγικές ιδιαιτερότητες
της χώρας και τα καινούργια δεδοµένα: ανοιχτά µέτωπα εθνικής
πολιτικής, πόλεµοι στην περιοχή µας, προσφυγικό, ένταση στις
ελληνοτουρκικές σχέσεις, τουρκική προκλητικότητα, ανάδειξη
νέων περιφερειακών δυνάµεων, σύνορα ελατά και όλκιµα, Ευρω-
παϊκή Ένωση των εθνικισµών, Κυπριακό. 

Ζούµε σε µια συγκεκριµένη γειτονιά και αν δεν θέλουµε να
προσγειωθούµε ανώµαλα στη βραχώδη επιφάνεια των ιστορικών
και γεωπολιτικών δεδοµένων, πρέπει να εξοπλιστούµε όσο γίνε-
ται καλύτερα. 

Η κριτική που ακούστηκε αφορά κυρίως στο ότι το νοµοσχέδιο
είναι αποσπασµατικό, πραγµατικό συνονθύλευµα, δεν θεραπεύει
τα ουσιαστικά προβλήµατα και βέβαια στο ότι οι προτεινόµενες
διατάξεις αποσκοπούν στο βόλεµα «ηµετέρων». Ακούστηκε ότι
είναι «υπουργείο εξυπηρετήσεων». 

Αναφέρω αυτό που είπε και ο Υπουργός Εξωτερικών: Εβδο-
µήντα θέσεις πριν, τις αντικαθιστούµε µε δώδεκα, 120.000 ευρώ
τώρα, 1,5 εκατοµµύριο πριν. Τα συµπεράσµατα είναι δικά σας. 

Είπαµε και στην επιτροπή ότι αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί ένα
µόνο κοµµάτι από το παζλ θεσπισµάτων που θα φέρει το ΥΠΕΞ
τους επόµενους µήνες και που δεν αφορούν µόνο στο οργανό-
γραµµά του. Και γίνεται τώρα λόγω επιτακτικών αναγκών που
έχουν σχέση µε την άµεση λειτουργία νέων οργάνων που θα συµ-
βάλουν στην επιστηµονική τεκµηρίωση των ελληνικών θέσεων,
µε την ανάγκη εναρµόνισης-προσαρµογής στις ευρωπαϊκές οδη-
γίες και την άµεση διευθέτηση διοικητικών εκκρεµοτήτων του
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ΥΠΕΞ. 
Στο σύνολό τους οι φορείς που ήρθαν στην επιτροπή, συνο-

µολόγησαν την ανάγκη αλλαγών και συνοµολόγησαν, επίσης, ότι
οι προσπάθειες αλλαγών κατά το παρελθόν δεν ήταν ιδιαίτερα
επιτυχηµένες. 

Πώς πρέπει να γίνουν αυτές οι αλλαγές; Με διάλογο σίγουρα,
µε διαφάνεια. Και είπαµε ότι χρειάζεται µέριµνα για τη σύνθεση
των οργάνων, των συµβουλίων. Είπαµε να έχουν άλλη χρονικό-
τητα, η οποία να µην έχει σχέση µε τη διάρκεια, να ξεπερνά τη
διάρκεια µιας κυβέρνησης. Είπαµε ότι αυτές αλλαγές θα πρέπει
να χτίζουν, να δηµιουργούν ένα αποθετήριο ιστορικής µνήµης. 

Τι κάνει αυτό το µικρό νοµοθέτηµα; Προτάσσει την επανασύ-
σταση δύο βασικών οργάνων, του Κέντρου Ανάλυσης και Σχε-
διασµού -του ΚΑΣ- και του Επιστηµονικού Συµβουλίου. Το πρώτο
θα ασχολείται µε τη στρατηγική διαχείριση, αναλύοντας εξελίξεις
και προτείνοντας µακροπρόθεσµες λύσεις. Το δεύτερο θα απο-
τελεί γνωµοδοτικό όργανο για νοµικά θέµατα διεθνούς και Ευ-
ρωπαϊκού Δικαίου. 

Καταργείται το ΕΚΕΜ, το Ελληνικό Κέντρο Ευρωπαϊκών Μελε-
τών. Και εδώ να πούµε ότι από το 2012 ήταν ανενεργό και πως
είχαν συσσωρευτεί χρέη, τα οποία µπήκαν σε µια σειρά. Μάλι-
στα, ήρθαν οι εκπρόσωποί του, άνθρωποι που είναι απλήρωτοι.
Και ακούσαµε εδώ τους Υπουργούς να λένε ότι πραγµατικά θα
είναι υπό τη µέριµνά τους οι πληρωµές τους από το ΥΠΕΞ. 

Και για πρώτη φορά -εδώ πρέπει να πούµε ότι αυτό αποτελεί
ένα τολµηρό βήµα εκδηµοκρατισµού- οι απόρρητες δαπάνες τί-
θενται υπό τον δηµοκρατικό έλεγχο του Κοινοβουλίου για ποσά
άνω των 25.000 ευρώ. Είναι σηµαντικό και πρέπει να υιοθετηθεί,
πρέπει να χαιρετηθεί. Παρ’ όλα αυτά, νοµίζω ότι υπήρξε άρνηση
από µέρους της Αντιπολίτευσης να το στηρίξει.

Υπάρχει µια ενδιαφέρουσα τοποθέτηση από τον αγαπητό συ-
νάδελφο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος. Πράγµατι, το ΥΠΕΞ
µπορεί να είναι εργαλείο -αποτελεί εργαλείο- για την εξωτερική
πολιτική, αλλά µπήκε -και ορθά- το εξής ερώτηµα: Για ποια εξω-
τερική πολιτική; Μπορεί να υπάρξει άλλο περιεχόµενο στην εξω-
τερική πολιτική; Υπάρχει περιθώριο για διαφορετική εξωτερική
πολιτική; Δηλαδή, µπορεί να ακολουθήσει η εξωτερική πολιτική
την ιδεολογική γραµµή της ενότητας και της ειρήνης µεταξύ των
λαών µέσα σε έναν ιµπεριαλιστικό κόσµο; Μπορεί να επικαλείται
και να εµµένει στο διεθνές δίκαιο, στη διεθνή νοµιµότητα;

Κατά την άποψή µου ένα µικρό κράτος µόνο του, ακόµα και αν
στο εσωτερικό του συντελούνται κοινωνικοί µετασχηµατισµοί,
δεν µπορεί να αλλάξει το status quo, δεν µπορεί να αλλάξει µόνο
του τον χαρακτήρα του καπιταλιστικού συστήµατος ή τον διεθνή
καταµερισµό. Μπορεί, όµως, να εµµένει σε µία πολυδιάστατη, φι-
λειρηνική ενεργητική πολιτική, να εµµένει στην οικοδόµηση σχη-
µάτων περιφερειακής συνεργασίας, στην ενίσχυση της συνεν-
νόησης. 

Η εξωτερική πολιτική δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να είναι
συλλογή πολιτικών τοποθετήσεων. Όλοι θα πρέπει να βοηθή-
σουµε -και µέσω της καλυτέρευσης των διατάξεων ενός νοµο-
σχεδίου- ώστε η εξωτερική πολιτική να µπορεί να οικοδοµεί κοινά
συµφέροντα, συµµαχίες και συµπράξεις µε χώρες και διεθνείς
οργανισµούς και βέβαια να µπορούµε να κάνουµε οτιδήποτε
είναι δυνατόν για να διασφαλίσουµε συνθήκες και προϋποθέσεις
για την αποτελεσµατικότερη άσκηση των κυριαρχικών µας δι-
καιωµάτων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Μαρία Τριανταφύλλου, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.

Ερχόµαστε τώρα στις δευτερολογίες. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κουµουτσάκος για τέσσερα λεπτά. Φαντά-

ζοµαι ότι είναι αρκετά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Με µία ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει, κύριε Κου-

µουτσάκο, µε µια ανοχή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστηκε ότι κάνουµε κατα-

στροφολογική αντιπολίτευση εδώ. Ποιος µιλάει για καταστροφο-
λογική αντιπολίτευση; Ας το ξεκινήσουµε από εκεί. Οι εκπρόσω-

ποι ενός κόµµατος που υπήρξε, υπάρχει µέσα στη σύγκρουση
και µέσα από τη σύγκρουση, ένα κόµµα που πόλωσε, πολώνει
και διχάζει συνειδητά. Και κάνουν και παράπονα που ζητάµε πο-
λιτική αλλαγή και εκλογές! Ποιοι; Αυτοί που λίγους µήνες µετά
τον σχηµατισµό της κυβέρνησης Σαµαρά, έλεγαν ότι θα τη ρί-
ξουν στους δρόµους! 

Κοιτάξτε, η υποκρισία πρέπει κάποτε να τελειώσει. Όλα έτρε-
ξαν αυτά τα χρόνια πολύ γρήγορα. Όλοι θυµόµαστε. Μην προ-
σποιείστε ότι δεν θυµάστε, λοιπόν! Και τέρµα οι συζητήσεις περί
καταστροφολογικής αντιπολίτευσης, όταν προέρχονται από ένα
κόµµα, το οποίο, όπως σας είπα, υπάρχει µέσα στη σύγκρουση
και µέσα από τη σύγκρουση και τον διχασµό.

Όσον αφορά το θέµα των εκλογών -επειδή επανέρχεται- να
πω το εξής: Εµείς πιστεύουµε, όπως το 90% των Ελλήνων, ότι η
χώρα βυθίζεται. Βιώνουµε µια εθνική βύθιση. Και ποια είναι η
στάση µιας υπεύθυνης πολιτικής δύναµης; Να βυθίζεται η χώρα
και να λέει «ας βυθιστεί στα χέρια του άλλου, να τον αφήσουµε»;
Αυτό θα ήταν κυνικό και, αν θέλετε, και ιδιοτελές.

Εµείς τι λέµε, λοιπόν; Ότι αυτή η πορεία εθνικής βύθισης πρέ-
πει να τελειώσει. Και για να τελειώσει χρειάζεται πολιτική αλλαγή.
Και στις δηµοκρατίες η πολιτική αλλαγή έρχεται µε εκλογές.
Τόσο απλά είναι τα πράγµατα. Στάση ευθύνης είναι. Αυτά για να
τελειώσουµε µε τα πολιτικά και να πάµε στην ουσία του υπό συ-
ζήτηση νοµοσχεδίου.

Εδώ επιστρατεύθηκαν από τον κύριο Υπουργό οι µεγάλες, γε-
νικές θεωρήσεις, οι µεγάλες εξελίξεις στον κόσµο, η παγκοσµιο-
ποίηση, η ροµποτική, η νανοτεχνολογία, η τέταρτη βιοµηχανική
επανάσταση, αυτά τα οποία λέγονται «mega trends» στον πλα-
νήτη, για να δικαιολογήσουµε τη σύσταση τεσσάρων θέσεων στο
ΚΑΣ! Μιλήσαµε για τις αλλαγές στον πλανήτη για να πούµε ότι
επειδή υπάρχουν τέτοιες αλλαγές στον πλανήτη, εµείς χρειαζό-
µαστε τέσσερις ακόµα θέσεις στο Κέντρο Ανάλυσης και Σχεδια-
σµού! 

Κοιτάξτε, το επιχείρηµα, όπως αντιλαµβάνεστε, «µπάζει». Να
πω κάτι άλλο: Το επιχείρηµα είναι ο καλύτερος υπερασπιστής και
συνήγορος της δικής µας θέσης, ότι εδώ έπρεπε να συζητάµε
µια συνολική θεώρηση αλλαγής του Υπουργείου Εξωτερικών και
προσαρµογής του στις ανάγκες ακριβώς αυτές στις οποίες ανα-
φέρθηκε ο Υπουργός.

Καταρρίπτεται το δικό σας επιχείρηµα της αποσπασµατικής
παρέµβασης, ενός κανιβαλισµού του κανονισµού του Υπουρ-
γείου και έρχεστε συνήγορος της δικής µας θέσης, που λέµε ότι
σήµερα δεν έπρεπε να συζητάµε αποσπασµατικές διατάξεις και
συγκόλληση ασχέτων διατάξεων, που ουσιαστικά είναι αποκόλ-
ληση από τον κανονισµό, αλλά µια βασική στρατηγική θεώρηση
για το πού πρέπει να πηγαίνει το Υπουργείο Εξωτερικών.

Βασική θεώρηση, λοιπόν, του Υπουργού είναι ότι πρέπει να ενι-
σχυθεί η επιστηµοσύνη στο Υπουργείο Εξωτερικών. Ποιος δια-
φωνεί; Διαφωνεί κανένας; Προσέξτε, όµως, γιατί εδώ αρχίζει πια
το θέµα της νοοτροπίας. Χρειάζεται, λέει, επιστηµοσύνη, εµπει-
ρογνώµονες καθ’ όλα σεβαστοί -όχι αυτοί του Υπουργείου και
εξωτερικοί- γιατί πρέπει να καλυφθεί η ανάγκη των εναλλακτικών
θεωρήσεων, των εναλλακτικών εισηγήσεων, των εναλλακτικών
αναγνώσεων και των προτάσεων της εξωτερικής πολιτικής.

Αυτό το δικαίωµα που επιφυλάσσετε στους ακαδηµαϊκούς, το
επιφυλάσσει και το αναγνωρίζει στους διπλωµατικούς; Κύριε
Υπουργέ, µπορούν οι διπλωµατικοί, βάσει της δικής σας θεώρη-
σης λειτουργίας του Υπουργείου, να έχουν εναλλακτικές θεωρή-
σεις, να έχουν αποκλίνουσες εισηγήσεις, συσκέψεις, από τις
βασικές θεωρήσεις της ηγεσίας του Υπουργείου; 

Έχω την αίσθηση, λοιπόν, ότι αυτό που αρνείστε στους διπλω-
µάτες, το χαρίζετε στους εξωτερικούς πανεπιστηµιακούς.

Και κάτι άλλο: Επαναφέρετε θεσµούς που καταργήθηκαν γιατί
αποδείχθηκαν όχι πολύ χρήσιµοι. Άκουσα ότι το Επιστηµονικό
Συµβούλιο προετοιµάζει τη νοµική στρατηγική ακόµα και για τα
διεθνή δικαστήρια. Τόσα χρόνια, κύριε Υπουργέ, δεν έχουµε ετοι-
µάσει τη βασική µας νοµική στρατηγική στα µεγάλα ζητήµατα
της χώρας, στις σχέσεις µας µε την Τουρκία, στη διαφορά µας
στο θέµα της ονοµασίας, στο Κυπριακό, στη σχέση µε την Αλβα-
νία; 

Όλα αυτά τα χρόνια το Υπουργείο, η Νοµική Υπηρεσία, µε συ-
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νεργάτες εσωτερικούς και εξωτερικούς, η Διπλωµατική Υπηρε-
σία, δεν έχει ετοιµάσει τα βασικά, θεµελιώδη νοµικά επιχειρή-
µατα της χώρας; Γιατί τώρα χρειάζεται να διαµορφώσουµε µια
νέα νοµική στρατηγική; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έρχεται, λοιπόν, ένα εύλογο ερώτηµα. Ετοιµάζετε κάτι; Σχε-
διάζετε κάτι; Τι εννοείτε; Υπάρχει η προοπτική προσφυγής στο
δικαστήριο; Πρέπει να αντιµετωπίσουµε κάτι καινούργιο; Αν
υπάρχει κάτι τέτοιο και πρέπει να ετοιµαστούµε, αντιλαµβάνεστε
ότι είναι πάρα πολύ σοβαρό και πρέπει να µας το πείτε. Κύριε
Υπουργέ, προκύπτουν εύλογα ερωτήµατα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Θα τα ακού-
σετε περί Κύπρου που λέγατε ότι δεν τίθεται θέµα εγγυήσεων. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Εδώ θα απαντήσω. Κύριε Υ-
πουργέ, µόλις είπατε πως κάποιοι από εµάς λέγαµε ότι δεν τίθε-
ται θέµα εγγυήσεων. Θα αποκαλύψω, λοιπόν, µια ιστορία που
αφορά εµάς τους δύο. 

Στην Επιτροπή Εξωτερικών πριν έξι µήνες περίπου -ίσως και
περισσότερο- όταν µιλήσατε για εγγυήσεις και είπατε ότι πρώτη
φορά τίθενται, σας είπα τότε ότι δεν τίθενται πρώτη φορά και ότι
ήταν θέση της ελληνικής κυβέρνησης και το 2008 και το 2009.
Το αµφισβητήσατε. Μετά από λίγο µου στείλατε επιστολή, µε την
οποία ζητούσατε να θεµελιώσω τη θέση µου τότε στην Επιτροπή
Εξωτερικών για το ότι πράγµατι το είχαµε πει. 

Σας απάντησα και σας έστειλα τέσσερις δηµόσιες, δεσµευτι-
κές -γιατί ήταν από τον εκπρόσωπο Τύπου- παρεµβάσεις που
έλεγαν ότι πρέπει να τελειώσει η παρωχηµένη λογική των εγγυή-
σεων και των επεµβατικών δικαιωµάτων σε απαντήσεις προς δι-
πλωµατικούς συντάκτες, σε οµιλία µου στην Κύπρο και σε µεγά-
λη συνέντευξη στο ΡΙΚ, που ήταν οι τρεις από αυτές που εγώ
βρήκα ψάχνοντας δέκα λεπτά στο internet. Σας είπα, µάλιστα, να
ψάξετε και στο αρχείο του Υπουργείου Εξωτερικών, ότι στις υπη-
ρεσίες σας θα υπάρχουν και άλλες. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Έψαξα. Έψα-
ξα! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Εποµένως µη διεκδικείτε την
πατρότητα µιας θέσης που δεν σας ανήκει. Σωστά το θέτετε,
αλλά µη λέτε ότι το θέσατε εσείς πρώτη φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας, κύριε Κουµουτσάκο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Νοµίζω ότι είναι σηµαντικό.
Δώστε µου δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

Απόρρητα. Εµείς αµφισβητούµε την ανάγκη να υπάρχει πλη-
ροφόρηση της Βουλής; Μα, αυτές τις σκέψεις µόλις κατέθεσα.
Είπα ότι προεδρεύει της επιτροπής ο Πρόεδρος της Βουλής. Δεν
θεωρείτε τον κ. Βούτση άξιο να εκπροσωπήσει τη Βουλή των Ελ-
λήνων σε µια τέτοια επιτροπή; Γιατί λέτε ότι εµείς θέλουµε να
αποκρύψουµε κάτι ή σκεφτόµαστε να µην έχει τη διαφάνεια που
χρειάζεται µε ενηµέρωση της Βουλής των Ελλήνων;

Τι θα έπρεπε να συζητάµε σήµερα, κύριε Υπουργέ; Τις µεγά-
λες αλλαγές που χρειάζεται το Υπουργείο Εξωτερικών. Να σας
πω, λοιπόν, µερικές από αυτές. 

Βελτίωση της δηµόσιας διπλωµατίας, δηλαδή µια στρατηγική
προβολής της διεθνούς εικόνας της χώρας συγκροτηµένης και
αποτελεσµατικής. 

Αναβάθµιση της Διπλωµατικής Ακαδηµίας, ώστε να αρχίσει να
διαµορφώνεται τεχνογνωσία για εξαγωγή διπλωµατών. Τι εννοώ
εξαγωγή διπλωµατών; Να γίνει, παραδείγµατος χάριν, µια εκπαί-
δευση στη διεθνή διαµεσολάβηση την οικοδόµηση εµπιστοσύνης
και στη διαχείριση των κρίσεων, ώστε Έλληνες διπλωµάτες να
µπορούν κάποια στιγµή να παίζουν ένα διεθνή ρόλο, έχοντας τέ-
τοια τεχνογνωσία, να συµµετέχουν σε µεγάλα διεθνή προβλή-
µατα. Να µια αλλαγή που µπορεί να γίνει στη Διπλωµατική Ακα-
δηµία.

Κάτι άλλο πολύ σηµαντικό. Χρειάζεται µια στρατηγική προώθη-
σης Ελλήνων υπαλλήλων στους διεθνείς οργανισµούς. Χρειάζε-
ται ένα γραφείο προώθησης Ελλήνων στους διεθνείς οργανισ-
µούς. Αυτό απαιτεί στρατηγική. Ποιες θέσεις είναι κενές, πώς θα
τις διεκδικήσουµε, µε ποιους θα τις διεκδικήσουµε, τι ανταλλα-
γές θα κάνουµε µε άλλα κράτη. Να, λοιπόν, µια θεσµική παρέµ-

βαση στο Υπουργείο Εξωτερικών και στη λειτουργία του που θα
το εκσυγχρονίσει, ένα γραφείο Ελλήνων υπαλλήλων στους διε-
θνείς οργανισµούς.

Να µια άλλη αλλαγή. Η ανάγκη θεσµοθέτησης µονίµου Υφυ-
πουργού Εξωτερικών που θα διασφαλίσει τη συνέχεια της εξω-
τερικής πολιτικής στις µεγάλες κατευθύνσεις της, ανεξαρτήτως
κυβερνήσεων. Να άλλη αλλαγή. Το Συµβούλιο Εθνικής Ασφά-
λειας. Να άλλη αλλαγή χαµηλού δηµοσιονοµικού κόστους και µε-
γάλης διπλωµατικής αποτελεσµατικότητας στην εξωτερική πολι-
τική της χώρας.

Αυτά θα έπρεπε να συζητάµε, αν, πραγµατικά,
το ενδιαφέρον σας ήταν να συζητήσουµε για τον σύγχρονο

ρόλο του Υπουργείου Εξωτερικών και όχι αποσπασµατικές δια-
τάξεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Τελειώνω, ενισχύοντας κι εγώ

µε τη δική µου φωνή την πλήρη απαξία και καταδίκη των όσων
ακούστηκαν εδώ, τα προσβλητικά και απαράδεκτα απέναντι σε
έναν εγνωσµένης, διεθνούς φήµης και κύρους καθηγητή, τον κα-
θηγητή Χρήστο Ροζάκη. Αυτά είχαν ακουστεί και παλαιότερα από
τον ΛΑΟΣ. Τα επαναλαµβάνει τώρα η Χρυσή Αυγή. Είναι απαρά-
δεκτο. Δεν µπορεί να λέγονται αυτά µέσα στη Βουλή των Ελλή-
νων, για έναν άνθρωπο ο οποίος έχει κοσµήσει την ελληνική
επιστήµη και στο εσωτερικό και στο διεθνές περιβάλλον.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κουµουτσάκο, Εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας.
Τον λόγο έχει για τη δευτερολογία του ο κ. Σταύρος Τάσσος,

ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Να
παρακαλέσω για πέντε λεπτά, κύριε Τάσσο, µε ανοχή αν χρει-
αστεί.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Θα είµαι σύντοµος. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι θέλετε τους καλύ-

τερους επιστήµονες -αλλά και την επιστήµη και τους επιστήµο-
νες γενικότερα- στην υπηρεσία της εξωτερικής πολιτικής. Ποιας,
όµως, εξωτερικής πολιτικής; Μιας πολιτικής που υπηρετεί τα
συµφέροντα της αστικής τάξης, µιας τάξης, δηλαδή, που µαζί µε
την άλω της αποτελεί το 10% του πληθυσµού αλλά κατέχει το
90% του πλούτου, που εµπλέκει όλο και βαθύτερα τη χώρα µας
στους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς και δράσεις, στις ενδοϊµ-
περιαλιστικές αντιθέσεις που οδηγούν σε επεµβάσεις και πολέ-
µους και γενικά οδηγούν τους λαούς να θυσιάζονται για τα
συµφέροντα των αστικών τάξεων κάθε χώρας.

Εµείς θέλουµε την επιστήµη και τους επιστήµονες στην υπη-
ρεσία του 90% του πληθυσµού, των εργαζοµένων και των λαϊκών
στρωµάτων που σήµερα κατέχει µόλις το 10% του πλούτου. Θέ-
λουµε, λοιπόν, αυτό το 90% του πληθυσµού, να κατέχει και να
απολαµβάνει το 90% του πλούτου που αυτό παράγει και το άλλο
10% του πληθυσµού να έχει το άλλο 10% που του αναλογεί, και
να προωθεί µια εξωτερική πολιτική, που συµβάλλει στη φιλία µε-
ταξύ των λαών, τις ισότιµες και αµοιβαίου οφέλους σχέσεις.

Είπε η κ. Τριανταφύλλου ότι µια τέτοια πολιτική σήµερα δεν
είναι εφικτή, γιατί ο συσχετισµός δύναµης δεν το επιτρέπει. Και,
πράγµατι, ο συσχετισµός δύναµης δεν είναι υπέρ µιας τέτοιας
πολιτικής. Όταν, όµως, κάθε λαός είναι αποφασισµένος να πα-
λέψει για µια τέτοια πολιτική, πολλά µπορεί να κάνει, µέχρι να
επιτύχει αυτό που επιδιώκει, χωρίς να είναι εξασφαλισµένο, γιατί
κανείς δεν λέει ότι αυτό που λέµε εµείς είναι εύκολο. 

Αλλά ας αναλογιστούµε, ότι αν ίσχυε αυτή η λογική του «τι να
κάνουµε που ο συσχετισµός δύναµης δεν είναι αυτός που θέ-
λουµε να είναι, δεν είναι ευνοϊκός για εµάς», δεν θα έπρεπε ο ελ-
ληνικός λαός να πολεµήσει τους Ιταλούς, δεν θα έπρεπε να κάνει
το έπος της Εθνικής Αντίστασης, γιατί ο συσχετισµός δεν ήταν
ευνοϊκός γι’ αυτόν. Κι όµως αυτά έγιναν. Και αν ο λαός δεν έκανε
το λάθος να πιστέψει ότι µπορεί µε τους αστούς να συνεννοηθεί,
θα είχε πάρει και την εξουσία στα χέρια του. 

Αυτό, λοιπόν, λέµε εµείς, ότι, δηλαδή, µια εξωτερική πολιτική
που υπηρετεί τα συµφέροντα της αστικής τάξης κάθε χώρας, δεν
είναι προς όφελος του λαού κάθε χώρας. Γι’ αυτόν τον λόγο δεν
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µπορούµε να υπερψηφίσουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε πολύ

τον ειδικό αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας τον
κ. Σταύρο Τάσσο.

Τελευταίος εκ των εισηγητών για δευτερολογία είναι ο κ. Δη-
µήτριος Μάρδας, εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε Μάρδα, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι,

ακούγοντας µε προσοχή και ως συνήθως, βέβαια, τα όσα συζη-
τώνται στη Βουλή, εγώ θέλω να θέσω ένα ερώτηµα προς όσους
υποστηρίζουν ότι τα όσα γίνονται σε ό,τι αφορά τη νοµική στρα-
τηγική του Υπουργείου είναι περιττά. Δείξτε µας ένα ΥΠΕΞ µιας
οργανωµένης χώρας, που να βασίζεται µόνο σε µία ΕΝΥ ή ένα
ΥΠΕΞ µιας οργανωµένης χώρας που να βασίζεται σε α λα καρτ
επιτροπές, δηλαδή έχω το άλφα θέµα, δηµιουργώ µια επιτροπή
τριών ατόµων, µου λύνουν το πρόβληµα όσο λύνεται και φεύ-
γουν.

Αν βρείτε οργανογράµµατα Υπουργείου Εξωτερικών, θα
βρείτε την ύπαρξη ΚΑΣ, την ύπαρξη δύο ή τριών νοµικών γρα-
φείων, την ύπαρξη γραφείων κρίσεων και θα βρείτε και συνερ-
γαζόµενα ινστιτούτα και πανεπιστήµια τα οποία χρηµατοδοτού-
νται από το Υπουργείο Εξωτερικών.

Ως εκ τούτου µπορώ να σας πω…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Θα µπορούσα να σας απαν-

τήσω αλλά µη σας διακόψω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μη διακόπτετε,

κύριε Κουµουτσάκο, αν έχετε την καλοσύνη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Δεν χρειάζεται να απαντήσετε. Τα ορ-

γανογράµµατα είναι στο Υπουργείο Εξωτερικών. Μπορείτε να τα
πάρετε. Τα κατεβάσαµε και τα έχουµε όλα.

Μπορώ να σας πω, ότι εµείς προτείνουµε µια γραφειοκρατία
η οποία δεν είναι έκτακτη. Είναι µια γραφειοκρατία θεσµοθετη-
µένη. Αυτό διότι τα προβλήµατα της εξωτερικής πολιτικής δεν
λύνονται και δεν µπορεί κάθε φορά α λα καρτ να βγάζεις µια επι-
τροπή. Αυτό κάνουν τα οργανωµένα κράτη.

Αν µπορείτε να µου βρείτε κράτος οργανωµένο που να έχει µια
µόνο νοµική υπηρεσία, µια ΕΝΥ και πάνω στην ΕΝΥ να στηρίζει
την εξωτερική πολιτική, να µου το βρείτε, να το συζητήσουµε.
Εδώ είµαστε, βρισκόµαστε και όχι µόνο εδώ µέσα αλλά και οπου-
δήποτε αλλού. Βρείτε µου ένα κράτος οργανωµένο. Δεν αναφέ-
ροµαι στα γύρω κράτη τα δικά µας ούτε της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Σε ό, τι αφορά τους καθηγητές και όχι µόνο τους καθηγητές
αλλά και τους εµπειρογνώµονες, ο ρόλος τους είναι να παρέχουν
συµβουλές, να κάνουν εισηγήσεις, να κάνουν προτάσεις. Δεν
αποφασίζουν. Οι αποφάσεις είναι της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου Εξωτερικών αλλά χρειάζονται εισηγήσεις. Αυτές ή
θα βγουν από καθηγητές ή από εµπειρογνώµονες ή εκεί όπου
χρειαστεί από επιχειρηµατίες ή από κάποια ινστιτούτα ερευνών
ως εισηγήσεις θα έρθουν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι από τους διπλωµάτες.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Οι διπλωµάτες έχουν τις δικές τους

εισηγήσεις στο πλαίσιο της θεσµοθετηµένης ύπαρξής τους στο
Υπουργείο Εξωτερικών. Δεν αλλάζει…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Επιβεβαιώσατε τις ανησυχίες
µας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Δεν επιβεβαιώθηκε τίποτα. Μην ψά-
χνετε να βρείτε άλλοθι. Μπαίνει ένας καινούργιος θεσµός ο
οποίος κάνεις εισηγήσεις και προτάσεις και αυτός ο θεσµός
έπρεπε να υπήρχε εδώ και πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Μόλις επιβεβαιώσατε τις ανη-
συχίες µας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Επαναλαµβάνω τη θέση µου. Δώστε
µου ένα οργανωµένο ΥΠΕΞ που να βασίζει τη λειτουργία του σε
µία ΕΝΥ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Μόλις επιβεβαιώσατε τις ανη-
συχίες µας απολύτως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ,
όµως, µη διακόπτετε, κύριε Κουµουτσάκο. Δεν κάνουµε έτσι δου-
λειά!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Αν µου δώσετε ένα τέτοιο Υπουργείο,

τότε θα µπορέσω να αναθεωρήσω κάποιες απόψεις.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Μάρδα, µόλις ακυρώ-

σατε τη διπλωµατική υπηρεσία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Έρχοµαι στις ΟΕΥ, γιατί ακούστηκαν

δύο εισηγήσεις, κάπου εµφανίστηκαν οι εµπορικοί ακόλουθοι ως
οι αδικηµένοι της όλης ιστορίας. Το τι γινόταν στο παρελθόν, µε-
τριέται µε ποσοτικά και ποιοτικά στοιχεία. Οι ΟΕΥ από το 2015
προς το τέλος -και δεν έγινε το 2015, γιατί δεν υπήρχαν εισηγή-
σεις το 2014 για να τους οργανώσουν- και ιδιαίτερα το 2016
έχουν υπερτριπλασιάσει το έργο τους σε µία χρονιά µε ποσοτικά
στοιχεία.

Αυτό σηµαίνει ότι -δίνω δύο στοιχεία και σταµατώ- από το 2010
έως το 2014, οργανώθηκαν συνολικά δώδεκα µεικτές διυπουρ-
γικές επιτροπές και δεκατέσσερις επιχειρηµατικές αποστολές.
Το 2015, µία και µία λόγω µη προγραµµατισµού το 2014. Μόνο
το 2016 οργανώθηκαν δώδεκα µεικτές διυπουργικές επιτροπές
και δώδεκα επιχειρηµατικές αποστολές. Οι αποδόσεις µιας χρο-
νιάς ήταν περίπου ίσες µε τις αποδόσεις τεσσάρων ετών, σύµ-
φωνα µε ποσοτικά στοιχεία. Το 2017 υπήρξε προγραµµατισµός
για δώδεκα µεικτές διυπουργικές επιτροπές και είκοσι δύο επι-
χειρηµατικές αποστολές.

Σε ό,τι αφορά τα ποιοτικά στοιχεία δεν υπάρχει µέτρο σύγκρι-
σης, γιατί δείτε την ιστοσελίδα του Υπουργείου Εξωτερικών, την
«Αγορά», πριν το 2015 και τι πληροφορίες έδινε και δείτε την
ιστοσελίδα του Υπουργείου Εξωτερικών, την «Αγορά», µετά το
2015 και τι πληροφορίες δίνει στους επιχειρηµατίες που θέλουν
να βγουν στις ξένες αγορές.

Αυτά που έγιναν και αυτά που δόθηκαν, ουδέποτε στο παρελ-
θόν έχουν ανακοινωθεί. Και αυτά είναι αποτέλεσµα δουλειάς και
µιας άλλης στρατηγικής που ουδέποτε υπήρχε στο Υπουργείο
Εξωτερικών στον χώρο των ΟΕΥ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δεν χρειάζονται πληροφορία
για να φύγουν, φεύγουν λόγω φορολογίας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Όχι και εδώ κάνετε λάθος. Εδώ πάλι
λάθος κάνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώνετε,
κύριε Μάρδα, σας παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ως εκ τούτου τα ποιοτικά και τα πο-
σοτικά στοιχεία δείχνουν µια αναβάθµιση του κλάδου. Παρα-
γωγή, επαναλαµβάνω, τριπλάσιας δουλειάς µε τον ίδιο κόσµο
που ήταν στο παρελθόν, αν όχι µε λιγότερο κόσµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μάρδα εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ.

Τώρα στο Βήµα καλούµε τον Υπουργό Εξωτερικών, τον κ. Νίκο
Κοτζιά, για να ολοκληρωθεί η διαδικασία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Εγώ δεν θέλω µερικά πράγµατα να τα θυµίζω στο Υπουργείο
και στη Βουλή. Υποχρεώνοµαι να απαντήσω. Ένα από τα βασικά
επιχειρήµατα είναι. «Τι το θέλετε το επιστηµονικό συµβούλιο;
Υποβαθµίζετε την ΕΝΥ που µπορεί να απαντήσει σε όλα», δη-
λαδή τη νοµική υπηρεσία που έχουµε στο Υπουργείο, για να βλέ-
πουµε τις τρέχουσες δουλειές και όλα τα άλλα. Σε αυτό συ-
µπληρώθηκε: «Μα τι; Ετοιµάζετε νοµική στρατηγική; Δεν τα έχετε
όλα λυµένα µε την ΕΝΥ και µε το Υπουργείο;». Εύληπτα επιχει-
ρήµατα, ωραία για τίτλους, αλλά! 

Πότε είχαµε -ας θυµηθούµε- µια µεγάλη δίκη, που χρειαζόµα-
σταν νοµική κάλυψη; Το 2008, επί υπουργίας της κ. Μπακογιάννη
και µε εσάς εκπρόσωπο στο Υπουργείο. Τι έγινε σε εκείνη εκεί
τη δίκη για τη FYROM; Πήγαν έξι άτοµα. Τα τέσσερα ξέρετε τι
ήταν; Θυµόσαστε, κύριε Κουµουτσάκο, τι ήταν τα τέσσερα άτο-
µα; Ξένοι καθηγητές. Ξένοι καθηγητές! Αν είχαµε επιστηµονικό
συµβούλιο, θα είχαµε Έλληνες καθηγητές στη δίκη. Μην περι-
παίζουµε, λοιπόν, το κοινό και τους τίτλους…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µην το λέτε
αυτό. Ξέρετε γιατί χρειάζονται οι ξένοι καθηγητές στο Δικαστή-
ριο της Χάγης;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Εγώ αν το ξέ-
ρω; Εσείς λέγατε εδώ επί ώρες, όπως και στην επιτροπή, ότι δεν
χρειάζονται οι καθηγητές και ότι υποτιµούνται οι διπλωµάτες.
Εσείς που παίρνατε µόνο ξένους καθηγητές. Και µας εγκαλείτε;
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Γνωρίζετε πολύ καλά, γιατί
χρειάζονται οι ξένοι καθηγητές στο Δικαστήριο της Χάγης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Παίρνατε
µόνο ξένους. Ούτε έναν Έλληνα δεν πήρατε µαζί σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Γνωρίζετε πολύ καλά, γιατί
χρειάζονται ξένοι καθηγητές στο Δικαστήριο της Χάγης. Απορώ
γιατί δεν το λέτε αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Κουµουτσά-
κο, δεν βοηθάτε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ούτε έναν
Έλληνα δεν πήρατε µαζί σας! Πήρατε ξένους καθηγητές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κωλύοµαι λόγω απορρήτου να
µην πω γιατί.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Να µη µου
πείτε γιατί, αλλά πάψτε να κοροϊδεύετε ότι η χρησιµοποίηση κα-
θηγητών υποβαθµίζει και απαξιώνει τους διπλωµάτες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Σέβοµαι τον ρόλο µου. Διεθνείς
καθηγητές χρειάζονται στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης, διότι
γνωρίζουν πρόσωπα και πράγµατα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σταµατήστε
να µας λέτε, λοιπόν, ότι δεν χρειάζονται καθηγητές και επιστη-
µονικοί θεσµοί στο Υπουργείο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Είπα εγώ ότι δεν χρειάζονται;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Επίσης στα-

µατήστε να µας λέτε, ότι ήσασταν, τάχα, προετοιµασµένοι, όταν
ψάχνατε να βρείτε τους ξένους καθηγητές την τελευταία ώρα.
Αφήστε µας! Εδώ είναι ένα το γεγονός, ότι εµείς ερχόµαστε για
να φτιαχτεί…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Κοτζιά, γιατί χρειάζονται
ξένοι καθηγητές στο Δικαστήριο της Χάγης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Κουµου-
τσάκο, δεν γίνεται έτσι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε Κου-
µουτσάκο, ακούστε µε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δεν το γνωρίζετε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ασφαλώς το

γνωρίζω. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Γιατί µπορούν να απευθυνθούν

σε ανθρώπους που γνωρίζουν.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Εσείς λέτε ότι

δεν χρειάζονται οι διεθνούς φήµης Έλληνες καθηγητές. Εσείς
το λέτε τόσες µέρες. Εσείς το είπατε στην Επιτροπή Εξωτερικών
Υποθέσεων.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ποτέ, κύριε Κοτζιά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Εσείς η Μεί-

ζων Αντιπολίτευση και το άλλο το κόµµα που συγκυβερνούσε
µαζί σας, εσείς λέτε ότι δεν χρειάζονται οι καθηγητές. 

Εγώ το είπα; Εγώ είπα ότι χρειάζονται. Και µάλιστα στη Επι-
τροπή Εξωτερικών Υποθέσεων είπα ότι χρειαζόµαστε και ξένους
καθηγητές και ξένους ειδικούς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Α ορίστε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τι «ορίστε»;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ξένους εννοείτε ξένους!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Εσείς κοροϊ-

δεύετε τον κόσµο, που όταν βρεθήκατε στα δύσκολα, χρησιµο-
ποιείτε καθηγητές και δεν θέλετε να υπάρχει νοµοθετηµένο αυτό
το γεγονός. Αυτή είναι η απάτη απέναντι στον κόσµο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Το να κάνεις γραφειοκράτες
τους καθηγητές, είναι λάθος πολιτική, κύριε Κοτζιά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Λοιπόν, ακού-
στε εν ησυχία τώρα. Εµείς θέλουµε να έχουµε επιστηµονικό συµ-
βούλιο από ό,τι καλύτερο διαθέτει η χώρα. Εσείς µας λέτε «όχι,
µόνο ξένους καθηγητές». Εγώ σας λέω ότι το επιστηµονικό συµ-
βούλιο µε τους καλύτερους Έλληνες καθηγητές είναι αυτό που
θα επιλέξει…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Αφόρητος λαϊκισµός! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Λαϊκισµός

είναι, όταν λέτε ότι δεν χρειάζονται καθηγητές;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Όχι όταν σας

αποδεικνύω ότι η χώρα πρέπει να αξιοποιήσει και τους Έλληνες

καθηγητές; Γιατί έχουν να ζηλέψουν τίποτα οι Έλληνες καθηγη-
τές διεθνούς φήµης;

Έχουν να ζηλέψουν τίποτα προϊστάµενοι των διεθνών δικαστη-
ρίων για τα οποία µετά χρησιµοποιούν ξένους καθηγητές; Γιατί
είναι καλός ο ξένος καθηγητής, που ξέρει, ας πούµε, την ΕΔΑ
και δεν είναι καλός αυτός ο Έλληνας καθηγητής, που ήταν αντι-
πρόεδρος αυτού του δικαστηρίου και πρόεδρος; Δεν κατάλαβα;
Και Πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Έλληνας ήταν. 

Γιατί έτσι; Γιατί ενώ δεν είχατε ποτέ κανένα πρόβληµα -δεν σας
το καταλογίζω γιατί τους χρησιµοποιήσατε- να πείτε για απα-
ξίωση του Υπουργείου, για ρουσφετολογικά, για υποβάθµιση του
Διπλωµατικού Σώµατος, για υποβάθµιση της ΕΝΥ όταν παίρνατε
τους ξένους καθηγητές, τα ανακαλύψατε όλα αυτά τα επιχειρή-
µατα, µόλις είπαµε να πάρουµε τους καλύτερους καθηγητές που
διαθέτει αυτή η χώρα, σε ένα θεσµικό σύστηµα που να µπορεί
να προετοιµάζει µακρόχρονα τα ζητήµατα;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Διαστρέβλωση επιχειρήµατος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε Κου-

µουτσάκο, ηρεµήστε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Είµαι πολύ ήρεµος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ηρεµήστε!

Δεν είστε πολύ ήρεµος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Πιο ήρεµος δεν γίνεται.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Πάντως και εσείς δεν είστε ήρεµος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Μα µε διακό-

πτει συνεχώς, έτσι δεν είναι; Εκεί δεν παρεµβήκατε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Επιτρέπει τη µεταξύ µας επι-

κοινωνία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχαριστώ

πολύ. Να το θυµούνται και οι διοικήσεις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να προχωρήσουµε

στη διαδικασία και να ολοκληρώσετε, κύριε Υπουργέ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τι να ολοκλη-

ρώσω; Δεν άρχισα!
Δεύτερον, λέει για τους τέσσερις στο ΚΑΣ. Και ντυµένοι ως

όσιες …
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Μαρίες. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Όπως το εί-

πατε, εγώ δεν το είπα, λέει: «Μα τέσσερις! Εδώ κάνετε τέσσε-
ρις;» Αυτό που ξεχνάει να πει, είναι ότι καταργούµε είκοσι τρεις
θέσεις για αυτούς τους τέσσερις. Δηλαδή τι θα γίνει µε την αριθ-
µητική; Θα αποδεχθούµε τον παράγοντα της αριθµητικής ότι
είναι αντικειµενικός; 

Πάµε τώρα στην Κύπρο, αφού είπαµε για τη FYROM. Στην
Κύπρο –και σας καλώ να έρθετε στο Υπουργείο να σας τα δείξω-
κάνατε δηλώσεις, όπως κάνουν όλοι, ότι οι εγγυήσεις πρέπει να
φύγουν κ.λπ.. Στα κείµενα του Υπουργείου όµως -και το 2004 στη
διαπραγµάτευση 2002-2004 και στα κείµενα του 2008 του Υπουρ-
γείου στο οποίο ήσασταν τότε- λεγόταν ότι δεν µπορούµε να θέ-
σουµε πολύ αυστηρά τα θέµατα των εγγυήσεων. Και το µεν
2002-2004 και των παρεµβάσεων από το εξωτερικό, το δε 2008,
έλεγε ότι γίνεται αποδεκτό η παρεµβατικότητα της Τουρκίας στο
βόρειο κοµµάτι της Κύπρου στην τουρκοκυπριακή πολιτεία. Αυτά
είναι τα κείµενα του Υπουργείου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Πού το λέει αυτό, κύριε Υπουρ-
γέ;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Θα έρθετε και
θα σας τα δείξω. Και εάν θέλετε να µε προκαλέσετε και άλλο, θα
τα καταθέσω εδώ µέσα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Πού το λέει αυτό; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τα λέει στα

εσωτερικά κείµενα και εισηγήσεις του Υπουργείου. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Οι δηλώσεις του εκπροσώπου

Τύπου δεν είναι επίσηµες δηλώσεις του Υπουργείου; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Δεν κάνεις

διαπραγµάτευση µε τις δηλώσεις Τύπου. Κάνεις µε τα χαρτιά.
Και το τελευταίο χαρτί δεν υπάρχει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δεν υπήρχε διαπραγµάτευση
το 2008.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Το τελευταίο
χαρτί που κατέθεσε η κυβέρνησή σας στην Ελβετία, δεν υπάρχει
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καν στα αρχεία του Υπουργείου. Θέλετε να ανοίξουµε τέτοια συ-
ζήτηση; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Το 2008 και το 2009, δεν υπήρ-
χε διαπραγµάτευση. Πού το βρήκατε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Υπήρχε. Φαί-
νεται ότι δεν το πήρατε χαµπάρι. Υπήρχε το 2008. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Εγώ;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Δεν ξέρω.
Τρίτον όσον αφορά τα απόρρητα, σας επαναλαµβάνω δεν θέ-

λουµε να βάλουµε µία επιτροπή ελέγχου µέσα στο Υπουργείο.
Ο γενικός γραµµατέας και η υπουργική επιτροπή κάνει έτσι και
αλλιώς έλεγχο. Θέλουµε να εισάγουµε την αρχή, ότι το Κοινο-
βούλιο δικαιούται µε τον τρόπο που θα συµφωνήσει νοµοθετικά
και ο Κανονισµός του, να ελέγχει τα πάντα. Αυτή είναι η αρχή.
Και αυτή είναι η αρχή που αµφισβητείτε.

Να πω εδώ όσον αφορά την Αστυνοµία και την πρόταση που
έγινε, ότι εγώ είµαι σύµφωνος. Όπως έχουµε τους στρατιωτικούς
ακόλουθους, να δούµε τον τρόπο που θα χρησιµοποιηθούν εκεί-
νοι οι αστυνοµικοί ακόλουθοι που δεν έχουν πάει για απλή εργα-
σία, όπως είναι οι βίζες κ.ο.κ.. 

Το επόµενο. Εγώ έχω αναλύσει από πάρα πολλά χρόνια την
παγκοσµιοποίηση, ότι δεν είναι ενιαίο project, µία ενιαία διαδικα-
σία. Υπάρχει και ο κατακερµατισµός. Και έχω υπογραµµίσει για
ποιον τρόπο και µε ποιον τρόπο και για ποιον λόγο στην εποχή
της παγκοσµιοποίησης, ενισχύεται το εθνικό κράτος. Έχω γρά-
ψει τέσσερα βιβλία εδώ και δύο έξω. Δεν έχω κανένα πρόβληµα.
Εγώ δεν νοµίζω ότι η ζωή δείχνει κάτι άλλο, από το γεγονός ότι
η παγκοσµιοποίηση και ο κατακερµατισµός αλληλοσυνδέονται
και ότι το εθνικό κράτος που κάποιοι έλεγαν ότι θα εξαφανιζόταν,
δεν εξαφανίζεται. Αυτή είναι και η πολιτική που βλέπουµε από
ορισµένους χώρους.

Και όσον αφορά στις ΜΚΟ που κάποιος ανέφερε, έχουµε στεί-
λει –και είµαι πάρα πολύ υπερήφανος γι’ αυτό- σαράντα τρεις
υποθέσεις στον εισαγγελέα. Και από τις σαράντα τρεις υποθέ-
σεις µε µεγάλη µου χαρά -και θα κάνω για πρώτη φορά µετά από
καιρό για κάτι τέτοιο συνέντευξη Τύπου- το προαναγγέλλω, παίρ-
νουµε λεφτά πίσω.

Και ξέρετε, βρήκαµε λεφτά σε νησί της Κεντρικής Αµερικής τα
οποία είχαν πάει για έργα, υποτίθεται, αναπτυξιακά και ήταν σε
τράπεζα και τοκιζόµενα. «Θα γελάσει και το παρδαλό κατσίκι»
για τη δουλειά που κάνουµε στο Υπουργείο γύρω από αυτά τα
θέµατα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Το επώνυµο Ρόντος σάς λέει
τίποτα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Στα κυβερνη-
τικά κόµµατα πρέπει να λέει, όχι σε µένα.

Παρακάτω για τους εµπορικούς ακολούθους είπε ο κ. Μάρδας
-είναι γεγονός ότι και ο κ. Λοβέρδος στο παρελθόν, αλλά πολύ
πιο εντατικά ο κ. Μάρδας- ότι αξιοποίησε και ενίσχυσε τον ρόλο
τους. Και ασφαλώς η ανάπτυξη του ρόλου τους δεν σηµαίνει
υποβάθµιση των διπλωµατών.

Και το επιχείρηµα περί υποβάθµισης των διπλωµατών έχει και
ένα στοιχείο υποτίµησης των ανθρώπων. Ήρθε η Ένωση Διπλω-
µατών και είπε ότι το νοµοσχέδιο κινείται σε σωστή κατεύθυνση.
Αυτό δεν είπε; Και τώρα έρχεστε εσείς να παίξετε τους πατρόνες
τους, «παιδιά δεν καταλάβατε καλά, σας υποτιµούν και θα σας
το πούµε εµείς». 

Και ειπώθηκε επιπλέον, ότι κατά την ακρόασή τους δηλώθηκε
από εκπροσώπους, ότι απαξιοί το Υπουργείο το νοµοσχέδιο και
παραµένουν στο αίτηµα, συγκεκριµένο απόσπασµα από τα ρα-
κτικά, κάποιος να λέει αυτό που επικαλείται η Νέα Δηµοκρατία.
Και το λέω αυτό, διότι έγινε επίκληση- και το είπα και στην αρχική
µου εισήγηση- διαφόρων ονοµάτων και εκπροσώπων και απε-
δείχθη ότι οι εκπρόσωποί µας ποτέ δεν είπαν κάτι τέτοιο.

Τώρα θέλω να σας πω ακόµα κάτι. Λέτε ότι η υψηλής ειδίκευ-
σης επιστήµονες που θέλουµε να πάρουµε στο ΚΑΣ και στο επι-
στηµονικό συµβούλιο, είναι προϊόν ρουσφετολογίας ή θα γίνει
ρουσφετολογία. Και κάποιος είπε, ότι και το επιστηµονικό συµ-
βούλιο είναι το άκρων άωτον της ρουσφετολογίας

Θέλω να σας πω κάτι. Υβρίζετε τους ανθρώπους, που ελπίζω
να δεχτούν αυτές τις θέσεις, διότι όταν λέτε ότι αυτοί οι άνθρω-

ποι που θα δεχτούν αυτές τις θέσεις- και ανέφερα ένα παρά-
δειγµα στη διάρκεια των οµιλιών µας- είναι αποτέλεσµα και προ-
ϊόν ρουσφετολογίας και είναι οι κάλλιστοι που έχει η χώρα, ανα-
ρωτιέται κανείς µε ποια ηθική «τόλµη» και «ανάστηµα» υβρίζετε
προκαταβολικά αυτούς τους ανθρώπους.

Και αναρωτιέµαι. Θα κάνετε δηµόσια αυτοκριτική, όταν θα
δείτε το Επιστηµονικό Συµβούλιο και τη σύνθεσή του; Θα οµο-
λογήσετε, ότι δεν είναι προϊόν ρουσφετολογίας, όταν θα δείτε
ότι είναι ο ανθός, οι καλύτεροι δικαστές, οι καλύτεροι πανεπιστη-
µιακοί καθηγητές που έχουµε στο Διεθνές Δίκαιο στην Ελλάδα;
Αυτό είναι το ερώτηµα. Και να σας πω κάτι, όταν ορισµένοι υψη-
λού κύρους και διεθνώς αναγνωρισµένοι καθηγητές χαρακτηρί-
ζονται εκ προοιµίου ως ρουσφετολογία, ανοίγετε κερκόπορτες. 

Και επί τη ευκαιρία -δεν έχει σχέση µε το προηγούµενο- θέλω
να απαντήσω κάτι για τον κ. Ροζάκη. Είναι Έλληνες πολίτες οι
Εβραίοι το θρήσκευµα Έλληνες και Ελληνίδες;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Σε ποιους απευθύνεστε, κύριε
Υπουργέ; Στη Χρυσή Αυγή απευθύνεστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ασφαλώς.
Εσείς γιατί θυµώνετε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Γιατί κοιτάτε εµένα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ούτε καν σας

κοιτούσα. Τον κ. Δανέλλη κοίταγα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Τη θέση µου την είπα από του

Βήµατος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Μα τι να κά-

νουµε τώρα; Δεν µπορώ να µιλήσω και να κοιτάω τον κ. Δανέλλη;
Κύριε Δανέλλη, εσάς δεν κοίταγα;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ� Ναι εµένα κοιτούσε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Να το. Ο άν-

θρωπος κουνάει το κεφάλι του. Δεν ξέρω τι µύγα έχετε και µυ-
γιάζεστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ντροπή που το λέτε αυτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ντροπή είναι

να µε διακόπτετε όταν...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Στο ειδικό αυτό θέµα είναι

ντροπή να το λέτε αυτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σας παρα-

καλώ, κύριε Κουµουτσάκο. Έχετε χάσει τον µπούσουλα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Κουµου-

τσάκο, δεν αναφερόταν σε εσάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο

επί προσωπικού.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Εντάξει µετά.

Να πω για τον κ. Ροζάκη;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Επί προσωπικού, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τι να κάνουµε τώ-

ρα; Να διακόψουµε για να µιλήσετε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι, µετά τον κύριο Υπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Όταν κάνω

κριτική στη Χρυσή Αυγή, ο κύριος εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-
κρατίας ζητάει τον λόγο επί προσωπικού. Δεν έχετε κάνει σωστή
επιλογή, µε το να µιλήσετε επί προσωπικού.

Επανέρχοµαι. Είναι οι Εβραίοι πολίτες, γυναίκες και άντρες,
έντιµοι και ισότιµοι πολίτες αυτού του τόπου, όπως ο καθένας
ανεξάρτητα θρησκεύµατος ή που δεν έχει θρήσκευµα; Είναι οι
Εβραίοι πολίτες, αυτοί οι οποίοι πολέµησαν στο Αλβανικό Έπος
και ο πρώτος συνταγµατάρχης ο οποίος θανατώθηκε στο Ελλη-
νοαλβανικό έπος ήταν Εβραίος στο θρήσκευµα Έλληνας πολί-
της;

Ή ενοχλούνται κάποιοι, ότι και οι Εβραίοι αντιστάθηκαν στο
Αλβανικό Έπος απέναντι στις φασιστικές και ναζιστικές ορδές;

Και τέλος, είναι σωστό οι εξαιρετικές ακαδηµαϊκές περιπτώ-
σεις, που δεν είναι ορθόδοξοι στο θρήσκευµα, που µπορεί να
είναι καθολικοί, µπορεί να είναι µουσουλµάνοι, µπορεί να είναι
άθεοι, µπορεί να είναι βουδιστές, µπορεί να είναι οτιδήποτε, το
ελληνικό κράτος να τους αξιοποιεί όλους;

Εγώ θέλω να θυµίσω µόνο ένα πράγµα. Ότι ακόµα και το κρά-
τος του Ισραήλ που τόσο κατηγορείται –µε άλφα γιώτα, για να
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µην µπερδευτεί κανείς και ορθά µερικές φορές- για τη στάση του
απέναντι στους Παλαιστίνιους, είχε Υπουργούς και Υφυπουρ-
γούς µουσουλµάνους. Και ο προ-προηγούµενος πρεσβευτής του
Ισραήλ ήταν µουσουλµάνος. Δεν κατάλαβα, γιατί στην Ελλάδα
ένας πολίτης που άξια έχει υψηλή γνώση και ποιότητα, δεν δι-
καιούται να καταλαµβάνει δηµόσια αξιώµατα. 

Ο Φριζής είναι αυτός στον οποίο αναφερόµουνα. Ο Φριζής
είναι ο συνταγµατάρχης που έπεσε στο Aλβανικό Έπος.

Υπάρχει ένα ζήτηµα µε τα ταξίδια. Άκουσα µια κυρία, η οποία
µπήκε, µίλησε και έφυγε και η οποία έκανε κριτική για αυτά που
δεν άκουσε, τα όσα συζητούσαµε δηλαδή, να αναφέρεται στον
Πρωθυπουργό της χώρας, για το γεγονός ότι πήγε από την Πορ-
τογαλία στη Γαλλία.

Θέλω να σας πω κάτι ως Υπουργός Εξωτερικών και θα έπρεπε
εσείς που ασχολείστε από την Αντιπολίτευση µε την εξωτερική
πολιτική, να το καταλάβετε. Είναι υποχρεωτικό να ανακοινώνον-
ται και να δηµοσιοποιούνται όλες οι επαφές, που έχει η Ελλάδα
και οι Έλληνες πολιτικοί παράγοντες στο εξωτερικό; Είναι υπο-
χρεωτικό, κάθε φορά που συναντάω έναν Υπουργό από τα Βαλ-
κάνια ή από την περιοχή µας να το λέω; Δεν υπάρχουν άτυπες
συναντήσεις; Δεν υπάρχουν συναντήσεις, οι οποίες γίνονται για
να γίνει µια προσπάθεια διαλόγου και όχι συναντήσεις προκειµέ-
νου να κάνουν πρωτοσέλιδα είτε θετικά είτε αρνητικά; 

Και είναι στάση αυτή της Αντιπολίτευσης, να ζητάει λογαρια-
σµό για να δώσουµε δηµόσια έναντι των δανειστών µας ή έναντι
των Τούρκων ή έναντι οποιουδήποτε ποιους άλλους βλέπουµε;
Είναι αυτό το ζήτηµα ή πρέπει να συµφωνήσουµε στην πολιτική;
Γιατί εγώ δηµοσιοποιώ, ποιους βλέπει ο Αρχηγός της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης που ταξιδεύει µε τη βοήθεια και τη φροντίδα
του Υπουργείου Εξωτερικών; Αλίµονο! Εκείνος θα επιλέξει εάν
θα πει και ποιον θα πει κι αν θέλει να πει και όλους ή όχι.

Αλλά η διπλωµατία δεν είναι µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Η δι-
πλωµατία είναι διπλωµατία, διότι έχει δύο εργαλεία. Τη διπλωµα-
τική µέθοδο και τη διαπραγµάτευση. Εργαλείο της δεν είναι η
δηµοσιοποίηση στα πρωτοσέλιδα. Σας θυµίζω πόσα πολλά ταξί-
δια κάνω εγώ και πόσο αποσιωπώνται, παρ’ όλο που τα δίνω και
στη δηµοσιότητα, από µέσα µαζικής ενηµέρωσης και δεν έχω και
κανένα παράπονο, δεν έχω κανένα πρόβληµα. Τη δουλειά µας
πρέπει να κάνουµε στην εξωτερική πολιτική και τίποτα άλλο.

Τώρα επειδή κάποιος από την ακροδεξιά είπε για το Διεθνές
Δικαστήριο της Χάγης, αν το Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης ήταν
τόσο βολικό για την Τουρκία, θα είχε πάει µε βάση τη Συµφωνία
του Ελσίνκι, η οποία ήταν µια συµφωνία που τη δέσµευε και την
έστελνε, αν είχε απαιτήσεις, στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης.
Και δεν πήγε. Και δεν πήγε, γιατί η Τουρκία είναι µια χώρα που
κάνει επίδειξη ισχύος και δεν της αρέσει το Διεθνές Δίκαιο, διότι
κατά κανόνα και όσον αφορά τις σχέσεις µαζί µας βρίσκεται εν
αδίκω.

Κατά συνέπεια οφείλουµε να διεκδικούµε και να αποζητούµε
την εφαρµογή του Διεθνούς Δικαίου και οτιδήποτε έχει σχέση µε
αυτό. Δεν πάµε –επειδή αφήσατε ένα υπονοούµενο- αυτή την
εποχή για Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης. Εξάλλου η δυνατότητα
που προέκυψε στη δεκαετία του ’90, καταργήθηκε επί δικιάς σας
κυβέρνησης.

Τελευταίο όσον αφορά το βαθµολόγιο, οι διατάξεις του οργα-
νισµού για το βαθµολόγιο υπάρχουν και δεν έχουν καταργηθεί.
Ο οργανισµός του Υπουργείου και οι διατάξεις για το βαθµολό-
γιο που υπάρχουν στον οργανισµό του Υπουργείου, διατηρούν
την ισχύ τους, διότι όπως ξέρετε, το Υπουργείο Εξωτερικών διέ-
πεται από ειδικές διατάξεις. Η απόφαση του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους αναγνωρίζει το ειδικό καθεστώς στο Υπουρ-
γείο Εξωτερικών και γνωµοδοτεί, ότι ο νόµος Βερναρδάκη δεν
περιλαµβάνει τους υπαλλήλους του, καθότι καταργεί διάταξη
νόµου που εφάρµοζε στο ενιαίο βαθµολόγιο και δεν έχει σχέση
µε τον οργανισµό.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, στον Οργανισµό που συγκροτούµε
θα έχουµε και το νέο βαθµολόγιο για όλες τις κατηγορίες των
εργαζοµένων και ιδιαίτερα τα ζητήµατα νέων µορφών και µεθό-
δων αξιολόγησης. 

Απορώ καµµιά φορά. Πρέπει να ξέρετε –και πρέπει να το υπε-
ρασπιστούµε οι ενασχολούµενοι µε το Υπουργείο Εξωτερικών-

ότι δεν είναι η επόµενη νοµαρχία του κράτους. Δεν είναι κάποιο
παράρτηµα µιας υποδιεύθυνσης. Το Υπουργείο Εξωτερικών είναι
ένας ειδικός θεσµός, µε ειδική δραστηριότητα, ζει και χτυπάει η
καρδιά του είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο και πρέπει
να έχει τους δικούς του ρυθµούς και τρόπους.

Εγώ συµφωνώ απόλυτα, αν θέλετε να πω µακρόχρονα, σε µια
διεύθυνση ενός Υπουργείου –οποιουδήποτε δηµόσιου οργανι-
σµού- ακόµα και ο προϊστάµενος να εκλέγεται από τους εργαζό-
µενους εκεί. Στην εξωτερική πολιτική δεν µπορείς να το κάνεις.
Σας θυµίζω ότι ακόµα και ο µεγαλύτερος επαναστάτης, ο Βλαν-
τίµιρ Λένιν, χρησιµοποίησε ως Επίτροπο Εξωτερικής Πολιτικής
τον προηγούµενο Υπουργό Εξωτερικών.

Κατά συνέπεια, θέλω να σας ευχαριστήσω για όλες τις σκέ-
ψεις, τις αντιρρήσεις και τις διαµάχες που είχαµε. Θέλω να σας
ευχαριστήσω για τις προτάσεις και τις διαδικασίες που συµφω-
νήσαµε. Και θέλω να σας πω ότι ελπίζω έγκαιρα εµείς να µπορέ-
σουµε να συγκροτήσουµε τον νέο Οργανισµό.

Υπογραµµίζω: Η επιτροπή που συγκροτεί τον νέο Οργανισµό
δουλεύει αυτόνοµα –εγώ δεν το έχω δει ακόµα το σχέδιο, ούτε
επιµέρους κεφάλαια-, όπως λειτουργούν όλοι οι διπλωµάτες της
χώρας µας, εδώ και στο εξωτερικό. Λειτουργούν µε την καρδιά
τους, τη σκέψη τους και το µυαλό τους. Και πάντοτε –όλοι οι δι-
πλωµάτες το ξέρουν, γιατί µας ακούν κιόλας- δεν υπάρχει σύ-
σκεψη ή συνεδρίαση ή δυνατότητα έκφρασης γνώµης που να
µην εκφράζουν τη δική τους γνώµη και να µην έχει τη σπουδαι-
ότητά της. Όµως, από εκεί και ύστερα, µετά τη σύσκεψη, µετά
την απόφαση δεν συνεχίζουν να σκέπτονται εναλλακτικές λύσεις,
αλλά σκέπτονται πώς θα εφαρµοστούν οι αποφάσεις.

Αντίθετα, στους καθηγητές πανεπιστηµίου ουδέποτε µπορείς
να τους πεις ότι το πρόβληµά τους είναι πώς θα εφαρµόσουν τις
αποφάσεις ενός think tank. Το πρόβληµά τους είναι να συνεχί-
ζουν να σκέπτονται και να βοηθούν, µετά και τις συσκέψεις που
ετοιµάζονται µε τους διπλωµάτες, για να εµπλουτίσουν τις σκέ-
ψεις. 

Πρέπει να σας πω ότι µου έκανε κατάπληξη η συζήτηση στη
Βουλή. Και µου έκανε κατάπληξη ιδιαίτερα η µείζων Αντιπολί-
τευση, η οποία έχει έναν φόβο ότι κάτι θα πάθουν οι διπλωµάτες
και πως πρέπει να τους προστατεύει. Ξέρω ότι έχουν τέσσερις
πρώην υπηρεσιακούς Γενικούς Γραµµατείς στο κόµµα τους. Μά-
λιστα, οι δύο είναι και οι εκπρόσωποι του κόµµατός σας στο
Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής –αναπληρωτής και τα-
κτικός-, δείγµα του πόσο κοµµατικοποιηµένο ήταν στην εποχή
σας το Υπουργείο, για να συνεννοούµαστε.

Σε όλον τον κόσµο υπάρχουν αυτά τα όργανα. Ουδείς κατη-
γόρησε, από την Κίνα και τη Ρωσία µέχρι την Αµερική και το Με-
ξικό, ότι πρόκειται για χώρες που υποβάθµισαν τους διπλωµάτες
τους. Αφήστε δε που σε χώρες όπως είναι οι ΗΠΑ και ο Καναδάς
στα υψηλότερα διπλωµατικά αξιώµατα υπεισέρχονται πολιτικά
πρόσωπα.

Εµείς, δεν κάνουµε τέτοια πράγµατα, ούτε τα σκέφτεται κα-
νείς. Αλλά αν θέλουµε να αποσυνδέσουµε το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών από τη σύγχρονη επιστηµονική γνώση, αν θέλουµε να
αφαιρέσουν τη δυνατότητα από το Υπουργείο Εξωτερικών να
ακούσει τα καλύτερα µυαλά της χώρας, τις ειδικές κατηγορίες ή
αν θεωρούµε ότι κάθε διπλωµάτης εξ ορισµού είναι ο καλύτερος
που υπάρχει στον κόσµο, σε κάθε είδους κλάδο των διεθνών επι-
στηµών, του Διεθνούς Δικαίου, της Πολιτικής Επιστήµης, των θε-
σµικών συστηµάτων ή της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι µια
υπερβολή που δεν αξίζει τον κόπο να απαντήσει κανείς. 

Το Διπλωµατικό µας Σώµα είναι δραστήριο, στηρίζει την εξω-
τερική πολιτική της χώρας, που στηρίζεται σε αυτούς. Και είµαι,
µπορώ να πω, ακόµα και περήφανος για τις καλές σχέσεις που
έχω µε τη διπλωµατική ιεραρχία και το συλλογικό τρόπο µε τον
οποίο δουλεύουµε.

Γι’ αυτό θα παρατηρήσατε ότι ακόµα και θέσεις γενικών γραµ-
µατέων, όπως είναι Γενικός Γραµµατέας Ευρωπαϊκών Υποθέ-
σεων –που είναι οι πολιτικοί παράγοντες-, δεν έχει συγκροτηθεί.
Πέρα από τα οικονοµικά δεν υπάρχει γενικός γραµµατέας µε πο-
λιτικά χαρακτηριστικά. Στηρίζεται το Υπουργείο στους υπηρεσια-
κούς και στον υπηρεσιακό γενικό γραµµατέα, στον πολιτικό
διευθυντή και στους διευθυντές, όπερ σηµαίνει ότι κάνετε µε-
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γάλο λάθος στις κατηγορίες σας.
Και στα ρουσφετολογικά απέδειξα αριθµητικά ότι έχετε λάθος

και το θέµα της πτώχευσης απέδειξα ότι είναι ενταγµένο και σχε-
τίζεται µε τις µεγάλες παγκόσµιες αλλαγές αυτό που κάνουµε
και στη λειτουργία του Υπουργείου θα έχουµε θετικά βήµατα.

Ελπίζω να συνεχίσουµε την καλή µας συζήτηση και συνεργα-
σία στους επόµενους νόµους και πριν απ’ όλα σε εκείνον του Ορ-
γανισµού.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Εξωτερικών κ. Κοτζιά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ζητήσατε και προ-
ηγουµένως τον λόγο. Κύριε Κουµουτσάκο, θα µου επιτρέψετε να
πω ότι δεν αναφέρθηκε καν το όνοµά σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Σοβαρολογείτε τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το µόνο όνοµα που

αναφέρθηκε ήταν µε θετικό τρόπο του κ. Λοβέρδου. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Τι λέτε, κύριε Πρόεδρε; Άλλο

η ποίηση, άλλο η Βουλή. Αναφέρθηκε πέντε φορές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αφήστε την ποίηση

κατά µέρος. Δεν έχει ανάγκη την υπεράσπισή σας. Εκείνο που
µπορώ να πω …

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Μετά την
υποτίµηση της επιστήµης έχουµε και την υποτίµηση της ποίησης,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι.
Αναφερθήκατε µε απαξιωτικό τρόπο, κύριε Κουµουτσάκο,

αλλά εν πάση περιπτώσει το αντιπαρέρχοµαι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούστηκε

πέντε φορές το όνοµά µου και µου λέτε ότι δεν ακούστηκε ούτε
µία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα σας πω αµέσως.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να τον αφή-

σετε να πει σε τι συνίσταται το προσωπικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Κουµου-

τσάκο, θα µου επιτρέψετε να εφαρµόσω τον Κανονισµό και θα
σας δώσω τριάντα δευτερόλεπτα έως ένα λεπτό, για να µου
πείτε σε τι συνίσταται το προσωπικό και µετά θα συζητήσουµε
αν υπάρχει. Σας ακούω µόνο επ’ αυτού για τριάντα δευτερόλε-
πτα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είπα ότι δεν
ακούσατε, διότι η ενασχόληση µε τις τέχνες καµµιά φορά δηµι-
ουργεί µια αποµάκρυνση από τα γεγονότα που συµβαίνουν
αυτήν τη στιγµή. Δεν ήταν καµµία ειρωνεία.

Πέραν αυτού, να σας πω ότι ακούστηκε πέντε φορές …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν κατάλαβα τι θέ-

λετε να πείτε. Ποια ενασχόληση; Πάνω εδώ ασχολούµαι µε τις
τέχνες και δεν σας παρακολουθώ; Τι είναι αυτά που λέτε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούστηκε το
όνοµά µου πέντε φορές και είπατε ότι δεν ακούστηκε ούτε µία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εν πάση περιπτώ-
σει, ακούω σε τι συνίσταται το προσωπικό θέµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όταν αναφέρθηκε ο κύριος
Υπουργός στο ζήτηµα της απαράδεκτης τοποθέτησης για τον κ.
Ροζάκη από τη Χρυσή Αυγή, εκείνος δεν αναφέρθηκε σε ποιους
απευθύνεται. Όταν αντέδρασα και είπα «µιλάτε για τη Χρυσή
Αυγή», µου είπε: «Γιατί αντιδράτε, κύριε Κουµουτσάκο; Έχετε
µύγα και µυγιάζεστε;».

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Δεν το είπα
εκεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν είχε κανένα …
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Προσέξτε. Υπήρξε και δεύτερη

φορά που αφορούσε την ιστορία των εγγυήσεων και των παρεµ-
βατικών δικαιωµάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε συνάδελφε …
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρα-

καλώ.
Θεωρώ ειδικά το πρώτο, που αφορά τον πυρήνα αξιών ενός

εκπροσώπου του ελληνικού λαού µέσα στο Κοινοβούλιο, πολύ
σοβαρό θέµα και γι’ αυτό ζητάω τον λόγο επί προσωπικού, διότι
δεν µπορεί …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε τον λόγο για
δύο λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Πέντε λεπτά πριν, λοιπόν, είχα
ο ίδιος αναφερθεί µε τα καλύτερα δυνατά λόγια εκτίµησης και
σεβασµού προς έναν καθηγητή, µε τον οποίο άλλωστε έχω και
προσωπική φιλία, τον κ. Ροζάκη, υπερασπιζόµενος αυτό και ο κύ-
ριος Υπουργός άφησε υπονοούµενα µε το «έχετε µύγα και µυ-
γιάζεστε» στην αντίδραση για τα όσα απαράδεκτα ειπώθηκαν
από τη Χρυσή Αυγή.

Κύριε Υπουργέ, µαθήµατα δηµοκρατικής συνείδησης και σε-
βασµού της προσωπικότητας εγνωσµένων προσωπικοτήτων της
χώρας δεν δέχοµαι. Να τελειώσουµε µε αυτό.

Δεύτερον, επειδή δεν προσδιορίσατε σε ποιον απευθυνόσα-
σταν, απευθυνθήκατε στην άκρα Δεξιά µόνο σε ό,τι αφορούσε
το ζήτηµα του Δικαστηρίου της Χάγης και όχι στο µείζον θέµα
ηθικής τάξεως που αφορούσε την αναφορά στον κ. Ροζάκη. Τότε
ήσασταν σκοπίµως ασαφής. Να τελειώνουµε µε αυτές τις ιστο-
ρίες τις οποίες γνωρίζουµε κι εµείς. Έχουµε υπάρξει κι εµείς συν-
δικαλιστές, κύριε Υπουργέ. 

Και κάτι ακόµα.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, τώρα, δεν γί-

νεται αυτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τώρα παίρνετε τον

λόγο για άλλα θέµατα. Επί προσωπικού είναι αυτό; Σας παρα-
καλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δεν είναι επί προσωπικού αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μα, σας παρακαλώ

τώρα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι αυτό

επί προσωπικού;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Επαναλαµβάνετε

την ίδια διαδικασία, που δεν αναφέρθηκε καν σε σας; Σας παρα-
καλώ. Εν πάση περιπτώσει, ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Τέλος, όσον αφορά την κατη-
γορία ότι δεν θέλουµε επιστήµονες ή ειδικούς στο Υπουργείο
Εξωτερικών, βεβαίως και τους θέλουµε και σας είπα ότι θέλουµε
ένα Υπουργείο Εξωτερικών µε επιστήµονες, µε ακαδηµαϊκούς,
αλλά όχι ένα Υπουργείο …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μα, τώρα αυτό είναι
επί προσωπικού ή είναι απάντηση; Σας παρακαλώ, κύριε Κουµου-
τσάκο. Δεν έχετε τον λόγο.

Κύριε Υπουργέ, κλείστε µ’ έναν σχολιασµό µόνο, για να προ-
χωρήσουµε στην ψηφοφορία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Θέλω να πω
το εξής: Ορθά ο κ. Κουµουτσάκος είπε ότι αυτά που είπα κατά
τη γνώµη του είναι σκοπίµως ασαφή. Κατά συνέπεια, πώς κατά-
λαβε ότι εννοούσα εκείνον;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Μετά µιλήσατε για µένα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Αφήστε µε

επιτέλους να µιλήσω, κύριε Κουµουτσάκο. Με διακόψατε και
απηύθυνα τον λόγο στον Σπύρο µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Στον κ. Δανέλλη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ξέρω, αλλά

το λέω φιλικά, επειδή γνωριζόµαστε εδώ και πολλά χρόνια.
Εσάς δεν κοιτούσα εκείνη την ώρα, κύριε Δανέλλη; Λέτε: «Γιατί

αναφέρεστε σε µένα»; Είπα: «Μα, εσάς δεν κοιτούσα;». Αυτό
είπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώθηκε η
διαδικασία. Ευχαριστούµε, κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ούτε σκόπιµα
ασαφές ήταν, ούτε τίποτα. Ήταν σαφές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς.
Πριν περάσουµε στην ψηφοφορία, θέλω να κάνω µια ανακοί-

νωση προς το Σώµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η

Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την έκ-
θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων: «Ρύθµιση θεµάτων του Κρατικού Πιστοποι-
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ητικού Γλωσσοµάθειας, της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας
και άλλες διατάξεις».

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εξωτερικών: «Τροποποίηση του Κώδικα του Οργανισµού του
Υπουργείου Εξωτερικών και λοιπές διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το σχε-

δίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Τροποποίηση του Κώ-
δικα του Οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών και λοιπές
διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και η ψήφισή τους θα
γίνει χωριστά. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών: «Τροπο-

ποίηση του Κώδικα του Οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών
και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρ-
θρων.

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Τρο-

ποποίηση του Κώδικα του Οργανισµού του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:

«Τροποποίηση του Κώδικα του Οργανισµού του Υπουργείου
Εξωτερικών και λοιπές διατάξεις

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ ΤΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ 
ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

Άρθρο 1
Κέντρο Ανάλυσης και Σχεδιασµού

1. Το Επιστηµονικό Κέντρο Ανάλυσης και Σχεδιασµού που προ-
βλέπεται στο άρθρο 13 του Κώδικα του Οργανισµού του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών (εφεξής «Οργανισµού»), ο οποίος κυρώθηκε
µε το άρθρο πρώτο του ν. 3566/2007 (Α’ 117), µετονοµάζεται σε
Κέντρο Ανάλυσης και Σχεδιασµού (Κ.Α.Σ.).

2. Στο  άρθρο 13 του Οργανισµού επέρχονται οι εξής τροπο-
ποιήσεις:

α) Η περίπτωση γ’ της παραγράφου 1 αντικαθίσταται ως εξής:
«γ. τη διοργάνωση συνεδρίων και διασκέψεων, καθώς και την

πρόσκληση και φιλοξενία σε αυτά διεθνών προσωπικοτήτων ή
αναλυτών εγνωσµένου κύρους, στους οποίους, εφόσον απαιτεί-
ται καταβάλλεται αποζηµίωση που καθορίζεται µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Εξωτερικών και Οικονοµικών.»

β) Η παράγραφος 2 αντικαθίσταται ως εξής:
«2. Το Κέντρο µπορεί να συνεργάζεται, για συγκεκριµένα θέ-

µατα, µε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου ή µε φυ-
σικά πρόσωπα που διαθέτουν ειδικές γνώσεις ή εµπειρία, ειδι-
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κούς επιστήµονες, εµπειρογνώµονες και άλλους ερευνητές. Για
το σκοπό αυτό, το Κέντρο µπορεί να συνάπτει συµβάσεις έργου.» 

γ) Η παράγραφος 3 αντικαθίσταται ως εξής:
«3. Προϊστάµενος του Κ.Α.Σ. ορίζεται, µε απόφαση του Υπουρ-

γού Εξωτερικών, υπάλληλος του Διπλωµατικού Κλάδου µε πρε-
σβευτικό βαθµό ή Εµπειρογνώµων Πρεσβευτής Σύµβουλος Α’,
µε αναγνωρισµένο διδακτορικό δίπλωµα και αποδεδειγµένο επι-
στηµονικό έργο σε γνωστικό αντικείµενο συναφές προς το αντι-
κείµενο εργασιών του Κ.Α.Σ.. Ο Προϊστάµενος ασκεί τη διοικη-
τική διεύθυνση της οργάνωσης και λειτουργίας του Κ.Α.Σ.»

δ) Οι παράγραφοι 4 έως 6 καταργούνται και προστίθενται πα-
ράγραφοι 4 έως 8 ως εξής:

«4. Στο Κέντρο Ανάλυσης και σχεδιασµού συνιστάται άµισθη
θέση Επιστηµονικού Διευθυντή, στην οποία  ορίζεται για µια τριε-
τία µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών που µπορεί να ανα-
νεώνεται άπαξ, καθηγητής πανεπιστηµίου µε ακαδηµαϊκή και
επαγγελµατική εµπειρία συναφή προς τα αντικείµενα και τις ερ-
γασίες του Κέντρου. Αρµοδιότητά του αποτελεί η επιλογή, ανά-
θεση, οργανωτική µέριµνα, επίβλεψη, καθώς και ο συντονισµός
όσον αφορά τη  συνολική εκπόνηση, την ανάλυση και την επε-
ξεργασία των θεµατικών, των τεκµηριωµένων µελετών και των
εναλλακτικών προτάσεων πολιτικής. Εισηγείται δε προς τον Προ-
ϊστάµενο του Κέντρου την ανάθεση της εκπόνησης µελετών από
φυσικά πρόσωπα ή συνεργαζόµενους ακαδηµαϊκούς ή ερευνη-
τικούς φορείς. Η τελική επιλογή ορισµού και ανάθεσης ανήκει
στον Υπουργό Εξωτερικών, ο οποίος εκδίδει την απόφαση για τη
σύναψη συµβάσεων έργου. Ο Επιστηµονικός Διευθυντής ορίζε-
ται και ως µέλος του Επιστηµονικού Συµβουλίου του Υπουργείου
Εξωτερικών.

5. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, µετά από γνώµη
τριµελούς επιτροπής και σχετική προκήρυξη ορίζονται έως τέσ-
σερις (4) τακτικοί επιστηµονικοί συνεργάτες  για µια τριετία,  που
µπορεί να ανανεώνεται, οι οποίοι είτε έχουν την ιδιότητα του κα-
θηγητή πανεπιστηµίου είτε είναι ερευνητές - αναλυτές µε εµπει-
ρία συναφή προς το αντικείµενο εργασιών του Κ.Α.Σ.. Οι ανω-
τέρω τίθενται υπό την ευθύνη του Επιστηµονικού Διευθυντή και
αποτελούν οµάδα υποστήριξης των εργασιών του Κέντρου.

Η τριµελής επιτροπή αποτελείται από ένα τακτικό µέλος ΔΕΠ
ως Πρόεδρο, τον Προϊστάµενο του Κ.Α.Σ. και τον Επιστηµονικό
Διευθυντή η οποία γνωµοδοτεί για τους επιστηµονικούς συνερ-
γάτες. 

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εξωτερικών και Οικονο-
µικών καθορίζονται οι αµοιβές των επιστηµονικών συνεργατών
του Κ.Α.Σ..

7. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών και του κατά
περίπτωση αρµόδιου Υπουργού  επιτρέπεται η απόσπαση εξει-
δικευµένου προσωπικού από φορείς του δηµόσιου τοµέα για την
πραγµατοποίηση συγκεκριµένων προγραµµάτων του Κέντρου
για διάστηµα, αναλόγως των διαπιστούµενων αναγκών, έως τρία
(3) έτη.

8. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών ρυθµίζονται θέ-
µατα οργάνωσης και λειτουργίας του Κ.Α.Σ..»

Άρθρο 2
Επιστηµονικό Συµβούλιο

Μετά το άρθρο 35 του Οργανισµού προστίθεται άρθρο 35Α
ως εξής:

«Άρθρο 35Α
Επιστηµονικό Συµβούλιο

1. Συνιστάται στο Υπουργείο Εξωτερικών Επιστηµονικό Συµ-
βούλιο. Το Επιστηµονικό Συµβούλιο γνωµοδοτεί για ερωτήµατα
νοµικής φύσης µείζονος σηµασίας που του υποβάλλει ο Υπουρ-
γός Εξωτερικών.

2. Στο Επιστηµονικό Συµβούλιο ορίζονται ως µέλη καθηγητές
πανεπιστηµίων του διεθνούς ή του ευρωπαϊκού ή του δηµοσίου
δικαίου  πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων της ηµεδαπής ή της αλλο-
δαπής, καθώς και ο Επιστηµονικός Διευθυντής του Κέντρου Ανά-
λυσης και Σχεδιασµού. Στις συνεδριάσεις συµµετέχει µε εισηγη-
τικό ρόλο χωρίς δικαίωµα ψήφου  και ο Προϊστάµενος της Ειδι-

κής Νοµικής Υπηρεσίας (Ε.Ν.Υ.) ή Τµήµατος αυτής. Τα µέλη του
Επιστηµονικού Συµβουλίου ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού
Εξωτερικών, µετά από επιλογή από έναν κατάλογο µελών ΔΕΠ
στα ως άνω γνωστικά αντικείµενα, ο οποίος διαµορφώνεται κα-
τόπιν αξιολόγησης από τριµελή Επιτροπή, η οποία αποτελείται
από τον Υπηρεσιακό Γενικό Γραµµατέα, τον Α’ Γενικό Διευθυντή
Πολιτικών Υποθέσεων και τον Γενικό Διευθυντή Προσωπικού Δι-
οικητικής Οργάνωσης και Οικονοµικής Διαχείρισης του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών. Η θητεία τους είναι τριετής, που µπορεί να
ανανεωθεί άπαξ, και ο αριθµός τους δεν µπορεί να υπερβαίνει
τα επτά (7). Με την ίδια απόφαση ορίζεται ο Πρόεδρος του Επι-
στηµονικού Συµβουλίου. Με όµοια απόφαση, η οποία εκδίδεται
ύστερα από γνώµη του Επιστηµονικού Συµβουλίου, µπορεί να
ορίζονται µέχρι δύο (2) εισηγητές. Τα µέλη και οι εισηγητές αµεί-
βονται για τη συµµετοχή τους στο Επιστηµονικό Συµβούλιο. Οι
εισηγητές είναι κάτοχοι διδακτορικού διπλώµατος ή καθηγητές
πανεπιστηµίων µε ειδίκευση στο διεθνές ή το ευρωπαϊκό ή το δη-
µόσιο δίκαιο, µετέχουν χωρίς δικαίωµα ψήφου στις συνεδριάσεις
του Επιστηµονικού Συµβουλίου και υποστηρίζουν τα µέλη ερευ-
νητικά στην προετοιµασία εισηγήσεων και γνωµοδοτήσεων.
Ένας από τους εισηγητές εκτελεί και χρέη γραµµατέα του Συµ-
βουλίου. Το Επιστηµονικό Συµβούλιο ενηµερώνεται τακτικά από
τις Διευθύνσεις, και τις Υπηρεσίες του Υπουργείου Εξωτερικών,
καθώς και από  τα Τµήµατα της Ειδικής Νοµικής Υπηρεσίας του
Υπουργείου Εξωτερικών και υποστηρίζεται διοικητικά στο έργο
του από το Κέντρο Ανάλυσης και Σχεδιασµού.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εξωτερικών και Οικονο-
µικών ορίζεται η αµοιβή των µελών και των εισηγητών του Επι-
στηµονικού Συµβουλίου. 

4. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών µπορεί να ρυθµί-
ζονται θέµατα εσωτερικής οργάνωσης και λειτουργίας του Επι-
στηµονικού Συµβουλίου.»

Άρθρο 3
Αυτοτελές Γραφείο Νοµοθετικής Πρωτοβουλίας

Μετά το άρθρο 16 του Οργανισµού προστίθεται άρθρο 16Α
ως εξής:

«Άρθρο 16Α
Γραφείο Νοµοθετικής Πρωτοβουλίας

του Υπουργείου Εξωτερικών

1. Στο Υπουργείο Εξωτερικών συνιστάται Αυτοτελές Γραφείο
Νοµοθετικής Πρωτοβουλίας  που υπάγεται απευθείας στον
Υπουργό Εξωτερικών.

2. Αρµοδιότητες του Γραφείου είναι:
α) η συµµετοχή στο σχεδιασµό των νοµοθετικών και κανονι-

στικών ρυθµίσεων αρµοδιότητας του Υπουργείου Εξωτερικών
και η κατάρτιση νοµοσχεδίων και προεδρικών διαταγµάτων που
αναθέτει σε αυτό ο Υπουργός Εξωτερικών σε συνεργασία µε τις
καθ’ ύλην αρµόδιες υπηρεσίες,

β) η εκπόνηση ή η απλούστευση νοµοθετικών και κανονιστικών
ρυθµίσεων, µε σκοπό την τήρηση των αρχών καλής νοµοθέτη-
σης,  

γ) η σύνταξη, σε συνεργασία µε τις αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Εξωτερικών, της Ανάλυσης Συνεπειών Ρυθµίσεων
του άρθρου 7 του ν. 4048/2012, µε την ταυτόχρονη επισήµανση
των συναφών νοµοθετικών ή κανονιστικών ρυθµίσεων,  

δ) η επισήµανση των νοµοθετικών και κανονιστικών ρυθµίσεων
του Υπουργείου Εξωτερικών που χρήζουν απλούστευσης, ανα-
µόρφωσης, κωδικοποίησης ή επικαιροποίησης και  η υποβολή
σχετικών εισηγήσεων,  

ε) η συλλογή, ταξινόµηση και προώθηση στην Κεντρική Επι-
τροπή Κωδικοποίησης της Γενικής Γραµµατείας της Κυβέρνησης
του ν. 3133/2003 (Α’ 85) ρυθµίσεων που χρήζουν κωδικοποίησης
ή ρυθµίσεων που άπτονται των αρµοδιοτήτων του Υπουργείου
Εξωτερικών, στα οποία εντοπίζεται η ανάγκη αναµόρφωσης,  

στ) η σύνταξη, σε συνεργασία µε τις αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Εξωτερικών, της έκθεσης αξιολόγησης αποτελεσµά-
των εφαρµογής του άρθρου 9 του ν. 4048/2012,  
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ζ) η µέριµνα για τη διενέργεια κοινωνικού διαλόγου και δια-
βουλεύσεων µε εκπροσώπους των κοινωνικών φορέων και ενδια-
φερόµενων οµάδων, σε συνεργασία µε το Γραφείο Καλής Νοµο-
θέτησης, όπως ορίζεται στα άρθρα 14 και 15 του ν. 4048/2012,
και η ευθύνη σύνταξης της έκθεσης για τη δηµόσια διαβούλευση
των νοµοσχεδίων,  

η) η συµµετοχή, υποχρεωτικά, στις νοµοπαρασκευαστικές επι-
τροπές του Υπουργείου Εξωτερικών και η τήρηση ηλεκτρονικού
αρχείου των τελικών προτάσεων των εν λόγω επιτροπών, 

θ) η µελέτη, η επεξεργασία, ο έλεγχος και η υποβολή εισηγή-
σεων επί συγκεκριµένων ζητηµάτων που του ανατίθενται από τον
Υπουργό Εξωτερικών σε συνεργασία µε τις καθ’ ύλην αρµόδιες
υπηρεσίες,  

ι) η κατόπιν σχετικής ανάθεσης από τον Υπουργό Εξωτερικών
υποβολή εισηγήσεων για τη νοµιµότητα των διοικητικών εγγρά-
φων  ή και πράξεων που υποβάλλονται στον Υπουργό Εξωτερι-
κών,  

ια) η µελέτη και σύνταξη εκθέσεων σχετικά µε γνώµες, ειση-
γήσεις, προτάσεις και πορίσµατα επιτροπών, συµβουλίων και
οµάδων εργασίας που υποβάλλονται στον Υπουργό Εξωτερικών,  

ιβ) η κατόπιν σχετικής ανάθεσης από τον Υπουργό Εξωτερικών
εποπτεία, συντονισµός, έλεγχος και πιστοποίηση της τήρησης
των αρχών της νοµιµότητας και διαφάνειας σε όλα τα στάδια της
διαδικασίας σύναψης δηµοσίων συµβάσεων του Υπουργείου
Εξωτερικών, παρέχοντας προς τις καθ’ ύλην αρµόδιες υπηρεσίες
κάθε αναγκαία επιστηµονική συνδροµή. Το Γραφείο Νοµοθετικής
Πρωτοβουλίας συντάσσει προς τούτο και έκθεση/περίληψη για
όλα τα στάδια της διαδικασίας, την οποία υποβάλλει στον
Υπουργό Εξωτερικών πριν από την υπογραφή της εκάστοτε σύµ-
βασης,  

ιγ) Η παροχή επιστηµονικής υποστήριξης στις καθ’ ύλην αρ-
µόδιες υπηρεσίες για το σύννοµο χειρισµό και διεκπεραίωση
υπηρεσιακών ζητηµάτων που χαρακτηρίζονται από τον Υπουργό
Εξωτερικών ως ειδικού χειρισµού  ή και µείζονος σηµασίας. 

3. Στο Γραφείο Νοµοθετικής Πρωτοβουλίας συνιστώνται τέσ-
σερις (4) θέσεις νοµικών συµβούλων µε έµµισθη εντολή µε ειδί-
κευση στο δηµόσιο δίκαιο, ιδίως στο διοικητικό δίκαιο ή στο
δηµοσιονοµικό/δηµοσιολογιστικό δίκαιο ή στο δίκαιο των δηµο-
σίων συµβάσεων ή στο υπαλληλικό δίκαιο, που αποδεικνύεται
από την κατοχή σχετικού µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών και την
προηγούµενη τουλάχιστον πενταετή εργασιακή εµπειρία. 

Η πρόσληψή τους ενεργείται µε απόφαση του Υπουργού Εξω-
τερικών, µε επιλογή κατόπιν εισήγησης τριµελούς Επιτροπής
που συγκροτείται προς τούτο µε απόφαση του Υπουργού Εξω-
τερικών και αποτελείται από τον Γενικό Διευθυντή Προσωπικού,
Διοικητικής Οργάνωσης και Οικονοµικής Διαχείρισης, το Nοµικό
Σύµβουλο του Κράτους του Υπουργείου Εξωτερικών και ένα (1)
µέλος ΔΕΠ µε ειδίκευση στο δηµόσιο δίκαιο. H Επιτροπή εξετά-
ζει τα προσόντα των υποψηφίων ως προς τις απαιτήσεις και τα
καθήκοντα των θέσεων αυτών. Στη Γραµµατεία του Γραφείου
υπηρετούν δύο (2) υπάλληλοι του κλάδου Πτυχιούχων Διοικητι-
κών κάτοχοι κατά προτίµηση πτυχίου Νοµικής ηµεδαπού Πανε-
πιστηµίου ή οµοταγούς Πανεπιστηµίου της αλλοδαπής.

Άρθρο 4
Ρύθµιση θεµάτων Ειδικών Δαπανών

Τα δύο πρώτα εδάφια της παραγράφου 7 του άρθρου 39 του
Οργανισµού  αποτελούν την περίπτωση α’ και προστίθεται περί-
πτωση β’ ως ακολούθως: 

«β. Προκειµένου για δαπάνη που υπερβαίνει το ποσό των εί-
κοσι πέντε χιλιάδων (25.000) ευρώ, τα δικαιολογητικά έγγραφα
της δαπάνης και κάθε άλλο στοιχείο που κατέχει η Επιτροπή Ει-
δικών Δαπανών ή οποιαδήποτε άλλη υπηρεσία του Υπουργείου
και αναφέρεται στην αναγνώριση και εκτέλεση της δαπάνης µε
συνοδευτική έκθεση διαβιβάζονται µέσω του Υπουργού Εξωτε-
ρικών προς τη Βουλή, προκειµένου να ενηµερωθεί περί της διά-
θεσης αυτής αυθηµερόν, κατόπιν σχετικής συνεννόησης µε τον
Πρόεδρο της Βουλής. Για τα ανωτέρω έγγραφα και τη διαχείριση
αυτών εφαρµόζονται οι διατάξεις περί απορρήτων απαγορευό-
µενης της αναπαραγωγής, διατήρησης ή δηµοσιοποίησης αυ-

τών. Ο σχετικός φάκελος επιστρέφεται εν συνεχεία στο Υπουρ-
γείο Εξωτερικών, όπου ο Υπηρεσιακός Γενικός Γραµµατέας ή ο
Αναπληρωτής Υπηρεσιακός Γενικός Γραµµατέας βεβαιώνει την
ορθή διάθεση του ποσού και τηρείται η διαδικασία της προηγού-
µενης παραγράφου περί καταστροφής.»

Άρθρο 5
Όριο ηλικίας συνταξιοδότησης προϊσταµένων 

άµισθων προξενικών αρχών

Στο άρθρο 58 του Οργανισµού προστίθεται παράγραφος 3α
ως εξής:

« 3α. Ως όριο ηλικίας προϊσταµένων άµισθων προξενικών
αρχών για την αποχώρηση από την υπηρεσία ορίζεται το 70ό
έτος, εφόσον η κατάσταση της υγείας τους το επιτρέπει επί τη
βάσει υποβολής στην ΣΤ1 Διεύθυνση Προσωπικού πιστοποιητι-
κού υγείας από το 67 έτος και ετησίως. Με απόφαση του Υπουρ-
γού Εξωτερικών η υπηρεσία τους µπορεί να παρατείνεται εάν το
επιβάλλουν υπηρεσιακές ανάγκες.»

Άρθρο 6
Αναλογική εφαρµογή του ν. 3074/2002

Μετά την παράγραφο 5 του άρθρου 81 του Οργανισµού  προ-
στίθεται  παράγραφος 6  ως εξής:

«6. Το τέταρτο εδάφιο της παρ. 9 του άρθρου 3 του ν. 3074/
2002 (Α’ 296), όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 3 του άρθρου
47 του ν. 3979/2011 (Α’ 138) και µε την παρ. 3 του άρθρου 51 του
ν. 4250/2014 (Α’74), εφαρµόζεται αναλόγως  και στους υπαλλή-
λους του Υπουργείου Εξωτερικών. Για την εφαρµογή της διάτα-
ξης αυτής υποβάλλεται αίτηµα από τον Υπουργό Εξωτερικών.»

Άρθρο 7
Απονοµή βαθµού επί τιµή

1. Μετά την  παράγραφο 2 του άρθρου 109 του Οργανισµού
προστίθεται παράγραφος  3  ως εξής: 

«3. Με προεδρικό διάταγµα  που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Εξωτερικών  υπάλληλοι του Κλάδου Εµπειρογνωµό-
νων µε βαθµό Εµπειρογνώµονα Πρεσβευτή  Συµβούλου Α’, οι
οποίοι αποχωρούν ή έχουν αποχωρήσει από την υπηρεσία κατά
την έναρξη ισχύος  του παρόντος, µπορούν να διατηρούν επί
τιµή το βαθµό µε τον οποίον αποχωρούν ή έχουν αποχωρήσει.»

2. Στην περίπτωση ιη’ της  παράγραφου 2 του άρθρου 68 του
Οργανισµού  πριν από τη λέξη «και» προστίθενται  οι λέξεις «,
στους επί τιµή Εµπειρογνώµονες». 

Άρθρο 8
Δαπάνες µεταφοράς οικοσκευής

Στο τέλος της  παραγράφου 3 του άρθρου 157 του Οργανι-
σµού  προστίθεται περίπτωση δ’ ως εξής:

«δ. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις, συνεπεία πολιτικών, πολεµικών
ή άλλων γεγονότων ως και θεοµηνιών µπορεί, κατά τη κρίση του
Υπουργού Εξωτερικών, να µεταφέρεται στην Ελλάδα µέρος ή
ολόκληρη η οικοσκευή του υπαλλήλου, ανεξάρτητα από το
χρόνο  µετάθεσής  του.»

Άρθρο 9
Όρια ηλικίας

1. Τα δύο πρώτα εδάφια της περίπτωσης β’ της παραγράφου
1 του άρθρου 66 του Οργανισµού  αντικαθίσταται ως εξής:

«β. Να έχει συµπληρώσει το 21ο έτος της ηλικίας του. Για τη
συµπλήρωση του κατώτατου ορίου ηλικίας διορισµού  ως ηµέρα
γεννήσεως θεωρείται η 1η Ιανουαρίου.»

2. Το δεύτερο εδάφιο της  παρ. 2 του άρθρου 104 του Οργα-
νισµού  αντικαθίσταται ως εξής: 

«Υποψήφιοι για την κάλυψη των ανωτέρω θέσεων µπορούν να
είναι όσοι έχουν συµπληρώσει το τριακοστό δεύτερο έτος (32ο)
της ηλικίας τους  κατά το έτος προκήρυξης της διαδικασίας
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πρόσληψης.»
3. Το πρώτο εδάφιο της   περίπτωσης β’ του άρθρου 10 του ν.

3712/2008 (Α’ 225) αντικαθίσταται ως εξής: «Να έχει ηλικία του-
λάχιστον είκοσι ενός (21) ετών συµπληρωµένη κατά τη λήξη της
προθεσµίας υποβολής της αίτησης για διορισµό». 

4.α. Η παράγραφος 1 του άρθρου 98 του Οργανισµού αντικα-
θίσταται ως εξής:

«1. Οι υπάλληλοι του Διπλωµατικού Κλάδου που έχουν συµ-
πληρώσει το 65ο έτος της ηλικίας τους αποχωρούν από την υπη-
ρεσία, εφόσον έχουν συµπληρώσει τριακονταπενταετή (35 έτη)
πραγµατική και συντάξιµη δηµόσια υπηρεσία. Εάν οι υπάλληλοι
του κλάδου αυτού, κατά τη συµπλήρωση του 65ου έτους της ηλι-
κίας τους, δεν έχουν συµπληρώσει τριάντα πέντε έτη (35 έτη)
υπηρεσίας στον κλάδο αυτόν, παρατείνεται η παραµονή τους
στην υπηρεσία έως τη συµπλήρωση της τριακονταπενταετίας,
όχι όµως πέραν του 67ου έτους της ηλικίας τους. Οι ανωτέρω
απαλλάσσονται από τα Καθήκοντα τους µε διάταγµα, που εκδί-
δεται µε πρόταση του Υπουργού Εξωτερικών.» 

β. Η παρ. 3 του άρθρου 98 του Οργανισµού  αντικαθίσταται
ως εξής: 

«3. Με διάταγµα, το οποίο εκδίδεται µε πρόταση του Υπουρ-
γού Εξωτερικών, µπορεί, λόγω ιδιαίτερων υπηρεσιακών αναγ-
κών, να παραταθεί ο χρόνος παραµονής στην υπηρεσία  υπαλ-
λήλων του Διπλωµατικoύ Κλάδου µε πρεσβευτικό βαθµό  επί δύο
(2) έτη το πολύ µετά τη συµπλήρωση τριακονταπενταετούς δη-
µόσιας υπηρεσίας και πάντως όχι πέραν του 67ου έτους της ηλι-
κίας τους.»

5. Το  πρώτο εδάφιο της παρ.1 του άρθρου 109 του Οργανι-
σµού αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Οι υπάλληλοι του Κλάδου Εµπειρογνωµόνων που έχουν
συµπληρώσει το 65ο έτος της ηλικίας τους αποχωρούν από την
υπηρεσία  εφόσον έχουν συµπληρώσει τριακονταπενταετή πραγ-
µατική και συντάξιµη δηµόσια υπηρεσία.»

6. Το  πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 117 του Οργανι-
σµού αντικαθίσταται ως εξής: 

«1. Οι υπάλληλοι του Κλάδου Οικονοµικών και Εµπορικών Υπο-
θέσεων που έχουν συµπληρώσει το 65ο έτος της ηλικίας τους
αποχωρούν από την υπηρεσία  εφόσον έχουν συµπληρώσει τρια-
κονταπενταετή πραγµατική και συντάξιµη δηµόσια υπηρεσία.»

7. Οι περιπτώσεις α’  των παραγράφων 1 των άρθρων 124, 132,
140 και 147 του Οργανισµού αντικαθίστανται ως εξής: 

«1.α. Ο υπάλληλος απολύεται αυτοδικαίως από την υπηρεσία
εφόσον έχει συµπληρώσει τεσσαρακονταετή πραγµατική και
συντάξιµη δηµόσια υπηρεσία και πάντως όχι πέραν του εξηκο-
στού εβδόµου έτους της ηλικίας του.»

Άρθρο 10
Αποδοχές αποσπασµένων 

ή µετακινούµενων υπαλλήλων

Το επίδοµα υπηρεσίας αλλοδαπής και τα έξοδα κίνησης που
προκύπτουν από την απόσπαση αστυνοµικού προσωπικού για
την εκτέλεση καθηκόντων προσωπικού ασφαλείας στις Αρχές
Εξωτερικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Εξωτερικών, σύµφωνα
µε την παρ. 4 του άρθρου 50 του ν. 1481/1984, βαρύνουν κατ’
εξαίρεση των ανωτέρω, τον προϋπολογισµό του Υπουργείου
Εξωτερικών.

Άρθρο 11
Διπλωµατική Ακαδηµία

Η περίπτωση β’ της παρ. 6 του άρθρου 15 του Οργανισµού
αντικαθίσταται ως εξής:

«β. άριστη γνώση της αγγλικής και µίας από τις γλώσσες  αρα-
βική, γαλλική, γερµανική, ισπανική, κινεζική,  ρωσική».

Άρθρο 12
Γραφείο Στατιστικής

Μετά το άρθρο 21 του Οργανισµού  προστίθεται άρθρο 21Α
ως εξής:

«Άρθρο 21Α
Γραφείο Στατιστικής

1. Στο Υπουργείο Εξωτερικών συνιστάται Γραφείο Στατιστικής
που υπάγεται απευθείας στον Υπουργό Εξωτερικών.

2. Αρµοδιότητες του Γραφείου Στατιστικής  είναι η ανάπτυξη,
παραγωγή, διάδοση και διάθεση των επίσηµων στατιστικών στοι-
χείων του Υπουργείου Εξωτερικών και ειδικότερα:

α. η συλλογή, ταξινόµηση, επεξεργασία και προώθηση σε συ-
νεργασία µε τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Εξωτερι-
κών στατιστικών στοιχείων σε διάφορους Φορείς και Οργανι-
σµούς, τόσο στο εξωτερικό όσο και στο εσωτερικό, που αφο-
ρούν  τα συνολικά τηρούµενα στατιστικά στοιχεία του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών, καθώς και  τη συνολικά παρεχόµενη από την
Ελλάδα αναπτυξιακή και ανθρωπιστική βοήθεια, σε συνεργασία
και µε την Υπηρεσία Διεθνούς Αναπτυξιακής Συνεργασίας του
Υπουργείου Εξωτερικών,  

β. η εφαρµογή του Κώδικα Ορθής Πρακτικής για τις Ευρωπαϊ-
κές Στατιστικές, όπως προβλέπεται στην παρ. 4 του άρθρου 1
του ν. 3832/2010 (Α’ 38), σύµφωνα µε το άρθρο 11 του Κανονι-
σµού (ΕΚ) 223/2009 του Ευρωπαΐκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 11ης Μαρτίου 2009 και η συµµόρφωση µε τις
αποφάσεις της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.), προκει-
µένου  να διασφαλιστεί η ποιότητα στην ανάπτυξη, παραγωγή,
διάδοση και διάθεση των στατιστικών αποτελεσµάτων του
Υπουργείου Εξωτερικών,

γ. η τήρηση οµοιόµορφων προτύπων και εναρµονισµένων µε-
θόδων, καθώς και η εφαρµογή κριτηρίων αξιολόγησης της ποι-
ότητας, όπως αυτά προσδιορίζονται και κάθε φορά ισχύουν, για
την ορθή εφαρµογή εκ µέρους του Υπουργείου Εξωτερικών της
διαδικασίας πιστοποίησης των στατιστικών του ελληνικού στατι-
στικού συστήµατος,    

δ. η µελέτη, η επεξεργασία, ο έλεγχος και η υποβολή εισηγή-
σεων επί συγκεκριµένων θεµάτων που άπτονται της ανάπτυξης,
παραγωγής, διάδοσης και διάθεσης των επίσηµων στατιστικών
στοιχείων του Υπουργείου Εξωτερικών και που του ανατίθενται
από τον Υπουργό Εξωτερικών, σε συνεργασία µε την ΕΛ.ΣΤΑΤ.
και τις καθ’ ύλην αρµόδιες υπηρεσίες. 

3. Στο Γραφείο Στατιστικής  υπηρετούν υπάλληλοι του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών όλων των Κλάδων.»

Άρθρο 13
Πληρεξούσιοι της Ελληνικής Δηµοκρατίας 
ενώπιον Διεθνών Δικαιοδοτικών Οργάνων

Το άρθρο 9 του Οργανισµού και ο τίτλος του  άρθρου  αντικα-
θίστανται ως  εξής:

«Άρθρο 9
Πληρεξούσιοι της Ελληνικής Δηµοκρατίας 
ενώπιον Διεθνών Δικαιοδοτικών Οργάνων

1. Στην αρµοδιότητα του Υπουργού Εξωτερικών ανήκει η εκ-
προσώπηση της Ελληνικής Δηµοκρατίας ενώπιον παντός διε-
θνούς δικαστηρίου, των δικαστηρίων της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου
ή άλλου διεθνούς δικαιοδοτικού οργάνου. Ο Υπουργός Εξωτε-
ρικών ορίζει τους πληρεξουσίους της Ελληνικής Δηµοκρατίας.

2. Ως πληρεξούσιοι της Ελληνικής Δηµοκρατίας, διοριζόµενοι
µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, παρίστανται µέλη της
Ειδικής Νοµικής Υπηρεσίας (Ε.Ν.Υ.) του Υπουργείου Εξωτερικών
και κατά περίπτωση και µέλη του κύριου προσωπικού του Νοµι-
κού Συµβουλίου του Κράτους. Ενώπιον των Δικαστηρίων της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, ως πληρεξούσιοι της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας, διοριζόµενοι µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών παρί-
στανται µέλη της Ε.Ν.Υ. και, κατά περίπτωση, και µέλη του κύ-
ριου προσωπικού του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Ενώ-
πιον του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου
ως πληρεξούσιοι της Ελληνικής Δηµοκρατίας διοριζόµενοι µε
απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών παρίστανται µέλη του κύ-
ριου προσωπικού του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, συνε-
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πικουρούµενα, σε ειδικές περιπτώσεις που αφορούν σε εξειδι-
κευµένα θέµατα δηµοσίου διεθνούς δικαίου, από µέλη της
Ε.Ν.Υ..

3. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις, οι πληρεξούσιοι της Ελληνικής
Δηµοκρατίας µπορεί να συνεπικουρούνται από µέλη Δ.Ε.Π. των
πανεπιστηµίων και δικηγόρους, σε υποθέσεις δε που απαιτούν
εξειδικευµένη αντιµετώπιση και από αλλοδαπούς δικηγόρους ή
νοµικούς συµβούλους µε αντίστοιχη ειδίκευση.

4. Οι διατάξεις της παρ. 11 του άρθρου 2 του ν. 2732/1999 (Α’
154) διατηρούνται σε ισχύ.» 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ B’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 14
Κατάργηση Ελληνικού Κέντρου Ευρωπαϊκών Μελετών

1. α. Το νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία
«Ελληνικό Κέντρο Ευρωπαϊκών Μελετών» (Ε.Κ.Ε.Μ.), που  έχει
συσταθεί µε το άρθρο 1 του ν. 1791/1988 (Α’141) καταργείται. 

β. Το Ελληνικό Δηµόσιο  καθίσταται καθολικός διάδοχος που
υπεισέρχεται σε όλα τα δικαιώµατα, υποχρεώσεις και έννοµες
σχέσεις του καταργούµενου Ε.Κ.Ε.Μ..

γ. Οι πόροι του καταργούµενου Ε.Κ.Ε.Μ. αποτελούν έσοδα του
Κρατικού Προϋπολογισµού.

2.α. Τα πάσης φύσεως περιουσιακά στοιχεία, η κυριότητα και
κάθε άλλο εµπράγµατο δικαίωµα επί του συνόλου της κινητής
περιουσίας του καταργούµενου νοµικού προσώπου περιέρχονται
αυτοδικαίως, χωρίς την τήρηση οποιουδήποτε τύπου πράξης ή
συµβολαίου και χωρίς αντάλλαγµα, στο Ελληνικό Δηµόσιο. Η
αποκλειστική χρήση και διαχείρισή τους ανήκει στο Υπουργείο
Εξωτερικών, µε την επιφύλαξη της κείµενης νοµοθεσίας για δω-
ρεές, κληρονοµιές και κληροδοσίες, απαλλασσόµενου παντός
φόρου, τέλους χαρτοσήµου ή άλλου τέλους εισφοράς δικαιώµα-
τος υπέρ του Δηµοσίου ή οποιουδήποτε τρίτου, συµπεριλαµβα-
νοµένων των αµοιβών των παγίων και αναλογικών δικαιωµάτων,
επιδοµάτων ή άλλων τελών υπέρ υποθηκοφυλακείων.

β. Οι συµβατικές υποχρεώσεις και οι εγκεκριµένες χρηµατο-
δοτήσεις του Ε.Κ.Ε.Μ. µεταφέρονται στο Υπουργείο Εξωτερικών.
Το Υπουργείο Εξωτερικών καθίσταται δικαιούχος των προγραµ-
µάτων και των δράσεων που έχουν εκπονηθεί, καθώς και των
πόρων και των υποχρεώσεων που απορρέουν από αυτά.

γ. Κάθε είδους διαγωνισµοί που έχουν προκηρυχθεί για πάσης
φύσεως έργα, εργασίες, µελέτες και είναι σε εξέλιξη κατά την
κατάργηση του Ε.Κ.Ε.Μ., καθώς και κάθε είδους εκκρεµείς δια-
δικασίες του Ε.Κ.Ε.Μ.  µαταιώνονται. 

3.α. Όπου σε νόµο, διάταγµα ή υπουργική απόφαση αναφέρε-
ται το «Ελληνικό Κέντρο Ευρωπαϊκών Μελετών» (Ε.Κ.Ε.Μ.) νοεί-
ται ότι αναφέρεται το Υπουργείο Εξωτερικών. Απαιτήσεις, υπο-
χρεώσεις και πάσης φύσεως εκκρεµείς υποθέσεις που υφίσταν-
ται κατά την κατάργηση του Ε.Κ.Ε.Μ. µεταφέρονται στο Υπουρ-
γείο Εξωτερικών, το οποίο συνεχίζει και τις εκκρεµείς δίκες χωρίς
να επέρχεται βίαιη διακοπή τους και χωρίς να απαιτείται οποι-
αδήποτε άλλη διατύπωση για τη συνέχισή τους. 

β. Μέσα σε τριάντα (30) ηµέρες από την έναρξη ισχύος του
παρόντος συστήνεται µε  απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών
τριµελής επιτροπή αποτελούµενη από τον τελευταίο Πρόεδρο
του Ε.Κ.Ε.Μ., έναν διπλωµατικό υπάλληλο µε βαθµό Πληρεξου-
σίου Υπουργού Β’ και έναν υπάλληλο του κλάδου Πτυχιούχων Δι-
οικητικών, µε αντικείµενο τη διενέργεια απογραφής όλων των
κινητών που κατά τις διατάξεις του παρόντος άρθρου περιέρχον-
ται στην κυριότητα και στην αποκλειστική χρήση και διαχείριση
του Υπουργείου Εξωτερικών. 

γ. Ταµειακά υπόλοιπα και υπόλοιπα τραπεζικών λογαριασµών
του  Ε.Κ.Ε.Μ. µεταφέρονται, µέσα σε δύο (2) µήνες από  την
έναρξη ισχύος του παρόντος, µε εντολή του Υπουργού Εξωτε-
ρικών σε λογαριασµό του Δηµοσίου, αποτελούν έσοδα του Κρα-
τικού Προϋπολογισµού και εγγράφονται ως αντίστοιχες πιστώ-
σεις σε λογαριασµό του Υπουργείου Εξωτερικών που  υποδει-
κνύεται από αυτόν.

Άρθρο 15
Ένταξη καθηγητών ΑΕΙ σε κατηγορίες

Στο τέλος της  περίπτωσης στ’ της  παρ. 2 του άρθρου 23 του
ν. 4009/2011 προστίθενται οι λέξεις «και να κατέχουν τις εκ του
νόµου προβλεπόµενες θέσεις Επιστηµονικού Διευθυντή και επι-
στηµονικών συνεργατών του Κέντρου Ανάλυσης και Σχεδιασµού,
καθώς και να ορίζονται µέλη του Επιστηµονικού Συµβουλίου  του
Υπουργείου Εξωτερικών.» 

Άρθρο 16
Προξενικές Εισπράξεις

Στο άρθρο 1  του ν. 2949/2001 (Α’ 243) προστίθεται παράγρα-
φος 5α ως εξής: 

«5.α. Ποσοστό ύψους 30% επί των αδιάθετων καθαρών ει-
σπράξεων των προξενικών τελών και δικαιωµάτων εγγράφεται
σε ύψος, κάθε Ιούνιο και Σεπτέµβριο στον προϋπολογισµό του
Υπουργείου Εξωτερικών προκειµένου να καλυφθούν δαπάνες
που προβλέπονται ιδίως στους ΚΑΕ 723, 719, 871, 873 και 1723
του Υπουργείου Εξωτερικών.» 

Άρθρο 17
Μετακινήσεις εκτός έδρας του προσωπικού 

του Υπουργείου Εξωτερικών 

Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών και του Υπουρ-
γού Οικονοµικών ο αριθµός των επιτρεπόµενων κατ’ έτος ηµε-
ρών εκτός έδρας, του Γενικού Επιθεωρητή του Υπουργείου
Εξωτερικών, του Γενικού Διευθυντή Πολιτικών Υποθέσεων, του
Γενικού Διευθυντή Υποθέσεων Ευρωπαϊκής Ένωσης, του Διευ-
θυντή Διπλωµατικού Γραφείου του Υπουργού Εξωτερικών και
των αστυνοµικών της συνοδείας ασφαλείας του Υπουργού Εξω-
τερικών δύναται να προσαυξάνεται κατά είκοσι (20) ηµέρες
πέραν των ανωτέρω ορίων της παρ.1 και της περίπτωσης γ’, της
παρ. 2 του άρθρου 3 της υποπαραγράφου Δ9 της παρ. Δ’του Μέ-
ρους Β’ του ν. 4336/2015. 

Στην απόφαση αυτή, η οποία εκδίδεται µετά την εξάντληση
του ανώτατου ορίου των ογδόντα (80) ηµερών  και µε δυνατό-
τητα αναδροµικής ισχύος δύο (2) µηνών, περιγράφονται οι υπη-
ρεσιακές ανάγκες που καθιστούν απαραίτητη την υπέρβαση. 

Άρθρο 18
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου καταργούνται:
1. Η περίπτωση ΙΙΙ η’ της παρ. 2 του άρθρου 47 του π.δ.

230/1998.
2. Ειδικές διατάξεις που ρυθµίζουν διαφορετικά τα θέµατα του

παρόντος νόµου, µεταξύ των οποίων και ο τρόπος παροχής πλη-
ρεξουσιότητας για την εκπροσώπηση της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας ενώπιον παντός διεθνούς δικαιοδοτικού οργάνου.

3. Το τελευταίο εδάφιο της περίπτωση β’ της  παρ. 2 του άρ-
θρου 6 του Οργανισµού, όπως ισχύει.  

4. Τα άρθρα 97, 108, 116, 125, 133, 141 και 148 του Οργανι-
σµού, όπως ισχύει.  

5. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 66, το δεύτερο
εδάφιο της παρ. 4 και το τρίτο εδάφιο της παραγράφου 11 του
άρθρου 101 του Οργανισµού, όπως ισχύει. 

6. Τα άρθρα 1 έως 5 του ν. 1791/1988 (Α’ 141). 

Άρθρο 19
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά σε επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                                 2017
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ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΕΡΕΥΝΑΣ                2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

3. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ                     4. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

5. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ              6. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ     ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής
συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς τοο Σώµα
παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 22.09’ λύεται η συνεδρίαση για την Πέµπτη
9 Φεβρουαρίου 2017 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος α) κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερω-
τήσεων και β) νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και ψήφιση
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Ρύθ-
µιση θεµάτων του Κρατικού Πιστοποιητικού Γλωσσοµάθειας, της
Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας και άλλες διατάξεις», σύµ-
φωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που έχει διανε-
µηθεί.
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